
Pagina 1 van 153 

 

TRANSCRIPT VERGADERING VAN DE GEMEENTERAAD VAN WINTERSWIJK 

 

D.D. 23 en 25 OKTOBER 2018 

 

 

Plaats: Raadzaal, raadhuis Mw. Kuipers-Rietbergplein 1, 7101 DD Winterswijk 

Begintijd: beide keren19.30 uur 

Voorzitter: De heer B.J.J. Bengevoord 

Griffier: De heer M. Hollander 

Zaaknummer: 162971 

 

Raadsleden aanwezig bij de vergadering van 23 oktober 2018: 

CDA: mevrouw W.H.H.S. Elsinghorst (CDA), de heer I.O. Johannis, mevrouw S.W.A. 

Prinsen, de heer T.J. de Roos, mevrouw J.M. van der Vinne, de heer W.T. Wassink 

(fractievoorzitter) 

Winterswijks Belang: mevrouw A.E. van Harten, de heer T.B. Jonker, mevrouw R. van der 

Meulen, de heer E.J.W. te Selle, de heer H.J. Tannemaat (fractievoorzitter) 

VVD: de heer Th.J.M. van Beek (VVD) (aanwezig bij opening en mededelingen), mevrouw 

T.E.K.A. van der Linden-Plass (VVD) (vanaf agendapunt 1), de heer G.J.W. te Gronde, 

mevrouw J. Poels-Boland  

GroenLinks: de heer P.W. Voogt, mw. C.J. Zomer (fractievoorzitter) 

PvdA: mevrouw E.S.F. Schepers-Janssen (fractievoorzitter), de heer U. Zuiderveld 

D66: mevrouw L. ten Dolle (fractievoorzitter) 

 

Raadsleden afwezig bij de vergadering van 23 oktober 2018: 

de heer J.S. Vuijk (CDA), mevrouw I.T.F. klein Gunnewiek (VVD) 

 

Wethouders aanwezig bij de vergadering van 23 oktober 2018:  

de heer D.W. Aalderink, de heer G.J.W. Elferdink, mevrouw I.G. Saris 

 

Mede aanwezig bij de vergadering van 23 oktober 2018: 

De heer A. Oortgiesen (algemeen directeur/gemeentesecretaris) 

 

Raadsleden aanwezig bij de vergadering van 25 oktober 2018: 

CDA: mevrouw W.H.H.S. Elsinghorst (CDA), de heer I.O. Johannis, mevrouw S.W.A. 

Prinsen, de heer T.J. de Roos, mevrouw J.M. van der Vinne, de heer J.S. Vuijk, de heer W.T. 

Wassink (fractievoorzitter) 

Winterswijks Belang: mevrouw A.E. van Harten, de heer T.B. Jonker, mevrouw R. van der 

Meulen, de heer E.J.W. te Selle, de heer H.J. Tannemaat (fractievoorzitter) 

VVD: mevrouw I.T.F. klein Gunnewiek (fractievoorzitter), mevrouw T.E.K.A. van der Linden-

Plass (VVD), de heer G.J.W. te Gronde, mevrouw J. Poels-Boland  

GroenLinks: de heer P.W. Voogt, mw. C.J. Zomer (fractievoorzitter) 

PvdA: mevrouw E.S.F. Schepers-Janssen (fractievoorzitter), de heer U. Zuiderveld 

D66: mevrouw L. ten Dolle (fractievoorzitter) 

 

Raadsleden afwezig bij de vergadering van 25 oktober 2018: 

- 

 

Wethouders aanwezig bij de vergadering van 25 oktober 2018:  

de heer D.W. Aalderink, de heer G.J.W. Elferdink, mevrouw I.G. Saris 
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Mede aanwezig bij de vergadering van 25 oktober 2018: 

De heer A. Oortgiesen (algemeen directeur/gemeentesecretaris)  

 

Video-opnames 

Van de openbare raadsvergaderingen van de gemeente Winterswijk worden beeld- en 

geluidopnames gemaakt. Deze zijn te raadplegen op http://winterswijk.raadsinformatie.nl. De 

opnames zijn voorzien van een index per agendapunt en spreker. 

 

Agenda:  

 Opening 

 Vaststellen agenda 

 Mededelingen 

 

4.    Toelating raadslid mevrouw T.E.K.A. van der Linden-Plass (VVD) 

 

 Vragenhalfuurtje voor raadsleden 

 Open debatronde 

 Spreekrecht burgers 

 Mededelingen  

 

Akkoordstukken 

2. Vaststellen bestemmingsplan Stoffelsweg 4 

 

Bespreekstukken 

1. Programmabegroting 2019-2022 

3. Gebiedsvisie Driemarkweg e.o. (Molenveld) 

  

 

Opening dinsdag 23 oktober  

De voorzitter: Goeieavond dames en heren, het is half acht, graag zou ik deze 

begrotingsraadsvergadering willen openen met een aantal mededelingen.  

Mededelingen 

De voorzitter: En ik begin met aan u voor te stellen, achteraan, Judith Te Winkel, onze nieuwe 

medewerkster van de Griffie, kunt u ook aan het eind van de avond en donderdag kennis 

mee maken en ik begin daarmee, want he, u komt niet voor niets mevrouw Te Winkel. 

Daarmee is het ook de laatste vergadering dat Truus Grevers begon op 1 mei 2005, 13 en 

een half jaar lang ondersteuning van de Griffie, dit is jouw laatste raadsvergadering dat je 

erbij bent en daar wil ik in ieder geval een heel groot applaus en ik vraag even of je naar 

voren wilt komen. Tot 22 november ben je nog in ons midden Truus, en daarna zwaai je echt 

af. Dank je wel. En als laatste als mededeling geef ik graag het woord aan de heer Van Beek. 

De heer Van Beek: Voorzitter, raadsleden, aanwezigen, de reden dat ik hier sta zal bij de 

meeste van u al bekend zijn. Ik doe afstand van mijn zetel in de Winterswijkse gemeenteraad. 

De reden van mijn vertrek en mijn toelichting daarop heeft u al gelezen of kunt u nog lezen in 

het Achterhoek Nieuws van deze week. In een stuk van de heer Harfsterkamp komt geen 

woord Spaans voor en wordt in duidelijke bewoording uiteengezet wat voorafging aan mijn 

besluit en wat mijn gevoelens zijn omtrent mijn besluit. Meer woorden wil ik hier niet aan 

wijden. Voorzitter, de afgelopen dagen heb ik honderden hartverwarmende reacties mogen 

http://winterswijk.raadsinformatie.nl/
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ontvangen van vele Winterswijkse burgers, maar ook van mijn collega raadsleden, 

collegeleden, en vanuit de ambtelijke organisatie. Hier wil ik iedereen hartelijk voor bedanken. 

Ook wil ik de raad en het college, maar vooral ook de ambtenaren bedanken voor de 

plezierige samenwerking in de afgelopen tien jaar. Voorzitter, ik durf hier uit te spreken dat uw 

ambtelijk apparaat gevormd wordt door een prima club medewerkers, die hun nek uit durven 

te steken voor Winterswijk. Voorzitter, daarbij geef ik wel een kanttekening, met een knipoog, 

laat het leger binnen uw organisatie niet te groot worden en geef de generaals niet te veel 

macht. Ik sluit af met te zeggen dat ik het Winterswijkse politieke circus kritisch zal blijven 

volgen. Niet meer als raadslid, maar nu als achterbuurman. De overvloed aan plotseling 

verkregen vrije tijd zal ik besteden aan het mooier maken van een stukje Winterswijk, mijn 

eigen kraakpand aan de Beukenhorstweg. Ik wens u allen en Winterswijk het allerbeste en 

vertrek met een tot ziens. Tot ziens.  

De voorzitter: En met de heer Van Beek is ook afgesproken dat er verder geen afscheid van 

hem zal worden genomen, dus daarmee doen we dat en dat brengt ons gelijk ook bij het 

volgende agendapunt, het vaststellen van de agenda.  

Vaststellen agenda 

De voorzitter: Heeft iemand daar opmerkingen over? Dat is niet het geval, dan stellen we die 

bij deze vast.  

4. Toelating mevr. T.E.K.A. van der Linden-Plass 

De voorzitter: Gaan we door naar agendapunt 4, het toelating raadslid mevrouw Van der 

Linden-Plass en daarvoor benoem ik graag de commissie onderzoek geloofsbrieven 

bestaand uit de leden Prinsen, Te Selle en Zuiderveld. Ik zie de heer Te Selle glimlachend 

opstaan. En ik verzoek de commissie geloofsbrieven naar de gang te gaan. Ik schors de 

vergadering.  

De voorzitter: Ik heropen deze vergadering en geef graag het woord aan mevrouw Prinsen. 

Mevrouw Prinsen: De commissie uit de raad van gemeente Winterswijk heeft de geloofsbrief 

en verdere bij de kieswet gevorderde stukken ontvangen die zijn ingezonden door mevrouw 

T.E.K.A. Van der Linden-Plass. Op 18 oktober 2018 is bovengenoemde benoemd tot lid van 

de gemeenteraad. De commissie rapporteert de raad dat zij bovengenoemde bescheiden 

heeft onderzocht en in orde heeft bevonden. Gebleken is dat benoemde aan alle in de 

gemeentewet gestelde eisen voldoet. De commissie adviseert tot de toelating van 

bovengenoemde tot de gemeenteraad.  

De voorzitter: Dank u wel, dan kunnen we bij acclamatie denk ik mevrouw Van der Linden 

hier naar voren heten, welkom heten en gaan we door naar de …. Mag ik iedereen verzoeken 

om te gaan staan? U heeft gekozen om de eed af te leggen. Ik zweer dat ik, om tot lid van de 

raad benoemd te worden, rechtstreeks noch middellijk, onder welke naam of welk 

voorwendsel ook, enige gift of gunst heb gegeven of beloofd. Ik zweer dat ik, om iets in het 

ambt te doen of te laten, rechtstreeks noch middellijk, enig geschenk of enige belofte heb 

aangenomen of zal aannemen. Ik zweer dat ik getrouw zal zijn aan de grondwet, dat ik de 

wetten zal nakomen, dat ik mijn plichten als lid van de raad naar eer en geweten zal 

vervullen.  

Mevrouw Van der Linden-Plass: Zo waarlijk helpe mij God almachtig.  
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De voorzitter: Gefeliciteerd.  

Mevrouw Van der Linden-Plass: Dank je wel hoor.  

De voorzitter: We zullen vanavond nog een aantal keren schorsen, dus ik stel voor dat we 

een van die schorsingen ook gebruiken om mevrouw Van der Linden te feliciteren en 

daarmee zou ik ook door willen gaan naar het volgende agendapunt, de programmabegroting 

2019-2022.  

1. Programmabegroting 2019-2022 (eerste termijn, vervolg op donderdag 25 oktober) 

De voorzitter: En ik geef daarvoor als eerste het woord aan de fractievoorzitter van de 

grootste partij, de heer Wassink, namens de CDA-fractie. 

De heer Wassink: Dank u wel, voorzitter. Geachte aanwezigen, vanavond behandelen we de 

begroting voor de periode 2019-2022. De eerste begroting voor dit nieuwe college. Allereerst 

een compliment aan het college en de betrokken ambtenaren voor deze complete, maar toch 

prettig leesbare begroting. Met voorin een mooie vogelvlucht. De begroting straalt 

enthousiasme en positiviteit uit en het CDA is van mening dat die positiviteit terecht is. 

Winterswijk staat er goed voor. Het centrum bruist, de werkeloosheid is laag, en het 

voorzieningenniveau is hoog. De komende jaren kan op dit fundament worden voortgebouwd. 

Bij voortbouwen gaan wij als CDA voor een sterke samenleving waarin iedere Winterswijker 

mee kan doen en waarin we zorgvuldig omgaan met de wereld die we door willen geven aan 

volgende generaties. En door die bril hebben we dus ook naar deze begroting gekeken. Het 

CDA vindt het goed om te zien dat het nieuwe college voortvarend aan de slag wil met veel 

ambitie en het tegelijktijdig toch is gelukt om de begroting structureel sluitend te krijgen. Je 

mag het een huzarenstukje noemen. Het CDA heeft er daarom ook alle begrip voor dat er de 

eerste twee jaren te kort is op de begroting. Dat is incidenteel, terwijl de begroting structureel 

op orde is. Wij beseffen dat de kosten voor de baten uitgaan. En wil het college haar ambities 

waarmaken, dan is het van belang om de eerste jaren stevig te investeren. Bij die 

investeringen vinden wij als CDA dat er goede keuzes zijn gemaakt. Dit college investeert 

fors in duurzaamheid. Er komt onder andere opnieuw geld voor de duurzaamheidsleningen, 

en dit vindt het CDA belangrijk, omdat het onze inwoners stimuleert om ook zelf met dit 

onderwerp aan de slag te gaan. Er komen meer laadpalen voor elektrische auto’s en heel 

belangrijk, ook de jeugd wordt bij de duurzaamheid betrokken door educatie en vergroening 

van schoolpleinen. Belangrijk voor het CDA is ook dat iedereen mee kan profiteren van de 

energiemaatregelen en dat er geen energiearmoede ontstaat. Daarom juichen wij de 

wijkaanpak toe, waarbij samen met de Woonplaats hele wijken worden verduurzaamd met 

zowel huur- als koopwoningen. Wij maken ons wel zorgen over het tempo, want gaan we het 

wel redden voor 2030 als we wijk voor wijk aan de slag gaan. Onze oproep aan het college is 

daarom: haal alles uit de kast en ga in gesprek met de woonplaats, want daar moeten echt 

nog een paar tandjes bij kunnen. Daarnaast roepen we het college op om niet te wachten op 

een grootschalige wijkaanpak, maar ga nu al met de verschillende buurten en wijken rond de 

tafel om te kijken hoe je buurtbewoners kunt helpen om samen in buurtverband met 

duurzaamheidsmaatregelen aan de slag te gaan. De hoogte van de investering is 

waarschijnlijk voor de meesten niet eens het grootste probleem, want je verdient het immers 

terug en je kunt voor een lage rente lenen. Daar waar de investering of het aangaan van de 

lening wel een probleem is, moet je met maatwerkoplossingen komen. Of je daarvoor een 

fonds moet oprichten, kunnen wij niet helemaal beoordelen op dit moment, maar we vragen 

de wethouder om dit op korte termijn uit te zoeken. Wat het CDA betreft kon de grootste 

drempel bij de buurtaanpak wel eens het gedoe zijn, dat je hebt als je met een hele buurt of 

wijk aan de slag wilt. Dus, als je die deelnemers daarbij kunt helpen door hen te ontzorgen, 
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kun je waarschijnlijk sneller slagen maken. Snelle slagen op weg naar 2030. De 

energiecoaches die we al hebben, kunnen daarbij waarschijnlijk een goede rol spelen. Ik 

noemde net al even de armoedebestrijding, ook dat is een onderwerp waarvan het CDA vindt 

dat er goede keuzes zijn gemaakt. Er wordt vol ingezet op armoedebestrijding en daarbij 

wordt eindelijk de omslag gemaakt van symptoombestrijding naar preventie. En dat is hard 

nodig in Winterswijk, want het CDA wil dat de generatiearmoede bij de kern wordt aangepakt, 

zodat alle Winterswijkers kunnen meedoen en kunnen meeprofiteren van de economische 

voorspoed. Een belangrijke sleutel daarvoor is ook dat meer mensen vanuit de bijstand aan 

een reguliere baan worden geholpen. Deze coalitie heeft de ambitie om het aantal mensen in 

de bijstand met 15% te verminderen. Wij roepen het college daarom op om ook op dit 

onderwerp alles uit de kast te halen.  

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: meneer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Mag ik een vraag stellen? 

De voorzitter: U mag, dat hebben we zo afgesproken. Dat mag. 

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, ik ben benieuwd of het CDA-fractie dan die 15% ook wel 

voldoende vindt, want we hebben het dus over een periode van vier jaar over nou ja, 90 à 

100 personen, zeg maar, van de 600 die nu in de bijstand zitten, vindt u dat voldoende?  

De heer Wassink: Nou, laat ik dit zeggen, de laatste jaren is het niet gelukt om het echt terug 

te dringen. Dus op het moment dat wij het terugdringen en zeker met 15%, vind ik dat al een 

forse uitdaging om dat te halen, die 15%, dus met andere woorden, ja, als wij 15% halen in 

vier jaar, vind ik dat voldoende. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja voorzitter, ik ben ook benieuwd of u, als u dan kijkt in het licht van de 

economische situatie waar we nu in zitten met toch een hausse op de arbeidsmarkt, bedrijven 

schreeuwen om personeel, ziet u dan niet meer mogelijkheden dan die 15%?  

De heer Wassink: Uiteraard, er zijn altijd meer mogelijkheden, maar ik sta ervoor, laten we 

eerst maar eens zien dat we die 15% halen, dan denk ik dat we al een forse stap hebben 

gezet en voorlopig moeten we dat eerst maar eens even waarmaken.  

De heer Te Gronde: Daarmee zegt u dus, voorzitter, dat eigenlijk 500 mensen dus eigenlijk in 

de bijstand zitten, maar dat we daar eigenlijk niet zoveel heil in zien om die mensen aan het 

werk te krijgen. 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Meneer de voorzitter, dat zeg ik niet, we moeten altijd proberen om 

mensen aan het werk te krijgen, maar we zien ook van alle kanten dat er weer mensen 

instromen, dus op dit moment het terugdringen met 15%, dat vind ik gewoon een grote 

opgave, en uiteraard, als we meer kunnen redden, ben ik helemaal blij daarmee, maar laten 

maar eens eerst die 15% halen.  

De voorzitter: Meneer Wassink gaat door.  
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De heer Wassink: Ja, dan kom ik bij de vrijwilligers, en de mantelzorgers en het 

verenigingsleven. Die zijn een belangrijk fundament waar de Winterswijkse samenleving op 

draait. Wij kunnen niet zuinig genoeg zijn op deze vaak stille krachten. We zijn daarom blij dat 

het vrijwilligerssteunpunt goed functioneert en dat het college de vrijwilligersprijs in het leven 

heeft geroepen. Dit neemt niet weg dat het belangrijk is om de vrijwilligers continu onder de 

aandacht te brengen. Om die reden willen wij een motie indienen voor een maandelijkse 

rubriek op de gemeentepagina waarin een vrijwilliger in de schijnwerpers wordt gezet, en dat 

is motie 4 in onze lijst. Daarnaast verdienen goed functionerende vrijwilligersorganisaties 

onze steun. Om die reden staan wij positief ten opzichte van de oproep van de stichting 

Present. Met grote groepen vrijwilligers, leveren zij een belangrijke bijdrage aan de 

armoedebestrijding hier in Winterswijk. Wij willen de wethouder daarom vragen of er binnen 

de bestaande begroting ruimte kan worden gevonden voor een bijdrage aan deze stichting. 

Zo niet, dan zal het CDA in de tweede termijn met een amendement komen. Boogie Woogie 

is een belangrijke voorziening voor onder andere de muziekverenigingen in Winterswijk. Het 

is daarom goed dat het college al extra middelen heeft opgenomen in de begroting. Op dit 

moment kunnen we echter nog niet beoordelen of dit bedrag voldoende zal zijn, we hebben 

de Cultuurnota immers nog niet vastgesteld en ook zijn bij ons de uitkomsten van het 

onderzoek naar het businessmodel nog niet bekend. Het is goed dat het college stevig inzet 

op burgerparticipatie, en dat is ook hard nodig, want hoe vaak hebben we de afgelopen jaren 

hier geen insprekers gehad waarbij de kern van het probleem lag in gebrekkige of 

onvoldoende communicatie? Wij kijken daarom uit naar de experimenten op het gebied van 

burgerparticipatie voor de thema’s armoede en de WMO. Daarnaast willen we het college 

oproepen om snel te komen met de betrokkenenparagraaf 2.0, die ervoor moet zorgen dat 

inwoners beter betrokken worden bij de ontwikkelingen in de directe omgeving. Uiteraard 

begrijpen wij ook dat het college niet altijd iedereen tevreden kan stellen. Tot slot, kom ik bij 

het onderwerp veiligheid en leefbaarheid in het dorp en in het buitengebied. In het 

buitengebied vormen afvaldumping en andere criminele activiteiten een steeds groter gevaar. 

Belangrijk is daarom dat er stevig wordt ingezet op handhaving ondermijning, en dat hiervoor 

de samenwerking wordt gezocht in de regio en over de grens. Voor het gevoel van veiligheid 

en de leefbaarheid van het buitengebied is het ook belangrijk dat er leven in de brouwerij is. 

En dat er dus voldoende jongeren en jonge gezinnen de mogelijkheid hebben om in het 

buitengebied te gaan wonen. Om die reden dienen wij een motie in om het college op te 

roepen om bij het opstellen van de omgevingsvisie nadrukkelijk aandacht te hebben voor 

deze groepen. En dat is motie 18. In het dorp wordt het gevoel van veiligheid ook voor een 

deel bepaald door de wijze waarop wordt omgegaan met afval. Als er veel afval wordt 

gedumpt, buiten afvalbakken en het wordt een rotzooitje, dan geeft dat gevoel een onveilig 

gevoel en zeker in de avonduren. Mede daarom maken wij ons zorgen over het feit dat de 

afvalscheiding niet goed verloopt, waardoor er steeds meer afval, steeds meer uitval is en de 

kosten voor de afvalverwerking oplopen. Wij roepen daarom het college op om de voorlichting 

over de afvalscheiding op korte termijn te verbeteren of te intensiveren. Veiligheid speelt ook 

een belangrijke rol bij fietsverkeer. En nog steeds hebben we binnen de bebouwde kom 

gemeentelijke rotondes waar de fietsers wel voorrang hebben en provinciale rotondes waar 

dit niet het geval is. Een fietser weet echter niet of hij nou op een gemeentelijke of een 

provinciale rotonde fietst. En wij vragen het college daarom ook om er werk van te maken dat 

de fietsers voorrang hebben op alle rotondes binnen de bebouwde kom, of aan de rand van 

de bebouwde kom, en daarover het overleg met de provincie aan te gaan, die blijkbaar 

andere vuistregels hanteert. Het liefst ziet het CDA ook een beleid dat nieuw aan te leggen 

fietspaden verhard worden. Dat zijn immers de fietspaden voor de toekomst met een snel 

toenemend aantal e-bikers. Elders in het land zien wij deze trend ook, en wij willen natuurlijk 

een recreatief aantrekkelijke gemeente blijven en aantrekkelijk blijven als fietsgemeente. Dus 
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het CDA vraagt om, waar de mogelijkheid zich voordoet, fietspaden duurzamer en 

vriendelijker te maken.  

De heer Te gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Is het dan ook de bedoeling om naar de bestaande fietspaden te kijken, 

de onverharde fietspaden zeg maar, of alleen bij nieuwe gevallen? 

De heer Wassink: Ik denk aan beide, ook aan de bestaande fietspaden moet je kijken, zijn die 

voor de toekomst nog wel toegerust op het veranderende fietsverkeer?  

De heer Te Gronde: Voorzitter. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: De vraag die ik daarbij heb is ook meteen van, als we dat willen is daar 

dan ook extra budget voor nodig?  

De heer Wassink: Het kan uiteraard dat daar extra budget voor is, maar dat wil niet zeggen 

dat je dat nu dit jaar op de begroting op moet nemen, maar kom eerst met een goed plan en 

kijk er eerst goed naar, en dan kunnen we daar eventueel bij een volgende begrotingsronde 

naar kijken.  

De voorzitter: Meneer Wassink, gaat u verder.  

De heer Wassink: Ook willen we het college vragen om vaart te maken met het fietspad langs 

de Bataafseweg, zodat we in 2019 eindelijk kunnen starten met de aanleg. Om alle ambities 

waar te kunnen maken, is het wel belangrijk dat de schoorsteen in Winterswijk goed blijft 

roken. Dat betekent dat we ook de komende jaren moeten blijven investeren in onze 

voorzieningen. Hiervoor moeten we blijven vernieuwen, denk daarbij aan de markt, en aan de 

stedelijke herverkaveling, en aan de andere kant moeten we blijven investeren in nieuwe 

voorzieningen, zoals park Achterhoek en Terra Temporalis. Om de voorzieningen te kunnen 

blijven dragen, moet er ook voldoende werkgelegenheid zijn en ruimte voor de bedrijven om 

uit te kunnen breiden. Dat betekent ook dat er voldoende industrieterrein moet zijn voor de 

lokale bedrijven. Wij roepen daarom het college op om hier scherp op te blijven, ook in de 

gesprekken met de regio. En daarmee kom ik tot een afronding, met de conclusie dat het 

CDA ziet dat er nog veel werk moet worden verzet, maar gelijktijdig heeft het CDA er alle 

vertrouwen in dat het college met deze begroting de weg inslaat naar een armoedevrij 

Winterswijk in 2040, een energieneutraal Winterswijk in 2030 en een nog bruisender 

Winterswijk in 2020. Dank u wel voorzitter.  

De voorzitter: Dank u wel meneer Wassink, is het woord aan de VVD-fractie, de heer Te 

Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, dank u wel. Ik moet even mijn spiekbriefje voor de 

vertaling van de nummers voor de moties en de amendementen er even naast houden. Ja, 

geachte voorzitter, leden van de raad en aanwezigen op de tribune en de mensen thuis die 

kijken, voorzitter, dit is de eerste begroting na 8 jaar dat de VVD niet heeft meegeschreven 

aan de begroting. Nu zijn wij niet rancuneus, en ik zal dan ook met een compliment beginnen 

aan het college. Het college heeft een heldere focus en keus gemaakt in deze begroting. De 



Pagina 8 van 153 

 

nadruk ligt op armoede Winterswijk uit in 2040. Een streven waar de VVD zich in kan vinden. 

Voorzitter, de VVD-fractie heeft de begroting beoordeeld op de thema’s armoede en 

economie, wonen en houdbare gemeentefinanciën, en ik zal beginnen met armoede en 

economie. Winterswijk armoedevrij in 2040 is een goed streven en wij realiseren ons als VVD 

dat dit geen makkelijke opgave is. Er wordt nu door de gemeente extra geïnvesteerd. Wij 

vragen ons echter wel af waarom er geen structureel budget is opgenomen. Je weet nu al dat 

het met twee jaar niet gedaan is. Je zou haast denken, krijgt het college de begroting 

structureel niet sluitend? De VVD ziet zoals altijd natuurlijk graag een realistische structurele 

dekking. Waar het college wel voor moet waken is dat de bevolking van Winterswijk de 

gemeente niet als geluksmachine moet gaan zien, de regie moet wat de VVD betreft voor een 

groot deel bij de inwoners zelf liggen en ook van het bedrijfsleven verwachten wij een actieve 

houding. Kunnen inwoners het echter niet zelf, dan is de gemeente er om te ondersteunen. 

Armoede is vaak iets wat van generatie op generatie wordt doorgegeven. De term als je voor 

een dubbeltje geboren bent, dan wordt je nooit een kwartje, kennen we allemaal, althans, de 

mensen die nog van voor de euro zijn, zeg maar. De VVD gelooft echter in de kracht van 

mensen, soms hebben ze daarbij wat hulp nodig. We moeten de generatiearmoede 

doorbreken. Scholing is daarbij essentieel en we zien twee zaken die daarbij van belang zijn. 

Ten eerste, ondersteuning van kinderen in het basis- en voortgezet onderwijs die extra hulp 

nodig hebben en waarvan de ouders niet kunnen voorzien in bijles. Het kan wat de VVD 

betreft niet zo zijn dat de thuissituatie bepalend is voor de opleidingskansen, want een 

passend opleidingsniveau leidt tot beter inkomen. De VVD zou dan ook graag zien dat de 

gemeente met het onderwijs al op korte termijn onderzoekt hoe bijles en 

onderwijsondersteuning gefaciliteerd kunnen worden. Graag zouden wij van het college en 

van de rest van de raad horen hoe zij hier tegenaan kijken en we nodigen andere partijen ook 

samen met ons de motie die wij indienen te ondersteunen. En naar ik begrepen heb, zijn de 

PvdA en de D66 daar al toe bereid. Maar ook volwassenonderwijs is belangrijk om mensen 

uit de armoedesituatie te krijgen. Een passende opleiding zorgt dat, hen nu bij krapte op de 

arbeidsmarkt en bloei in de economie en de demografische ontwikkelingen mensen aan het 

werk kunnen. Ook mensen op leeftijd kunnen een opleiding volgen. Een leven lang leren is de 

norm. Dus ook mensen die nu geen werk kunnen vinden, krijgen door goed onderwijsaanbod 

weer aansluiting op de arbeidsmarkt. En uiteindelijk is een baan de beste manier om uit de 

armoede te komen en daarnaast is het belangrijk voor het welbevinden, je hoort erbij, hebt 

sociale contacten en je voelt je nuttig. En dat zijn belangrijke zaken. En daarmee kom ik terug 

op het idee van de VVD die we hier al eerder hebben toegelicht. Wij van de VVD-fractie 

schrijven mensen niet af, maar wij schrijven mensen in. En wel in de VVD-school, en dan 

staat VVD voor Volwassenenonderwijs Voor Doorzetters. Een maatwerkopleiding voor 

iedereen die nu nog aan de kant staat of dreigt te raken, daar kom ik later nog even op terug. 

Ja college, ik had het er net al even over, 15% minder bijstandsgerechtigden. We vinden het 

als VVD-fractie dat het college daar echt te weinig ambitie toont, zeker in deze economisch 

goede tijd. 15%, ik zei het net al, is ongeveer 90 personen extra aan het werk, maar met die 

VVD school moet het mogelijk zijn meer mensen aan het werk te krijgen en we hebben ze 

hard nodig. Voorzitter, wij vragen aan het college, waar is uw ambitie? En dan geen 

sollicitatieplicht als je 60 jaar of ouder bent en dat staat dan onder: welke ambities streven we 

na? Dat vindt de VVD een compleet verkeerde ambitie, dat deze groep mensen wordt 

afgeschreven. 60 is toch uiteindelijk nu het nieuwe 50. Komt het college soms vrijwilligers te 

kort? En waarom en door wie is dit zo verzonnen, voorzitter? Werk is namelijk de beste 

uitkeringsvoorziening die je kunt bedenken. Laten we inzetten op werk voor deze mensen en 

ze niet afschrijven. College, toon echt ambitie en schrijf die mensen niet af maar schrijf ze in.  

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: Meneer Wassink.  
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De heer Wassink: Ik vraag meneer Te Gronde of hij wel de voorwaarden goed heeft gelezen 

waaronder deze 60+ groep eventueel niet hoeft te solliciteren? De voorwaarde is volgens mij 

heel duidelijk dat deze groep ook vrijwilligerswerk doet.  

De heer Te Gronde: Ja, dat klopt, maar, sorry voorzitter, iedereen in deze samenleving doet 

vrijwilligerswerk, ook mensen die nu al een baan hebben, dus wij zien niet in waarom mensen 

van 60+ dat ook niet zouden combineren, het gaat er om dat als je ze een passende opleiding 

biedt, helpt om weer aan de slag te komen, dan kunnen ze prima werk en vrijwilligerswerk 

combineren, dus je hoeft ze niet uit te sluiten door te zeggen van ja, vrijwilligerswerk vinden 

wij voldoende.  

De heer Wassink: Nee, maar ik wil even benadrukken dat wij vrijwilligers niet een groep 

vinden die wij afgeschreven noemen, daar zijn wij juist heel zuinig op.  

De heer Zuiderveld: Voorzitter? Mag ik aanvullen? 

De voorzitter: Eerst mag de heer Te Gronde reageren, en daarna de heer Zuiderveld en 

daarna de heer Voogt.  

De heer Te Gronde: Nee, het is niet zo dat mensen die vrijwilligerswerk doen afgeschreven 

zijn, alleen het is wel zo dat ze op dat moment afgeschreven zijn voor de arbeidsmarkt. En we 

hebben juist in die arbeidsmarkt hebben wij mensen nodig op dit moment, dus ik wil 

bijscholing, omscholing, door te zorgen dat ze weer op een goede manier zeg maar ook qua 

eigenwaarde goed in het leven staan, hebben ze toch meer kans op een baan en ja, je moet 

als je 60 bent nog tot je 67e en die leeftijd, die grens die schuift op, dus ik vind dan 60 vind ik 

wel erg snel om mensen alleen nog maar geschikt te vinden voor vrijwilligerswerk.  

De voorzitter: De heer Wassink.  

De heer Wassink: Mensen boven de 60 mogen weldegelijk solliciteren, dus als zij betaald 

werk willen, dan is dat geen enkel probleem. Maar aan de andere kant, mensen die juist heel 

veel voldoening halen uit vrijwilligerswerk en geen betaald werk kunnen vinden, die kunnen 

ook daar hun eigenwaarde uit halen en vinden wij dus niet afgeschreven in die zin.  

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, dat is een mooi idee, alleen, hoe mooi zou het zijn als je 

mensen gewoon een betaalde baan kunt geven en dat ze die voldoening die ze uit het 

vrijwilligerswerk halen, dat ze die kunnen blijven houden, maar dat ze daarnaast ook gewoon 

een goed inkomen kunnen krijgen.  

De voorzitter: We gaan naar de heer Zuiderveld.  

De heer Zuiderveld: Voorzitter, ik hoorde toevallig deze week op de radio een meneer die 

had, was ook boven de 60, had duizend keer gesolliciteerd, echt duizend keer, duizend 

brieven, en kreeg steeds afwijzingen. Wat doet dat met je zelfvertrouwen denkt u?  

De voorzitter: Meneer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Nou, ik denk dat dat heel slecht voor je zelfvertrouwen is. Alleen je kunt 

hem ook omdraaien en eens gaan kijken van wat is nou de reden dat iemand niet 

aangenomen wordt en ook met het bedrijfsleven eens gaat kijken van goh, we hebben, die 

mensen hebben we nu eenmaal in onze, nou ja, ik zeg het maar even negatief, kaartenbak 

zitten. En laten we nou eens goed gaan kijken, waar heeft nou het bedrijfsleven behoefte aan, 
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waar hebben ondernemers behoefte aan, om te kijken of je die match kunt maken. Het is nu 

heel erg aanbodgericht, dus we hebben mensen die moeten solliciteren, alleen draai het nu 

eens om, ga nu eens samen met de onderwijssector en met het bedrijfsleven kijken waar is 

daadwerkelijk behoefte aan? Want we komen straks gewoon echt handen te kort.  

De voorzitter: De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter, op zich onderschrijf ik dat, maar ik neem aan dat als je 

duizend keer gesolliciteerd hebt, dat er ook al andere opties overwogen zijn, zou dan de heer 

Te Gronde, indien dit gebeurt, ervoor zijn om bijvoorbeeld maatwerk te leveren, dat je zegt 

van ja, bij bepaalde mensen die honderden keren gesolliciteerd hebben en het lukt niet, dan 

zou het toch eigenlijk heel moreel gezien juist zijn om dan te zeggen, we ontslaan je van je 

plicht en we hopen dat je wat vrijwilligs voor de samenleving wilt doen? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Nou ja, volgens mij als je echt niet aan het werk komt en je hebt dus niet 

die passende opleiding kunnen krijgen of dat is niet gelukt om het zo maar te zeggen, dan 

zou uiteindelijk misschien de uiteindelijke consequentie kunnen zijn dat iemand dus niet aan 

het werk komt. De vraag is of we daar als samenleving en als Winterswijk daar genoegen 

mee moeten nemen en moeten we niet het uiterste doen om die mensen toch aan het werk te 

krijgen, want het zou je maar gebeuren, je bent 60 en je moet nog zeven jaar of over een 

aantal jaar en je moet tot je 70ste door, gaan we dan zeggen van, u heeft tien jaar, mag u, 

hoeft u niet meer te solliciteren, u mag vrijwilligerswerk doen, daar bent u goed genoeg voor, 

maar u komt niet in aanmerking voor een baan, dan geeft u die mensen gewoon op en dat 

willen wij niet.  

De heer Wassink: Voorzitter?  

De voorzitter: Meneer Wassink. En daarna meneer, o, de heer Voogt, de heer Voogt. 

De heer Voogt: Ik dank u voorzitter, ik zou het ook even om willen draaien. Bent u bereid om 

een campagne te beginnen onder werkgevers die personeel zoeken en te kijken of ze bereid 

zijn om mensen ouder dan 60 jaar aan te nemen?  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Voorzitter, dat kan wat mij betreft prima een onderdeel zijn van die 

school. Het gaat om opleidingsniveau, het gaat om het ontwikkelen van talenten, want 

iedereen heeft een talent. En je moet dat talent inzetten voor de banen die beschikbaar zijn 

en laten we alsjeblieft met die werkgevers en de opleidingsinstituten gaan kijken van, hoe je 

dat kunt inzetten. Dus ja, ik denk dat we als Winterswijk ons heel erg sterk moeten maken 

ook bij het bedrijfsleven om te zorgen dat die mensen aan de bak komen.  

De voorzitter: Meneer Voogt.  

De heer Voogt: Ik zou eigenlijk toch richting ondernemers meer actie ondernemen, in plaats 

van altijd maar de mensen achter de broek te zitten die duizend keer gesolliciteerd hebben en 

geen baan hebben gekregen. Het lijkt me goed om nu eens richting ondernemers die 

allemaal schreeuwen dat ze meer personeel nodig hebben gewoon maar eens concreet met 

mensen die ouder zijn dan 60 bij ze langs te gaan en te kijken of ze iemand willen aannemen.  
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De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, dat lijkt mij een prima onderdeel van het totale plan om 

inderdaad iedereen gewoon aan het werk te krijgen. 

De voorzitter: Meneer Wassink. 

De heer Wassink: Ja, ik denk dat meneer Te Gronde toch echt aan wishful thinking doet, hij 

vraagt, waarom zouden die mensen niet worden aangenomen, dat zouden we moeten 

onderzoeken. Nou, ik weet het wel. Omdat er een zes voor de leeftijd staat, boven de 60. Zo 

simpel is het gewoon. En dat kunnen we mooi vinden of niet mooi vinden, maar als die 

mensen nou juist hun eigenwaarde houden met vrijwilligerswerk, zou ik zeggen, nou laat hun 

eigenwaarde hoog en laat ze vooral dat blijven doen en het ontslaan van hun plicht.  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Voorzitter, ik denk dat de heer Wassink twee dingen door elkaar haalt. 

Het gaat ons er niet om dat mensen geen eigenwaarde of voldoening mogen halen uit 

vrijwilligerswerk, wij zien een nijpend tekort op de arbeidsmarkt, wij zien een demografische 

ontwikkeling waarbij er steeds meer mensen richting pensioenleeftijd gaan of daar al 

overheen zijn zeg maar, dus er komt steeds meer behoefte aan personeel en nou ben ik het 

helemaal mee eens dat we ook de werkgevers moeten bewegen, wij hebben niet meer de 

luxe straks dat we kunnen zeggen van onder de 60 ben je prima, maar daarboven ben je te 

oud. Dat kan niet meer, dat mogen wij als gemeente nooit accepteren.  

Mevrouw Schepers-Jansen: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers.  

Mevrouw Schepers-Jansen: Is de heer Van Gronde dan van mening dat het ontslaan van het, 

het afschaffen van een sollicitatieplicht gelijk staat aan het opgeven van mensen, want dat 

staat toch niet gelijk? Je ontslaat iemand van een plicht, wil niet zeggen dat je niet meer in 

deze mensen kunt investeren.  

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Investeren mag natuurlijk altijd, alleen het gemak zeg maar door te 

zeggen van ja, je hoeft niet meer te solliciteren loop je de situatie dat mensen ook zeggen 

van, dan ga ik ook helemaal voor dat vrijwilligerswerk en dat is ook belangrijk, alleen deze 

maatschappij heeft behoefte aan vrijwilligers, maar deze maatschappij heeft straks ook heel 

erg hard handen nodig en daar hebben we echt iedereen voor nodig, en dan kunnen we niet 

naar de kant kijken en zeggen van nou ja, weet u, u doet vrijwilligerswerk dus u hoeft niet te 

solliciteren.  

De voorzitter: Volgens mij is het punt van de heer Te Gronde duidelijk. 

Mevrouw Schepers-Jansen: Nou, ik vind het eigenlijk gewoon een aanname, de heer Te 

Gronde neemt aan dat mensen die geen sollicitatieplicht hebben zich alleen maar zouden 

richten op vrijwilligerswerk, dat hoeft natuurlijk helemaal niet zo te zijn, ik vraag me eigenlijk af 

waar dat vandaan komt, want het is helemaal niet hard te maken.  

De voorzitter: De heer Te Gronde. Afsluitend op dit punt. 
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De heer Te Gronde: Nou, kijk, het gaat erom dat je de keus hebt, laat je mensen alleen 

vrijwilligerswerk doen en geef je ze de vrijheid zeg maar om niet meer te solliciteren, of zeg je 

van nee, wij hebben die luxepositie niet meer, we moeten echt iedereen zo ver omscholen, 

bijscholen dat ze weer voor de arbeidsmarkt geschikt zijn. Doe je dat niet, dan serveer je 

eigenlijk dus heel veel goede arbeidskrachten af. En daar gaat het ons om, iedereen heeft 

een talent, iedereen heeft capaciteiten, en die hebben we over een aantal jaren als iedereen, 

de babyboomers met pensioen zijn, echt, die stromen uit, en dan komen we handen te kort, 

en dan is de vraag, waar haal je ze dan vandaan.  

De voorzitter: Volgens mij zijn de punten rondom dit agendapunt redelijk gewisseld, tenzij u 

nog een opmerking heeft, mevrouw Zomer.  

Mevrouw Zomer: Als de heer Te Gronde, als de VVD zo overtuigd is van zijn gelijk, zoals die 

dat hier ook staat te verkondigen en als het inderdaad zo was, dan waren er geen werklozen 

van 60 jaar en ouder. Dan was het allang opgelost. Dus het is een utopie.  

De voorzitter: Volgens mij is u geen vraag gesteld de heer Te Gronde en kunt u verder met 

uw betoog. 

De heer Te Gronde: Ja, klopt. Even kijken, dan, nou wij willen dus mensen inderdaad snel 

weer aan het werk hebben door onderwijs daarvoor in te zetten en wij dienen daar dan motie 

nummertje 20 in. En wij willen dat al heel graag snel doen, dus laten we daar in het schooljaar 

2019-2020 mee beginnen. Dat gaat dus om kennis, vaardigheden, houding en gedrag. Dit 

college heeft een keus gemaakt, dat zei ik in het begin al. Armoede Winterswijk uit in 2040 

heeft de meeste focus gekregen. Maar het programma economie en bedrijvigheid komt met 

twee pagina’s er wel heel erg bekaaid af. Dit programma zou de banenmotor van Winterswijk 

moeten zijn, en daarmee werkgelegenheid moeten bieden aan de huidige en de toekomstige 

generatie. Winterswijk armoedevrij kan alleen maar met gezonde bedrijven. Bedrijven die zich 

kunnen ontwikkelen en die kunnen groeien. Dat kan op dit moment niet meer, 

bedrijventerreinen zitten vol, of de gebouwen voldoen niet. Wij verwachten van u geachte 

mederaadsleden daar meer ambitie dan het college te tonen en roepen op het college werk te 

maken van meer ruimte voor ondernemende Winterswijkers. De VVD-fractie heeft daar in het 

verleden al vaker aandacht voor gevraagd, dat kan door procedures te versnellen binnen de 

gemeente, en een ondernemersloket is daarbij ook een goed idee, dat de VVD ook al in het 

verkiezingsprogramma had staan, en we zouden graag zien dat Winterswijk de leiding neemt 

op achterhoekschaal meer hectares voor bedrijventerreinen te realiseren dan nu in het RPB 

staat. Ook in Winterswijk zelf natuurlijk. En wij hebben daarvoor motie nummertje 21 gemaakt 

en wij roepen echt het college op om dat te doen. Ook missen wij concrete plannen om de 

economie van de centrumondernemers te ondersteunen. Heeft het college geen idee hoe we 

ook nog in 2040 een goede belegde boterham kunnen verdienen in de detailhandel? Of 

komen we niet verder dan herinrichting van de markt? De VVD zou graag zien dat het college 

onderzoekt hoe nu de consumenten die Winterswijk bezoeken, denken over het centrum en 

de openingstijden. Voorzitter, de VVD staat achter het idee park Achterhoek als park voor 

nieuwe zorgondernemers. Al lijkt het er nu al wel op, dat het meer een vakantiepark gaat 

worden. En ook maken wij ons echt zorgen over de inzetten die gemeente daarbij moet 

leveren. 100.000 euro voor twee jaar is veel geld. Feitelijk helpen wij hiermee de 

ontwikkelaar. En voorzitter, hoe denkt het college dat de ontwikkelaar ons straks helpt? Zien 

wij van al dat geld ooit nog wat terug? En wanneer kan de schop de grond in? Of moeten er 

na 2020 nog meer gesupervised worden. Wij horen het graag van het college, en college, leg 

a.u.b. ook nog eens goed uit aan de Winterswijkse bevolking hoe dit hier verdergaat. Dan 

Terra Temporalis, het belevingsmuseum van Nederland. Dat ziet de VVD wel zitten. 

Belangrijk voor de toeristische sector als slechtweerbestemming. Alleen de blanco cheque die 
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nu in de begroting staat, vinden wij te risicovol. Het college stelt in deze begroting een kader 

voor, door te zeggen dat ze op termijn meer geld wilt uitgeven aan dit project en 100.000 euro 

voor onderzoek vinden wij ook veel geld op conto van de gemeente. Wij zien graag een knip. 

Eerst een onderzoek, onafhankelijk, en dan een go of een no go voor het vervolg, zodat we 

ook geen claim leggen op de toekomstige begroting eventueel. Wij komen misschien nog met 

een amendement in de tweede termijn daarvoor. Voorzitter, dan het thema wonen. Het 

college blijft vasthouden aan de geringe toevoeging van woningen. Sterker nog, ze wil de 

bestaande woningbouwplannen zelfs verminderen. En dat bij een woningmarkt die in 

Nederland en in Winterswijk als een snelpan droogkookt. Er zijn voor jongeren al helemaal 

geen betaalbare woningen meer beschikbaar, zeker niet voor hen die willen kopen. De tijd 

van de woningnood is weer terug. En vergeet ook de sociale woningbouw daarin niet. 

Voorzitter, een miljoen woningen moeten er in Nederland bij komen, 200.000 in Gelderland. 

En hoeveel komen er in groeigemeente Winterswijk? Is de lobby vanuit de achterhoek bij het 

rijk en de provincie al gestart? Wij zien te weinig ambitie bij dit college als het om wonen gaat. 

College laat de inwoners in de kou staan en mist de kans om bewoners van buiten binnen te 

halen. De kranten staan bol van de artikelen over mensen die graag in de achterhoek willen 

wonen, om de drukke randstad te ontvluchten, en daarom dienen wij een amendement in om 

de tekst op pagina 44 te wijzigen. En dat is nummertje 2. Onze ambitie is groei, en laten we 

daarbij de buurtschappen niet vergeten. De VVD heeft ook veel jonge mensen gesproken die 

dolgraag in het buitengebied willen wonen, en dan niet door het splitsen van boerderijen, nee, 

die jonge mensen willen graag een starters of een doorstartwoning in de kern van de 

buurtschappen. De VVD vindt dat de gemeente deze jongeren nu tekortdoet door te streng te 

zijn bij nieuwbouw. Dus laten we nu juist nieuwbouw makkelijker maken, dat is wat de 

jongelui willen. Ons voorstel is om in januari 2019 een inventarisatie van concrete wensen 

samen met WLC en de stichting, of en de buurtschappenvisie op te starten. Laten we zorgen 

dat onze jongeren gewoon in de buurtschappen kunnen wonen. Daarmee behouden we ook 

door ons als gemeenteraad gewenste sociale cohesie. Wij stellen dan ook een aanpassing 

voor van de tekst op pagina 56, door middel van een amendement, en dat is nummertje 3, 

omdat de oude tekst te beperkend werkt voor nieuwe woningen specifiek voor jongeren. En 

als ik goed begrijp wil D66 die ook mee indienen. Voorzitter, wat de VVD betreft, en we 

hebben dat eerder gezegd, moeten we Winterswijk laten groeien. Laten we starten met de 

komende jaren er flink woningen bij te bouwen. Overigens meer woningen en inwoners houdt 

ook in, meer OZB, meer geld uit het gemeentefonds, meer bezoek aan de schouwburg, het 

zwembad, de winkels, en meer leden voor de verenigingen. Zo houd je Winterswijk leefbaar 

en betaalbaar. Kom op college, kom uit die kramp en bouw tegen de krimp. Voorzitter, de 

dekking van de Dingstraat staat al jaren op de planning, nu gaan we het onderzoeken. Wij 

zijn als VVD daar helemaal voor, maar we zien ook graag snel realisatie van dit plan. De 

doorstroming in Winterswijk stokt steeds vaker, dat is niet goed voor de bezoekers van het 

centrum, maar als we Winterswijk willen laten groeien en bloeien, misschien zelfs wel laten 

bruisen, dan moeten we vooraf beginnen met de wegenstructuur daar klaar voor te maken. 

Dan als laatste thema de gemeentefinanciën. Voorzitter, ik begon met een compliment aan 

het begin van dit betoog. Maar qua financiën zijn we erg teleurgesteld, want door de manier 

waarop het college ambitie financieel vertaalt, kan het straks zomaar zijn dat de gemeente 

zelf in armoede achterblijft. Naar ons idee wordt de ambitie van dit college van CDA en WW 

bepaald door een greep in de gemeentekas. Een greep in de portemonnee van de 

woningbezetters, en een greep in de portemonnee van de inwoners of bedrijven die een 

omgevingsvergunning aanvragen. Voorzitter, het college geeft in 2019 anderhalf miljoen te 

veel uit en doet daar in 2020 nog een kleine 9 ton bij. Om die gaten te dichten… 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: Meneer Tannemaat. 
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De heer Tannemaat: Ik heb even een vraag aan de heer Te Gronde, als je geen greep wilt 

doen uit de gemeentekas, je wilt niet de bewoners laten meebetalen, je wilt niet, eigenlijk 

niemand laten betalen, hoe kun je dan nog een ambitie neerleggen? Waar wil de VVD alles 

uit betalen? Wie gaat dat betalen, laat ik het zo zeggen.  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja voorzitter, het is goed dat de heer Tannemaat dat vraagt, ik zou maar 

vast graag een doorkijkje willen geven in mijn betoog, maar daar kom ik aan het eind op 

terug. En anders zou ik nu de clou al weggeven zeg maar, dus daar kom ik graag op terug.  

De voorzitter: De heer Te Gronde, gaat u verder. 

De heer Te Gronde: Ja, 1.4 miljoen in vier jaar extra OZB-opbrengst. De begroting mag dan 

structureel sluitend zijn, maar incidenteel komt dit college dus 1.4 miljoen tekort. En dan zien 

we over twee jaar wel of er nog extra budget nodig is in de evaluatie, dat lezen wij op pagina 

12 in de aanbiedingsbrief. Dat klinkt de VVD als een blanco cheque en daarbij is door de VVD 

ingezette verlaging van de schulden van Winterswijk helaas losgelaten. Was het bij de 

jaarrekening 2018 nog 75 miljoen, nu komen we uit op 80.6 miljoen in 2022. Je vraagt je af, 

waren het CDA en WB dan alleen akkoord met de verlaging omdat de VVD het graag wilde? 

En maakt ze het niet uit dat we nu de euro’s uitgeven van de toekomstige generatie? Wat de 

VVD betreft moet dat anders. De schuld moet verder naar beneden in 2022. En wij zullen dan 

ook met een motie komen en dat is nummertje 22, om een plan te maken om de schuld terug 

te brengen tot 58 miljoen, en dat is een fors bedrag, maar dat is het bedrag waarvan de 

provincie zegt, dan bent u als gemeente gezond, dan is het voldoende. Voorzitter, fixatie van 

de OZB-opbrengst was ooit een idee van de VVD. Zo zou de OZB nooit de sluitpost van de 

begroting kunnen worden, want bij een hoge prijs van een woning zou die dalen, en vice 

versa. En zo wist de gemeente en de woningeigenaar waar ze aan toe waren, altijd een gelijk 

bedrag. Dat is een transparant en eerlijk systeem. Nu bij het vaststellen van het tarief gaat de 

burger tientjes extra betalen, juist nu na de magere jaren de inwoners van Winterswijk 

eindelijk weer eens een keer een beetje vulling in de portemonnee kregen, worden ze door de 

gemeente afgeroomd. En voorzitter, wat doet het college als straks onverhoopte 

huizenprijzen gaan dalen, maar de ambities nog niet verwezenlijkt zijn? Of als de bijdrage van 

het rijk naar beneden gaat? De VVD weet het dan wel, dan verhogen CDA en WB gewoon 

het tarief. Dat idee is menig Winterswijker en voor de VVD een nachtmerrie. De VVD ziet 

liever dat de burgers en bedrijven zelf de vrijheid hebben om te besluiten waar ze hun geld 

aan uitgeven. Gezinnen kunnen het geld maar een keer uitgeven en laten wij ze die 

keuzevrijheid vooral zo veel mogelijk zelf geven. En we komen dan ook met een 

amendement, dat is nummertje 4, om de opbrengst van de OZB weer te maximaliseren op 

het niveau van 2018 en ook om het tarief van de omgevingsvergunning te bevriezen. Want wil 

je armoede Winterswijk uithebben, dan moet je als gemeente niet de rekening bij de inwoners 

neerleggen. En voorzitter, ik ben toch ook wel benieuwd hoe de CDA-fractie daarin zit, want 

ook zij waren in het verleden toch voor een gezond financieel beleid. Voorzitter, ik rond af.  

De heer Wassink: Voorzitter, mag ik nog even een vraag stellen voordat die afrondt? 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Meneer Te Gronde, waar wilt u het dan uit betalen? Daar heeft u nog geen 

antwoord op gegeven, op die vraag.  

De heer Te Gronde: Ja voorzitter, die clou die komt zo.  
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De voorzitter: We wachten in spanning af. De heer Te Gronde.  

De heer Te Gronde: Voorzitter, ik rond af met een korte samenvatting. De begroting kan het 

ambitieniveau van de coalitie nu niet aan en het college legt de rekening bij de inwoners en 

bedrijven en neemt een stevige greep in eigen kas. De schulden worden niet meer 

afgebouwd, en er zit nog te veel niet doorvertaald beleid in de begroting. Het college doet 

zichzelf op die manier ook wel tekort, omdat de oplossing dichterbij de eigen koers en ambitie 

ligt dan ze denkt. De oplossing voor het financieringsprobleem ligt in armoede Winterswijk uit. 

De beste manier om armoede uit te bannen is te zorgen dat iedereen zoveel mogelijk een 

betaalde baan heeft en niet in een bijstandsuitkering zit. Dat levert meteen budget op om de 

gemeentelijke ambities waar te maken. Voorzitter, de oplossing is dus simpel, en mogelijk om 

een sluitende begroting te krijgen zonder lastenverzwaring. En daarnaast, ik zei het al 

voorzitter, extra woningbouw levert extra OZB op, meer bouwleges.  

De heer Wassink: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Hoor ik het nou goed bij meneer Te Gronde dat u zegt, haal het geld maar 

weg bij de bijstandsgerechtigden of mensen die in een uitkering zitten en breng dat naar de 

mensen die een woning hebben? Hoor ik dat nou goed?  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Nee voorzitter, dat is toch een misvatting. Kijk, mensen die niet in de 

uitkering zitten, die hoef je ook niks af te nemen, want die hebben gewoon een baan.  

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Nou, voorzitter, volgens mij verkoopt u de huid nu al voordat de beer 

geschoten is, u haalt eerst geld weg bij degenen die een uitkering genieten van die 15% zegt 

u, en dat brengt u nu terug naar degenen die een woning hebben, dus u, volgens mij schiet u 

te vroeg. 

De voorzitter: Meneer Te Gronde.  

De heer Te Gronde: Nee, want wij hebben gezegd, als VVD-fractie die ambitie van 15% die 

er is echt veel te laag, die moet veel hoger en die moet veel sneller gerealiseerd worden, dus 

laten we nou maar eerst eens beginnen om heel snel mensen aan het werk te krijgen, dan 

krijgen we daarna ook heel snel het budget om in ieder geval de verhogingen van de leges en 

de OZB niet te hoeven doorvoeren.  

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Blijft mijn punt, wij zullen dat eerst met elkaar moeten waarmaken, ik weet 

niet hoe hoog uw ambitie is en waar die op gebaseerd is, maar als u nu al het geld weggeeft 

aan de mensen met een eigen woning, voordat u dat gerealiseerd heeft, dan bent u volgens 

mij twee stappen te vroeg.  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 
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De heer Te Gronde: Voorzitter, ik zou zeggen, college, ga aan de slag en zorg dat het 

gewoon waar wordt, want het kan gewoon.  

De heer Zuiderveld: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Ik gun iedereen een baan, laat dat duidelijk zijn, want ik denk inderdaad, 

daar zijn we het over eens, dat dat de beste manier is om mee te doen in de maatschappij. 

Nu ben ik wel benieuwd, de 60-plussers wilt u aan het werk hebben, u wilt meer mensen uit 

de bijstand, we hebben de afgelopen jaren gezien dat het aantal arbeidsplaatsen in 

Winterswijk niet gestegen is, maar gedaald. Dus ik ben wel heel nieuwsgierig in welke banen 

u in Winterswijk denkt dat de mensen dan terecht kunnen?  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Nou voorzitter, ik denk niet dat wij als raad of als college moeten gaan 

bepalen waar de banen terecht komen, ik denk dat de ondernemers daarvoor aan zet zijn en 

daarom zei ik ook van laten we de ondernemers de ruimte geven, laten we zorgen dat ze 

kunnen uitbreiden, dat ze kunnen ontwikkelen en dan volgen die banen vanzelf.  

De voorzitter: De heer Te Gronde gaat door. 

De heer Te Gronde: Ja voorzitter, en ik het zei het al, extra OZB en meer bouwleges als je 

meer huizen gaat bouwen. En niet te vergeten, en dat is misschien nog wel een meest snelle 

oplossing, meer inwoners levert ook gewoon meer geld op uit het gemeentefonds, en dat lijkt 

ons een win-win situatie. Voorzitter, dank u wel.  

De voorzitter: Dank u wel, meneer Te Gronde. Gaan we door naar de fractievoorzitter van 

WB, de heer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Dank u wel voorzitter, geachte raad, geachte aanwezigen, na het 

inleveren van een raadzetel bij de verkiezingen heeft Winterswijks Belang zich meteen 

herpakt en aangegeven dat deelname aan de coalitie de ambitie was. Met nog steeds vijf van 

de 21 raadzetels heeft WB het mandaat van veel Winterswijkse kiezers behouden. Kiezers 

verwachten dat de ambitie die WB de afgelopen 12 jaar heeft laten zien, ook nu weer wordt 

omgezet in resultaat. Bij de opstelling van het coalitieakkoord heeft WB een belangrijk 

aandeel van haar ambities verwerkt. Zaken als de oprichting van een substantieel fonds, 

energiefonds, de koppeling tussen armoedebestrijding en duurzaamheid, de stadstuinbouw, 

bemand door mensen met een afstand op de arbeidsmarkt, de upgrading van de markt, het 

bezoekerscentrum bij de Steeghoeve, het beeldkwaliteitsplan voor ons buitengebied, met 

aandacht voor biodiversiteit, doorgroei naar 1 miljoen overnachtingen et cetera. Daar staan 

we voor en het is onze belangrijkste taak. Het leefbaar houden van ons mooie Winterswijk. 

Mensen enthousiasmeren, mensen in beweging krijgen, zodat nog meer mensen naar onze 

musea komen, nog meer mensen komen kamperen, nog meer mensen naar ons 

koopcentrum komen, naar de markt, nog meer mensen fietsen of paardrijden in de 

buurtschappen, of overnachten in een bed and breakfast, maar ook dat nog meer 

Winterswijkers hier een baan vinden, nog meer Winterswijkers hier een opleiding kunnen 

volgen, nog meer Winterswijkers gelukkig kunnen zijn zonder grote geldzorgen. En dat alles 

in een duurzaam Winterswijk, energieneutraal, met een buitengebied waar ruimte is voor 

biodiversiteit en aandacht voor het landschap. Dat is ons Winterswijk, dat is onze drive en die 

drive, die passie hebben wij ingebracht in het coalitieakkoord. En dan komt het, daar zien we 
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bij de begroting minder van terug als we zouden willen. En dat baart ons de nodige zorgen. 

De begroting reflecteert in onze ogen niet datgene dat er een ambitie, een uitstraling in het 

coalitieprogramma zit. We zien veel opschuiven van plannenmakerij en weinig concrete 

uitvoering. Wij zijn niet van het kijken naar wat niet mogelijk is en wat niet kan, wij kijken naar 

wat wel kan. Kansen oppakken, medewerkers en inwoners enthousiasmeren en uitdagen, 

een positieve, proactieve houding. En dat is ook wat het WB verwacht van het college, nee, 

laat ik eerlijk zijn, van de wethouders. Neem inwoners mee in de plannen en dromen die we 

hebben voor Winterswijk. Geef het goede voorbeeld. En daar zullen we u op blijven 

aanspreken. Maar wat dat betreft is hier nog een behoorlijke wereld te winnen. Het kan 

anders en dat moet beter. Dan loop ik nu met u langs de programma’s, programma 1. We zijn 

blij met de aanzet van de betrokkenenparagraaf 2.0, ook om het project armoedevrij 

Winterswijk 2040 opgavegericht aan te vliegen, daar verwachten we veel van. We vragen aan 

de portefeuillehouder om toe te zien dat gedurende dit langdurige traject voldoende ruimte zal 

zijn voor de inbreng van de zogenaamde vrije geesten, creatievelingen, zakenmensen, maar 

ook jongeren, inventieve ideeën kunnen heel verfrissend werken. Kan de portefeuillehouder 

hier iets over zeggen? WB vindt het voornemen de lobby op alle fronten te verbeteren 

uitstekend. Is het extra budget voldoende opgeplust? Tot slot een opmerking over de 

gemeentesite, met betrekking tot de regelgeving over duurzaamheid. Daarvan is de 

vindbaarheid niet aanwezig of erg slecht. Als wij inwoners willen faciliteren op het gebied van 

duurzaamheid, dan moeten die regels makkelijk op te zoeken zijn, dat lijkt ons een eerste 

vereiste. Graag uw reactie. Programma 2. Met betrekking tot de samenwerking tegen 

ondermijnende criminaliteit is WB verheugd dat er wordt samengewerkt met de Duitse 

overheid en dat ook technische oplossingen worden onderzocht, zoals de inzet van camera’s 

en scanners. Het is op veel plekken in den lande een gebruikelijke tool geworden die wordt 

ingezet in de strijd tegen criminaliteit. Zelfs wethouder Elferdink noemde de inzet van de 

camera’s als mogelijke oplossing in bepaalde gevallen. Onze fractie heeft van de politie 

vernomen dat door inzet van slimme camera’s in het centrum, meer capaciteit kan worden 

ingezet tegen de ondermijning in het buitengebied. Graag uw reactie hierop. Programma 3. 

Qua… 

De heer Te Gronde: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, ik ben toch wel even benieuwd of het WB dan zaken in gedachten 

heeft die op dit moment in China spelen, van camera’s, die hele slimme camera’s die 

automatisch kunnen zien of iemand zeg maar dingen doet die niet gewenst zijn, is dat het 

idee?  

De heer Tannemaat: Nou, bij u zou ik dat wel willen. Maar niet bij iedereen. Nee, we zijn 

natuurlijk niet van de Big Brother is watching you, absoluut niet. We hebben het over 

camera’s, we hebben het ook over scanners, scanners die alleen maar de kentekens 

scannen, maar even kijken, Tim die is, Tim ons raadslid is met de politie mee geweest en 

toen hebben ze ook echt zelf tegen hem gezegd van kijk als wij in het centrum hier moeten 

waken, vooral op de markt bij de horeca, waar gelukkig niet al te veel gebeurt, doen we dat 

liever met een camera, dan kunnen we namelijk andere dingen doen. Maar goed, u weet hoe 

wij daarover denken, dus, oké. Qua regionale samenwerking zetten we in op de Achterhoek 

raad en de Achterhoek boord, met de thematafels. Winterswijks Belang hoopt dat dit het 

begin zal worden van een vruchtbare effectieve samenwerking. De opzet van de 

Grenshoppers Border School, die juichen we zeer toe. Onze verwachtingen zijn hoog. We 

worden graag op de hoogte gehouden van tastbare resultaten. Programma 4, WB vindt het 

belangrijk dat we snel aan de slag gaan met een armoedevrij Winterswijk in 2040. Vraag aan 
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de wethouder, waarom kan de aanjager niet al in 2019 beginnen? WB vindt inzetten op 

preventie, met name voor kwetsbare groepen belangrijk. We willen graag aandacht vragen 

voor de 60+ als het gaat over nadenken hoe je oud wilt worden en in welke huisvesting. Een 

goed voorbeeld is het beginnende initiatief waar we laatst bij geweest zijn van de Molukse 

gemeenschap Rumah Kasih. Daarnaast vragen we aandacht voor de problematiek van 

Winterswijkse agrariërs. Er is veel verborgen armoede, maar dit is een groep die uit zichzelf 

niet om hulp vraagt en ook deze niet in zijn directe omgeving opzoekt. WB zou willen zien dat 

deze problematiek in beeld komt bij de Post, graag uw reactie daarop. WB ziet geen 

vooruitgang bij park Achterhoek. Hoe ziet de wethouder dit? En wat is haar ambitie op dit 

dossier? Het COA is weer op zoek naar extra plekken, meldde de NOS vorige week. 

Momenteel zitten er maximaal 400 mensen in de opvang, da capaciteit is echter 500. Vragen 

aan de wethouder: bent u al benaderd over de restcapaciteit, om die in te zetten? En bent u 

met WB eens dat hier vanuit compassie en verantwoordelijkheid eigenlijk alleen maar positief 

op gereageerd kan worden? Programma 5, onze jeugd heeft de toekomst, en wij dragen er 

zorg voor dat ieder kind veilig en gezond op kan groeien in Winterswijk. Ik lees een beetje 

snel, want ik heb een behoorlijk programma. Ongeacht waar zijn wieg heeft gestaan, door 

kinderen permanent te monitoren, kunnen we veel problemen oplossen. We besparen dan 

niet alleen leed van kinderen en ouders, maar voorkomen ook dat er een beroep gedaan 

moet worden op dure hulp. Voorbeelden als opvoedondersteuning, de ontwikkeling van 

integrale kindercentra, voorschoolse opvang, alcoholpreventie, maar ook de aandacht voor 

de Duitse taal zijn maatregelen waar WB volop achter staat. Om de betrokkenenparagraaf 2.0 

een impuls te geven en kinderen een stem, met betrekking tot deze problematiek komt WB 

met een motie en dat is motie 8. Dat betekent kinderen betrekken bij alles wat met armoede 

te maken heeft, het zijn vaak gezinnen, dus betrek ze erbij. Daarnaast, gaat buiten deze orde 

om, maar het past bij kinderen, hebben wij ook een motie gemaakt voor het kinderpardon. 

Dat is natuurlijk, vroeger zei WB ook een motie voor de bühne, want hij moet naar Den Haag, 

maar we vinden het zo belangrijk dat we toch voor deze motie zijn, dus een motie 

kinderpardon. Programma 6, er staat een programma economie centrum in deze begroting, 

maar daar is ook alles mee gezegd. Hier ontbreekt visie en sturing, er staat in 2020 en 2021 

werken we aan een plan. In 19, of sorry, in 2022 gaat deze coalitie periode al voorbij, dus dan 

is er niks gerealiseerd in deze periode. Het allerergste is dat de begroting van vorig jaar een 

op een hetzelfde is qua ambitie als die van dit jaar, dus er is niks gebeurd. Alles wordt 

doorgeschoven. Iets wat nu opnieuw gebeurt, ambitie is nul, iedereen zoet houden met 

retoriek. In de retail worden de cycli steeds korter en je moet in staat zijn steeds eerder en 

sneller jezelf aan te passen aan de verwende consument en de veranderende markt. Zoals 

we hebben meegemaakt, staat de concurrentie echt niet stil. Enschede denkt dat Enschede 

je goed staat, en Doetinchem werkt ook aan vernieuwing. We moeten echt aan de bak, onze 

markt en straatbeeld zijn inmiddels al ruim 20 jaar hetzelfde. Het aanlichten van de kerk is al 

tijden kapot. Als je in 2020 en 2021 een begin wil maken met een plan, staan we dus vanaf 

nu gerekend nog 3 a 4 jaar stil.  

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, ik heb een vraag aan de heer Tannemaat of die dus 

eigenlijk het beeld wat de VVD heeft deelt, dat we dus te weinig nu bedenken hoe wij de 

ondernemers in ieder geval ook eigenlijk, om maar eens een populaire term te gebruiken, in 

hun kracht zetten om na te denken hoe ze de toekomst in gaan, want alleen de straatstenen 

vervangen, dat doet het hem natuurlijk niet.  

De voorzitter: De heer Tannemaat. 
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De heer Tannemaat: Sorry, voorzitter, maar u bent altijd van het individu en de eigen kracht, 

dus ik denk dat we daar nou juist de ondernemers zelf niet voor nodig hebben, want dat 

kunnen ze zelf wel. Wij zijn ook, dat weet u ook, van de zeg maar enigszins regulering, dus 

niet alle Zondagen maar vrijgeven, want daar had u het ook even over, zag ik, hoorde ik.  

De heer Te Gronde: Voorzitter, ik heb alleen gesproken over de openingstijden, volgens mij 

heb ik het woord zondag niet in de mond genomen. 

De heer Tannemaat: Nee, maar goed, openingstijden op zondag, dat was natuurlijk… 

De voorzitter: De heer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Ja, ik moet er even aan wennen nog. Sorry, voorzitter. Nee, laat ik het 

zo zeggen, wij faciliteren natuurlijk alleen maar, en als het centrum er goed bij ligt en de 

zaken die ik zo even opgenoemd heb worden gerealiseerd, dan blijven we ook die 

concurrentiepositie houden die we nu hebben, want reken erop, kijk wij zijn 20 jaar lang doen 

we het goed, centrum ligt er prima bij, maar de rest gaat wel harder. En net wat u zegt, we 

moeten ook over 20 jaar nog een boterham verdienen. Dus vandaar dat we zeggen van, ga 

aan de bak hiermee. Vandaar dat we ook, nou ja goed, even kijken, waar was ik? 

Winterswijks Belang wil graag weten van de wethouder wanneer er in dit programma ambitie 

wordt gelegd en wat haar toekomstvisie is voor deze coalitieperiode. Weet u dat deze 

begroting een kopie is van die van vorig jaar? En waarom hebt u zoveel tijd nodig? En geeft 

de wethouder nou wel prioriteit aan dit hele programma? We zullen donderdag een motie 

indienen en dat is motie 10, en dat betekent concreet eerder beginnen, eerder plannen 

maken, en niet wachten tot 2021. Programma 7, het zal niemand verwonderen dat WB blij is 

met de aanvang van de realisatie van het bezoekerscentrum bij de Steengroeve en de 

skeelerbaan. Als we Winterswijk bruisend willen houden, dan zijn ook deze ontwikkelingen 

straks weer een belangrijke toevoeging aan ons rijke palet van voorzieningen. Deze 

voorzieningen worden naast onze eigen bewoners ook in grote getalen bezocht door onze 

gasten en bezoekers. En dat brengt ons gelijktijdig ook bij de vraag waarom er met geen 

woord gerept wordt over een belangrijke opgave in ons coalitieakkoord, namelijk het aantal 

overnachtingen verhogen naar een miljoen. Kan de wethouder dit verklaren? Hoe denkt de 

wethouder deze een miljoen te gaan halen? Verder zijn we benieuwd naar de ontwikkelingen 

omtrent het cultuurkwartier, Winterswijks belang denkt een betere oplossing te hebben 

gevonden voor de financiële problemen van Boogie Woogie, in plaats van de subsidie te 

verhogen, stellen we voor Boogie Woogie aan te kopen. Op deze manier heeft men de 

drukkende structurele lasten niet meer, en kan de extra subsidie vervallen. Bijkomend 

voordeel is dat er meer vrijheid is bij de plannen van het cultuurkwartier waar nu aan gewerkt 

wordt, dus dat betekent motie 13, als ik het goed begrepen heb, aankoop van Boogie Woogie 

en daarmee ook het wegvallen van de extra subsidie van 84.000 euro ongeveer. Programma 

8, er is in het verleden al vrij uitgebreid onderzoek gedaan naar de mogelijkheden van de 

doortrekking van de Dingstraat. Daar zijn wij voorstander van, maar is de wethouder ook 

ervan op de hoogte dat deze onderzoeken al gedaan zijn? Is er bekend waar ze zijn 

gebleven, die onderzoeken? We kunnen ons voorstellen dat er eerst gekeken wordt of deze 

plannen geactualiseerd kunnen woorden, voordat we echt geld uitgeven voor nieuwe 

onderzoeken. Dat is niet zo heel lang geleden. Over de invulling van dit gemeentehuis zijn we 

momenteel met elkaar in gesprek. Hierop vooruitlopend wil Winterswijks Belang toch een 

motie indienen, we willen op zeer korte termijn in ieder geval de raadszaal aanpakken. De 

binnenring moet verdwijnen, en de opstelling moet anders. We willen als fracties fatsoenlijk 

kunnen vergaderen en inwoners kunnen ontvangen. Met betrekking tot mobiliteit hebben we 

de vraag of het college de motie wilt uitvoeren om een nachttrein tot station Winterswijk te 

laten doorrijden. Met name ook voor de veiligheid van de jeugd en dit is typisch weer zo’n 
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voorbeeld van dat wereld in een keer bij Doetinchem ophoudt, dus ik wil graag met Arriva in 

gesprek en de provincie. Dus dat betekent motie 6, is van het raadshuis, en de motie van de 

nachttrein heb ik even geen nummertje bij gezet. Maar die is wel bekend bij iedereen. 

Programma 9, we willen twee belangrijke ambities uit het coalitieakkoord benadrukken. Een 

daling van het aantal mensen in de kaartenbak van SDOA met 15%, dat zijn ongeveer 100 

mensen, en het verder ontwikkelen van het project stadstuinbouw. Een project waarin re-

integratie, participatie, preventie en inburgering aan elkaar geknoopt worden. Onder het 

kopje, wat gaan we ervoor doen, vinden we het project stadstuinbouw niet terug. Vragen aan 

de wethouder: wat gaan we ervoor doen om dit project verder te brengen? WB hoort alleen 

een soort permanente radiostilte op dit onderwerp, terwijl de economie nu op groen staat. 

Hoe kan dat? Programma 10, we missen hier een duidelijke koppeling met duurzaamheid. 

Waarom niet veel meer insteken op onze unieke ligging in ons nationale landschap, waarbij 

het uitstekend wonen en werken is? Waarom hier niet inhaken op onze smart industrie, en 

hier een proeftuin van maken? Kom wonen en werken in de Achterhoek. Met een snelle 

glasvezelverbinding. We zouden hier graag een pilot van willen zien, nationaal landschap, 

werken, wonen, rust en ruimte, fijn opgroeien van de kinderen, smart industrie uitstraling, 

duurzaamheid, ga maar door. We vragen aan de wethouder om ook hier niet passief af te 

wachten of de vraag komt, maar door proactief Winterswijk neer te zetten, noem maar als een 

soort tweede Silicon Valley. Trek als gemeente dit naar je toe. Ook onze bedrijven aanjagen 

en extra lobby kunnen hiervoor worden ingezet.  

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: Meneer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Het klinkt de VVD-fractie natuurlijk als muziek in de oren, maar waar 

gaan we die mensen allemaal herbergen?  

De heer Tannemaat: Aan die woningen van… 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Sorry, al die woningen die u wilt bouwen in Winterswijk.  

De heer Te Gronde: Kijk, dat hoor ik graag.  

De voorzitter: De heer Te Gronde. De heer Tannemaat gaat door. 

De heer Tannemaat: Dank u. Meer industrieterrein beschikbaar hebben? Jazeker. Maar 

neem een voortrekkersrol en sla ook nieuwe wegen in. Winterswijk verdient het. Mooie slogan 

he, Winterswijk verdient het. Graag de reactie op dit idee van de wethouder. Programma 11, 

voor dit programma zijn geen prestatie indicatoren opgenomen en dat doet geen recht aan 

het belang van ons buitengebied. Ons coulisselandschap met fraaie landschapselementen en 

bijzondere boerderijen is een belangrijke economische drager, daarvoor is eigenlijk wel 

consensus binnen onze raad. Toch zijn er in de loop der jaren veel landschapselementen 

verdwenen. In het coalitieprogramma is afgesproken dat het landschap moet worden 

versterkt. De begroting moet op dit punt veel ambitieuzer. Om de ambitie te vertalen in 

concrete maatregelen is het, is onderzoek naar de kwalitatieve en kwantitatieve achteruitgang 

van landschapselementen noodzakelijk. Met behulp van satellietfoto’s kan worden 

vastgesteld welke landschapselementen in de loop der jaren zijn verdwenen. De uitkomsten 

van dit onderzoek kunnen de basis zijn voor een herstelplan, met als doelstelling bijvoorbeeld 

10% herstel per jaar. We willen hiervoor een motie indienen, dat is motie 14, herstel 
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landschapselement, en ik wil daar nog even aan toevoegen dat het niet de bedoeling is om 

mensen te gaan controleren van he, daar stond vorig jaar een heggetje en die is nu weg. Kijk 

nou gewoon als wij met zijn allen die landschapselementen terug willen, kun je daar heel 

goed satellietbeelden voor gebruiken om te kijken waar wat ooit gestaan heeft. Programma 

12, ook hier vindt Winterswijks Belang het ambitieniveau achterblijven… 

De voorzitter: U bent inmiddels over uw tijd heen, kunt u naar een afronding.  

De heer Tannemaat: Nee nee, ik heb lettertype 18 he, dus. Ik doe het heel snel. Ook hier, 

nou dat had ik al gezegd, onder de term wat gaan we doen heb ik een paar woorden 

bijgeschreven, opgeschreven. Scan, onderzoek, bewustwording, nieuwe kansen benutten, 

onderzoeken, voorstellen, testen, stimuleren, wat gaan we nu echt doen? Het wordt bijna 

frustrerend. Wij zijn nu al zo lang bezig met het thema Winterswijk energieneutraal in 2030, 

vraag aan de wethouder: wanneer stoppen we met praten en voornemens te uiten en gaan 

we beginnen? Nog een vraag, ziet de wethouder zelf überhaupt wel het nut, noodzaak en 

urgentie in om energieneutraal te worden? Nog een vraag, waaruit blijkt dit? En dan praten 

we nog niet eens over andere zaken die we nergens terugvinden, waar zijn gebleven de… 

De voorzitter: Kunt u nu komen tot een afronding? We zitten nu echt ruim over de tijd heen. 

De heer Tannemaat: Oké, we hebben een motie ingediend, motie 7. Inwoners snakken naar 

concreetheid, de energietafel ook. Dan ben ik bij het laatste punt. Programma 13, kosten 

gaan voor de baten uit, Winterswijks Belang is bereid incidenteel geld in te zetten om 

projecten aan te jagen en daarmee de niet sluitende begroting te accepteren. Zodat we aan 

het eind van deze periode kunnen afsluiten met een structurele, wel sluitende begroting en 

een vertaalde ambitie. En tot aller slot, dankt WB iedereen in de organisatie voor alles wat ze 

voor Winterswijk en ons gedaan hebben, alleen al dit jaar, de verkiezingen, de 

coalitiebesprekingen, de vragen bij deze begroting, zonder jullie was dit allemaal niet gelukt. 

Dank u wel. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Mag ik de heer Tannemaat een vraag stellen? Ik heb de hele tijd, gonst 

er in mijn hoofd dat u nadrukkelijk zegt, deze begroting is te veel een kopie van vorig jaar. U 

noemt het net zelf al, er zijn verkiezingen geweest, er is langdurig onderhandeld. Ik neem aan 

dat WB input heeft geleverd richting het college, dus hoe verklaart u dat, dat het zoveel een 

kopie is?  

De heer Tannemaat: Dat is een goeie vraag, wij vragen dat ook aan het college, wij hebben 

dus aan de coalitieonderhandelingen deelgenomen, die zijn in heel goede sfeer en heel 

prettig verlopen, kijk ik met heel veel plezier op terug, nog steeds. Maar we zien dus in de 

begroting dat er dus een weg ingeslagen is die wij te voorzichtig vinden, wij accepteren dus 

wel die incidentele last die we momenteel hebben, structureel sluit de begroting straks. Maar 

we willen die ambitie die we ingebracht hebben, die er ook instaat, mag gerust nog een keer 

het coalitieprogramma erbij pakken, die zien wij dus nu niet terug in deze begroting. Geven 

we dus ook toe.  

De voorzitter: De heer Zuiderveld.  
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De heer Tannemaat: De verklaring, die wil ik ook graag horen van het college natuurlijk, want 

die voeren natuurlijk datgene uit wat wij met zijn allen besproken hebben. Dus misschien 

komen ze wel met een hele goede verklaring.  

De heer Te Gronde: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: dan ben ik wel benieuwd, als het college niet met een verklaring komt, 

wat de fractie van WB dan gaat zeggen?  

De voorzitter: Ja, dat is altijd spannend natuurlijk he. De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Nou ja, dat moeten we eerst verwerken. En dan hebben we nog 

woensdag, en dan hebben we donderdag pas het tweede termijn, dus tegen die tijd hoort u 

het. 

De heer Te Gronde: Ja, dan dronken we een glas en dan of… 

De heer Tannemaat: Nee, maar ik wil u wel wat serieuzer antwoord op geven, voorzitter.  

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Wij zijn coalitiegenoten, van het CDA. Wij vormen samen de coalitie en 

ik denk dat ik wel kan vaststellen dat wij een hele kritische eerste termijn hebben gehad. Ik 

bedoel, daar kan niemand onderuit. Dus wat dat betreft denk ik dat het CDA weet ook best 

wel hoe wij daarin staan, maar goed we houden elkaar nog steeds goed vast. Sommigen 

liever, meer als anderen misschien. Ik bedoel ik heb, ga ik niet op in. Ik ga er niet op in welke 

ik het liefste vasthoud. Maar het is, dat betekent dus wel dat we dit voor WB wel echt een 

soort waarschuwing is van jongens kom op, laten we nou datgene dat we samen bedacht 

hebben ook uitvoeren en dat we niet achterover gaan leunen, want het is zo gebeurd, vier 

jaar is zo voorbij. En daar maken we ons echt zorgen over.  

De voorzitter: De heer Te Gronde, afsluitend. 

De heer Te Gronde: Ja voorzitter, een vraag die ik er wel bij heb, van in twee dagen kun je 

niet een heel, hele begroting herschrijven zeg maar, dat is natuurlijk een beetje wat wij als 

raad allemaal een beetje last van hebben, we kijken door de begroting heen, we vinden er 

wat van, we denken van goh, hoe zouden we dat anders willen en vind dan maar eens een 

manier om dat te doen. Dus ik ben wel benieuwd van als nu toch blijkt dat we nou het 

ambitieniveau dat u heeft zeg maar niet kunnen bereiken, van hoe u het dan ziet. Gaan we 

het dan volgend jaar oppakken, of gaat u dan nu toch echt het college oproepen om daar wat 

aan te doen.  

De heer Tannemaat: Nou, voorzitter, als u geluisterd… 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Als u geluisterd heeft dan zeggen wij ook van kijk nog eens goed naar 

die plannen, kijk wij begrijpen ook wel dat een dit is een begroting voor een jaar, en als het 

goed is dan zit de coalitie vier jaar, dus je kunt niet alles in een jaar proppen, dat snap ik ook 

wel. Maar er zijn een paar belangrijke thema’s waarvan wij nu zeggen als je die opschuift 

naar 2021, dan komt het niet meer goed. Dus daarvan zeggen wij van, best college, dat heb 
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ik net ook gezegd, kijk wat je eerder kunt doen en doe dat en dat hoeft niet allemaal direct 

vertaald te worden in het complete plan, maar begin en stel niet te lang uit. Dat is wat wij 

zeggen. Dank u wel.  

De voorzitter: Gaan we door naar de fractievoorzitter van GroenLinks, mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel voorzitter. Geachte aanwezigen, toehoorders en kijkers, het 

college stelt voor Winterswijk stevige doelen, energieneutraal in 2030, Winterswijk 

armoedevrij in 2040. Stevige ambities waar GroenLinks zich wat dat betreft ook prima in kan 

vinden. Maar dan, dan ontbreekt het aan ambities, vooral wat betreft duurzaamheid, klimaat, 

natuur, daar bruist Winterswijk niet, het bubbelt nauwelijks. De rest doe ik wel van papier. Wat 

betreft de wens van het college dat Winterswijk in 2040 armoedevrij zal zijn, wil het college 

graag een definitie van armoede, maar moet daar nog een halfjaar over nadenken. We dagen 

het college uit om zo snel mogelijk met een startnotitie te komen over de aanpak van 

armoede in plaats van tijd te nemen voor het bedenken van een definitie. De voorwaarde die 

GroenLinks belangrijk vindt bij de aanpak van armoede in Winterswijk, zijn onder meer geen 

voorwaarden of een betuttelende insteek in de zin van, wij weten wel wat goed voor u is, en 

wij stellen de voorwaarden. GroenLinks pleit ook bij de aanpak van armoede voor het 

aanpakken van de schuldenindustrie. Het is toch te gek voor woorden dat er ondernemers en 

bedrijven zijn die geld verdienen aan de ellende van de medemens, en dat kan anders. 

GroenLinks vindt dat dit in de plannen moet worden meegenomen om de armoede 

Winterswijk uit te bannen. Voorzitter, wat ons stoort is het uitbreiden van parkeerplekken in 

het centrum. Dit zorgt direct voor meer verstening in het centrum. En dat kan anders, door 

bijvoorbeeld parkeerroutes te maken die leiden naar ruime parkeerplekken buiten het 

centrum, bijvoorbeeld bij de Storm, maar ook wat verder weg. Tegelijkertijd dienen er wel 

goede voorzieningen in en naar het centrum te zijn voor voetgangers en voor fietsers. Door 

het toegenomen verkeer dreigt het centrum van Winterswijk te verstoppen en worden 

inwoners geconfronteerd met nog meer vuile lucht. Denk hierbij aan fijnstof en aan de 

toename van geluidsoverlast. Luchtkwaliteit is ook voor Winterswijk een probleem, al lijken 

we een gezonde plattelandsgemeente. GroenLinks vindt dat dit anders kan en wilt dat het 

college hiervoor extra middelen vrijmaakt om dergelijke parkeerplaatsen en parkeerroutes 

aan te leggen en zo houden we het voor iedereen veilig en gezellig in het centrum. Dat brengt 

de aandacht op een goede fietsinfrastructuur. GroenLinks wil in Winterswijk graag het 

fietsgebruik stimuleren in plaats van altijd en overal met de auto naartoe te gaan en het liefst 

nog steeds tot aan de voordeur. GroenLinks mist hier een stevige visie bij het college en dat 

moet anders. Je ziet het nu al en dat zal in de toekomst toenemen, er is een steeds grotere 

verscheidenheid aan hoe mensen zich verplaatsen. De gewone fiets, e-bike, racefiets, speed 

pedelecs, skates, skeelers, steps voor klein en groot, driewielers, scootmobielen, al deze 

verkeersdeelnemers moeten gebruik maken van de fietspaden en de fietsstroken. Dat vraagt 

om een stevige visie en om meer en vooral bredere fietspaden, zodat elke 

verkeersdeelnemer veilig hiervan gebruik kan maken. We zien het volgende knelpunt nu al 

opdoemen bij de aanpak van de Bataafseweg. De fietspaden worden te smal gemaakt, pas 

het aan nu dat nog kan. Daarom komt GroenLinks met een motie om het college op te dragen 

met een heldere en ambitieuze visie te komen wat betreft de fietspadenstructuur in 

Winterswijk, waarbij mede wordt ingezet op verbreding, zodat huidige en toekomstige 

gebruikers hiervan op een veilige manier daarvan gebruik kunnen maken.  

Mevrouw Elsinghorst-Dinteren: Voorzitter?  

De voorzitter: Mevrouw Elsinghorst. 
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Mevrouw Elsinghorst-Dinteren: Dank u wel, u heeft het over dat er bij de Bataafseweg te smal 

fietspad wordt, nou begrijp ik dat het drie meter wordt, wat is uw afmeting, welke gewenste 

afmeting moet het bij u zijn? 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel, voorzitter. Nou, GroenLinks vindt inderdaad dat als je nu al 

weer met fietspaden aan de slag gaat, om ze toch iets breder te maken. Als je al deze 

verkeersdeelnemers op de fietspaden de gelegenheid wilt geven om zich veilig voort te 

bewegen, betekent het ook dat je de langzame en de snellere toch er veilig van gebruik kunt 

laten maken. Dus laten we gewoon de uitdaging bij de Bataafseweg eens gaan aanpakken 

om hem toch een stukje breder te maken.  

Mevrouw Elsinghorst-Dinteren: Voorzitter?  

De voorzitter: Mevrouw Elsinghorst. 

Mevrouw Elsinghorst-Dinteren: Dank u wel, hoe breed is dat dan, want drie meter is in mijn 

optiek behoorlijk breed hoor, dus.  

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: In de, sorry, dank u wel voorzitter, nee, in de optiek van GroenLinks is die 

dan toch net iets te smal, maar ik denk dat dit vooral echt iets ook voor de 

verkeersdeskundigen is om hier eens wat kritischer naar te kijken.  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, dank u wel. Ik heb juist begrepen dat de problematiek met 

de Bataafseweg op dit moment is eigenlijk de grondpositie die we als gemeente hebben en 

dat het dan met name ook zit op de breedte van de weg, op het moment dat je het fietspad 

denk ik breder gaat maken, dan gaat het ten koste of van privaat eigendom of van de 

hoofdrijbaan, en de vraag is even van hoe u dat dan ziet, want het is uiteindelijk wel een 

drukke weg, er gaat veel vrachtverkeer overheen, dus waar wilt u die ruimte vandaan halen?  

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Oei, dank u wel voorzitter, u ziet nou al beren op de weg, en we zijn nog 

niet eens begonnen.  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Voorzitter, de VVD vraagt al heel lang van, wanneer komt die weg er 

nou? Wanneer is dat fietspad er nou? Die weg is echt noodzakelijk en we kunnen nu over 

nou ja, gaan praten over hoe breed het fietspad moet zijn, maar wij hebben liever gewoon nu 

een weg die gewoon voldoet aan de eisen die de wet stelt in plaats van dat we nu gaan 

denken van nou we maken er een soort fietssnelweg van, is allemaal mooi, maar is wat ons 

betreft erg veel luxe.  

De voorzitter: Mevrouw Zomer.  

Mevrouw Zomer: Daar geef ik geen verder commentaar meer op. Dank u wel. Ik wil graag 

doorgaan. 
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De voorzitter: Dat mag.  

Mevrouw Zomer: Wat GroenLinks stoort, is het gebrek aan aandacht voor jonge mensen. In 

verkiezingstijd had elke partij jongeren als een van de speerpunten in het 

verkiezingsprogramma. Op dit thema blijft het echter akelig stil. Zo langzamerhand bekruipt 

ons een gevoel van plaatsvervangende schaamte dat we jonge mensen zo lang thuis laten 

wonen. Dat moet je niet willen, dat moet anders. GroenLinks wilt graag jonge mensen in 

Winterswijk de mogelijkheid bieden om hier te blijven wonen. Er is een groeiende behoefte 

aan kleiner, maar vooral ook aan flexibeler wonen. Dat kan door onder meer te zorgen voor 

voldoende en vooral betaalbare woningen. Het moet toch mogelijk zijn om juist voor deze 

groep op zoek te gaan naar betaalbare woonruimte in de vorm van tiny houses of duurzame 

vormen van huizen die kant en klaar worden ontwikkeld en overal gemakkelijker plaatsbaar 

zijn. Hier is een enorme vlucht in te zien. Laten we hier voorloper op worden en ruimte bieden 

en dan niet alleen voor huur, maar ook voor verkoop, voor werkende jonge mensen tussen de 

25 en de 35 jaar. College, daag makelaars, grondeigenaren en woningcorporatie uit om met 

een plan te komen voor het benutten van open plaatsen en vrijstaande gebouwen en 

leegstaande gebouwen. Kijken we naar de steengoed benuttingschallenge van de provincie, 

dan is er nog veel mogelijk op dit gebied, zonder dat dit ten koste hoeft te gaan van 

woningcontingenten. Dat alles zorgt voor leefbaarheid en voor levendigheid en voor een beter 

aanzien van een straat of buurt. Daarnaast moet het ook mogelijk zijn om voor andere 

doelgroepen te bouwen. Hierbij denken we in het bijzonder aan coöperatieve woonvormen 

waar jong en oud samenleven. We verwachten van het college hierop meer ambitie. En nu 

we het toch over jonge mensen hebben, GroenLinks wil ook graag aandacht vragen voor 

jonge kleinschalige ondernemers die soms al met weinig geholpen kunnen worden. We 

vinden dat bij het ondernemersloket deze groep jonge ondernemers extra aandacht moet 

krijgen en dat er voor voldoende menskracht bij het ondernemersloket wordt gezorgd. 

GroenLinks wil graag zien dat hier wat nadrukkelijker naar gekeken wordt. Voorzitter, verder 

wat betreft zorg, zorg voor ouderen, voor jongeren, en als je het hebt ook over vrijwilligers, 

mantelzorgers, we kunnen goed uit de voeten met wat hierover in de begroting wordt 

omschreven. Zeker voor wat betreft de financiën houden we de komende periode een stevige 

vinger aan de pols. We willen graag tijdig worden geïnformeerd als de kosten sneller stijgen 

dan de verwachting van dit moment. Hulp aan oud en jong mag daarom niet in de knel 

komen. En verder zijn we ook heel erg benieuwd naar de resultaten van de 

pilotpraktijkondersteuners bij de huisartsen voor hulp aan jongeren. Voorzitter, verder vraagt 

GroenLinks aandacht voor het volgende. Het college stelt doodleuk dat door de 

schaalvergroting in de landbouw, de landbouwmachines groter en breder worden. Het college 

vindt dat dit op gespannen voet kan staan met de recreatieve en ecologische waarden van de 

bermen. Nee, hier past een correctie. Dat staat op gespannen voet met de recreatieve en 

ecologische waarden van de bermen. Het college suggereert hier dat dit een onoverkomelijk 

verschijnsel is, nou, zo lusten wij er nog wel een paar. Er wordt door het college zonder meer 

voor lief aangenomen dat schaalvergroting plaatsvindt. College, wordt wakker, voortgaande 

schaalvergroting van zowel landbouw als veeteelt past niet in het coulisselandschap van 

Winterswijk en de weg van alsmaar meer en groter is allang een heilloze gebleken.  

De heer Wassink: Voorzitter?  

De voorzitter: Meneer Wassink.  

De heer Wassink: Wilt mevrouw Zomer dan agrariërs verbieden om een grotere trekker te 

kopen of zo? Hoe ziet u dat voor zich?  

De voorzitter: Mevrouw Zomer.   
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Mevrouw Zomer: Nou, nee, want dan houd je je als overheid toch wel heel erg met de 

particulieren bezig, maar ik denk wel dat je rekening moet houden met de omgeving waarin je 

woont en werkt. Je kan toch niet verlangen van een gemeenschap om wegen dan maar 

breder te gaan maken in het buitengebied, zodat er een grotere tractor over kan rijden. Het 

staat zo gemakzuchtig beschreven in de begroting. 

De heer Wassink: Voorzitter? 

Mevrouw Zomer: Wij hebben ons daar echt aan gestoord.  

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Mevrouw Zomer vraagt wel om rekening te houden met fietsers en 

recreanten, maar u wilt die andere doelgroep agrariërs dus niet, wilt u geen rekening mee 

houden? 

Mevrouw Zomer: Zij maken al gebruik van onze wegen, want hoe had u anders een oplossing 

gezien? 

De heer Wassink: Voorzitter, maken fietsers… 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Voorzitter, maken fietsers dan geen gebruik van onze voorzieningen?  

Mevrouw Zomer: Ik denk dat je juist even moet omdraaien, fietsers en dat soort 

verkeersdeelnemers zijn ook de zwakkere verkeersdeelnemers, de kwetsbare 

verkeersdeelnemers. Het gebeurt al regelmatig, en dat is, dat zal de komende tijd misschien 

nog helaas wel vaker gebeuren, dat juist ook op dat soort wegen ongevallen kunnen ontstaan 

door trekkers en ander groot landbouwverkeer.  

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Volgens mij helpt het dan juist als je een goed fietspad hebt en een brede 

weg, als je een smalle weg hebt en een breed fietspad, dan gebeuren er echt ongelukken. 

Mevrouw Zomer: Ik denk dat u alleen nu probeert mij… 

De voorzitter: Mevrouw Zomer.  

Mevrouw Zomer: Om mij een andere kant uit te krijgen, maar ik wil de vraag graag terug 

spelen, waarom moet landbouwverkeer alleen maar groter en zwaarder worden? Je kunt het 

ook andersom bekijken.  

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Voorzitter, we hebben te maken met een economie, een wereldeconomie 

zelfs, waar wij in Winterswijk volgens mij niet altijd grip op hebben, en die vraagt soms om 

ander materieel. Volgens mij kunnen wij dat niet hier vanuit de raad bepalen. 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 
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Mevrouw Zomer: Kennelijk vindt het college dat het college dat wel kan, want het staat 

gewoon in de begroting opgeschreven.  

De heer Wassink: Voorzitter, volgens mij heb ik niet… 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Voorzitter, volgens mij heb ik niet gelezen dat het college opschrijft dat wij 

de maat van de trekkers hier in de hand hebben.  

Mevrouw Zomer: Nee hoor, maar wel dat er rekening moet worden gehouden… 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: …gehouden met grotere en zwaardere verkeersdeelnemers, 

landbouwmachines. Dus het college gaat er gewoon vanuit, datgene wat u zegt.  

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: Meneer Wassink, afsluitend. 

De heer Wassink: Volgens mij gaat het college uit van de realiteit en is mevrouw Zomer aan 

het luchtfietsen.  

Mevrouw Zomer: En ook dat moet veilig gebeuren.  

De voorzitter: Mevrouw Zomer gaat door. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel, voorzitter. Ja, ik moet eventjes terug hoor, ja. Uw college kan 

op bestuurlijk niveau invloed uitoefenen op die schaalvergroting en denkt daarbij aan 

vergunningverlening. Maar schaalvergroting past toch totaal niet in het 

landschapsontwikkelingsplan van Winterswijk, want daarin staat letterlijk het volgende: de 

aanwezige waarden werden en worden ook in Winterswijk bedreigd door verder gaande 

schaalvergroting, achterstallig onderhoud van landschapselementen, aantasting en het 

verdwijnen van landschapselementen en stijlranden, het in verval raken van karakteristieke 

gebouwen, achteruitgang van de biodiversiteit en aangetaste omgevingscondities en het 

verdwijnen van traditioneel landgebruik. En verder zegt het college over het 

landschapsontwikkelingsplan: we richten ons op het versterken van biodiversiteit en 

landschapskwaliteit, betrokkenheid van burgers en natuuronderzoek. GroenLinks wil graag 

dat het college concrete maatregelen noemt om de biodiversiteit en landschapskwaliteit te 

verbeteren. En hier zien we ook een belangrijke en een veel sterkere rol voor de stichting 

Waardevol Cultuurlandschap weggelegd. Het verbeteren van landschapskwaliteit en 

bodemkwaliteit met het accent op duurzaamheid. En daarom dienen we een motie in om het 

college te verzoeken de doelstelling van WCL opnieuw te formuleren, met als speerpunten: 

een hoge landschapskwaliteit en met het accent op duurzaamheid.  

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Mag ik daar een verhelderende vraag aan mevrouw Zomer stellen? Zegt 

u daarmee eigenlijk dat de gemeente bepaalt wat er binnen stichting WCL gebeurt?  



Pagina 28 van 153 

 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Nee, maar de gemeente kan wel, het college kan wel stimuleren daarin. 

Ik… 

De heer Te Gronde: U verzoekt dus eigenlijk aan zeg maar de gemeente als partij binnen 

WCL te kijken naar of dat gezamenlijk anders kan? 

Mevrouw Zomer: Of dat gezamenlijk anders kan. 

De heer Te Gronde: Ja, precies, oké, nee, dan weet ik genoeg. 

Mevrouw Zomer: En dat lijkt me ook de juiste insteek hoor, die gezamenlijkheid is met name 

heel erg belangrijk. 

De heer Te Gronde: Ja, nee, oké. Dank u wel.  

De voorzitter: Mevrouw Zomer.  

Mevrouw Zomer: Dan begrijpen we elkaar tenminste goed, dank u wel voorzitter. Onze 

handen jeuken als het gaat om de thema’s duurzaamheid, klimaat en milieu. De urgentie van 

het leren omgaan met de gevolgen van klimaatverandering is zeer recent nog eens benadrukt 

door de uitspraak van het hof in Den Haag in de klimaatzaak van Urgenda tegen de staat. En 

ook door het VN-klimaatpanel IPCC. Die urgentie is nergens terug te vinden in deze 

programmabegroting. Als we ervan uit gaan dat de overheid dient in te springen waar de 

markt faalt, dan dient ook de gemeente een veel activerende en stimulerende rol te vervullen. 

Op de meet up van de energietafel bleek ook dat de woonplaats wel zeer terughoudend is in 

haar ambitie om energieverbruik in haar woningen te verlagen, terwijl geld hier toch echt geen 

argument mag zijn.  

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ik heb even een vraag tussendoor aan GroenLinks. Bent u nog steeds 

tegen windenergie?  

Mevrouw Zomer: GroenLinks is nooit tegen windenergie… 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: …geweest. Dank u wel voorzitter. GroenLinks is nooit tegen windenergie 

geweest, wij vinden alleen dat grote windmolens op zee horen.  

De heer Tannemaat: Oké, dus niet in onze omgeving, zeg maar. 

De voorzitter: De heer Tannemaat.  

Mevrouw Zomer: Nee, dat hebben wij ook nooit beweerd. 

De heer Tannemaat: Nee, oké. Dank u.  

Mevrouw Zomer: Ja.  
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De Voorzitter: Mevrouw Zomer gaat door. 

Mevrouw Zomer: Als u, u kunt het nalezen in ons verkiezingsprogramma. Ja. Prima, dank u 

wel. Maximaal inzetten op besparen, waaronder afsluiten van gas en zonne-energie gaat 

verder dan bewustwording en het aanbieden van energiescans. Projectontwikkeling, 

ondersteuning van gezamenlijke bewoners initiatieven, vraagbundeling, resultaatafspraken 

met de woonplaats, woningisolatie stimuleren, een betere, toegankelijke 

duurzaamheidslening en andere financiële impulsen, waaronder fondswerving, fondsvorming 

voor inwoners met lage inkomens, dat zijn directe middelen tot uitvoering. GroenLinks vindt 

dat het college de ambities op dit terrein flink moet verhogen en roept het college ook op om 

voor de komende jaren concreet benoemde doelen vast te leggen in aantallen woningen die 

van het gas afgaan en nul op de meter worden. En daarvoor zo nodig extra budget uit te 

trekken. Het is gedaan met praten en tafelen, het gaat nu om concrete en ambitieuze acties. 

Anders zal de doelstelling energieneutraal in 2030 gebakken lucht blijken. Daarom willen we 

een motie indienen om het college op te dragen een breed doorlopend uitvoeringsprogramma 

energietransitie op te stellen en een eerste versie van dit uitvoeringsprogramma medio 2019 

gereed te hebben. De ROVA, volgende punt, voorzitter, kan blijkbaar niet het afval van onder 

meer het Gerrit Komrij college gescheiden verwerken. Als dat bij meer scholen het geval is, 

moet dan niet de gemeente de ROVA opdracht geven om alsnog het afval gescheiden in te 

zamelen bij alle scholen en indien van toepassing ook bij bedrijven? Wij hebben tenslotte 

allemaal van onze ouders geleerd, dat waar een wil is ook een weg is. GroenLinks vindt dat 

het hierbij het college een veel dwingender rol past dan tot nu toe het geval is. Voorzitter, wat 

betreft de verstening van tuinen in de wijken en buurten. Het is goed dat het college en ook 

wij meer groen in de wijken en buurten willen. Laten we daarnaast ook de bewoners 

stimuleren om verstening van hun tuin tegen te gaan of op te heffen. GroenLinks roept het 

college op om bewoners hierbij te stimuleren en te faciliteren om het belang aan te tonen van 

de opvang van regenwater in de tuinen en het water de kans te geven in de grond te zakken 

in plaats van te laten aflopen in het riool. Zo maken wij samen de wijken groener en wordt 

gezorgd voor een betere regenwaterafvoer. En laten wij daarom ook meteen de 

schoolpleinen meenemen, daarover zullen D66, Partij van de Arbeid en GroenLinks een 

gezamenlijke motie indienen, die zal verder door D66 en Partij van de Arbeid worden 

toegelicht. Voorzitter, graag wil GroenLinks aandacht vragen voor een actueel onderwerp 

buiten de begroting om. De afgelopen week hebben wij in de media kunnen lezen dat er door 

een toename van vluchtelingen naar Nederland op korte termijn gebrek is aan voldoende 

opvangruimte. Wij willen het college graag oproepen om hierover met het COA in overleg te 

gaan en de leegstaande ruimtes van het AZC hier voor aan te bieden. GroenLinks zou het 

zeer betreuren als deze leegstaande gebouwen niet benut worden voor tijdelijke extra opvang 

van vluchtelingen. Voorzitter, GroenLinks ziet uit naar een vruchtbare samenwerking met het 

college, met name aan de doelen voor duurzaamheid, klimaat, natuur en landschap en zorg 

voor elkaar. En ik ga er vanuit dat wij als raad de komende periode in Winterswijk hierin een 

grote stap maken en graag wil GroenLinks hier constructief aan bijdragen. En hiermee ben ik 

aan het einde gekomen van mijn bijdrage, namens GroenLinks en ik hoop ook dat ik duidelijk 

ben geweest. Bijna vier A4’tjes, vrijwel zonder ambtelijk taalgebruik. Het kan dus. Algemene 

beschouwingen en gebruik in begrijpelijke taal en ik daag u, college, uit om deze handschoen 

op te pakken en volgend jaar een begroting te presenteren, in duidelijker en voor iedereen 

begrijpelijke taal en de kom wij er ook graag op terug. En tenslotte wil ik ik graag van de 

gelegenheid gebruik maken om de ambtelijke organisatie hartelijk te bedanken voor het 

beantwoorden van al onze vragen en het geven van voor ons soms nodige tekst en uitleg. 

Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Zomer, is het woord aan de fractie van de Partij van de 

Arbeid, mevrouw Schepers. 
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Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter, leden van de gemeenteraad, de Partij van de Arbeid 

heeft zich altijd hard gemaakt voor een Winterswijk waarin iedereen mee kan doen. Waar 

solidariteit een vanzelfsprekendheid is en waar je als inwoner zeker kunt zijn van kansen om 

de beste versie van jezelf te worden. Uitgangspunten die leidend zijn als we kijken naar de 

begroting, die nu voorligt. Natuurlijk wil ik de grootste ambities, de twee grootste ambities 

noemen van dit college, die eigenlijk door de hele raad worden ondersteund. Winterswijk 

armoede vrij in 2040 en energieneutraliteit ofwel klimaatneutraliteit in 2030. Voorzitter, dat zijn 

mooie ambities, de twee hebben ook in veel opzichten raakvlakken, maar daarover zo meer. 

Eerst wil ik toch een kritisch geluid laten horen over de ambitie voor 2030, namelijk 

klimaatneutraliteit. Het viel onze fractie op dat de tekst hierover in de begroting, die hierover 

in de begroting staat eigenlijk grosso modo dezelfde is, die er al zo’n 10 jaar instaat. 

Voorzitter, daden willen wij zien. We moeten eindelijk eens grote stappen vooruit zetten. In de 

begroting worden grote woorden gebruikt over een breed gedeelde ambitie. Echter waar zijn 

de bijbehorende budgetten? We hebben nog iets meer dan 11 jaar om een groot doel te 

bereiken. Deze begroting loopt tot 2022. Dat is acht jaar verwijderd van ons doel. Maar in de 

begroting is deze grote ambitie nauwelijks vertaald naar financiële middelen. Voorzitter, heeft 

het college voor ogen voor welke financiële uitdaging we eigenlijk staan? Wanneer wordt nu 

echt concreet op welke wijze wij echte duurzame stappen gaan maken? En wanneer worden 

wij als raad hierover geïnformeerd? Graag een reactie van het college. Wat ik wil zeggen is 

eigenlijk: er is meer durf, lef en daadkracht nodig. Windmolens, zonneparken, biovergisters, 

het zijn allemaal opties waar wij in Winterswijk snel grote stappen in moeten zetten. 

Voorzitter, het is de hoogste tijd. En over de hoogste tijd gesproken, het is ook de hoogste tijd 

dat we de toezegging om een fysieke energiebarometer te realiseren ten uitvoer wordt 

gebracht. Het is te gênant voor woorden dat een simpel middel, dat bedoeld was om iedereen 

in Winterswijk te laten zien hoe groot de opgave voor onze gemeente nog is, nu nog steeds 

niet gerealiseerd is. Ik ben inmiddels de tel kwijt geraakt hoe vaak ik en mijn collega’s 

dringend hebben verzocht om uitvoering van deze toezegging. Het heeft allemaal niet 

geholpen. Iedere keer verschuilt men zich weer achter andere smoezen. Het kan toch niet zo 

zijn dat we nu in 2018 ±11 jaar vanaf het uiteindelijke doel, nog steeds niet weten hoe we 

ervoor staan met onze energieneutraliteit. Voorzitter, de Partij van de Arbeid-fractie is het 

meer dan zat. Moeten we hier nu echt een motie gaan indienen om een toezegging uit te 

gaan voeren? Als dat echt het geval is, dan vraag ik mij af hoeveel een toezegging van het 

college nu echt waard is.  En had ik het over toezeggingen die ze niet zijn nagekomen, hoe zit 

het met de duurzaamheidsprijs, waarvoor een plan zou worden uitgewerkt? Voorzitter, het 

klinkt misschien flauw, maar er staan echt nog een behoorlijk aantal toezeggingen open, 

waarbij de Partij van de Arbeid-fractie niet duidelijk is wat precies de stand van zaken is. In dit 

kader kan ik de volgende voorbeelden noemen: een enquête fietspaden, fietsvoorzieningen 

buitengebied: niets nog meegedaan of tenminste het is ons niet duidelijk. Diversiteitsbeleid 

gemeentelijke aanbestedingen: geen idee wat er mee gebeurd is. En het kosten van 

onderhoud van zandwegen, hebben we ook nog, ook geen idee van. Voorzitter, deze 

opsomming is niet eens compleet, ik kon nog wel even doorgaan, maar de vraag is natuurlijk 

wel: hoe lang kunnen toezeggingen eigenlijk blijven liggen? Hoe serieus moet de 

gemeenteraad een toezegging van het college nemen? En hoe serieus neemt het college het 

doen van een toezegging eigenlijk? Nou, was de boosheid beetje voorbij en ga ik verder met 

een armoedevrij Winterswijk 2040. De Partij van de Arbeid wil op allerlei manieren 

meedenken en meedoen, dat begrijpt u, maar eerst willen wij het college en onze collega-

partijen waarschuwen: als wij als politici niet uitkijken, lopen wij het risico dat de 

energietransitie veel Winterswijkers verder in de armoede duwt. In een onderzoek, dat de 

woonbond onlangs naar buiten bracht, komt naar voren dat veel huurwoningen doorgaans 

slecht geïsoleerd zijn, waardoor de gasrekening onevenredig hoog uitvalt. Het is volgens de 

Partij van de Arbeid-fractie de hoogste tijd dat inzichtelijk wordt gemaakt welke financiële 
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gevolgen de energietransitie heeft voor de lage inkomensgroep. Kan het college ons hierover 

informeren? En in het vervolg daarop zijn wij als politiek aan zet. Wij kunnen het toch niet 

laten gebeuren dat mensen met de laagste inkomens nog verder in financiële nood komen 

door een energietransitie. Mensen die het kunnen betalen, isoleren hun huis, schaffen een 

warmtepomp aan en leggen hun dak vol zonnepanelen. Daardoor zijn mensen met geld zat 

straks energieneutraal en betalen ze geen extra energiebelasting. Mensen die die financiële 

mogelijkheden niet hebben, dokken wel extra energiebelasting. Voorzitter, kunnen mensen in 

de laagste inkomensgroep zeker zijn van een duurzaam huis? Zeker zijn dat zij niet 

opdraaien voor de rekening van de energietransitie? Zeker zijn van een gezonde 

leefomgeving? En zo ja, hoe denkt het college dit te doen en wanneer wordt de raad hierover 

geïnformeerd? En tot slot wil ik u nog iets meegeven over uw streven om armoede uit te 

bannen. Weet u wat de grootste wens is van kinderen die in armoede opgroeien? Dat is niet 

altijd de laptop, een lidmaatschap van de voetbalclub of op vakantie gaan of nieuwe kleren, 

de grootste wens van deze kinderen is dat het thuis weer gezellig wordt. Dat het weer gezellig 

wordt doordat de spanning van de geldzorgen verdwijnt. Uit recent onderzoek blijkt dat het 

aantal mensen dat de eindjes niet aan elkaar kan knopen de laatste jaren met ongeveer 

100.000 is toegenomen, landelijk hè? Tot 2040 nog in grote geldnood en spanning zitten is 

lang, heel erg lang. Ik roep u op om na te denken hoe op kortere termijn misschien niet de 

geldzorgen, maar wel de huiselijke spanning bij veel Winterswijkse huishoudens kunt 

wegnemen of deels kunt wegnemen? Zodat de kinderen zo snel mogelijk krijgen wat 

bovenaan het verlanglijstje staat, namelijk huiselijke gezelligheid. Want ook al is het 

verstandig om weloverwogen het armoedebeleid in te richten, we moeten niet vergeten dat de 

mensen die nu in armoede leven, niet de tijd hebben om tot 2040 te wachten op nieuw beleid.  

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Winterswijk armoedevrij in 2040, is natuurlijk een hele lange opgave, die 

eigenlijk vandaag al begint, hè? Of misschien al eerder begonnen is en die duurt, hopelijk tot 

2040, misschien wel langer, maar ik vind dat u nogal wat vraagt aan het college als u zegt: de 

gezelligheid moet thuis terugkomen, ik bedoel, hoe denkt u dat het college daar invulling aan 

moet geven of kan geven? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter, de heer Tannemaat heeft mij net ook horen zeggen, 

dat huiselijke gezelligheid terugkomt, wanneer geldzorgen verdwijnen en die verdwijnen niet 

als wij heel lang blijven praten over wat ik zo meteen ga zeggen: ad-hocbeleid. Er moeten wel 

maatregelen mogelijk zijn, die nu een oplossing bieden voor de mensen, die nu in armoede 

leven. Voor de kinderen die nu ook te maken hebben met geldzorgen van hun ouders en dat 

ook altijd oppikken. Dat is het doel. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, ik zou graag willen vragen aan de PvdA-fractie of ze ook al concrete 

ideeën hebben om dat op te pakken? Want, ja, misschien weet het college, heeft daar 

misschien zelf nog geen idee over of het moet nog vorm gegeven worden, maar heeft uw 

fractie daar zelf al ideeën over? 
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De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Nou, er zijn legio voorbeelden in den landen die echt wel een 

pleister op de wonde zijn en we hebben van het college gehoord en dat staat ook in de 

begroting dat we niet langer willen pleisters plakken. Dat is het eigenlijk. Maar de pleisters 

plakken, geven wel ruimte voor een aantal gezinnen om nu minder zorgen te hebben en dat 

wil niet zeggen, dat zeg ik ook net, het is natuurlijk verstandig om op lange termijn te kijken en 

een goed en wel overwogen armoedebeleid opnieuw in te kleden, maar we moeten niet 

vergeten dat de mensen die nu in armoede leven, niet kunnen wachten, eigenlijk de 

mogelijkheid ook niet hebben, om te wachten totdat wij eindelijk klaar zijn met, zoals mevrouw 

Zomer zei, het formuleren van: wat is armoede? Bijvoorbeeld. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, ik had ergens misschien wel een motie gehoopt, zeg maar, van uw 

fractie waarin u al met een aantal maatregelen komt, dus misschien kunt u daar voor de 

tweede termijn nog over nadenken? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Nou, ik was nog niet klaar met mijn betoog, voorzitter, dus ik ga 

graag verder. In de begroting is namelijk te lezen dat we niet langer inzetten op ad hocbeleid, 

maar het is nogal makkelijk om nieuwe voorstellen af te schieten onder de noemer: ad-

hocbeleid. Graag dus uitleg waaraan nieuw beleid moet voldoen om niet onder die noemer te 

vallen. Valt bijvoorbeeld de cultuurstrippenkaart onder dit ad-hocbeleid? Voorzitter, voordat ik 

weer moet beginnen over een toezegging die niet is nagekomen, begrijp ik goed dat er in 

plaats van de cultuurstrippenkaart het onderdeel cultuur wordt toegevoegd aan het 

jeugdsportfonds? En zo ja, kan de wethouder toezeggen dat vanaf januari 2019 gebruikt 

gemaakt kan worden van vergoedingen op het gebied van cultuur? En hoe zit het met 

volwassenen? Geen cultuur voor hen, die in armoede verkeren? Destijds volgde de 

toezegging op de cultuurstrippenkaart op een motie van de SP. De Partij van de Arbeid vindt 

dat deze motie onverkort zou moeten worden uitgevoerd, zoals ook de strekking van de 

toezegging destijds was. Graag een reactie van de wethouder. 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Ja, ik, vooropgesteld dat ik er echt vanuit ga, of dat weet ik gewoon dat 

de PvdA hier ook serieus werk van wil maken, maar is zegt u van: het is niet zo belangrijk, die 

laptop, het is niet zo belangrijk lid worden van een sportvereniging, nee het gaat om de 

gezelligheid thuis, die stress die je als kind ervaart, als je ouders misschien het niet zo prettig 

hebben financieel, maar nu heeft u het over de cultuurkaart. Volgens mij is het nu juist de 

bedoeling dat dit college, de coalitie nu zeggen van: we pakken het grondig aan, niet ad-hoc, 

maar gewoon echt kijken naar een integrale visie, maar u hinkt een beetje op twee 

gedachten, want u wil ook graag dat nu, dat er nu nog wat gebeurt, waardoor die mensen niet 

meer in de penarie zitten, dat snap ik wel, maar dat is ik wel van twee een. 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter, dat klopt gewoon, wij zitten ook op twee gedachten, 

wij kunnen ons niet veroorloven om mensen in armoede nu te laten zitten, omdat wij nog 
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beleid aan het ontwikkelen zijn en daar gaat het ons ook om. Die cultuurstrippenkaart, waar ik 

heb het over had, is gewoon een toezegging, daar kom ik gewoon op terug, omdat het een 

toezegging was. Die tot nu toe nog niet is uitgevoerd. Maar ik hoor graag een reactie van de 

wethouder daarop. 

De voorzitter: Mevrouw Schepers, gaat u verder. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter, de Partij van de Arbeid-fractie is blij dat er in de 

begroting geld is opgenomen voor groene schoolpleinen. Het belang voor kinderen om in 

aanraking te komen met natuur, het feit dat groene schoolpleinen meer ruimte geven voor 

creativiteit en ruimte voor ontdekking en ook het feit dat groene schoolpleinen bijdragen aan 

een grotere biodiversiteit in de bebouwde kom zijn zeker belangen waarvoor wij als openbaar 

bestuur niet weg kunnen lopen. De 15.000 euro die in de begroting staat, is een begin, maar 

wel een klein begin. Gelukkig is er de mogelijkheid tot cofinanciering, doordat de provincie 1,2 

miljoen euro beschikbaar heeft gesteld voor het ontwikkelen van groene schoolpleinen in 

Gelderland. Voorzitter, kan de wethouder op korte termijn met een plan voor de ontwikkeling 

van groene schoolpleinen komen, waarbij cofinanciering van de provincie een onderdeel is en 

dit tevens op korte termijn presenteren aan de gemeenteraad? Op dit punt dienen wij motie 

23 in, in samenwerking met D66. En GroenLinks, sorry. En GroenLinks, ik vergeet het bijna. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, ik zou graag van de PvdA-fractie willen weten of er ook overleg is 

geweest met de scholen, of zij überhaupt op zitten te wachten? Want ik zie toch heel vaak, 

heel veel gemakkelijk te onderhouden schoolpleinen, zeg maar, en meer groen betekent vaak 

ook meer onderhoud en de vraag is even van: kunnen de scholen dat aan of moeten wij daar 

dan ook weer maatregelen voor treffen? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Ik denk dat er scholen zijn, die daar helemaal niet op zitten te 

wachten en ook scholen, die ook al wat initiatieven hebben genomen daartoe, dus ik denk dat 

je met schoolbesturen in gesprek moet gaan om te kijken waar de behoefte ligt en waar een 

behoefte ligt tot groene schoolpleinen en die behoefte is er zeker, voorbeeld is de KWS, die al 

een groen schoolplein heeft, nou ja een poging heeft gedaan om een groen schoolplein te 

creëren, dit soort scholen moet je ondersteunen bij dit soort initiatieven. 

De voorzitter: Mevrouw Schepers, gaat door. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter, tijdens de raadsvergadering in september heeft de 

Partij van de Arbeid-fractie aandacht gevraagd voor Artikel 1 van de grondwet. Het was goed 

te merken dat er vanuit de hele raad steun was voor het voorstel om in het gemeentehuis, 

gemeentekantoor en daarbuiten een bord, projectie, kunstwerk of iets dergelijks aan te 

brengen met tekst van Artikel 1. Het zou mooi zijn om dit voorstel te koppelen aan een 

kunstenaar uit onze eigen woonplaats. Voorzitter, de Partij van de Arbeid-fractie heeft 

gemerkt dat ook het college positief was over ons voorstel en zal daarom in tweede termijn 

een motie indienen, waarbij wij hopen op steun vanuit de voltallige raad en het college. Motie 

1 is dat. Zeker zijn dat je kunt zijn wie je bent is het uitgangspunt dat we hiermee laten zien. 

Graag een reactie. Zeker zijn dat je in Winterswijk kunt deelnemen aan alle maatschappelijke 

en sociale activiteiten. Het lijkt misschien vanzelfsprekend, maar dat is het zeker niet. Voor 



Pagina 34 van 153 

 

veel mensen met een beperking, zowel fysiek als cognitief is het niet gemakkelijk een plaats 

in de maatschappij in te nemen. En dat zou niet zo moeten zijn. In deze begroting staat geen 

enkele zin over toegankelijkheid voor mensen met een beperking. Voorzitter, de fractie van 

de Partij van de Arbeid vindt dat vreemd. Anno 2018, een jaar nadat het VN-verdrag inzake 

de rechten van mensen met een beperking tot stand kwam, moeten mensen er toch zeker 

van kunnen zijn, dat hun overheid actief beleid voert op dit thema. Wil horen een reactie van 

het college. Het is daarom dat Partij van de Arbeid-fractie samen met D66 voornemens is een 

motie in te dienen op dit thema en dat is motie 3. Tot slot en ik zie dat ik bijna door mijn 

spreektijd heen ben, wil de Partij van de Arbeid-fractie toch nog kort een drietal zaken 

aanstippen, die voor ons van groot belang zijn. Allereerst, alle Winterswijkers moeten goed, 

veilig en betaalbaar kunnen wonen. Iedereen, dus ook mensen met lage inkomens, starters, 

nieuwkomers en senioren. Wij zien in Winterswijk een aantal wijken waarin veilig wonen niet 

meer vanzelfsprekend is. Ik bedoel hierbij de omgeving Spreeuwstraat, de Pelkwijk nabij de 

voormalige Plus-supermarkt en Joost van den Vondelstraat, omgeving van de flat. Op welke 

wijze gaat het college aan de slag in en met deze buurten? Onderschrijft het college de 

mening van de Partij van de Arbeid-fractie dat deze wijken aandacht behoeven en dat deze 

aandacht niet heel lang op zich moet laten wachten? En dan een betrouwbare overheid, 

mensen met een bouwvergunning kunnen deze bewust overtreden omdat er achteraf toch 

kan worden gelegaliseerd. Dat is volgens mijn fractie een verkeerd signaal, dat het is uit te 

leggen aan mensen, die zich wel netjes aan de regels houden. Wat gaat het college doen aan 

deze in onze ogen oneerlijke behandeling? Wij overwegen een motie in te dienen in de 

tweede termijn, maar wij wachten eerst de beantwoording van de portefeuillehouder af. Motie 

5 zal dat zijn. En dan het derde punt is het diversiteitsbeleid. Voorzitter, op 11 oktober 

jongstleden hing de regenboogvlag uit voor ons gemeentekantoor. Een mooi symbool, waarin 

wij als gemeente laten zien schouder aan schouder te staan met de LHBT-ers. Maar het 

uithangen van de vlag is één ding, het voeren van een actief diversiteitsbeleid is een tweede. 

Belangenvereniging COC stelt dat in kleinere gemeenten in Gelderland een nieuw en actiever 

beleid nodig is, dat gericht is op de acceptatie van LHBT-gemeenschap. Voeren wij in 

Winterswijk actief beleid op dit vlak? Op welke wijze gaat het college hiermee aan de slag? 

Voorzitter, tot zover het betoog van de Partij van de Arbeid-fractie. Eerlijk delen en de 

sterkste schouders dragen de zwaarste lasten zijn onze belangrijkste uitgangspunten, zij 

vormen voor een meetlat, waarmee wij deze begroting beoordeelden. De Partij van de Arbeid 

gaat voor Winterswijk waarin eerlijk delen en solidariteit een vanzelfsprekendheid is. Dank u 

wel. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Schepers. Gaan wij afsluitend naar fractie van D66, 

mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Dank u wel, voorzitter. Voor ik overga tot de begroting wil ik eerst even 

wat zeggen over de toekomstvisie en bruisend Winterswijk. Onderdeel van deze begroting en 

de besluitvorming. Eerst een kort citaat: “Voor zowel wonen, werken als recreëren zijn forse 

stappen gezet op het gebied van klimaat en duurzaamheid”. Voorzitter, dit is een visie, die we 

als fractie van D66 dik onderstrepen en ondersteunen. Wij vinden de aandacht hiervoor goed 

en noodzakelijk. Maar de fractie is nog steeds van mening dat we hier echt keihard op 

moeten inzetten. Niet roepen vanaf de zijlijn. Dit willen wij doen of dit onderzoeken wij, nee 

inzetten op doen en uitvoering. Een ander belangrijk punt, wat hierop aansluit, zijn dromen 

van mij. Niet alleen van mij, maar ook van de Jonge Democraten, dromen die zijn ontstaan uit 

de inspiratie van Jan Terlouw. Daarvoor wil ik iedereen vragen even naar zichzelf te kijken, 

doe dat eens. Wij hebben allemaal niet het eeuwige leven, maar wat wewel meegeven en 

teruggeven als we er niet meer zijn, is onze erfenis aan de samenleving. Dan heb ik het hier 

niet over geld, maar over wat we teruggeven aan de aarde en aan onze naasten. Mocht ik 

ooit kinderen krijgen, of jullie kinderen of kleinkinderen en er komt later weer een nieuwe 
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generatie, die zullen ons misschien wel opvolgen in de raad. Ook ik ben de toekomst niet, zij 

zijn onze toekomst, zij moeten leven met de erfenis die wij achterlaten op deze aarde. Mijn 

droom is dat de toekomstvisie die gepaard gaat met onze erfenis in onze visie blijft. 

Voorzitter, wat in mijn droom blijft terugkomen is de toekomststoel. Waar Jan Terlouw het ook 

over heeft in zijn boek ‘Hebzuchtgas’. Voorzitter, ik wil de raad en het college vragen of ze 

even willen opstaan, als zij daartoe in staat zijn? Dan wil ik nu iedereen vragen om naar je 

lege zetel of stoel te kijken, zie je die lege plek? Leeg is nooit echt leeg. Zie dit ook eens als 

een symbolische stoel, de stoel waar de toekomst op komt te zitten. U mag weer gaan zitten. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde.  

De heer Te Gronde: Ik ben altijd blij met de stukje avondgymnastiek, om het zo maar te 

zeggen, want als je lang zit, dan wordt je wat stram, dus dank daarvoor. Maar ik zou toch wel 

graag willen weten waar dit toe alles leidt?  

Mevrouw Ten Dolle: Dat ga ik u nu verder vertellen. Dank u wel. Bij elke energietafel, een 

groot bedrijf of overheidsinstantie zou er zo’n lege stoel moeten zijn. Deze stoel zou symbool 

moeten staan als onze toekomststoel. Een stoel die er moet zijn voor het realiteitsbesef over 

de toekomst. De toekomst met een goed klimaat, milieu en waarvoor wij nu hard werken. Om 

onze erfenis betekenisvol achter te laten en dit nooit te vergeten. D66 vindt dat er harder mag 

en moet worden ingezet op de toekomst. Een toekomst met een goed klimaat, waar wij nu 

vaak nog aan de zijlijn staan. Voorzitter, dan ga ik nu over tot de inhoudelijke punten van de 

begroting. Vorig jaar zat ik nog op de publieke tribune, mee te luisteren. Ik heb mij toen 

verwonderd over allerlei dingen, en met name hoe partijen al aan het voorsorteren waren op 

de verkiezingen. Ambities en lijnen werden meer zichtbaar. Veel dezelfde ambities en lijnen 

die nu weer vervagen. Veel ambities zien wij terug in het coalitieakkoord, maar niet in de 

begroting. De fractie van D66 ziet wel grote lijnen, maar te weinig daadkracht en uitwerking. 

Als fractie van D66 zijn we wel blij dat het college toch ons verkiezingsprogramma heeft 

gelezen en het idee van een verenigingsfunctionaris enigszins vertakt heeft overgenomen in 

de vorm van een loket. Dit is een noodzakelijke ontwikkeling in de samenleving zoals 

Winterswijk, waar verenigingen de hoeksteen vormen van onze samenleving. Wij 

onderstrepen dit graag. Maar voorzitter, ik zie ook weinig nieuwe ambities en ambities waar 

niet of te weinig in geïnvesteerd gaat worden. De pijlsnelle veranderingen in de samenleving 

zouden ervoor moeten zorgen dat wij als politici op het puntje van de stoel moeten gaan 

zitten, wat zijn bijvoorbeeld de gevolgen voor de verschillende bevolkingscategorieën binnen 

Winterswijk? Welke nieuwe oplossingen zijn nodig voor wie een verandering slecht uitpakt? 

Of moeten we misschien naar een systeem met basisinkomen voor iedereen? Of moeten wij 

alle programma’s op de schop gooien? Kunnen we de komende twintig jaar op dezelfde voet 

verder gaan? Voorzitter, de vraag stellen is hem beantwoorden. Er zullen de komende jaren 

grote beleidswijzigingen nodig zijn met name op klimaat en milieu. De volgende vraag is dan: 

hoe? Hoe krijgen we iedereen zover? Is de politiek niet de eerst verantwoordelijke om in te 

zien wat er moet gebeuren en om die veranderingen tot stand te brengen? D66 vindt van wel. 

Wij hebben hier een voorbeeldfunctie. Natuurlijk in overleg met allen, die denken daar een 

bijdrage aan te moeten en kunnen leveren. Dan zal de fractie van D66 de aanjagende rol van 

de gemeente dubbel en dwars onderstrepen. De gemeente moet nu de mouwen opstropen 

en heeft daar een grote inspanningsverplichting om die aanjagende rol vast te houden. Echter 

zit volgens de fractie van D66 in deze begroting onvoldoende zichtbaar. Dat blijkt ook wel uit 

de vele moties en amendementen die door de verschillende fracties aan deze vergadering 

zijn toegevoegd. De fractie van D66 dient daarvoor het volgende amendement in. Wij willen 

graag het volgende gewijzigd zien, conceptprogrammabegroting 2019-2022, pagina 58 zegt: 



Pagina 36 van 153 

 

“De gemeente ziet zichzelf als de aanjager voor een duurzame samenleving”. Wij willen dat 

gewijzigd zien in: “De gemeente ziet zichzelf als een aanjager voor een duurzame 

samenleving en heeft daar zelf een voorbeeldfunctie in”. Voorzitter, naast die 

voorbeeldfunctie van het gemeentebestuur is er ook een functie voor alle inwoners van deze 

gemeente op verschillende terreinen. De fractie van D66 was dan ook verheugd om te zien 

dat er budget is vrijgemaakt in de begroting voor groene schoolpleinen. Maar tegelijkertijd ook 

teleurgesteld. We moeten hard inzetten op vergroening van schoolpleinen, je kan er niet 

vroeg genoeg mee beginnen. Echter is er komend jaar maar een budget van 30.000 euro en 

daarna 15.000 euro per jaar beschikbaar gesteld. Een paar weken terug was ik op 

werkbezoek bij de IVN en heb ik zo’n groen schoolplein bekeken, bijzonder inspirerend. Een 

aanrader voor alle bestuurders om dit eens te doen. Maar daar werd ook duidelijk dat een 

schoolplein al snel 50.000 euro kost. Dat klinkt als veel geld, maar als je zo’n schoolplein nou 

openstelt voor de buurt, dan kunnen vele kinderen toegang krijgen tot die groene 

schoolpleinen en in zekere zin ook genieten van de natuur. De provincie heeft mede op 

verzoek van het D66-statenlid Antoon Kanis, een budget beschikbaar gesteld voor 75% van 

de financiering voor de groene basisscholen in Gelderland. Het is belangrijk dat wij daar 

harder op inzetten en meer budget beschikbaar stellen. Realiteitsbesef van klimaat en milieu 

groeit bij kinderen als ze opgroeien op een groen schoolplein, dat blijkt uit onderzoek. Om die 

reden zullen we dan ook de motie indienen, samen met de Partij van de Arbeid en 

GroenLinks. Wij verzoeken het college daarbij om in onze gemeente alle scholen op de 

hoogte te stellen van deze provinciale regeling, de scholen te ondersteunen bij het maken 

van plannen en het aanvragen van de subsidie en daarnaast te onderzoeken of de gemeente 

financieel meer bij kan dragen de komende jaren. 

De heer Te Gronde: Voorzitter. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Zou de D66-fractie ook kunnen aangeven over wat voor bedragen wij het 

dan hebben? Want we moeten, zeg maar, de lasten voor de burgers al verzwaren, we 

kunnen niet alle ambities, die we eigenlijk met ze allen willen waarmaken en u vraagt eigenlijk 

gewoon nog meer geld. Maar dan ben ik wel benieuwd over wat voor bedragen hebben wij 

het dan? 

Mevrouw Ten Dolle: Nou, als we kijken dat de provincie 75% wil bijdragen en een schoolplein 

50.000 euro kost en wij het eerste jaar maar 30.000 beschikbaar stellen en daarna 15, dat wij 

misschien één vierde tot één heel schoolplein kunnen doen in Winterswijk, dat vinden wij een 

te lage ambitie en om die reden… 

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: Ja, misschien mag mevrouw Ten Dolle eerst even uitpraten. Dan bent u aan 

het woord. 

Mevrouw Ten Dolle: Zitten wij te denken aan een budget van misschien wel het dubbele. 

De voorzitter: Mijnheer Wassink. 

De heer Wassink: Voorzitter, volgens mij kan mevrouw Ten Dolle niet rekenen. Als, op het 

moment dat de provincie een bedrag verdrievoudigt, dus 75% betaalt en ik hoor 30.000, 

wordt volgens mij dan 120.000, toch? 



Pagina 37 van 153 

 

Mevrouw Ten Dolle: Maar de gemeente Winterswijk… 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: De gemeente Winterswijk stelt 30.000 euro het eerste jaar beschikbaar, 

dus dan heb je 15.000 euro keer twee wat je aan scholen kunt uitgeven, daar kunnen wij niet 

veel groene schoolpleinen helemaal vergroenen, want als de provincie maar 75% vergoedt 

en die andere 25% cofinanciering vanuit de gemeente moet komen, is dat erg weinig. 

De heer Wassink: Mijnheer de voorzitter. 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Op het moment dat wij 120.000 euro hebben en de provincie betaalt daar 

75% van, kunnen wij 25% betalen met 30.000. Volgens mij rekent u niet goed. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Nou, ik wil met u de berekening straks na de raadsvergadering nog wel 

even doornemen, maar ik denk dat ik het toch redelijk goed heb berekend, dank u wel. 

De heer Te Gronde: Voorzitter, als ik daar nog een aanvullende vraag… 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: … Vraag mag stellen, waar denkt D66-fractie dat geld dan vandaan te 

halen? 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Wij verzoeken ook in de motie om te kijken of het college kan kijken of er 

meer bijdragen kan komen en ik denk dan bijvoorbeeld aan: wij hebben de motie gehad en er 

is geld beschikbaar gesteld voor Tiny Forest-projecten. Er zijn al gemeenten die wel budget 

gebruiken, ook voor groene schoolpleinen, dus wij zouden kunnen kijken of we daar een 

betere balans in zouden kunnen krijgen .  

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ik vind, de WB vindt vind het een initiatief dat echt de moeite waard is 

om te onderzoeken, want met dit soort zaken, als je natuurlijk alleen maar praat over: hoe 

gaan wij het betalen? Snap ik, daar kunnen we natuurlijk kunnen we de hele avond kun je dat 

zeggen over iedere ambitie die je neerlegt, maar de schieten we natuurlijk ook niks mee op, 

dus ik vind het een leuk initiatief. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Nou ja, voorzitter. Een toch wel kenmerkend element van de begroting is 

dat het over geld gaat, dus als wij er voorstellen hier neerleggen van om iets op te pakken of 

iets aan te pakken of te veranderen, dan zou ik daar ook graag een dekking voor zien, dan 

kun je het misschien met de dekking niet eens zijn, maar ik vind dat wij op zijn minst dan even 

moeten kijken van: waar haal je het geld dan vandaan? Kijk, en als wij van al onze 
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schoolplein een Tiny Forest gaan maken, dan denk ik, dan is dat een betere invulling dan de 

Tiny Forest, zoals die hier voor ligt, want ik heb liever dat onze jeugd gewoon de bossen van 

het buitengebied ingaat. Ik denk dat ze daar meer aan hebben. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle gaat door met haar verhaal. 

Mevrouw Ten Dolle: Ja, ik zal vooral de kritische mensen willen meegaan: ga toch eens een 

keer op werkbezoek bij de IVN, dat is echt zeer verhelderend. Naast de groene schoolpleinen 

zien wij nog meer kansen in Winterswijk rondom klimaat en milieu. Het is alweer even 

geleden dat alle volksfeesten en vele andere evenementen, die zich in de zomer hebben 

afgespeeld in Winterswijk kunnen worden geëvalueerd. Dat betekent niet dat de fractie van 

D66 de plastic soep is vergeten en dan heb ik het hier niet over de plastic soep in de 

oceanen. Ik heb het over de plastic soep op zaterdag- en zondagmorgen op de dagen van 

bijvoorbeeld het volksfeest en de andere dagen na de evenementen. Voorzitter, ik heb me 

schuldig gevoeld, dit volksfeest en ook bij andere diverse andere evenementen. Niet om de 

hoeveelheid drank die genuttigd wordt, maar om het feit dat ik mijn plastic beker in een 

restcontainer moest gooien of misschien wel ernaast. Wij hadden alleen grote rode ROVA-

bakken, waar alles ingegooid of gemieterd kon worden. Als afvalscheiden al zo 

vanzelfsprekend binnenhuis is, waarom niet buitenshuis? Voorzitter, ik ging eens wat 

googelen en ik kwam op de gemeentewebsite en luistert u allen even goed, wat daar stond: 

“Evenementen. De organisatie van het evenement is vanzelfsprekend zelf verantwoordelijk 

voor het schoonhouden en achterlaten van het evenemententerrein. Iedere organisator krijgt 

een menukaart en toolkit aangeboden. Bestel nu de toolkit en organiseer een schoon 

evenement”. Nou, ik dacht wat mooi, ging ik even kijken wat daar in dat toolkit zat, 

handkarren, opruimset, petje, stempel, afvaleilanden. Afvaleilanden, om het inzamelen van 

afval te stimuleren, zijn er de afvaleilanden en hierop zijn posters geplaatst, die duidelijk laten 

zien waar de bezoekers hun afval kwijt kunnen. De fractie van D66 was verbaasd. Als die 

afvaleilanden al te krijgen zijn via een toolkit, waarom zijn deze dan nog niet te vinden tijdens 

de grote evenementen in Winterswijk? Maar ik las even verder op de gemeentewebsite van 

Winterswijk: “De afvaleilanden zijn alleen voor bepaalde evenementen in de gemeente Zwolle 

beschikbaar”. Voorzitter, in Zwolle bedoelen wij dan Zwolle bij Grolle of de hoofdstad van de 

provincie Overijssel? Dit zegt veel, wij bieden iets aan op onze gemeentewebsite, zonder dat 

wij het eigenlijk kunnen aanbieden. Maar even serieus, D66 is van mening dat als 

afvalscheiden een verantwoordelijkheid en noodzaak binnenhuis is, dan moet dat ook 

buitenshuis kunnen en vooral bij evenementen binnen onze gemeente. Daarom zullen wij 

daarvoor een motie indienen, die het college verzoekt om afvalscheiden bij evenementen te 

promoten en om te kijken naar de mogelijkheid afvaleilanden in samenwerking met ROVA 

beschikbaar te stellen, zoals al op de gemeentesite van Winterswijk staat aangegeven in 

Zwolle. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ik denk dat het heel goed is om afval te scheiden, zeg maar, daar waar 

het geproduceerd wordt, dus in die zin is het een lovend idee, alleen als je natuurlijk met het 

volksfeest kijkt, dan staan er afvalbakken, maar het merendeel van de mensen neemt niet de 

moeite, ondanks het feit dat het maar één bak is, om het in die afvalbak te gooien. Wat er 

gewoon gebeurt, is: mensen drinken hun biertje en laten vervolgens het lege bekertje vallen. 

Zou er niet beter nagedacht kunnen worden om een soort van statiegeldsysteem met wat 

meer duurzamere glazen, die je gewoon terug moet brengen, of misschien zelfs wel met de 



Pagina 39 van 153 

 

mooie opdruk erbij, dat je kunt zeggen van: ik was erbij, Volksfeest 2019 en ik spaar de hele 

reeks van tien. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter, ik kan het, wat de heer Te Gronde zegt, alleen maar 

onderstrepen en ben ik het echt helemaal mee eens. Ik denk dat wij wel eerst een zet moeten 

maken, ik was vooral verbaasd, dat wij iets op de gemeentewebsite aanbieden, wat wij 

helemaal niet hebben, maar wat wel iets positiefs kan zijn, wat als ik kijk naar andere festivals 

in het land, daar is het al heel gewoon, dat wij die afvaleilanden hebben, dus laten wij in 

Winterswijk, daar de eerste aanzet toe zetten. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Ja, nou, ik dacht: ik begin vast over plastic, maar ik geloof dat vandaag 

het Europees parlement besluit dat eenmalige plastics, zoals ook plastic bekertjes, in 2022 of 

’20 niet meer mogen in Europa, dus daar zijn we dan in ieder geval vanaf. 

Mevrouw Ten Dolle: Precies. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Dat is alleen maar mooi, bedankt voor uw inbreng, mijnheer Zuiderveld. 

Kortom voorzitter, de fractie van D66 vindt dat wij duidelijker mogen zijn en als gemeente 

harder moeten inzetten op ambities rondom milieu. Maar ook ambities als het gaat om de 

lobby naar de provincie en het Rijk. De fractie van D66 is blij dat er extra uren beschikbaar 

komen voor de lobby. Maar wij vragen ons af of dit voldoende is. De regio Achterhoek zal net 

als sommige andere regio’s een eigen lobbyist moeten hebben. Denk en handel groter, wij 

zijn als Achterhoek en dan spreek ik even voor Winterswijk, vaak nog te afwachtend of 

misschien wel te nuchter. Nee, Winterswijk mag er zijn, kijk met een open blik richting die 

buitenwereld, niet alleen de Achterhoek, maar ook over de buitengrenzen. Voorzitter, de 

fractie van D66 wil hiermee afsluiten en morgen zullen wij met onze fractie verder vergaderen 

en ingaan op de andere moties en amendementen. Ik dank u voor uw aandacht. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Ten Dolle. Daarmee komt er een eind aan de eerste 

termijn van de gemeenteraad en schors ik deze vergadering voor 30 minuten, zodat het 

college de tijd heeft om zich voor te bereiden op haar eerste termijn. Ik schors voor 30 

minuten. 

Schorsing  

De voorzitter: Als iedereen zijn plaats weer heeft ingenomen, dan heropen ik deze 

vergadering en geef ik als eerste het woord aan de wethouder Financiën, wethouder 

Elferdink. 

De heer Elferdink: Dank u wel, voorzitter. Geachte raadsleden en overige aanwezigen. Het is 

voor mij een eer om hier te staan en om met u in gesprek te gaan over de begroting van 

Winterswijk. Dank allereerst voor de complimenten, die u ook heeft gegeven voor de 

begroting, maar ook dank voor uw bijdrage aan de voorbereiding voor deze vergadering. 

Mede dankzij uw goede vragen ook twee weken geleden, en de schriftelijke vragen, die we 
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gesteld hebben, hebben wij ook gewoon een goede voorbereiding gehad en kunnen we ook 

vandaag goed met elkaar in debat. Bij deze spreek ik ook mijn waardering uit voor de 

ambtelijke organisatie, voor hun bijdrage aan deze begroting en de manier waarop zij die 

bijdrage geleverd hebben. En dan komen wij gewoon bij Winterswijk, Winterswijk, dat weten 

we allemaal is een plaats met de voorzieningen van een kleine stad, maar met de 

gemoedelijkheid van een dorp. En die kwaliteiten willen wij met elkaar bewaren en sterker 

nog, wij hebben de ambitie om Winterswijk steeds mooier te maken. In het coalitieakkoord 

hebben ook afgesproken dat er drie rode draden door het beleid van de komende jaren 

moeten lopen. Dat is duurzaamheid, armoedebestrijding en burgerparticipatie. Wij hebben 

daarvoor een begroting gepresenteerd, die structureel sluitend is en voor de eerste twee jaar 

hebben wij een incidenteel tekort. Als college accepteren wij dat incidentele tekort, omdat de 

inkomsten vanuit het Rijk de komende jaren gaan stijgen en wij kunnen ons niet veroorloven 

om langer te wachten om onze ambities waar te maken. En als wij toch ook incidenteel 

sluitend zou willen hebben en wel met onze ambities aan de slag zouden willen, dat zou 

betekenen dat we nu voor twee jaar bezuinigingen zouden moeten doorvoeren, die over twee 

jaar niet meer nodig zijn. En als college kijken wij graag verder vooruit dan een jaar. Over de 

ozb verhoging, nou, de huizenprijzen, die stijgen naar verwachting, de ozb verhoging is 

gebaseerd op een stijging van de huizenprijzen in het eerste jaar van 6,5%, dus bij 

gemiddelde huizenprijs van twee ton, is dat een waardetoename van 13.000 euro  en voor 

mensen die 13.000 euro in hun spaarpot erbij krijgen, vragen wij een bijdrage in de ozb van 

15 euro. Dat vinden wij op zich een heel acceptabele bijdrage. 

De heer Te Gronde: Voorzitter, mag ik daar wat over vragen? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: U zegt van: de mensen die voor 13.000 euro een spaarpot erbij hebben, 

zeg maar, nou is het zo dat die spaarpot zit in dit geval in stenen en stenen die liggen 

doorgaans zwaar op de maag, om het zo maar te zeggen, dus ja, daar heeft die 

woningeigenaar, heeft er natuurlijk helemaal niets aan, want het is gewoon op papier. Hij kan 

daar geen, hij kan er niet wat voor kopen, kan er niet van eten, hij kan het niet uitgeven hier in 

het winkelcentrum, dus het is wel even fictief geld, waar u over praat. En voor hetzelfde geld 

hebben wij over vier jaar weer een nieuwe bankencrisis, nieuwe hypotheekcrisis en stort de 

hele boel weer in en wat doet u dan? 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Ja, ik ben niet met u eens dat het fictief geld is, het is wel degelijk echt 

vermogen, want die waarde van het huis neemt gewoon toe, dus het is geen fictief geld en op 

het moment dat de huizenprijzen dalen, ja dat komt, wij hebben tarief vastgezet, dan zal de 

ozb tarief, zal de ozb totaal zal dalen. En dan moeten wij als college aan de slag om de 

begroting weer sluitend te krijgen. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Maar u zegt van: ja, het is wel echt geld ja, ammehoela, je kunt fictief 

geld hebben op de bank of je kunt geld hebben op de bank, dat kun je opnemen op het 

moment dat je het nodig hebt, maar een vermogensstijging, ja, de meeste huizenbezitters zijn 

geen beleggers, dat zijn gewoon hardwerkende mensen, die nadenken van: hoe kan ik mijn 

geld besteden en op het moment dat zij wel in real-live gewoon echte euro’s moeten betalen 
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aan de gemeente, betekent dat gewoon in de huishoudportemonnee gewoon minder geld. 

Dus dat is wel wat u vraagt aan de Winterswijkse samenleving. 

De heer Elferdink: Dat klopt, wij vragen… 

De voorzitter: De heer Elferdink. 

De heer Elferdink: Excuus voorzitter, wij vragen inderdaad 15 euro per jaar, dat klopt. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Dat is natuurlijk, dat is een gemiddelde, dat klopt, dus maar er zijn 

natuurlijk ook mensen, die meer moeten betalen en het gaat ons ook vooral om de mensen, 

die al niet zoveel te besteden hebben en u wil zelf ook armoede Winterswijk uit, maar ook 

voor de huizenbezitters met een kleine portemonnee is uiteindelijk ook 15 euro of 20 euro, of 

hoeveel het dan ook is, is gewoon wel gewoon echt geld, maar de vraag zit hem er natuurlijk 

vooral ook in van: wat doen wij op het moment dat wij weer een bankencrisis hebben en de 

huizenprijzen gaan dalen, want dan zit u dus als college wel met een probleem omdat u dan 

niet kunt rekenen met de euro’s, die nu in de begroting staan en wij hebben een gigantische 

opgave, dus dit is wel een structurele dekking voor het geheel, maar het is natuurlijk wel de 

meest makkelijke om het zo maar te zeggen. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink.  

De heer Elferdink: Wij hebben voor de komende jaren, voor het komende jaar rekenen wij 

met de huizenprijzenstijging van 6,5%, het tweede jaar nog een kleine stijging, maar daarna 

niet meer. Dus wij rekenen niet met een doorgaande stijging voor de komende jaren. En als 

de huizenprijzen gaan dalen, en dat heb ik dat ook gezegd, dat moeten wij inderdaad, als 

college, aan de slag om de begroting op een andere manier sluitend te krijgen. Wij gaan uit 

van de uitgangspunten die we nu hebben en daar maken wij de begroting op en als we gaan 

de grote op wat-als-dan? Ja dan wordt het een heel lastig verhaal. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, nog een aanvullende vraag, als je kijkt naar het structurele saldo, dan 

zie je dat het eigenlijk vanaf 2020 tot 2022 een dusdanig niveau is dat je eigenlijk helemaal 

niet die stijging hoeft te doen, dus de vraag is: waarom heeft het college gekozen om 

structureel de ozb en de leges te verhogen, terwijl je eigenlijk alleen in het eerste jaar een 

dekkingstekort hebt en hadden er geen andere manieren gevonden kunnen worden om dat 

verschil te vinden? 

De voorzitter: De heer Elferdink.  

De heer Elferdink: Het college heeft voor deze oplossing gekozen. En daar zullen vast wel 

andere mogelijkheden, maar het college heeft hiervoor gekozen. 

De heer Voogt: Voorzitter. 

De voorzitter: Eerst was de heer Voogt en daarna de heer Tannemaat. 

De heer Voogt: Ja, ik wou mijn buurman er even op wijzen dat de waardestijging van de 

huizen zich ook kan vertalen in lagere rentepercentages bijvoorbeeld. Voorts zou ik niet 
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weten waarom de gemeente anders moet reageren dan de belastingdienst. Want die gaat 

ook gewoon uit van de WOZ-waarde.  

De voorzitter: Gaan wij door naar de heer, de heer Te Gronde wil reageren? De heer Te 

Gronde.  

De heer Te Gronde: Ja, daar wil ik toch nog wel even op reageren, inderdaad, dus door, dus 

daar worden de burgers dan ook nog een keer benadeeld, want die stijging zit er nu eenmaal 

in, dus ook bij de belastingdienst moeten ze ook nog een keer extra afrekenen, maar daar 

gaat het feitelijk niet om, het gaat er feitelijk om: je hebt nu voor vier jaren een begroting, het 

eerste jaar krijg je hem zonder de stijging van de ozb niet dekkend, maar de jaren erna heb je 

het niet nodig, dus er zit in die zin, zit er voor de jaren daarna structureel teveel dekking in, 

dat gaat om te laste of ten koste van degene die ozb moet betalen en de leges moet betalen, 

dus wat ik wil zeggen is, als wij er nu voor gekozen hadden om in 2019 op een andere manier 

die dekking te vinden, voor één jaar, had je dus voor vier jaar niet de tarieven hoeven te, of 

tenminste in ieder geval niet uit te gaan van de stijging van de waarde van de huizen en had 

je per saldo dus de huidige systematiek kunnen handhaven om het gewoon als, zeg maar, 

het maximale bedrag in te boeken, zoals wij dat altijd deden. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Ja, dat klopt, als wij een andere oplossing hadden gekozen, hadden wij 

een ander verhaal, ja dat klopt, maar wij hebben hiervoor gekozen. 

De heer Te Gronde: Maar voorzitter, dat vind ik te makkelijk, om nou maar te zeggen: wij 

hebben hiervoor gekozen, wat is nou de reden en dat is de concrete vraag die ik stel, waarom 

wij voor vier jaar een structureel dekkingsvoorstel doen, of dekkingsvoorstel zo noem ik het 

maar even, waarbij de drie laatste jaren een dusdanig positief structureel saldo laten zien, dat 

je dat eigenlijk voor de vier jaar niet nodig hebt, dus eigenlijk hebben wij voor één jaar een 

probleem, hebben wij vier jaren, gaan we mensen meer geld vragen. Dus de vraag is: 

waarom heeft het college voor die optie gekozen? 

De voorzitter: Wethouder Elferdink voor de laatste keer en dan gaat daarna de heer 

Tannemaat. 

De heer Elferdink: Wij hebben voor deze oplossing gekozen en wij hebben inderdaad voor de 

2021-2022 ruimte in de begroting, structureel, maar ik denk dat u als raad ook weet dat wij 

hebben het IBP, wat wij met de provincie en van het Rijk hebben wij afspraken over, daar 

komen ook meer opgaven naar de gemeente toe en ook niet alle posten zijn al benoemd, u 

heeft zelf ook een aantal posten aangegeven, die staan nog op PM in de begroting, dus daar 

komt nog meer. Dus in die zin wij hebben ook wel ruimte in de begroting nodig nog voor de 

komende jaren, alleen ja, voor 2019 komen we hierop uit. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde, maar wij zouden daarna naar de heer Tannemaat gaan, 

dus wil ik eigenlijk eerst even het woord geven, dan kunt u daarna weer aansluiten. De heer 

Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ja, het is natuurlijk prima, dank u wel voorzitter, dat de VVD vanuit hun 

ogen daar bezwaar tegen maakt, hadden wij ook verwacht denk ik, de ozb is natuurlijk altijd 

een belangrijk verhaal. Maar je moet daar ook niet gaan overdrijven, kijk, als u aan het 
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college vraagt van: waarom heeft u daarvoor gekozen? En de heer Elferdink zegt: nou, omdat 

we daarvoor gekozen hebben, dan is het natuurlijk ook zo, het is heel erg gemakkelijk om 

langs de zijlijn te gaan staan, ja, we hadden ook voor het anders kunnen kiezen, natuurlijk, 

maar op een gegeven moment heb je maar een paar tools waar nog waar je nog een beetje, 

beetje mee kunt werken en daar is de ozb er een van en als we praten over dit soort kleine 

bedragen, want je moet ook niet doen alsof de mensen straks op de fles gaan, omdat ze die 

kleine ozb verhoging niet kunnen betalen. Ik vind gewoon: op een gegeven moment kies je 

ergens voor, als college en als coalitie en dan heb je toch de tools nodig om ergens geld 

vandaan te halen, want het is altijd zo grappig, we moeten met zijn allen Winterswijk in stand 

houden, we moeten met z’n allen ook landelijk de hele overheid, het komt natuurlijk wel van 

de burgers uiteindelijk, al het geld komt van ons en als je maar inderdaad, zoals jullie zeggen, 

hard genoeg werkt, de hardwerkende Winterswijker, de hardwerkende Nederlander, wij 

moeten het met ons allen opbrengen en we hebben enorm grote collectieve sector, daar kun 

je het niet mee eens zijn, natuurlijk, je wordt van alle kanten natuurlijk gepakt, ik bedoel, wat 

je ook doet, is het geen accijns, is het geen btw, is het geen inkomstenbelasting, 

vermogensbelasting, maar goed, dat zijn natuurlijk wel de knoppen waar je aan draait en als 

je dat maar 30 keer vraagt aan het college: had u nergens anders voor kunnen kiezen? Ja, 

dan hadden we een ander verhaal genoemd, met iets anders denk ik. Maar ik moet dat ik ook 

wel een beetje bij de weg blijven met dit verhaal. 

De voorzitter: De heer Te Gronde, korte reactie en dan gaan wij door naar wethouder 

Elferdink. 

De heer Te Gronde: Nou, ik wilde vooral eerst ook nog even een reactie geven op de heer 

Elferdink, de heer Elferdink zegt tegen ons van: ja, u doet een aanname over de 

waardestijging, ja u geeft zelf ook een aanname over wat er in de toekomst allemaal nog gaat 

gebeuren, kijk daar zijn we op dat moment ook met zijn allen bij, dus kunnen wij ook keuzes 

maken. Maar ik denk dat het punt helder is. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink gaat door. 

De heer Elferdink: Dank u wel. Dan kom ik bij de bedrijven van Winterswijk. De bedrijven zijn 

van groot belang voor Winterswijk, zij zorgen voor werkgelegenheid en leveren daarmee 

indirect een grote bijdrage aan de leefbaarheid van Winterswijk. Er is ons dan ook veel aan 

gelegen dat het goed gaat met de bedrijven in Winterswijk. De contacten die we als 

gemeente hebben met ondernemersverenigingen die zijn goed, onze beleidsambtenaren 

zitten bij de bestuursvergaderingen van de ondernemersverenigingen en als gemeente 

hebben wij veelal een faciliterende rol richting de ondernemers. Een belangrijk punt daarbij is 

de beschikbaarheid van bedrijventerreinen of werklocaties, zoals ze tegenwoordig heten. De 

uitgifte van die werklocaties moet regionaal afgestemd worden en de provincie moet akkoord 

gaan met die afspraken, die we in de regio maken. Dit college, wij zetten ons in ervoor in dat 

een overschot aan bedrijfsterreinen elders in de regio geen gevolgen mag hebben voor de 

mogelijkheid voor lokale ondernemers om te groeien. In die zin kunnen wij de motie 21 van 

de VVD over de bedrijfsterreinen, die kunnen wij steunen en dat is ook de inzet die wij op dit 

moment gewoon plegen voor het programma, voor de werklocaties. Op het gebied van 

duurzaamheid zien we nog wel verschillen tussen ondernemers. Een aantal Winterswijkse 

ondernemers onderscheidt zich echt op duurzaamheid en pakt daarmee ook kansen in de 

markt. De komende jaren gaan wij, bieden wij de ondernemers een energiescan aan en 

daarmee willen wij ook de aandacht vestigen op duurzaamheid bij de ondernemers. En 

daarmee willen wij ook dat ondernemers met elkaar in gesprek gaan over duurzaamheid en 

hopen dat het ook de bewustwording onderling bevordert, zodat zij ook meer kansen, meer 

oog krijgen voor kansen van duurzaamheid. In Winterswijk hebben wij een mooi buitengebied 
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en in het buitengebied zijn er twee types ondernemers die, hier vooral gebruik van maken, of 

die hier vooral baat bij hebben, de eerste is de agrarische ondernemer en de tweede ook de 

ondernemer in de toeristische sector. Voor de agrarische ondernemers biedt ons landschap 

kansen voor natuur-inclusieve landbouw. Er zijn diverse provinciale regelingen die 

mogelijkheden bieden voor extra inkomsten uit randenbeheer en natuurbeheer op hele 

percelen. Dit levert agrariërs extra inkomsten op en op het gebied van duurzaamheid is dit 

echte winst voor de biodiversiteit. En wij zien hier ook een rol voor WCL weggelegd om de 

coördinatie van de aanleg van akkerranden en dergelijke op zich te nemen. Als gemeente 

gaan we echter niet over de doelstellingen van WCL, WCL  is een zelfstandige stichting, wij 

kunnen als gemeente en dat zullen wij ook doen, er wel op aandringen om daar meer werk 

van te maken. In het buitengebied zijn ook veel asbestdaken aanwezig. Als regio Achterhoek, 

als samenwerkende gemeenten in de Achterhoek, als regio hebben wij een regiodeal 

aangevraagd in Den Haag, waarbij wij in het buitengebied willen inzetten op een 

vraagbundeling voor de asbestsanering en daarnaast willen wij vanuit die regiodeal ook 

aandacht voor de sociale aspecten. Er werd ook genoemd de verborgen armoede die er is 

onder de agrariërs en in het buitengebied, dus daar willen wij ook in die regiodeal mee aan de 

slag. En op het gebied van duurzaamheid en het buitengebied hebben wij zelf ook, als 

gemeente gaan wij uitvoering geven aan het LOP en daaronder valt onder andere ecologisch 

bermbeheer en wij hebben ook de regeling aanleg landschapselementen, waar wij ook als 

gemeente dan weer subsidie kunnen verlenen op de aanleg van nieuwe 

landschapselementen. Wij willen bij de vaststelling van de omgevingsvisie buitengebied, daar 

zullen we aandacht hebben voor de huisvesting van jongeren, de motie van het CDA kunnen 

wij daarin ondersteunen, de motie van de VVD om met het afwegingskader los te laten op het 

moment dat het over jongeren gaat, dat wordt wel lastig, want de kwaliteit in 

jongerenhuisvesting is gewoon een kwaliteit uit het afwegingskader, dus die zal daar gewoon, 

die moet daar gewoon ook naar voren komen als daar behoefte aan is en dus, het is niet de 

bedoeling om daar het afwegingskader los te laten voor bepaalde doelgroepen. Dus juist het 

afwegingskader is, afwegingskader is opgezet om afgewogen beslissingen te nemen.  

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde.  

De heer Te Gronde: Nou ja, misschien ook nog even helder te krijgen, wat wij graag willen is 

dat wij heel concreet aan de slag gaan met een soort van vraagbundeling, van wat er nou 

daadwerkelijk speelt en ik denk dat er heel veel jongeren graag wat willen en als wij daar nu 

op voorhand al zeggen van je moet geheel binnen het afwegingskader wonen vallen, dat je 

daarmee eigenlijk aan de voorkant alweer de boel op slot zet, dus laten we eerst die 

vraagbundeling doen en dan kun je alsnog zeggen van als er geen vraag is, dan kun je weer 

het kader volgen. Dat is eigenlijk wat wij bedoelen. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Ja, er is, een aantal maanden geleden is er een infoavond geweest bij 

Reuselink, daar waren ook veel jongeren aanwezig en daar is informatie gegeven vanuit de 

gemeente ook richting jongeren en daar is ook de oproep gedaan aan de jongeren: als jullie 

plannen hebben, kom naar de gemeente toe en tot nu toe is er dus nog niemand gekomen, 

de dus dat is ook wel de vraag van: hoe concreet is dan en daar kunnen wij over twee 

maanden wel weer een inventarisatie gaan doen, maar de vraag is hoe zinvol dat is en uw 

motie roept op om die inventarisatie te doen en als gemeente vinden wij het dan niet zinvol 

om een half jaar later weer een nieuwe inventarisatie te doen. 
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De heer Te Gronde: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Volgens mij was de avond in Reuselink niet zozeer bedoeld als 

inventarisatie, meer als informatie-avond en ik denk dat daar ook heel veel jongeren 

aanwezig waren die misschien nog voor de keus staan van: wat wil ik, zeg maar, maar nu 

misschien ook toch wel afwachtend zijn van: wat gaat de gemeente nu echt daadwerkelijk 

bieden? De buurtschappenvisie die is ook bezig om te kijken van: wat willen we nou, of wat 

willen de jongeren nou, volgens mij, dus dat is eigenlijk waar wij toe oproepen van: neem dat 

nog eens een keer door om goed te kijken van welke vraag leeft er nou echt? Echt, concrete 

gevallen, dus niet inderdaad een informatieavond van: wij informeren ons en we gaan naar 

huis en vervolgens naar ja, denken we er nog een jaar over na, nee, tekenen bij het streepje, 

concrete plannen en daarmee aan de slag. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink.  

De heer Elferdink: Nou, er zijn een aantal jongeren, daar zijn wij als gemeente mee in 

gesprek, die hebben zich gemeld bij de gemeente, maar dat was al voor die avond, nou goed, 

aangezien op die avond geen nieuwe vragen en ook naar aanleiding van de oproep geen 

nieuwe wensen zijn gekomen, vinden wij het niet zinvol om die herhaling van zetten te 

plegen. 

De heer Te Gronde: Voorzitter. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers, dames gaan voor. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Vindt u het niet iets te makkelijk om te zeggen: jongeren 

moeten maar zelf komen? Wij gaan lekker op onze handen zitten en als de jongeren niet zelf 

komen, is er blijkbaar geen behoefte, vind ik een beetje makkelijk. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Nou, ik vind dat niet makkelijk, de jongeren die huisvesting zoeken en een 

huis willen bouwen, ja, die kunnen zich gewoon melden en die kunnen ook zelf plannen 

maken en in die zin ook binnen de bebouwde kom gaan wij ook niet bij jongeren toe: 

jongeren, moeten wij jullie helpen een huis te bouwen? Dus in die zin, jongen, wij willen als 

het kan en daar hebben wij een afwegingskader Wonen voor opgesteld, nou, als het 

daarbinnen past en jongerenhuisvesting is daar echt een kwaliteit, als er echt behoefte aan 

blijkt te zijn, dan is daar ruimte voor, alleen er moet dan op een gegeven moment ook wel 

passen binnen de begroting van de jongeren en als de jongeren allemaal grote huizen, 

allemaal grote vrijstaande huizen willen of een grote kavel, ja, en als het dan niet betaalbaar 

is, ja, dan wordt het een lastig verhaal en dan als gemeente om daar oplossingen voor te 

gaan bedenken, ja…. 

De voorzitter: Mevrouw Schepers had een vervolgvraag. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Nou, vervolgvraag? Eigenlijk reactie voorzitter, het ‘wat als’ ging 

net niet op in het betoog, waar het ging over financiën, het ‘wat als’ gaat nu dus wel op, als 

het gaat om jongerenhuisvesting in het buitengebied, want wat als jongeren een grote kavel 
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willen, daar gaat het niet over, het gaat er gewoon over dat we moeten inventariseren welke 

behoefte er is onder jongeren aan huisvesting en dat geldt eigenlijk ook voor in de kom, maar 

daar hebben wij het nu niet over, wij hebben het nu over het buitengebied en welke behoefte 

is daar? En ik vind het nogal makkelijk om te zeggen: we gaan op onze handen zitten, als 

jongeren zelf niet komen, dan is er dus geen behoefte, terwijl overal mensen zeggen: er is 

wel behoefte, jongeren hoor ik overal zeggen: wij kunnen geen woonruimte vinden, wij willen 

graag in het buitengebied, maar ja, wij zien ook geen mogelijkheden. We moeten ze ook een 

beetje helpen. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink.  

De heer Elferdink: Ja, maar alleen een inventarisatie, daar helpen wij ze niet mee. Ja, dan 

kom ik toch terug bij… 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter, moet ik nou echt nog een keer zeggen: een 

inventarisatie helpt toch met de behoefte in beeld brengen? Als je de behoefte niet kent, kun 

je ook niks doen. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Ja, sorry. De inwoners van Winterswijk en ook jongeren van Winterswijk, 

die een huis, die ergens willen wonen en die een huis willen bouwen, die kijken gewoon naar 

mogelijkheden die er zijn en in die zin, ja ik heb heel veel en ook inwoners, ik kan me ook 

goed voorstellen dat jongeren in het buitengebied willen wonen, wat kan ik mij heel goed 

voorstellen. Aan de andere kant, wij hebben gewoon beleid op buitengebied, ook met 

vrijkomende agrarische bebouwing, daar is gewoon toch wel veel mogelijk, dus het is ook in 

die zin de oproep aan de jongeren om gewoon ook breder te kijken en gewoon zich te melden 

bij de gemeente, als ze vragen hebben. 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat en daarna gaan wij naar de VVD-fractie. De heer 

Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Ja, ik wil ook wel even een lans breken voor wat de wethouder hier zegt 

en dan kijk ik even naar de VVD en ook naar de PvdA, want het is ook wel een beetje: ‘de 

vader is de wens van de gedachte’, want als er inderdaad een infoavond gehouden wordt en 

er komt niemand opdagen, dan kun je wel zeggen van: ja, je moet, ze zijn er toevallig even 

niet, dat kan wel zijn, maar ik heb ook jongeren gehoord, die willen allemaal op zichzelf 

wonen, maar het zijn ook jongeren die waarschijnlijk niet gaan studeren, maar die willen 

graag voor 300-400 euro het huis uit en dat snap ik hoor, laat ik dat voorop stellen, maar als 

jij gewoon een baan hebt en je kunt gewoon een klein huis kopen, een eenvoudig huis, van 

een ton, anderhalve ton, dan is er in Winterswijk er echt nog wel het nodige in de aanbieding 

hoor, ook bij de woningbouwvereniging, dus ik vraag mij werkelijk af: kunnen wij weer 

onderzoek gaan doen, komen er weer zes jongeren die zeggen: ik wil wel in het buitengebied 

wonen, maar je moet ook een keer reëel zijn. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De heer Tannemaat: Dat vind ik wel belangrijk, want er wordt elke keer maar aangehaald 

van: de jongeren hebben geen huisvesting, dat zijn jongeren, die willen voor 300 euro op 

kamers. 
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De voorzitter: De heer Te Gronde.  

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter. Even, als ik mijn collega naast mij even voor mag gaan, ik 

wil graag reageren op de heer Tannemaat. Wij hebben het hier echt over een hele andere 

categorie. Waar wij het over hebben dat zijn jongeren met een baan, dat zijn jongeren die aan 

het begin staan van een gezin, dat zijn jongeren met een inkomen, die een huis kunnen 

kopen tussen 180.000 en 200.000 euro. Die huizen, wij hebben het hier dus niet over 

jongeren, die een kamer willen of die maximaal 400 euro willen uitgeven, nee, het gaat om 

jongeren, die werken hier, die hebben hier een inkomen, die willen een gezin stichten en ik 

wilde dolgraag in de buurtschappen waar zij opgegroeid zijn, willen ze blijven wonen. Een 

gesplitste boerderij is dan geen optie, want daar redden ze het niet mee, dan hebben zij meer 

geld nodig, ze willen eigenlijk de woningen, die in de kernen in de jaren ’70 en ’80 gebouwd 

zijn, waar nu de mensen van 65 wonen en daar nog 20 jaar blijven wonen, daar zouden zij in 

blijven wonen, want dat is de categorie woningen die zij zoeken, alleen die blijven nog langer 

bezet, want die mensen wonen daar nog 20 jaar, dus er zit nu een gat, zeg maar, in wat 

jongeren willen en wat eigenlijk beschikbaar is op de markt. 

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Volgens mij is dezelfde spreker, die nu die lans breekt, zes jaar wethouder 

geweest Buitengebied en volgens mij heeft hij dus zes jaar de tijd gehad om hier wat aan te 

doen. 

De heer Te Gronde: Voorzitter, volgens mij is dit een opmerking, die buiten de orde is. 

De voorzitter: Dat kan ik onderstrepen. Ga maar door, de wethouder kan zijn verhaal 

vervolgen. 

De heer Elferdink: Ja, nou goed, ik hoorde de VVD ook zeggen: ze zoeken een woning van 

180.000 tot 200.000 euro in het buitengebied, ja, op het moment dat de mensen in het 

buitengebied dat heel belangrijk vinden met elkaar, dan kunt u ook met elkaar zorgen dat die 

woningen verkocht worden, onderling. En dan kunnen we met elkaar zeggen van: ja, ik wil 

altijd het huis verkopen aan de hoogste bieder, maar we kunnen ook met elkaar zorgen dat 

wij op een goede manier dan daarmee omgaan. 

De voorzitter: Wethouder… 

De heer Te Gronde: Maar voorzitter. 

De voorzitter: De heer Te Gronde nog. 

De heer Te Gronde: Wat ik net bedoelde te zeggen is: je kunt als jongere wel gaan proberen 

te ruilen met ouders of met grootouders, maar zolang die nog in hun huis blijven wonen, waar 

ze prettig wonen en daar nog helemaal niet van plan zijn te vertrekken, dan kun je als jongere 

dat wel willen, maar dan gaat dat niet gebeuren. De huizen zijn gewoon niet voorradig, wat 

jongeren gewoon willen, is een woning in de kern van de buurtschap, voor rond de twee ton, 

met een kleine tuin, niet teveel onderhoud, daar willen ze lekker wonen, maar ze zitten niet te 

wachten op een gesplitste boerderij, die per saldo nog  vier, misschien wel vier ton kost met 

verbouwing erbij, duurzaam maken, nou, noem maar op. 
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De voorzitter: De heer Tannemaat nog en dan zou ik vragen aan de wethouder of hij door wil 

gaan met zijn agendapunt, punt is volgens mij helder. De heer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Ja, we hebben het heel vaak over het buitengebied, we hebben het heel 

vaak over leefbaarheid, daar snapt WB alles van, dat vinden we ook belangrijk, maar een 

complete verstening van het buitengebied zitten we echt niet op te wachten hoor, ik weet niet 

hoe u dat voorstelt om er nog even een enorme pleer nieuwbouwwoningen neer te kwakken 

in zo’n buurtschapje als Miste of Corle, hoe ziet u dat eigenlijk voor zich, daar hebben wij toch 

ook afspraken over gemaakt, dat is toch niet de kant die we op willen? 

De voorzitter: De heer Te Gronde en daar hebben we door naar de wethouder. 

De heer Te Gronde: Nou, voorzitter, volgens mij is door de jaren heen, de decennia heen, is 

er altijd gebouwd in het buitengebied, Meddo is denk ik daar nog het meest recente voorbeeld 

van, maar toch best fors bijgebouwd is, ook zelf voor de jongeren vaak, zeg maar samen 

georganiseerd. Ik wil niet zeggen dat elke buurtschap er in de kern 60 woningen bij moet 

krijgen, maar laten we eens kijken of we er vier, vijf, of misschien tien bij kunnen doen. Als je 

dat goed doet, stedenbouwkundig goed inpast, ik denk dat het dan een verrijking kan zijn 

voor de buurtschappen, het doet wat met de sociale cohesie, het doet wat met de 

leefbaarheid en ik denk dat heel veel ouders blij zijn, als ze hun kinderen dichtbij hebben. 

De voorzitter: Het woord is aan wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Ik werk nu vier maanden op het gemeentekantoor en ik ben onder de 

indruk van de toewijding van onze ambtelijke organisatie. Er wordt hard gewerkt. De 

rekenkamercommissie, die heeft onderzoek gedaan naar ICT binnen de gemeente en ook als 

college hebben wij nu, geven wij uitvoering aan het rapport ’De basis op orde’, waarbij 

nadrukkelijk gekeken wordt, ook naar meer samenwerking met andere gemeenten. En ’De 

basis op orde’ vraagt aan de ene kant investeringen in hardware, maar de hele 

informatiebeveiliging vraagt ook om extra personeel. En daar is ruimte voor gemaakt in de 

begroting. Er zijn een aantal opmerkingen gemaakt over milieu door de fracties, het begint 

met afval dat naast de containers wordt geplaatst, daar kunnen wij op handhaven en 

daarnaast ook het niet goed scheiden. En als het gaat over niet goed scheiden, dan is het 

vooral, dan willen wij als gemeente gewoon beginnen bij voorlichting. Een deel van de 

mensen, die niet goed scheiden, zal het te goeder trouw niet goed scheiden, maar er is ook 

een deel dat bewust niet goed scheidt, omdat dat goedkoper is. Wij willen als gemeente daar 

beginnen met voorlichting en in de vorige raadsvergadering zijn ook opmerking gemaakt of 

een folder dan niet in andere talen zou moeten, daar wordt ook naar gekeken, en dat wordt 

ook meegenomen. En na die voorlichting, dan komt ook de stap handhaving aan de orde en 

dan zal er gewoon gekeken worden of er niet goed gescheiden wordt om te voorkomen dat 

we met ons allen moeten opdraaien voor de kosten die een enkeling, die niet goed wil 

scheiden maakt. Dan de afval op scholen, waarom haalt de ROVA daar geen gescheiden 

afval op? Ja, de ROVA mag alleen huishoudelijk afval ophalen en dat is dan de definitie bij 

scholen, dat is geen huishoudelijk afval, dat valt onder bedrijfsafval en dan is het aan de 

scholen zelf of ze willen scheiden ja of nee, dus de scholen kunnen wel degelijk gescheiden 

afval inzamelen, maar het is bedrijfsafval en dat zal door een andere organisatie, door een 

bedrijf zal het opgehaald moeten worden, maar het kan wel degelijk gescheiden, maar die 

keuze is aan de scholen zelf. Dan de afvaleilanden bij evenementen. Nou, die kunnen 

gewoon geregeld worden, alleen, voor de grote evenementen. Een kanttekening is wel, op 

het moment dat wij afvaleiland bij het volksfeest doen, de kans dat er eind van de avond niet 

meer zo strak gescheiden wordt, is dan wel aanwezig, dat niet, de kwaliteit van scheiding dan 

wel eens minder worden. 
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Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ik wil de wethouder er wel even op attenderen dat het op alle grote 

festivals in Nederland al gebeurt, zelfs de Zwarte Cross en daar hebben wij ook kunnen zien 

dat het best wel meeviel aan het eind van de avond, ik denk dat wij juist dit ondanks uw 

kanttekening juist moeten doen, ook om een signaal af te geven van niet alleen binnenhuis, 

maar ook buitenshuis. 

De heer Elferdink: Ja, nee, op zich akkoord, dus en… 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Pardon 

De voorzitter: De wethouder gaat door, dan gaan wij daarna naar mijnheer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Ja, ik wilde eigenlijk nog een aanvulling op mevrouw Ten Dolle zeggen. 

De voorzitter: Dan vult u mevrouw Ten Dolle aan. De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Ja, nou, ik zou het graag wat breder willen trekken, twee/drie jaar 

geleden hebben wij als Partij van de Arbeid, en heeft er ook in de begroting staan, gevraagd 

om in de hele openbare ruimte dus gescheiden afval in te zamelen, niet zozeer misschien dat 

er grote hoeveelheden zijn, maar wel om ook naar je inwoners te laten zien van: wij doen niet 

alleen particulier, maar wij doen het ook in de openbare ruimte. Toen is op een gegeven 

moment is dat, heeft ook geloof ik 25.000 euro van uw begroting gestaan, is op een gegeven 

moment afgevoerd onder het mom van dat de ROVA dat niet kan realiseren, afvalscheiding in 

de openbare ruimte, dus ik zou het voorstel van D66 eigenlijk wat dat betreft graag nog wat 

breder willen trekken. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Ja, het antwoord op die vraag, dan wil ik in de tweede termijn op terug 

komen, maar de afvaleilanden, die kunnen gewoon geregeld worden en dus in die zin kunnen 

wij de motie van D66 ook ondersteunen. Dan gaan we verder met duurzaamheid. Op het 

gebied van duurzaamheid is er veel te doen, het is ook noodzakelijk, omdat we allemaal een 

aarde willen nalaten en onze kinderen en kleinkinderen, waar zij ook goed op kunnen leven 

en als gemeente moeten wij het goede voorbeeld geven. Het amendement van D66 is 

daarom ook een steun in de rug en dat ondersteunen wij als college. De herinrichting van het 

gemeentekantoor en het raadhuis zijn ook bij uitstek geschikte momenten om de panden te 

verduurzamen en ook de inrichting te verduurzamen. Eind vorig jaar hebben we met elkaar 

de energiemix vastgesteld en tegelijkertijd is toen ook afgesproken dat er eind 2018 de 

uitvoeringsagenda voor de energietransitie gereed moet zijn en die zal ook eind van het jaar 

gereed zijn. Daarmee gaan wij verder dan de motie 17 van GroenLinks, waar opgeroepen 

wordt om een uitvoeringsagenda medio 2019 gereed te hebben, maar goed, op zich, als 

raad, die motie wil aannemen, hebben wij daar uiteraard geen moeite mee, maar als college 

gaan wij verder. Er is hard gewerkt aan die uitvoeringsagenda, die ze eind dit jaar, zou hij 

gereed moeten zijn, daar is het hele jaar naartoe gewerkt en die komt dus binnenkort ook 

naar u toe. Maar het is niet zo dat we dan ook het afgelopen jaar niets gedaan hebben, 

daarop vooruitlopend zijn wij ook al volop aan de slag gegaan. Allereerst is het Winterswijkse 
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Energiefonds onderzocht en het advies was ondubbelzinnig om dit niet te doen. Het 

adviesbureau dat dit onderzocht heeft, kwam wel met een ander advies om een oplossing te 

zoeken en die zocht de oplossing veel meer in een energie service company en dat is een 

samenwerkingsverband van bedrijven, die de burgers ontzorgen van aanvraag tot oplevering. 

Een dergelijk bedrijf kan ook de financiering regelen. Ja, en de financiering is voor heel veel 

mensen geen probleem, alleen voor een aantal mensen wel. Juist voor die mensen voor wie 

financiering wel een probleem is, dat gaat dan om de woningeigenaren met een smalle beurs, 

die een negatieve BKR hebben, dus die niet in aanmerking komen voor een financiering, daar 

onderzoeken wij een oplossing voor in samenwerking met een aantal energiecorporaties en 

dan zoeken wij de oplossingen in een innovatieve aanpak en daarbij zou de financiering 

gebouwgebonden moeten zijn, het wordt misschien wel een technisch verhaal, maar daar 

zien we echt kansen in en dat is ook een pilot en dat gaat in ondersteuning met het ministerie 

van Binnenlandse Zaken en nou, dat lijkt, daar zijn wij een heel aantal stappen, een heel 

aantal ronden zijn we al door met die innovatieve aanpak en wij hebben er goede hoop op, 

dat wij daarmee aan de slag kunnen en daarmee is er juist, wordt de financiering gebonden 

aan een gebouw en niet meer aan een persoon. Nou en daarnaast, ja die financiering wordt 

dus gebouwgebonden, op basis van garanties van de energiemaatschappij, de 

energiemaatschappij  die geeft dan aan dat de energielasten gaan dalen en daardoor kan er 

dan een financiering verstrekt worden. Nou, en daarnaast zijn we ook bezig met een visie op 

het toekomstgerichte woonkwaliteit, zodat wij ook met het verduurzamen van woningen aan 

kunnen geven waar we met elkaar naartoe willen, dat is wel belangrijk. Nou, en daarnaast zijn 

wij ook druk bezig, hebben wij het afwegingskader zonneweides zijn wij mee bezig, maar 

doen een onderzoek naar alternatieve energiebronnen en in 2019 te gaan wij ook als 

gemeente een warmtevisie opstellen. En al die onderzoeken zijn wel nodig om straks de 

goede afwegingen te kunnen maken, hoe we woningen gaan verwarmen. Als geothermie een 

mogelijkheid is, dan is dat misschien wel een verstandiger keuze dan alles elektrificeren, dus 

in die zin, ja die onderzoeken horen er ook bij. Nou en daarnaast stellen wij ook gewoon voor 

2019 bij de duurzaamheid 1 miljoen euro beschikbaar voor een duurzaamheidslening, zodat 

ook de wijkaanpak bij De Pas, daar kunnen mensen daar ook gebruik van maken, maar wij 

willen ook gewoon, op het moment dat die visie over de toekomstgerichte woonkwaliteit, als 

die klaar is, dat we ook gewoon meer, ja op grotere schaal in Winterswijk aan de slag gaan. 

Dat ook meer woningeigenaren, ja getriggerd worden om gewoon met het verduurzamen van 

hun huis aan de slag te gaan. 

De heer Tannemaat: Voorzitter. 

De heer Elferdink: En ook met name om het samen te doen, zodat je een rijtjeshuis hebt, 

uitdagen om met elkaar zo’n rij te gaan verduurzamen. 

De voorzitter: De heer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Nou, de wethouder heeft het nou over de inhoud en niet over het 

proces, terwijl toch heel duidelijk programma 12 heel duidelijk heb gezegd, hij doet precies 

hetzelfde, sorry, het college doet weer precies hetzelfde als ik net gezegd heb, er wordt van 

alles genoemd, een scan, een onderzoek, bewustwording, nieuwe kansen benutten, 

onderzoeken, voorstellen, testen, ik heb hem uitdrukkelijk gevraagd: wanneer gaan wij nou 

eens beginnen met, stoppen met praten en beginnen met iets doen? En of de wethouder zelf 

überhaupt het nut en noodzaak en urgentie inziet, ik zie, dit is precies, datgene wat in de 

begroting staat, wordt nu nog een keer gezegd. Ik bedoel, het is allemaal van een afschuiven, 

kom concreet met iets, wij zijn hier in Winterswijk gewoon bezig om een fonds op te richten, 

staat nota bene in zo’n coalitieprogramma, geen Winterswijks fonds, dat heb ik ondertussen 
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wel begrepen, zeker, dat hoeft ook niet, maar doe iets, ik hoor nog steeds niks. En ik heb ook 

nog steeds geen antwoord op mijn vragen gehad, die ik gesteld heb. 

De heer Wassink: Voorzitter. 

De voorzitter: De heer Elferdink. De heer Wassink eerst. 

De heer Wassink: Voorzitter, dan wil ik toch even van de heer Tannemaat weten wat hij dan 

bedoelt met: doen op dit moment? 

De heer Tannemaat: Nou, als ik u dat nog moet uitleggen, u heeft toch ook bij de 

coalitiebesprekingen gezeten neem ik aan, of niet? 

De heer Wassink: Ik heb daar zeker bij gezeten en we zijn ook heel veel voor om heel veel te 

doen, maar ik hoor mijnheer Elferdink toch een aantal dingen zeggen, waarvan ik denk: nou, 

lijkt mij heel goed, dat je dat soort dingen in de voorfase, als je start, toch mee aan de slag 

gaat. 

De heer Tannemaat: Maar de voorfase is nog niet, is niet… 

De voorzitter: Even kijken wat het antwoord van de heer Elferdink is, wij kunnen lang over zijn 

antwoord praten, maar het antwoord is aan de wethouder.  

De heer Elferdink: Ja, ik snap het ongeduld en dat ongeduld heb ik ook, aan de andere kant, 

als raad hebben wij vorig jaar afgesproken, de uitvoeringsagenda komt eind 2018, dus die 

komt over, die komt binnenkort naar u toe en daarin gaan wij ook verder met de plannen en 

wat wij concreet gaan doen. Dat is het tijdstraject wat de raad zelf afgesproken heeft en ik 

snap ook wel dat wij dan verder willen en dat wij die ongedurigheid, die heb ik ook, maar we 

kunnen ook geen ijzer met handen breken, dus we zullen gewoon, wij gaan gewoon uit met 

die uitvoeringsagenda aan de slag. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter. 

De voorzitter: De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Ja, u noemde even de duurzaamheidslening: komt het eigenlijk nog weer 

apart naar de commissie en de raad toe of is dat gewoon een verlenging van, heb ik 

begrepen de laatste keer dat ik er over had, dat, toen nog van de wethouder Gommers, dat 

de pot leeg was destijds, wat betekent dat? Want wij hadden met name een aantal aspecten 

op het gebied van houtstook, die wij niet langer in de duurzaamheidslening zouden willen 

zien, komt dat nog terug naar de raad of is dat iets wat gewoon beleid is, wat gewoon 

doorgaat, om het zo maar te zeggen? 

De voorzitter: Wethouder Elferdink.  

De heer Elferdink: Nee, de verordening duurzaamheidslening, die wordt eind dit jaar 

geëvalueerd en dan is ook aan de raad om aan te geven hoe we daarmee verder willen.  

De heer Tannemaat: Voorzitter. 

De voorzitter: De heer Tannemaat.  
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De heer Tannemaat: Twee concrete vragen aan de wethouder: wat doen wij met het 

substantieel revolverend fonds, komt dat er wel, komt dat er niet, staat in ons coalitieakkoord, 

wordt er nog aan gewerkt en wat gaan we nou exact doen aan de koppeling tussen 

duurzaamheid en armoedebestrijding? Want daar zouden we ook een enorm belangrijk 

thema van maken. Gewoon concreet, wat kunnen wij doen? Quick wins. Wanneer kan de 

burger wat verwachten? 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Ja, goed, dan zal ik het niet goed uitgelegd hebben, ik heb geprobeerd te 

zeggen dat wij met een energie service company, een samenwerkingsclub van bedrijven aan 

de slag gaan en Winterswijk trekt er in de regio hard aan en dat is een 

samenwerkingsverband, die de verduurzaming van huizen oppakt van de aanvraag tot de 

oplevering en die ook de financiering regelt voor een dergelijk … 

De heer Tannemaat: Ja voorzitter, die kunnen wij overal… 

De voorzitter: De heer Tannemaat, via de voorzitter. 

De heer Tannemaat: Die zijn er nu ook al, die kun je zo bellen. Daar doet, de AGIM heeft dat 

nota bene nog gedaan, daar u zo’n voorstander van was, dus dat doet iedereen. Dat is toch 

niet iets nieuws? 

De voorzitter: Het woord is aan de wethouder. 

De heer Elferdink: Een energie service company, zoals dit, dat is wel nieuw, wat nu het 

verduurzaamloket doet, die maakt een advies en daarna kunt u zelf de zaken regelen. Deze 

opzet is echt gericht op van aanvraag tot oplevering, inclusief financiering, dat een inwoner 

zich aanmeldt en dan wordt het geregeld. Dan gaat het bedrijf of die organisatie, die gaat 

ermee aan de slag. En als je het dan hebt over de armoedebestrijding, om te voorkomen dat 

die  energiearmoede te voorkomen, dat is de innovatieve aanpak, daar zijn we hard mee aan 

de slag en ook voor de innovatieve aanpak is een energiefonds geen oplossing, want een 

energiefonds, daar geldt een krediettoets en daar komen die mensen niet door, dus zij 

kunnen niet lenen uit het energiefonds, dus dan die innovatieve aanpak hebben wij daarvoor 

echt bij nodig.  

De heer Tannemaat: Voorzitter. 

De voorzitter: De heer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Dus het energiefonds gaat niet door? 

De voorzitter: De heer Elferdink.  

De heer Elferdink: Nee, een Winterswijkse energiefonds gaat niet door. Maar dat komt ook… 

De heer Tannemaat: Ik zeg niet Winterswijks energiefonds, dat heb ik ook niet gezegd, dat 

zeg ik net ook, er zijn nu al diverse partijen in de Achterhoek, die zijn al lang bezig samen in 

energie om iets op te richten, ik heb het over een substantieel revolverend energiefonds, niet 

over een Winterswijks energiefonds. 

De voorzitter: Het woord is aan de wethouder. 
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De heer Elferdink: Ja, daar zijn we mee, op het moment dat een energiefonds een oplossing 

is voor de uitdaging, die wij hebben, dan zijn wij de eerste die daar aan meedoen en 

Winterswijk is ook echt aan het kijken van: wat hebben wij nodig, een energiefonds voor de 

grootschalige opwekking, als ons dat echt verder helpt, dan zullen wij daar aan mee gaan 

doen en op het moment wordt daar gewoon echt onderzoek naar gedaan in de regio of dat de 

oplossing is. 

De heer Tannemaat: Voorzitter. 

De voorzitter: De heer Tannemaat, afsluitend op dit punt.  

De heer Tannemaat: Wie bepaalt, kijk, u bepaalt toch niet of het zin heeft om daar aan mee te 

doen, punt één en punt twee: het staat toch in het coalitieakkoord? We hebben toch een 

coalitieakkoord gesloten? WB en CDA? Daar staat toch uitdrukkelijk in dat wij voor een 

revolverend fonds gaan, energiefonds, zeker geen Winterswijkse fonds, maar u kunt toch niet 

daar zomaar vanaf stappen als college? Wij gaan het toch niet nog een keer onderzoeken, 

dat hebben we samen afgesproken. 

De voorzitter: Het woord is aan de wethouder.  

De heer Elferdink: Ja, nou, wat ik, het is onderzocht, het energiefonds en revolverend fonds is 

onderzocht en het adviesbureau dat dat onderzocht heeft, heeft geadviseerd om te kijken 

naar die energie service companies, omdat daar veel grotere versnelling te verwachten is, 

met minder geld een grotere versnelling. Nou, en wij denken dat we daar goed naar moeten 

kijken omdat dat eerder een oplossing is dan een zak geld ter beschikking stellen. En als we 

de energie service companies, die kunnen wij wel financieren en als wij daar, daar kunnen we 

op inzetten, om die te gaan financieren, zodat zij werkkapitaal hebben en aan de slag 

kunnen. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, dank u wel voorzitter. Nou ja, goed, ik snap zeg maar het ongeduld 

van de heer Tannemaat wel, als je in een coalitie zit, dan wil je slagen maken, snel laten zien 

wat je allemaal in je mars hebt, maar ik heb het idee dat het college eigenlijk heel goed weet 

al, wat er allemaal misschien volgend jaar of eind van dit jaar naar buiten gaat komen en daar 

misschien nu nog niet helemaal vrij over kan praten, maar ik maak mij toch wel zorgen over 

van: maar wat betekent het dan voor deze begroting of krijgen we straks bij de eerste of de 

tweede begrotingswijziging weer substantiële opgaven in onze begroting en moeten wij de 

begroting soort van opnieuw doen, want ja, het gaat mijn beetje duizelen nu van: wat gaat nu 

wel komen, wat gaat nu niet komen en ik ben vooral benieuwd: wat gaat het ons dat kosten? 

De voorzitter: Het woord is aan de wethouder. 

De heer Elferdink: Ja, nou, zoals ik aangaf, de uitvoeringsagenda komt in december naar de 

raad, dus dan gaan we met elkaar over in gesprek, gaan wij goede dingen doen. En als de 

raad dan zegt, ja, de uitvoeringsagenda is niet goed, dat moet helemaal anders, dan gaan wij 

daarover in gesprek, maar die komt in december naar de raad. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter. 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 
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Mevrouw Schepers-Janssen: Ja, ik heb het even over die energie service company, die is 

bedoeld, als ik het goed begrijp, voorzitter, bedoeld voor mensen met een BKR-registratie en 

gekoppeld aan een gebouw. Prima, lijkt mij… 

De heer Elferdink: Nee, de energie service company, die is voor woningeigenaren, die wel 

financiering kunnen krijgen en die innovatieve aanpak, dat is een ander traject, dat is voor de 

mensen, die geen financiering kunnen krijgen. Met wel een eigen woning. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Maar mensen met een smalle beurs, die geen BKR-registratie 

hebben, moeten wel een lening aangaan, dat begrijp ik goed. 

De voorzitter: Het woord is aan de wethouder. 

De heer Elferdink: Ja, die mensen die moeten een lening aangaan en de besparing op hun 

energielasten is net zo groot als de rente die zij moeten betalen, dat is de kijkrichting, dus per 

saldo zal het geen lastenverzwaring zijn. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Dus voorzitter… 

De voorzitter: Mevrouw Schepers, afsluiten. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Ja, dus voorzitter geeft de wethouder hierbij de garantie dat de 

energietransitie niet betaald wordt door de mensen met een smalle beurs en de mensen die 

een BKR-registratie hebben en niet kunnen lenen? 

De voorzitter: Wethouder Elferdink, afsluitend. 

De heer Elferdink: Ja, wij zijn druk in de weer om te zorgen dat wij met die innovatieve 

aanpak, dat we dat voor elkaar krijgen, zodat de inwoners met lage inkomens, dat die ook 

gewoon echt aan de bak kunnen met hun verduurzaming van hun huizen. En als je dan kijkt 

naar mensen met een smalle beurs, daar hoort inderdaad ook de verduurzaming van de 

huurwoningen bij en daar moeten we echt met de Woonplaats ook prestatie afspraken maken 

en ook met de wijkaanpak willen wij daar echt op inzetten, dat in de gebieden met, in de 

wijken met verspreid bezit, tussen particulier en Woonplaats, dat wij ook gewoon echt samen 

optrekken voor die vraagbundeling. 

De heer Tannemaat: Voorzitter. 

De voorzitter: De heer Tannemaat, ook afsluitend. 

De heer Tannemaat: Ja, nog éen vraag over die samenwerking, waar u het nou net over 

heeft, want wij waren nogal teleurgesteld over, toen we bij De Storm waren over de, zeg 

maar, over de input van de Woonplaats. Ja, het was eigenlijk nihil, 20 woningen per jaar, er 

zat geen enkele ambitie in. Heeft de wethouder nog iets in de achterzak om ook de 

Woonplaats daarin beter mee te nemen, dat ze ook een verantwoordelijkheid hebben in dit 

verhaal, naast de gemeente? 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Ja, de Woonplaats is portefeuille van wethouder Aalderink, dus misschien 

dat u zo meteen aan wethouder Aalderink die vraag kunt stellen. 

De heer Tannemaat: Maar het gaat wel over duurzaamheid natuurlijk.  
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De heer Elferdink: Ja, dat klopt. Maar daar zal wethouder Aalderink op het gebied van 

duurzaamheid de afspraken met de Woonplaats toelichten. 

Mevrouw Schepers: Voorzitter. 

De voorzitter: Wethouder, oh, mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Ja, nog één vraag: ik vraag mij af waarom die nieuwe aanpak, 

die innovatieve aanpak en die energie service company niet in de begroting staat? 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Die energie service company , daar zijn we nu al mee aan het werk, dat is 

beleid, mensen van ons die zijn daarmee aan het werk om dat op te stellen, dus op het 

moment dat dat klaar is, dan komen we naar de raad toe en als dat maar op het moment dat 

we dan extra geld nodig hebben, dan zullen wij op dat moment ook extra geld aan de raad 

vragen, alleen het is op dit moment niet duidelijk hoeveel dat precies zou moeten zijn. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Dat is toch een beetje vreemd, voorzitter, sorry? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers, afsluitend. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Toch een beetje vreemd, als je ambitie hebt en je wil ergens 

naartoe, dat je het dan niet verwoort in de begroting, zoals het met andere zaken wel is 

gebeurd? 

De voorzitter: Wethouder Elferdink.  

De heer Elferdink: Ja, volgens mij staat heel duidelijk in de begroting verwoord dat wij een 

aanjager duurzaamheid hebben en die is daar gewoon volop mee bezig. Dus, mensen zijn, 

we zijn daar gewoon mee aan de slag, ja ik begrijp aan de ene kant ook wel dat het voor u 

wat onzichtbaar is, maar goed, de uitvoeringsagenda komt over twee maand en ook gewoon 

die energie service company, dat komt naar u toe en als er op dat moment direct al geld bij 

moet, dan komen we ook met die vraag voor budget daarvoor. 

Mevrouw Zomer: Voorzitter. 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel, wat de wethouder nu ook allemaal vanavond vertelt, ik denk dat 

het inderdaad heel veel gescheeld had en daarbij sluit ik aan bij de Partij van de Arbeid, als u 

wat meer overal, wat meer informatie over in de begroting had gestaan. Dat had al heel wat 

vragen en heel wat ergernissen gescheeld, want wij hebben hier als raad echt de indruk dat 

er de afgelopen tijd alleen maar en zeker ook nog de komende tijd, als het aan het college 

ligt, alleen maar gepraat en gepraat en gepraat wordt en we willen heel graag die acties zien 

en die bent u nu allemaal aan het uitleggen, als het wat meer al in de begroting had gestaan, 

had dit al heel veel ergernis en heel veel heen en weer gepraat vanavond gescheeld. Dank u 

wel. 

De voorzitter: Misschien mag ik daar in dan de wethouder, volgens mij heeft de wethouder 

aangegeven, dat er in december een uitvoeringsagenda komt, waarin allerlei plannen staan, 

en dat is volgens mij ook het moment waarop u als raad daar uitgebreid met deze 
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portefeuillehouder over kunt spreken en volgens mij moeten wij dan daarmee ook vragen aan 

de wethouder of hij zijn verhaal wil vervolgen. 

De heer Elferdink: Ja, hiermee wil ik mijn verhaal ook afronden, duurzaamheid is een van de 

belangrijkste speerpunten van dit college en daar willen wij ook de komende jaren volop mee 

aan de slag. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel, wethouder. 

De heer Tannemaat: Voorzitter.  

De voorzitter: Mijnheer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Als ik het goed begrepen heb, economie en bedrijvigheid is toch ook 

onderdeel van de portefeuille van de heer Elferdink. Klopt dat? 

De voorzitter: Dat klopt. 

De heer Tannemaat: Ik heb het uitdrukkelijk gehad over de Silicon Valley en over de manier 

waarop wij dus wonen, werken in de Achterhoek willen combineren en dat wij ook hebben 

gezegd van: ga nou eens een keer nieuwe wegen inslaan en neem een voortrekkersrol. Dat 

is de eerste vraag en de tweede vraag is: ruimtelijke ontwikkeling en economie buitengebied 

is ook van de wethouder en ik heb ook nog gevraagd hoe het zit met de prestatie-indicatoren 

en de landschapselementen. Satellietfoto’s. Heb ik toch uitdrukkelijk aan u een vraag over 

gesteld. 

De voorzitter: Ik kan u in ieder geval tegemoet komen, de satellietfoto’s die vallen in de 

portefeuille Handhaving en die, de portefeuillehouder Handhaving zal daar uitgebreid op 

antwoorden, maar misschien kunt u de overige even vragen en ik zag mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Ik heb een aantal vragen gesteld, waarop ik geen antwoord heb 

gehoord. 

De voorzitter: Dan stel ik voor dat we eerst even de vragen van de heer Tannemaat 

beantwoorden, dan uw vragen en dat we dan doorgaan naar de volgende portefeuillehouder.  

De heer Tannemaat: Ik wil even, wil even reageren, ik heb dus ook expliciet gezegd dat het, 

ja u mag het onder handhaving scharen, dan hoor ik dat zo meteen graag, maar het is dus 

niet de bedoeling dat we dit aanvliegen op een negatieve manier, dat is dus niet de bedoeling 

om te zeggen van: we gaan even lekker controleren of dat heggetje weggehaald is. Maar 

goed, als het wel zonder uw portefeuille valt, dan is dat prima. 

De voorzitter: Alles wat ik doe, doe ik op een zeer positieve manier, dat kunt u van mij 

aannemen. 

De heer Tannemaat: Nee, dat snap ik, maar ik heb wel wat genoemd over die nieuwe weg, 

die we kunnen inslaan met die Smart Industry hiernaartoe halen. We moeten natuurlijk 

nieuwe industrieterreinen hebben, heb ik gezegd, maar pak nou ook die rol op om eens wat 

nieuws te proberen en daar had ik dus die Smart Industry voor bedoeld en die Silicon Valley-

achtige inzet. 

De heer Elferdink: Ja, het goede nieuws is, dat gebeurt allang. We hebben dat onderzoek 

naar bedrijventerreinen in de Achterhoek gehad, een onderzoeksbureau uit Leiden heeft dat 
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onderzoek gedaan en die was verbaasd over de parels van bedrijven die we in de Achterhoek 

hebben, wereldleiders op hun eigen gebied. Die bedrijven zitten gewoon in de Achterhoek en 

ook Smart Industry, daar wordt gewoon samengewerkt in de achterhoek aan dat soort 

programma’s. Ook de thematafel, Smart werken & innovatie, zitten gewoon Winterswijkse 

bedrijven aan tafel om daarin mee te werken.  

De heer Tannemaat: voorzitter, dat snap ik, maar omdat het programma niet zo heel erg dik 

ingevuld was, had ik het gevoel dat er nog wel een schepje bovenop kon, dus als je bij alles 

zegt van: maar dat gebeurt nu al, dat vroeg ik niet, dat snap ik, maar volgens mij is daar 

gewoon nog meer in te doen, als je dan kijkt: wonen, werken in de Achterhoek, wat de VVD 

ook zegt, dat vonden wij een beetje een utopie na 35.000 inwoners doorgroeien, maar juist 

die kansen die daar liggen, natuurlijk zijn er bedrijven in het buitengebied, die nu al aan Smart 

Industry doen, maar volgens mij is daar gewoon wel wat van te maken nog en dat was 

eigenlijk de vraag: of de wethouder daar naar wil kijken, of dat misschien een nieuwe invulling 

is. Dus als kartrekker en niet als volger. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Ja, uw vraag, zou u die willen verduidelijken? 

De heer Tannemaat: Wij hebben het over de economie in het buitengebied onder andere, 

bedrijvigheid. Wij vinden dat wonen en werken in de Achterhoek, samen met de nieuwe 

glasvezelverbinding, werkgelegenheid is belangrijk. Wij doen het inderdaad al redelijk goed 

op het gebied van de Smart Industry, maar volgens ons is daar gewoon iets van te maken, 

Winterswijk, Smart Valley dus echt een beetje daarop inzetten, dat we dat in Winterswijk goed 

kunnen. Hier zit heel veel technische kennis, volgens mij is daar wat mee te doen als 

gemeente om dat aan te jagen, om daar samen, heb ik ook gezegd, met de aanjager 

Economie om gewoon te zeggen van en ook met de lobby, die wij nu ingezet hebben, waar 

wij veel geld voor kwijt maken, om bedrijven hiernaartoe te halen. Ik heb ook gezegd: 

kinderen kunnen hier naar school, dus volgens mij is er gewoon, is daar wat in te doen. 

De heer Elferdink: Onze beleidsambtenaren zitten bij de ondernemersverenigingen aan tafel 

en samen met ondernemers wordt er echt veel gedaan, alleen het punt is: dat kost de 

gemeente geen geld en dus is het niet zichtbaar in de begroting. Maar dat wil niet zeggen, dat 

er niets gebeurt, integendeel, er gebeurt juist heel veel. Ja en als het dan gaat over in het 

buitengebied, ja, de OBW zit de gemeente ook mee aan tafel. Dus op het moment dat daar 

vragen zijn, dan gaan wij gewoon in gesprek. 

De heer Tannemaat: Ja, voorzitter, ik snap wel wat de wethouder bedoelt, maar als ik kijk 

naar Terra Temporalis, dat is toch ook niet vanzelf gekomen, dat was een steengroeve en op 

een gegeven moment is er een initiatiefnemer, die zegt op een gegeven moment van: hé, wij 

kunnen daar wel eens iets gaan doen. Je moet toch plannen maken als gemeente om ergens 

de leefbaarheid en de productie en om het te vergroten, je bent toch kartrekker als gemeente 

van dit soort beleid?. Dat komt toch niet uit de lucht vallen?  

De heer Elferdink: Ja, nou goed, in Winterswijk zijn we daar gewoon druk mee, ook gewoon 

met 100% Winterswijk, wij zitten daarop in en nou goed, ja, wij doen het gewoon samen met 

de ondernemers. In die zin is het ondernemerschap is ook een vliegwiel, op het moment dat, 

wij ondersteunen de bestaande ondernemers en op het moment dat mensen daar kansen 

zien, dan stappen mensen daar in. Ja? 
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De voorzitter: Mevrouw Schepers had ook nog een aantal vragen, mag u nog even blijven 

staan. Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Ja, de fysieke barometer heb ik echt uitdrukkelijk naar 

gevraagd, heb ik geen antwoord op gekregen en dan de financiële gevolgen van de 

energietransitie, of wij daar een beeld van hebben hoe groot is die, zijn de financiële gevolgen 

en waarom de bijbehorende budgetten bij de grote ambitie niet in de begroting zijn 

opgenomen of nauwelijks, laat ik het zo zeggen? 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Dank u wel, de energiebarometer wat allemaal aan energie is opgewekt in 

Winterswijk, we kunnen laten zien wat wij als gemeente zelf opwekken, die cijfers hebben wij 

en dat willen wij ook doen, die cijfers kunnen we publiceren, ja dus die toezegging kan ik u 

doen. Dus als u zegt van… 

De voorzitter: Mevrouw Schepers, is die toezegging voldoende? 

Mevrouw Schepers-Janssen: Die toezegging is ruim onvoldoende, want de toezegging die 

destijds is gedaan door wethouder Gommers hield echt iets anders in dan deze magere 

weergave. Het ging destijds door Theo Hartjes om het zichtbaar maken voor de inwoners van 

Winterswijk hoe groot de opgave van de energietransitie nog is. En dat maken wij niet 

zichtbaar met alleen de cijfers die wij als gemeente helder kunnen krijgen. We moeten toch 

minimaal anno 2018 weten hoe groot de opgave nu is?  

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Anders kunnen wij nooit neutraal worden. 

De voorzitter: De wethouder geeft antwoord. 

De heer Elferdink: Die vraag met de digitale zichtbaarheid, dat de opwekking zichtbaar moet 

zijn, dus ik begrijp nu dat u wilt van: wat is de opgave nog, hoeveel moeten wij nog 

verduurzamen, nou goed, daar gaan wij dan, daar gaan wij kijken hoe wij dat het beste in 

beeld kunnen brengen. 

De voorzitter: Mevrouw Schepers.  

Mevrouw Schepers-Janssen: Raadslid Theo Hartjes heeft destijds gevraagd om een fysieke 

barometer, in de openbare ruimte, niet digitaal, daar is helemaal nooit om gevraagd, de 

toezegging was een fysieke barometer en daar is geen invulling aan gegeven. 

De voorzitter: De heer Tannemaat en is het woord afsluitend op dit punt aan wethouder 

Elferdink, volgens mij zijn de … 

De heer Tannemaat: Nou ja, ik was net buiten mijn spreektijd, in mijn eerste termijn, maar wij 

hebben toch nu een motie ingediend en als die door het college ondersteund wordt, zou dat 

mooi zijn en die kunnen wij dan samen indienen. Wij hebben het dan over een of ander 

digitaal bord, hoeft niet, maar het is misschien wel mooi, met een zonnecelletje erboven 

natuurlijk. Dus wij willen een fysiek bord, desnoods ergens aan de kerktoren op de markt, dat 

wij precies kunnen zien: waar staan wij op dit moment? Dus misschien dat u die kunt 

ondersteunen, dan hebben wij hem. 
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De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Raadslid Tannemaat weet heel goed, dat wij die natuurlijk 

zullen ondersteunen, wij willen hem ook mede indienen, maar ik vind het werkelijk te gênant 

voor woorden, dat jaren na de toezegging er nog steeds niets, maar dan ook echt niets, is 

gebeurd. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink, afsluitend op dit punt.  

De heer Elferdink: Ja, de vraag was: wij gaan kijken hoe dat wij dat het beste in beeld kunnen 

brengen, want dat is wel echt een uitdaging in verband met privacy hebben wij geen… 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter, de wethouder wat mag wat mij betreft echt 

ophouden, want deze toezegging heb ik al zo vaak gehoord, ik geloof er gewoon niets meer 

van, ik ga wel mee met de motie, hopelijk is een motie sterker als een toezegging. 

De voorzitter: Misschien mag ik ook daar kort in tegemoetkomen, dat u op 9 mei een 

toezegging is gedaan dat er uiterlijk november 2018 zal er een duurzaamheidsvisie in een 

uitvoeringsplan duurzaamheid in de raad worden behandeld. Er zal daarbij gekeken worden 

naar een aansprekende manier van monitoren, daarbij zal expliciet worden gekeken naar de 

mogelijkheid voor een barometer, in welke vorm dan ook. Dus ook in het uitvoeringsplan van 

de wethouder zal die barometer, op welke vorm dan ook, een plaats krijgen, aldus een 

toezegging van 9 mei 2018. 

Mevrouw Schepers-Janssen: En dat is nog rijkelijk laat, voorzitter. 

De voorzitter: Volgens mij bent u destijds daarmee akkoord gegaan als raad, dat in november 

dit behandeld zou worden, dus op vraag van de heer Zuiderveld destijds zo beantwoord, toen 

is er geen weerwoord gekomen, dus ik stel voor dat we de wethouder gewoon in staat stellen 

om dit op deze manier uit te voeren, de wethouder maakt zijn verhaal af. 

De heer Elferdink: Ja, ik was klaar met mijn verhaal, maar als er nog, geen vragen meer zijn, 

dan?  

De voorzitter: En gaan wij door naar wethouder Saris. 

Mevrouw Saris: Geachte voorzitter, geachte raadsleden, geacht publiek. Voor u staat toch 

wel een trots collegelid, want ik ben trots op het feit dat wij een begroting hebben 

gepresenteerd, waarin onze ogen en in mijn ogen voldoende ambitie in zit, voldoende ambitie 

voor een bruisend Winterswijk. Winterswijk, het is vanavond al een aantal keren gezegd, is 

een prachtige gemeente en in mijn programma’s wil ik daar graag een steentje aan bijdragen 

de komende jaren. Ons sociaal beleid staat als een huis, niet alleen in beleid en uitvoering, 

maar zeker ook financieel. Wij komen uit met de rijksbudgetten op het gebied van Wmo en 

jeugd en ik denk dat een heel groot deel te danken is aan het feit dat we met elkaar in 

Winterswijk al jaren geleden voordat wij de extra taken erbij kregen, vooruit hebben gekeken. 

Dat wij stappen hebben gezet en dat we vooral hebben ingezet op een visie: iedereen moet 

mee kunnen doen in Winterswijk en wij hebben de kracht van Winterswijk en daar plukken wij 

in mijn, in de ogen van het college nu de vruchten van. Ik wil u toch een paar voorbeelden 

noemen en dat is de inrichting van de post, het ondersteuningsteam, het vrijwilligerspunt; ga 

zo maar door. En ik ben het ook met u eens: het kan altijd nog beter en we moeten ons 

blijven ontwikkelen en innoveren. En daarom stellen wij voor om de komende twee jaar nog 

meer in te zetten op preventie en dit sluit ook aan op de ambitie, die we met de acht 
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Achterhoekse gemeenten, zorgaanbieders en de ziekenhuizen hebben uitgesproken: de 

gezondste regio van Nederland, want zo heet de nieuwe thematafel zorginnovatie. Ook ben ik 

al volop in samenwerking met collega Aalderink aan de slag met de opgave armoede. Wij 

willen stoppen met pleisters plakken, wij willen de generatie-armoede die er ook is in 

Winterswijk doorbreken en wij zijn al volop aan het werk. En binnenkort komt u ook als 

stuurgroep bij elkaar en voor ons is dat ook wel een spannend en een nieuw proces en dat 

proces gaan we met elkaar en samen met de inwoners in en dat betekent ook dat wij soms 

op onze handen moeten zitten en ook moeten loslaten, minder vanuit het gemeentehuis, 

minder vanuit deze raadzaal, maar met onze samenleving. U sprak net over Park Achterhoek 

en u vond het daar stil, nou binnenkort leggen wij het ontwerp bestemmingsplan aan u voor, 

een mooi klaverblad waar een verbinding is tussen zorg, gezondheid en revalidatie, dat gaat 

daar plaatsvinden. En ook op het gebied van onderwijs zijn we volop aan de slag om een 

Euregionale MBO-plus op te zetten, samen met het Graafschap College en wij blijven ook het 

Duits in het onderwijs promoten en ondersteunen. Om ons winkelcentrum bruisend te 

houden, ook in de toekomst, gaan wij aan de slag met de markt, goede fietsenstallingen en 

natuurlijk blijft ook het parkeren gratis. Dit college is een krappe vier maanden aan de slag en 

onze ambities, die wij hebben en die u ook als raad heeft, zijn echt niet van vandaag op 

morgen gerealiseerd en ik wil dit u toch meegeven, dat wij samen met onze inwoners, 

ondernemers, graag aan de slag willen voor een bruisend Winterswijk. Dan ga ik nu in op de 

vragen, die in mijn portefeuille zijn gesteld. En dan begin ik met de CDA-fractie, die onder 

andere heeft gevraagd om eens te kijken naar de bijdrage van Stichting Present. Wij zijn met 

Present nu aan de slag of in gesprek om te kijken of wij verbinding kunnen maken tussen 

Present en de Klussendienst, zodat wij ook de activiteiten en de lastige klussen in Winterswijk 

kunnen blijven koppelen en ik zie daar wel mogelijkheden binnen de bestaande begroting 

voor het komend jaar. De CDA-fractie vroeg verder nog of wij in gemeentenieuws meer 

aandacht kunnen geven aan ons vrijwilligerswerk, het college vindt dat een buitengewoon 

sympathiek idee, maar we willen het toch nog wel iets moderner doen, gemeentenieuws 

wordt door een groot aantal mensen gelezen, maar wij zien ons ook wel voor, dat wij 

bijvoorbeeld via vlogs of via andere activiteiten van deze tijd ook een nieuwe generatie 

vrijwilligers kunnen activeren en aanspreken. Oh, ik dacht, misschien heeft de VVD nog wel 

een mooie aanvulling? 

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, misschien in het kader van jullie eigen beleid, dat het 

college dan wat zestigplussers kan inzetten daarvoor. 

Mevrouw Saris: Ja, nou er zijn heel veel zestigplussers die heel actief zijn in dat 

vrijwilligerswerk, zeker weten. 

De voorzitter: De wethouder gaat door. 

Mevrouw Saris: Heel veel waardering voor. De VVD gaat in op onder andere de armoede-

opgave en dat u ook aangeeft dat is zeer zeker geen makkelijke opgave, die wij voor ons 

hebben en u geeft ook aan, dat er binnen het onderwijs en dan moet ik mijn bril er toch bij 

zetten, dat krijg je als je de 40 bent gepasseerd, tot mijn grote spijt, u verzoekt aan ons om in 

die opgave armoede te kijken, samen met het onderwijs: hoe kunnen wij bijles nou wat extra 

handen en voeten geven en ik vind dat zeker, het college vindt dat zeker een prima idee, wat 

ook echt het onderzoeken waard is, want in onze ogen is het diploma de belangrijkste basis, 

die wij de kinderen mee kunnen geven en dat draagt ook in grote mate bij aan het doorbreken 

van de generatie-armoede. Wij willen daarin ook niet voorbijgaan aan de verantwoordelijkheid 

die scholen in onze ogen zelf ook hebben om de leerlingen ook echt de juiste begeleiding en 

onderwijs ondersteuning te geven. En u weet dat wij al jaren stevig VVE-beleid hebben, 

Vroegschoolse en Voorschoolse Educatie, om ook kinderen op jonge leeftijd te behoeden 
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voor een onderwijsachterstand, dus vanuit het college kunnen wij die motie van u 

ondersteunen, om die in de opgave armoede mee te nemen. Dan ga ik even kijken: ook u 

vroeg over Park Achterhoek, nou het ontwerp bestemmingsplan procedure is nu in 

ontwikkeling gebracht. In die procedure zit ook de rol van de supervisor en wij zullen ook 

kijken hoe die na 2020 op een goede manier vorm moet worden gegeven. Dan betreft dat het 

laatste punt denk ik, uit mijn portefeuille, wat de VVD fractie betreft. 

Mevrouw Poels-Boland: Voorzitter, zou ik nog even wat mogen vragen over die… 

De voorzitter: Mevrouw Poels.  

Mevrouw Poels-Boland: Over de supervisor. Want in het betoog van mijn fractiecollega, toch 

bijna voorzitter daar, gezien, mevrouw, dan ben ik even haar naam kwijt, zij is natuurlijk 

degene waar het grote gedeelte van de geldinzet naartoe gaat. Wat levert zij ons dan ook 

weer terug? 

Mevrouw Saris: Kijk, wat wij in de afgelopen periode hebben gedaan is een 

bestemmingsplanprocedure opzetten, werken aan de beeldkwaliteit, bidbook, ook het zoeken 

naar verbindingen, we hebben nu een subsidieaanvraag ook bij de provincie liggen om een 

aantal aspecten mogelijk te maken. Dat zijn al die aspecten, die maken dat wij het plan verder 

kunnen krijgen, waarin zij ook een rol heeft aangegeven. 

De voorzitter: Mevrouw Poels. 

Mevrouw Poels-Boland: Toch nog even doorvragen, zij is echt cruciaal voor de verdere 

vormgeving, want het gaat het er behoorlijk wat geld naar haar rol en dat doet zij al een 

behoorlijke tijd en wij maken ons daar wat zorgen over, of ons dat allemaal wel die winst gaat 

opleveren die wij voor ogen hebben, dus mijn vraag graag: is dat de investering waard? 

De voorzitter: Wethouder Saris. 

Mevrouw Saris: Ja, voorzitter, het college vindt altijd dat de kosten voor de baten uit moet 

gaan, wij geloven in dit project, wij hebben dit opgenomen in ons coalitieprogramma, in onze 

begroting en wij zien dat wij daarin gewoon ook stappen moeten zetten. Neemt niet weg dat 

wij vooral in die faciliterende rol zitten, daar waar het gaat om bestemmingsplan, maar de rol 

van de supervisor, dat is ook echt iets wat bij de gemeente ligt en wij stellen aan u voor straks 

in het plan, als het naar u toekomt om de supervisor de rol te geven van de 

welstandscommissie, die voor andere plannen in de gemeente Winterswijk geldt. Ja? 

De voorzitter: Gaat u door. 

Mevrouw Saris: Ja, dan ga ik naar de WB-fractie. En u begon uw betoog dat u te weinig 

ambitie ziet, terugziet in deze begroting en u gaf ook aan dat wij vooral kijken naar wat niet 

kan, maar ik vond dat eigenlijk in uw betoog een beetje naar voren komen. Dat u vooral 

aangaf wat niet kan en ik denk dat wij het ook op een aantal punten, nou ja goed, dat u daar 

het misschien niet helemaal scherp heeft, laat ik het zo zeggen. 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Wat heb ik dan gezegd, wat niet kan? 

Mevrouw Saris: Nou, u geeft… 
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De voorzitter: Het woord is aan de wethouder. 

Mevrouw Saris: U geeft bijvoorbeeld aan op het gebied van armoede, dat we daar pas in 

2019 mee gaan beginnen, dat is absoluut niet juist, daar zijn we al mee begonnen, in de 

begroting hebben wij in 2019 een extra bedrag opgenomen, wat wij uit het innovatiefonds 

willen halen en dat betekent niet dat wij nou niks doen, maar dat wij ons geld op een andere 

manier willen halen. Dan gaf u aan: geen voortgang te zien over Park Achterhoek, nou daar 

heb ik denk ik net het nodige van aangegeven. Op het gebied van economie en het centrum 

gaf u aan van: ja, wat is de toekomstvisie van het college? Nou, wij hebben onze 

toekomstvisie verwoord in het coalitieprogramma, zoals ik net al in mijn inleiding aangaf: wij 

hebben de ambities niet van vandaag op morgen gerealiseerd, maar ik denk dat het vooral 

ook belangrijk is, als wij het hebben over burger participatie 2. 0, een van de belangrijke 

pijlers van het coalitieakkoord, dat het vooral niet om gaat wat wij hier in deze raadzaal 

vinden, maar dat we de verbinding vooral ook heel nadrukkelijk met buiten zoeken. En als het 

gaat over de herinrichting van de Markt, dan heb je daar gewoon heel veel partijen, die je 

daarbij aanwezig moet hebben, dan praat ik over ABH Cityvereniging, ik denk dat ik het even 

af moet maken, over de bewoners, wij praten of de marktkooplieden, praten we over het 

volksfeest en daar zitten allerlei verschillende wensen in en als je een toekomstgerichte Markt 

wilt hebben en een marktterrein, moet je daar wel goed met elkaar over nadenken. 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ja, u zegt wat dat betreft natuurlijk niet nieuws, want we hebben het 

regelmatig contact met deze groepen allemaal, maar u kunt nu alles wel op een hoop gooien, 

dat is prima, maar dat zijn natuurlijk allemaal verschillende onderwerpen. Ik heb gevraagd om 

de aanjager niet in 2019 kan beginnen, want u heeft het over de aanjager in 2020.  

Mevrouw Saris: Ja dat klopt.  

De heer Tannemaat: Ik heb verder nog wat gezegd over, dus dat is dan niet helemaal zo, WB 

ziet geen vooruitgang bij Park Achterhoek, het is natuurlijk prima als u nu zegt, dat er 

binnenkort wat komt, maar tot nu toe zag WB geen vooruitgang bij Park Achterhoek, dat is 

ook vrij logisch, die vraag is ook door andere partijen zo gesteld. En dat uw ambitie daarin is, 

dat is een gewone vraag, die je dan stelt in de begroting denk ik en daarnaast over de 

economie centrum, u realiseert zich dus wel dat wat nu in het programma staat, in de 

begroting exacte kopie is van wat er vorig jaar de begroting stond? Exacte kopie? Als u hem 

ernaast houdt, ik wil hem met plezier even erbij pakken, dus wat dat betreft kunt u wel zeggen 

dat de ambitie er is en dat u ontzettend veel tijd nodig heeft om met alle partijen om de tafel te 

gaan, dat zijn er trouwens een stuk of vijf, dus als je een paar avondjes plant, ben je al een 

heel eind op weg: er staat gewoon in 2020 en 2021 werken we aan een plan en in 2022 is 

deze coalitieperiode voorbij, dus u kunt wel zeggen dat u heel erg goed bezig bent op dat 

gebied, en heel erg precies alles wil invullen, maar hier spreekt echt geen ambitie uit en u 

kunt ook wel zeggen van: nou ja, we doen het nog prima, nou Enschede staat niet stil, 

Doetinchem staat niet stil, dan kun je allemaal zeggen van: nou ja dat is allemaal niet zo erg, 

maar het wordt al heel lang beloofd en volgens mij heb je echt geen twee jaar nodig om 

gewoon de Markt en de Torenstraat en eens even te kijken naar het Kuipers Rietbergplein om 

die plannen eens een keer in ieder geval eerder in beeld te hebben, dat hoeft echt niet lang te 

duren.  

De voorzitter: Het woord is aan de wethouder. 
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Mevrouw Saris: Maar voorzitter, dat ben ik ook helemaal met u eens, dat we dat eerder in 

beeld kunnen hebben. We hebben keuzes gemaakt in de begroting en ook gekeken naar 

onze investeringscapaciteiten en gedacht van: nou, we moeten dat in de tijd verder zetten 

omdat je omdat wij nu nog geen uitgekristalliseerd plan hebben voor de Markt. Neemt niet 

weg dat als je kijkt naar de ontwikkelingen in het centrum rondom het Cultuur Kwartier waarbij 

volop mee aan de gang zijn, rondom het raadhuis, de parkeerplaatsen achter de Zonnebrink, 

nou, ga zo maar door, dat heeft ook allemaal invloed en dat vergt ambtelijke capaciteit. Wat 

wij nu doen is starten met de gesprekken voeren van: hoe gaan we die Markt nou 

toekomstbestendig doen en ik denk dat het wel te makkelijk, maar ik hoop echt dat u gelijk 

hebt, dat we daar heel snel uit zijn, want er zijn ook wel echt heel veel verschillende 

belangen, als je het gaat hebben over bijvoorbeeld parkeren op de Markt, mogen de auto’s op 

de Markt, mogen de auto’s niet op de Markt? Daar zijn heel veel belangen en ik hecht toch 

wel aan wat zorgvuldigheid, maar ook aan burgerparticipatie in dit traject.  

De heer Tannemaat: Voorzitter? Winterswijks Belang… 

De voorzitter: Via de voorzitter, de heer Tannemaat en daarna de heer Te Gronde. 

De heer Tannemaat: Natuurlijk hechten wij ook aan burgerparticipatie en aan betrokkenen, 

bedoel, we hebben het over Winterswijks belang, wat dat betreft, helemaal geen punt, maar 

hier staat toch echt duidelijk dat u in 2020 en 2021 maken wij samen met de ondernemers en 

inwoners een integraal plan om een kwaliteitsimpuls aan de Markt te geven, dat staat nu al 

een paar jaar in de begroting en het heeft niets met niet zorgvuldig te maken, dat kunt u mij 

niet verwijten, het gaat er gewoon om, het duurt gewoon te lang, die plannen kunnen gewoon 

eerder beginnen en ik denk ook dat het belangrijk is en het moet allemaal zorgvuldig, wij 

zitten met een stuk of vijf/zes partijen aan tafel, die trouwens voor 80% allemaal hetzelfde 

willen, dus het gaat er gewoon om dat we beginnen. Ik verwijt u zo niet dat u niet, dat u daar 

niet effectief in bent of dat u dat niet op een goede manier aanpakt, maar u begint te laat. 

De voorzitter: Het woord is aan de wethouder.  

Mevrouw Saris: Uw oproep is mij duidelijk en wij hebben nu de eerste gesprekken gevoerd en 

daar waar het naar voren kan ben ik het absoluut met u eens, dat wij dat naar voren moeten 

trekken en kunnen trekken, volgens mij heeft u dat ook aangegeven in een motie, die u 

voorlegt en ik denk dat het gewoon goed is dat dit bij ons, nou ja, misschien wat hoger op de 

prioriteitenlijst komt te staan. Dat, ja kan ik dat? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, nou wij hebben het nu vooral gehad over de fysieke kanten, zeg 

maar, van het centrum, wij hebben toch ook aandacht gevraagd van: ga ook eens met die 

ondernemers kijken van hoe ziet de wereld er over twee jaar uit, de retailmarkt staat onder 

continue druk van online kopen, of online verkopen en je ziet dat er steeds weer een mix 

komt van online en, zeg maar, gewoon fysieke winkels. Er zijn hele interessante 

ontwikkelingen overal in het land en ik vraag mij af van: voordat je nou met zo’n fysiek iets 

gaat beginnen, moet je dan niet eerst een stap maken van: en wat is er nou echt aan de hand 

in die retailwereld kunnen wij samen met ondernemers een plan maken hoe je dus het fysieke 

deel zeg maar kunt aansluiten bij dat wat beleidsmatig misschien ook moet gebeuren bij 

winkels, qua marketing, hoe halen wij nou in de toekomst de Duitsers nog steeds naar 

Winterswijk en ik denk dat wij ook niet moeten vergeten dat als wij rondom Balinkes zeg maar 

wat gaan doen, ik noem het maar even Balinkes, want Eucalypta Park vind ik echt een 

verschrikkelijke naam, Eucalypta bestaat volgens mij niet meer, dus laten we het gewoon 
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consequent Balinkes noemen, want zo heet het gebiedje en de Cultuurcluster, laten we dat 

gewoon als een soort van masterplan oppakken, maar kijk dan ook heel goed naar: wat is 

nou daadwerkelijk in die retail aan de hand kunnen wij dat vertalen naar uiteindelijk een plan, 

waar je ook de fysieke kant mee kunt nemen. 

De voorzitter: Het woord is aan de wethouder. 

Mevrouw Saris: Ja, er zijn meerdere ambities verwoord, ook in ons coalitieakkoord om juist 

ook te kijken naar die fysieke aantrekkingskracht van de Markt, dat kinderen daar wat meer 

kunnen spelen, dat er wat meer vergroening is op de Markt, nou dat staat bijvoorbeeld wel op 

gespannen voet met bijvoorbeeld de Volksfeesttent of de marktkramen, die er staan, dan 

moet je gewoon kijken op een creatieve manier hoe je dat kunt doen, maar daarnaast ben ik 

ook met de winkeliersvereniging in gesprek van: hoe gaan wij nu om met de toekomstige 

ontwikkeling. Hoe zien wij de logistiek bijvoorbeeld, waar komen onze bezoekers vandaan en 

wat hebben zij daarin nodig, maar dat vind ik ook echt iets, wat parallel aan die 

planontwikkeling meegenomen moet worden en hoe, want als wij gaan investeren op die 

Markt en in dat marktterrein de aanloopstraten, doen we dat voor de komende 20, 30 jaar en 

dan moeten we ook kijken naar: nou, is die voldoende toegankelijk om daar maar eens over 

te hebben, want daar wordt ook verschillend over gesproken, naar zeker door vrouwen met 

hakken, maar als je in een rolstoel zit is het soms in Winterswijk ook wel lastig om, nou ja, op 

een goede manier je voort te bewegen, maar dat zijn allemaal aspecten… 

De voorzitter: Mevrouw Zomer heeft een opmerking. 

Mevrouw Saris: Die mee moeten. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel, voorzitter. Het is meer een vraag even aan de wethouder: ik 

heb in mijn betoog nog aandacht gevraagd voor parkeerplaatsen, verder van buiten het 

centrum met parkeerroutes daarbij. Wordt het helemaal in de plannenmakerij ook 

meegenomen? Want mensen zijn wel heel erg gemakzuchtig om maar zover mogelijk het 

centrum in te rijden en je ziet het echt op sommige dagen, het centrum in Winterswijk echt 

volledig dicht zit en verstopt is, dus er zullen echter ook aan die parkeerroutes zal gewerkt 

moeten worden. 

De voorzitter: De wethouder. 

Mevrouw Saris: ja, voorzitter. En daarom hebben wij de planontwikkeling achter de 

voormalige Zonnebrink, waarin wij aangeven van daar zou je op een goede manier de 

parkeerplaatsen kunnen hebben en ik denk juist dat ons winkelcentrum juist zo aantrekkelijk 

is, dat je hier op een redelijk goede wijze het centrum in kunt komen, kan altijd nog beter, 

doortrekking Dingstraat is vanavond in uw midden al genoemd, goed parkeerverwijssysteem, 

helpt daar ook mee om wat minder zoekverkeer te hebben, maar ik denk dat het een groot 

goed is dat wij in Winterswijk de parkeerplaatsen zo dicht bij het centrum hebben, die 

bovendien ook nog gratis zijn. 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel, voorzitter. Kijk, dat de parkeerplekken gratis zijn of in ieder 

geval dat hier in Winterswijk onbetaald kunt parkeren, dat staat ook buiten kijf. Waar 

GroenLinks zich ook met name zorgen om maakt en dat zie je dat de afgelopen jaren echt 

gebeurd is, die enorme toename, kijk alleen al niet meer naar de zaterdagen, maar op de 

vrijdagen begint het ook al in de vakantietijd, het toeristenseizoen duurt steeds langer, die 
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enorme druk van alleen al auto’s naar het centrum en in het centrum van Winterswijk. De 

luchtkwaliteit, die er slechter van wordt, mensen die een plekje proberen te zoeken, het liefst 

nog voor de voordeur van de winkel, daar moet echt aandacht voor zijn om eigenlijk te zorgen 

dat die auto’s en die automobilisten ook wat verder weg kunnen parkeren, want als je in een 

stad komt om te winkelen, dan maak je het liefste gebruik van een transferium en dat je 

daarna heel goedkoop met een bus of wat dan ook naar het centrum kan, nou is in 

Winterswijk daar misschien weer te klein voor maar wij hoeven toch niet ervoor te zorgen, zo 

heilig is toch ook de automobilist en de auto niet om dat alles maar echt in het centrum te 

moeten doen? Het kan best wel wat meer aan de buitenkant. 

De voorzitter: De heer Te Gronde heeft daarbij een aanvullende vraag, dan is het woord aan 

de wethouder. 

De heer Te Gronde: Nou, meer een aanvullende vraag aan mevrouw Zomer, als dat mag 

voorzitter, ja u zegt het zelf al, maar wij zijn natuurlijk geen Amsterdam en wij niet de 

problemen van Amsterdam, ik zou zeggen, als wij die miljoen overnachtingen in Winterswijk 

willen hebben, dan zijn er wat mij betreft er nog heel veel auto’s welkom en als wij willen 

concurreren met de internetverkoop, dan zullen we ook mensen moeten faciliteren dat ze 

daar kunnen parkeren waar zij dat willen, dat wil natuurlijk niet zeggen dat je de boel moet 

laten vastlopen, daar moeten wij dus onze tangent  zeg maar goed op aanpassen, maar laten 

we alsjeblieft geen autootje gaan pesten, want dat zijn wel de mensen die hier elke zaterdag 

geld komen uitgeven, daarvan leven onze ondernemers, daarvan hebben heel veel jongeren 

in Winterswijk een bijbaantje, dus laten we alsjeblieft niet beginnen met autootje te pesten en 

zorgen dat we ze faciliteren, natuurlijk dat kan achter de Zonnebrink, dat is een prima locatie, 

maar laten we ze niet wegdrukken naar de buitenkant, want dan ga je uiteindelijk denk ik de 

klant verliezen. 

De voorzitter: Wethouder Saris. 

Mevrouw Saris: Nou, dat betoog van raadslid Te Gronde kan ik volledig ondersteunen 

namens het college, want dat is iets en ik ben eigenlijk wel heel blij dat het heel druk is in 

Winterswijk, ook op doordeweekse dagen. Wij ontvangen met enige regelmaat potentiële 

investeerders in de gemeente Winterswijk en zij zijn echt onder de indruk dat zelfs op een 

dinsdag of woensdag of donderdag Winterswijk zo levendig is en nou ja, de schoorsteen 

moet roken, zeiden wij zojuist al in Winterswijk, maar ons kernwinkelgebied is van groot 

belang voor de economie in Winterswijk en in die zin ben ik het met de heer Tannemaat eens, 

dat we daar volop onze ambitie op waar moeten maken. 

Mevrouw Zomer: Mag ik daarop nog een aanmerking over maken, voorzitter?  

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Ik ben het met u eens, ik ben het ook met de heer Te Gronde eens, alleen 

wat wij als GroenLinks wel heel erg belangrijk vinden is van: het gaat niet om het autootje 

pesten, het gaat ook, oh wat een verschrikkelijk woord ga ik nu gebruiken, bewustwording 

ook van automobilisten, het is niet erg om even twee of drie minuten verderop te parkeren, 

want dat kleine stukje lopen, iets verder naar buiten, is niet zo heel veel, het gaat er juist om 

dat je ook het centrum leefbaar en veilig wil houden voor de wandelaars, voor de fietsers, 

voor andere verkeersdeelnemers en niet alleen maar de heilige koe, niet alleen maar de auto. 

Het zal altijd een spanningsveld blijven, daar ben ik echt van overtuigd. 

De voorzitter: De wethouder. 
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Mevrouw Saris: Ja, is denk ik een statement van GroenLinks… 

De voorzitter: Er is volgens mij geen vraag aan u gesteld. Wethouder, ga door. 

Mevrouw Saris: Nou, ik dacht, o ja, waar ben ik om bij de pilot POH, daar vroeg u, mevrouw 

Zomer naar de resultaten. Nou, in april van dit jaar hebben wij de evaluatie naar u 

toegestuurd, die is ook in de commissie Samenleving aan de orde geweest en uit die 

evaluatie kwam naar voren dat met name onze klanten, onze jeugdige ouders heel erg 

tevreden waren, dat het geleid heeft tot een verbetering van samenwerking tussen 

gemeenten, huisartsen en het onderwijs. Er is nog maar één huisartsenpraktijk daarmee 

actief, Doktershof, een mooi compliment ook voor Doktershof, maar wij willen nu dit ook 

gefaseerd uitvoeren en uitrollen naar andere huisartsenpraktijken en wij zijn daarover op dit 

moment met vier huisartsenpraktijken in gesprek om dat, ja, verder handen en voeten te 

geven. Dan heeft ook de WB-fractie en u een vraag gesteld over het COA, of althans over de 

toename van asielzoekers, die in het land komen. Wij hebben nog geen officieel verzoek 

gehad van het COA. Op het moment dat er een verzoek komt, gaan we daar uiteraard over in 

gesprek, maar in november van 2016 hebben wij hier ook aangegeven, dat ook na overleg 

met de omwonenden uitbreiding van de aantallen niet gewenst is, maar u heeft ook 

aangegeven, de deur niet dicht te gooien, dus op het moment dat er een officieel verzoek is, 

zullen wij ook met dat verzoek, in ieder geval in behandeling nemen, waarbij het college wel 

wil aangeven dat wij, ja ook wel hechten aan zorgvuldigheid en ook de relatie met de 

omwonenden in dezen. 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ik had nog even een korte vraag: is de maximumcapaciteit dan nu al 

bereikt? Ik dacht dat er nu ongeveer 400 mensen zaten, dat er dus nog sowieso 100 plekken 

zijn momenteel, die nog ingevuld zouden kunnen worden, zonder dan ergens, zonder dat je 

dus, zeg maar, extra toestemming van de raad moet hebben, dacht ik of niet? Klopt dat? 

Mevrouw Saris: Volgens mij zat die maximale capaciteit op 400 aantal en even uit mijn hoofd, 

volgens mij zitten wij nu op 369 inwoners op het AZC. Maar dat doe ik even uit mijn hoofd, ik 

heb onlangs een omwonendenoverleg gehad en volgens mij kwamen die aantallen naar 

voren. 

Mevrouw Zomer: Voorzitter? 

De voorzitter: Misschien dat wethouder Aalderink vanuit zijn oude portefeuille kort daar iets 

over kan toelichten? Daarna mevrouw Zomer. 

De heer Aalderink: Ja, het punt is, wij hebben toen de nood heel hoog was, zijn wij tijdelijk 

verhoogd naar 600, van 500, toen zijn we teruggegaan naar 500, dat was eigenlijk het 

normale aantal, wat we altijd hadden en op verzoek van het COA is het toen teruggebracht 

naar 400 en hebben zij ook een aantal panden afgestoten omdat ze die niet nodig hadden, 

omdat ze dachten voldoende te hebben aan 400. Dus op het moment dat het COA nu meer 

mensen nodig heeft, moeten zij echter weer een verzoek indienen, maar moet ze ook weer 

naar de Woonplaats om de panden weer terug te huren, want die hebben zij inmiddels 

afgestoten naar de Woonplaats, dus in die zin moet er nog wel even een traject met z’n allen 

doorlopen, als inderdaad de vraag zou komen. 
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De voorzitter: Wethouder Saris, ga door. Nee, excuus. 

Mevrouw Zomer: Het is eigenlijk even nog een vraag: u geeft aan dat er dus een verzoek 

moet komen van het COA, kun je ook als college daar in proactief zijn en gewoon bij het COA 

aangeven van: goh, er is in Winterswijk misschien nog wel ruimte? 

De voorzitter: Wethouder Saris. 

Mevrouw Saris: Nou, voorzitter, als ik kijk naar het traject wat wij een aantal jaren geleden 

doorlopen hebben, ook een heel intensief traject met de buurt, ziet het college op voorhand 

niet meteen een rol om daar heel actief richting het COA op te anticiperen, ik denk dat het 

ook helder is dat wij helderheid en duidelijkheid naar de buurt scheppen. Voorzitter, dan heb 

ik denk ik nog twee vragen openstaan en wij waren net even in de schorsing aan het zoeken 

wie de beantwoording zou doen van de LHBT-vraag, die komt van u he, mevrouw Zomer. 

Nou, ik zal proberen die voor mijn rekening te nemen, formeel, wij doen ook binnen de Wmo 

en binnen de gemeente niet heel specifiek aan doelgroepenbeleid, wij hebben wel binnen, 

sorry oh, ja, ik heb mijn leesbril op, maar mevrouw Schepers, ja. Oh, sorry. Ja, sorry, nee ik 

keek naar u, maar ik had een andere naam, het is ook al een beetje laat. Excuus. Excuus. 

Dat wij niet heel specifieke doelgroepenbeleid hebben, wij hebben wel binnen ons sociaal 

team en het jongerenwerk ook een aandachtsveld rondom LHBT en dan denken we 

bijvoorbeeld en dat doen wij ook al actief, flitsacties op school, hoe ga je om met anders 

geaard zijn, ja ik vind dit toch zo’n raar woord, zijn allemaal mensen, en daarnaast ook is er 

heel nadrukkelijk een samenwerking met de Roze ouderen om dit ook veel meer 

bespreekbaar te maken, want het blijkt dus nog steeds nodig te zijn, helaas zeg ik dan. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Ik heb nog een aanvullende vraag, ik had het over de vlag die 

uithing op 11 oktober, die ging voor het gemeentekantoor, voor dit gemeentehuis ging 

eigenlijk niets, voor een ander gemeentelijk gebouw, De Post, hing überhaupt geen vlag, daar 

staat alleen een mast, maar daar hangt niets aan. Misschien is het goed om daar eens naar 

te kijken of hij dat iets breder kunnen trekken, al is het maar voor de symboliek, dat besef ik 

mij echt, maar wel om te laten zien dat wij, zoals ik al zei in mijn betoog schouder aan 

schouder staan met deze gemeenschap en daarbij blijf ik erbij dat misschien actief beleid 

daarop ook wel zinvol is. 

Mevrouw Saris: Nou ja, ik voel wel met u mee en die sluit toch eigenlijk aan bij uw Artikel 1 

motie, om daar wat meer aandacht voor te hebben en persoonlijk dacht ik eigenlijk dat u nog 

wel met een initiatief zou komen over een roze zebrapad, maar misschien kunnen we dat… 

Mevrouw Schepers-Janssen: Dan zou ik toch een regenboogzebrapad willen. 

Mevrouw Saris: Een regenboogzebrapad, maar ik denk dat dat goed is dat u hier aandacht op 

vestigt en dat wij dat ook… 

Mevrouw Schepers-Janssen: Maar als de wethouder zegt, ik wil graag een zebrapad in de 

regenboogkleuren, dan ondersteunen wij dat van harte. 

Mevrouw Saris: Oké, nou, toch. 
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De voorzitter: Nou, wethouder zegt een zebrapad toe. 

Mevrouw Saris: Voor het gemeentekantoor ligt wel een mooie zebrapad, hè? Nou, pardon? 

De voorzitter: Oké, wethouder gaat door. 

Mevrouw Saris: Ik breng u op te veel ideeën. Dus van de roze kleur ga ik nou naar de groene 

schoolpleinen en daar heeft u ook nog het nodige op aan te geven, nou zoals mevrouw 

Schepers zegt, er zijn al wat scholen die een groen schoolplein hebben en daar hebben zij de 

gemeente niet bij nodig gehad, dacht ik, dat is ook vanuit scholen heel actief op ingezet, maar 

u heeft gezien dat wij als college ambitie hebben om toch wat meer te doen aan educatie in 

groene schoolpleinen, kinderen bewust te laten worden en daarnaast is het ook heel goed dat 

kinderen in het groen spelen en nou, het sluit ook mooi aan bij, zoals mevrouw Ten Dolle net 

aangaf, de subsidieregeling die opengesteld wordt door de provincie Gelderland en die zit op 

een bijdrage van maximaal 17.500 euro voor de scholen. Ik heb twee weken geleden overleg 

gehad met de schoolbesturen en daarin hebben wij dit al aangegeven, dat er ook een 

subsidieregeling open wordt gesteld bij de provincie en dat wij in onze begroting wat ruimte 

hebben en ik heb de schoolbesturen ook echt opgeroepen om daar samen ook met ons mee 

op te trekken en binnenkort ga ik daar nog verder mee aan de slag, want ik vind het een 

mooie initiatief, wat ook weer bijdraagt aan meer vergroening in Winterswijk. 

De heer Tannemaat: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Ik heb de indruk dat de wethouder dacht, u wilde nu weer op uw stoel 

gaan zitten? Nee, ik had nog een vraag openstaan volgens mij? 

Mevrouw Saris: Oh, excuus. 

De heer Tannemaat: Twee vragen, ik heb, WB heeft gevraagd of het mogelijk is wat aandacht 

te vragen voor de 60+ groepen en met name als het gaat over hoe je oud wilt worden en over 

de huisvesting en wij zijn een tijd geleden als raadsleden uitgenodigd bij de Molukse 

gemeenschap, Rumah Kasih, als ik het goed uitspreekt, mensen blijven toch, als ze wat 

ouder worden, eigenlijk wel heel erg graag bij elkaar te gaan wonen en dat initiatief hebben 

ze ook geloof ik opgepakt, maar dat is nog in een vroeg stadium, daar wou ik graag van 

weten hoe u erover denkt en wij hebben de problematiek van de Winterswijkse agrariërs. 

Mevrouw Saris: Ja, excuus. Ja. U heeft gelijk, mijnheer Tannemaat. De Molukse 

gemeenschap, die hebben wij, wij hebben dat initiatief ondersteunen wij op een positieve 

manier, want wij zien dat zij daar behoefte aan hebben. Wij zijn ook nog wel zoekende in: hoe 

kunnen wij dat op een goede manier vormgeven? En wij zijn ook met hen in gesprek om te 

kijken naar wat zijn dan de locaties en ook bijvoorbeeld met onze zorgaanbieder, Marga 

Klompé, te kijken van kunnen wij daar niet op een mooie manier handen en voeten aan 

geven. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 
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De heer Te Gronde: Dan gaan wij toch niet weer tegen de aantallen van de woningbouw 

aanlopen, als de Molukse gemeenschap iets wil realiseren? Dat is misschien niet een vraag 

aan u, maar meer aan het college in algemene zin. 

Mevrouw Saris: Nou, het punt is dat mensen nu ook al ergens wonen. 

De voorzitter: De wethouder. 

 Mevrouw Saris: Excuus voorzitter, mensen wonen nu, dus dit gaat dan echt om de 

component: wonen.  

De heer Te Gronde: Ja, maar ze laten dus wat achter en daar kunnen dan andere mensen 

komen wonen, maar dan, als ze dan een nieuwe locatie hebben, dan krijgen we die discussie 

die we wel vaker hebben gevoerd volgens mij, dus ik geef het alleen maar even mee, denk 

daar goed over na. 

Mevrouw Saris: Nee, maar dat klopt en dan komt dat volkshuisvestelijk kader komt ook om de 

hoek, maar dit college, wij vinden het ook belangrijk dat initiatieven komen vanuit de 

samenleving en wij vinden het ook belangrijk om daar op een goede manier met hen 

daarover in gesprek te zijn, hoe krijg je dan zoiets van de grond? En mensen vanuit De Post 

en beleid zijn daarover met hen in gesprek hoe ze dat handen en voeten kunnen geven. 

De heer Tannemaat: Maar voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Daarop aanvullend, want wij zien het niet alleen als iets wat de Molukse 

gemeenschap graag wil, maar u zult zien dat er straks ook een nieuwe tendens is, dat 

mensen die gewoon, al zijn het maar vier bevriende echtparen, dat die samen willen gaan 

wonen op latere leeftijd, met een soort, hun eigen soort zorgcentrumpje maken, dat het toch 

wel een beetje de nieuwe tendens wordt, de bejaardentehuizen bestaan er niet meer, dus dat 

is volgens mij wel iets waar wij als, ja als overheid over moeten nadenken. Dat is niet puur nu, 

nu is het aan de Molukse gemeenschap, maar dat kan ook, het kan ook zijn dat bijvoorbeeld, 

woonwagenbewoners straks zeggen van: we willen liever met zijn allen bij elkaar wonen, hoe 

ouder ze worden, dan schijnt dat toch, dat gevoel schijnt beter meer naar voren te komen. 

De voorzitter: De wethouder. 

Mevrouw Zomer: Daar wil GroenLinks zich graag bij aansluiten, ik had het ook genoemd in 

mijn betoog. 

De voorzitter: Het woord is aan de wethouder. 

Mevrouw Saris: Ja, voorzitter, en dat sluit ook bijvoorbeeld met de initiatieven van het 

Gasthuus, zoals het is, ouderen geven aan: wij willen wat meer bij elkaar wonen, wij willen 

elkaar helpen op momenten dat het allemaal wat minder goed dreigt te gaan en ik denk dat 

wij als overheid dit soort initiatieven ook op een positieve manier moeten benaderen. En dan 

de agrariërs, voorzitter, of zij bekend zijn bij De Post. U heeft gelijk dat dat soms ook wel eens 

vanuit agrariërs wat minder snel wordt gemeld, uiteraard komen zij ook bij De Post en onze 

inwoners in het buitengebied en wat wij beogen en dat heeft collega Elferdink net ook 

aangegeven rondom de hele asbestsanering, willen wij toch een wat breder project opstarten, 

dat wij naar de mensen thuis echt aan de keukentafel gaan, het ook hebben over de 
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asbestsaneringen, die er moeten plaatsvinden, dat wij met hen het gesprek aangaan: hoe ziet 

u uw toekomst? En hoe gaat het nu met u? Wat ik ben het met u eens dat ook armoede op 

sommige plekken voor ons niet altijd zichtbaar is, maar achter de voordeur wel, dus dat is ook 

zeker een ambitie, die wij hebben. In het kader van de regiodeal hebben wij daar een 

aanvraag voor gedaan. Ja? 

Mevrouw Zomer: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Ik had in mijn betoog nog een opmerking gemaakt ten aanzien van de 

aanpak van armoede, met de ondernemers en bedrijven die geld verdienen aan de ellende 

van mensen die arm zijn, om dat toch mee te gaan nemen in de plannen? 

Mevrouw Saris: Sorry, dat laatste verstond ik niet? 

Mevrouw Zomer: Om dat toch mee te nemen in de plannen, die hele schuldenindustrie, om 

daar ook aandacht aan te geven. 

Mevrouw Saris: Ja, en dat is ook iets wat wij mee kunnen nemen en wat u ook in die hele 

stuurgroep waar u onderdeel van uitmaakt, gewoon daar ook op tafel kunt leggen. Ja? Nou 

voorzitter, ik denk dat dit mijn bijdrage was. 

De voorzitter: En dan gaan wij naar wethouder Aalderink. 

De heer Aalderink: Ja, mijnheer de voorzitter, dank u wel. Raadsleden, kijkers thuis. Ja, 

natuurlijk. Voor mij als wethouder is de begroting voornamelijk een ambitiedocument. 

Natuurlijk, cijfers moeten verantwoord zijn en wij hebben een taak om zorgvuldig met de 

beschikbare middelen om te gaan. Maar minstens zo belangrijk is daar om te zorgen voor 

een leefbaar, mooi, uitdagend, stimulerend en gezond Winterswijk en dat vraagt om ambitie. 

Ambitie van ons als college, van u als raad en van mij als wethouder. En voordat ik dan ook 

inga op de vragen en opmerkingen die u allemaal naar mijn portefeuille toe heeft gedaan, wil 

ik toch eerst even iets delen over die ambities, die ik dan zelf heb. En ik zal er een aantal 

gaan noemen en dat wil niet zeggen dat die anderen dingen helemaal niet belangrijk zijn, 

maar er zijn een aantal speerpunten, die wat mij betreft voor de komende vier jaar de 

boventoon moeten voeren. Ambities die ik al wel gedeeld heb met mijn mede-collegeleden, 

die ik met sommige van u, in de wandelgangen ook al wel gedeeld heb, maar ik die ik nu 

graag met iedereen wil delen. En door die ambities uit te spreken, beantwoord ik hopelijk ook 

al meteen een aantal vragen. Eerste ambitie, het bezoekerscentrum Terra Temporalis, ze 

staan overigens niet in volgorde van belangrijkheid, laat dat even helder zijn. 

Bezoekerscentrum Terra Temporalis, dit project zet Winterswijk nog beter op de kaart, door 

gebruik te maken van onze unieke geologische structuur, door geologie, paleontologie en 

landschapsontwikkeling te verbinden, ontstaat een toeristische en wetenschappelijke trekker 

van de eerste orde. Dat die uitstraling bovenregionaal is blijkt wel uit het feit dat de collega’s 

in het portefeuillehouder overleg vrijetijdseconomie al hun ondersteuning hebben 

uitgesproken en dat zijn dus acht Achterhoekse gemeentes inclusief Zutphen. Dan 

ambitiepunt stedelijke herverkaveling, de heer Te Gronde wou eigenlijk het woord Eucalypta 

Park niet meer gebruiken en ik kan daar in meevoelen, maar wij noemen het dan voorlopig 

toch nog maar even zo het gebied rondom het raadhuis, doortrekkend naar de Markt en via 

de Markt naar het Cultuurkwartier. Dat zijn de uitdagingen, die wij de komende tijd hebben om 

te zorgen dat we een aantrekkelijk centrum houden. Dat centrum, belangrijk voor onze eigen 

inwoners, voor mensen uit de Achterhoek, voor mensen uit de rest van Nederland en laten wij 
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ze vooral niet vergeten onze oosterburen. Want wij hebben nog steeds te maken met 

stijgende bezoekersaantallen, maar dat willen wij ook, want het is al aan de orde geweest, we 

willen groeien naar 1 miljoen overnachtingen. En daar hoort een aantrekkelijk, gezellig, mooi 

centrum gewoon bij en dat vraagt om aandacht, creativiteit en lef om te investeren, dat 

hoeven wij lang niet allemaal zelf te doen, want als wij aantrekkelijk genoeg zijn, zijn er ook 

investeerders genoeg te vinden die daarmee aan de slag willen. Dan de plek waar wij hier 

zitten, het raadhuis. Het past als gebouw prachtig in de planvorming die wij hebben, maar het 

moet ook functioneel blijven en u als raad, maar ook onze inwoners verdienen dus een 

raadhuis wat daaraan voldoet en dat is een ambitie, die we ook uit gaan voeren. Er is zelfs 

nog een motie over ingediend en daar kom ik dadelijk nog wel even op terug. Dan het project  

Stadstuinbouw. Ook aan de orde geweest en wat bij betreft gaan we er nu eindelijk, mag ik 

misschien tussen aanhalingstekens zeggen, echt vaart mee maken, de combinatie van 

duurzame voedselproductie, door mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt verdient het 

om gewoon snel en heel concreet ingevuld te worden en dan misschien niet meteen met tien 

hectare, maar dan wel met de start op een schaal die werkbaar is en waarvan we kunnen 

leren. En dan, ja hij komt natuurlijk, de ijs- en skeelerbaan, zelfs met de beste 

voorbereidingen blijven we natuurlijk afhankelijk van het weer, maar om hem maar eens te 

gebruiken, ijs en weder dienende en als het aan mij ligt kan er in het winterseizoen 2019-

2020 volop geschaatst worden op een baan die aan een klein beetje vrieskou voldoende 

heeft om iedere schaatsliefhebber op de baan te krijgen. En als het aan mij ligt, moeten wij 

dan de Winterswijkse ijsvereniging omdopen in de Winterswijkse ijs-en skeelervereniging. 

Dan het project armoede Winterswijk uit in 2040, allemaal prachtige projecten die ik genoemd 

heb, maar deze is misschien wel het allerbelangrijkst, want je kunt heel veel mooie dingen 

verzinnen, maar als mensen het geld niet hebben om daar gebruik van te kunnen maken, om 

daarvan te kunnen genieten, dan ben je niet goed bezig, iedereen moet mee kunnen doen, 

sportief, cultureel, maatschappelijk, op welke manier dan ook en om dat mogelijk te maken 

moet armoede Winterswijk uit. En daar kunnen we alleen maar samen, samen met u, samen 

met de ondernemers, samen met onze inwoners, maar wij als college samen met u als raad 

moeten wel het voortouw nemen. Er is de start gemaakt, maar er moet nog heel veel werk 

verzet worden. Dat vraagt om langetermijn betrokkenheid en om standvastigheid, 

standvastigheid om die langetermijnvisie vast te houden en ons niet te laten verleiden tot 

kortetermijn leuke dingen, leuke dingen voor de mensen, natuurlijk, wij blijven bezig en wij 

gaan ons armoedebeleid niet overhoop gooien, we gaan daar echt geen kortingen op 

doorvoeren, maar we moeten die langetermijnvisie vasthouden. Natuurlijk, er zit toch veel 

meer mijn portefeuille, maar dit zijn wat mij betreft de belangrijkste dingen en daar ga ik nu 

nog eventjes alle fracties langs met de vragen die zij gesteld hebben. Om te beginnen met 

het CDA, het CDA zegt: wat ons betreft kan er ten aanzien van de Woonplaats nog wel een 

paar tandjes bij en dan heb ik het over duurzaamheid en dat ben ik volstrekt met u eens en 

het toeval wil, misschien wel niet, dat we binnenkort en dan praat ik over nog voor de eerste 

helft van november, nogmaals met de Woonplaats aan tafel gaan om hierover te praten, want 

wij hebben als college ook zo iets: ja, de ambitie die zijn nu neergelegd hebben, is wel echt 

aan de magere kant en als wij het op die manier aanvliegen, dan zullen wij 2030 niet halen. 

Ja, wij halen 2030 wel, maar niet energieneutraal. 

De heer Te Gronde: Voorzitter?  

De heer Aalderink: Ja. 

De heer Te Gronde: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 
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De heer Te Gronde: Betekent dan ook dat zeg maar de nieuwe prestatieafspraken, die met 

de Woonplaats gemaakt gaan worden daar duidelijk in voorzien? 

De heer Aalderink: De prestatie-afspraken, zoals ze nu liggen, gaan wat ons betreft op dit 

moment nog niet te ver, wij hebben wel een voorstel liggen, maar we willen het toch nog wel 

wat aanscherping in hebben. Wat er wel al in staat en dat is wel een hele belangrijke, is dat er 

gewoon expliciet wordt uitgesproken, dat het streven is om na isolering van de woning de 

totale woonlasten dalen voor de mensen, dat kun je nooit garanderen, want wij hebben ook 

ondertussen gezien dat sommige mensen, nadat het huis geïsoleerd is, denken dat ze volop 

kunnen gaan stoken en dat dan met de ramen open doen, met als gevolg dat je dus nog niet 

zo heel veel mee opschiet, maar in principe is het zo dat als er geïsoleerd is door de 

Woonplaats, dat de totale woonlasten voor de bewoner naar beneden gaan en in die zin past 

het dan precies in ons armoedebeleid. 

De heer Te Gronde: Voorzitter, mag ik daar nog een aanvullende vraag op stellen? Onlangs 

bij de duurzaamheidmiddag in De Storm, hoorde ik ook iemand van de Woonplaats praten 

over de ambitie die zij hebben en wat ik zo behoorde was eigenlijk van: ja, we doen wel wat, 

maar als je dan de aantallen per jaar optelt, zeg maar, dan is de Winterswijkse 

woningvoorraad van de Woonplaats in 2030 niet verduurzaamd, dus mijn vraag is ook vooral 

van: nou ja, de kostenkant is één natuurlijk in het verhaal, maar gaan wij ook die aantallen 

echt halen, want op het moment dat de Woonplaats 20 woningen per jaar doet, nou, dan hoef 

je niet heel snel te rekenen, zeg maar, om er achter te komen dat wij het helemaal niet gaan 

redden, dus hebben zij ook die ambitie om in 2030 alles verduurzaamd te hebben? 

De heer Aalderink: Die ambitie hebben zij wel, maar of zij hem met het tempo waarin ze het 

nu aangeven gaan halen, is punt twee en trouwens het gaat niet om 20 woningen, want ik 

was daarbij in De Storm, maar het gaat om dit moment even uit mijn hoofd om 75 woningen 

per jaar, maar daarmee halen wij 2030 ook niet. Dus daar moet nog wel degelijk over 

gesproken worden. Aan de andere kant moeten we ook heel eerlijk zijn, 

woningbouwcoöperaties zijn financieel ook redelijk gebonden, want onze rijksoverheid is 

natuurlijk wel heel erg bezig om een aantal woningbouwcoöperaties aan de ene kant 

financieel uit te kleden, aan de andere kant een opdracht mee te geven, die opdracht 

overigens van de rijksoverheid is 2050. Dus het is voor een woningbouwcoöperatie natuurlijk 

wel een lastige, wanneer gemeentes daar een ambitieuzere doelstelling neerleggen, dan ze 

eigenlijk verplicht zijn te doen, maar we gaan er wel naar streven, want anders halen wij onze 

doelstelling niet en wijn staan hier voor Winterswijk en niet voor wat het land wil. 

De heer Tannemaat: Ja, voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ja, wij hadden het er net even over, dat inderdaad de Woonplaats in uw 

portefeuille viel, toen ik de heer Elferdink daarover bevroeg, maar dat is denk ik wel 

essentieel hoor, want wij staan daar, we stonden daar als gemeente en als Woonplaats, nou 

goed, wij vonden dat die ambitie omhoog moest, maar zeker die ambitie van de Woonplaats, 

we weten allemaal dat ze inderdaad een enorm bedragen aan overheid moeten terugbetalen, 

geloof ik, wat ze vroeger mochten uitgeven, een of andere belasting, maar het kan gewoon 

niet zo zijn dat de Woonplaats gewoon hier geen kartrekker in wordt. Samen met de 

gemeente, dat kan gewoon niet zo zijn, mensen met de laagste inkomens zitten vaak in 

huizen van de Woonplaats, dus daar moet gewoon wat gebeuren om die koppeling te maken 

met duurzaamheid en armoedebestrijding, dus ik hoop echt dat het college daar volop inzet. 
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De voorzitter: De wethouder. 

De heer Aalderink: Als woningbouwcoöperaties met zijn allen van mening zijn dat de 

rijksoverheid ze de ruimte niet biedt, die ze zouden moeten hebben om hun ambities waar te 

maken, dan is het misschien zaak dat wij vanuit de VNG en volgens mij gebeurt dat 

ondertussen ook al, daar duidelijk bij lobbyen, bij de rijksoverheid van: jongens, jullie geven 

ons enerzijds een doelstelling mee, jullie geven de woningbouwcoöperatie een doelstelling 

mee, wij willen versnellen, maar dan moeten wel de middelen er zijn. 

De heer Tannemaat: Zou dat, sorry voorzitter.  

De voorzitter: De heer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: Zou dat dan nog de moeite waard zijn om dat officieel als college bij de 

VNG neer te leggen? 

De heer Aalderink: Nou, dan wil ik eerst even nakijken wat er op dit moment loopt, want 

volgens mij lopen er al een aantal acties in die richting. Maar mocht dit nodig zijn, dan kom ik 

daar bij u op terug. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Ja, ik heb even een vraag over, tot nu toe was de Woonplaats 

gewend om te verduurzamen tot energielabel B. Blijft dat zo of, want dat is eigenlijk nog te 

matig in mijn optiek en hoe staat het college hierin? 

De voorzitter: Wethouder Aalderink. 

De heer Aalderink Je moet daar natuurlijk wel ook vanuit de Woonplaats praktisch in blijven, 

want ze zitten met een aantal woningen die je wel kunt verduurzamen, maar als je ze 

bijvoorbeeld energieneutraal zou willen maken, ben je zo’n ongelooflijke hoeveelheid geld 

kwijt, dat je moet afvragen of dat op die plek wel de juiste manier is om te doen. Dus het is 

wel een kwestie van continu afwegen van kosten en baten. Want er is natuurlijk uiteindelijk is 

bijna alles mogelijk, alleen als je daarmee een woning neerzet, die al met al tweeënhalve ton 

gaat kosten, moet je je afvragen of je op die manier niet beter op een andere manier bezig 

kunt zijn, met andere woorden, oude voorraad te slopen en nieuw terug bouwen, die meteen 

100% voldoet aan de eisen die wij stellen.  

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Dat betekent dus wel dat mensen die in een huurwoning of een 

sociale huurwoning zitten, chronisch in een woning wonen, die eigenlijk een te laag 

energielabel heeft en dus uiteindelijk nog steeds hogere kosten moet maken, afgezet tegen 

mensen die hun woning wel op een level A, een A+ kunnen brengen. 

De heer Aalderink: Dat zou kunnen, alleen nu zijn we wel een beetje bezig met een what if-

scenario en ik denk dat als dat de situatie zou zijn, dat we dan misschien als gemeenschap, 

als overheid de plicht hebben om deze mensen op een andere manier te ondersteunen om te 

zorgen dat zij niet de dupe worden van het feit dat er een energietransitie is, waar zij niet de 
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mogelijkheden hebben om daaraan te voldoen, terwijl zij wel met de gevolgen opgezadeld 

worden, maar ik denk dat we dat gewoon op dat moment moeten bekijken, als die situatie 

ontstaat, denk ik dat wij een andere oplossing moeten kiezen, maar dat we daar een 

verantwoordelijkheid hebben, is helder. 

De voorzitter: Wethouder gaat, oh mevrouw Schepers, nog een afsluitende vraag. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Ja, in een afsluitende opmerking meer, want ik ben het eens 

met wethouder, dat we daar zeker naar moeten kijken, maar preventie is nog altijd beter als 

genezen, dus ik zou dat zeker … 

De heer Aalderink: Nee, zeker, alles wat kan, moet je zeker doen, maar het moet wel 

verantwoord zijn. 

De voorzitter: De wethouder gaat door.  

De heer Aalderink: Dan noemt het CDA dat zij het een goede ambitie vinden, 15% minder 

bijstandsgerechtigden, andere partijen hebben daar een wat andere mening over, maar het is 

inderdaad wel een forse uitdaging, want ik weet niet, een aantal van u was erbij toen de 

directeur van SDOA een presentatie heeft gegeven en wat je ziet is als gevolg van de 

invoering van de participatiewet wordt de instroom in de mensen die een bijstandsuitkering 

hebben, steeds zwaarder, omdat natuurlijk de participatiewet er voor gezorgd heeft dat 

mensen die bijvoorbeeld voorheen terechtkwamen bij Hameland, nu instromen in de 

participatiewet. Dus de samenstelling wordt gewoon zwaarder, dus het vergt extra inspanning 

om het te realiseren en met de doelstelling, die wij hebben gezegd van: 15% in de komende 

vier jaar, gaan wij al veel verder dan de gemiddelde sociale dienst zelf reëel acht, dus wij zijn 

er al heel ambitieus in maar, als ik het voor elkaar kan krijgen, als wij het met zijn allen voor 

elkaar kunnen krijgen om van die 15%, 30% of 45% te maken, zal ik het zeker niet laten. 

De voorzitter: Het woord is aan de heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, nou fijn om te horen dat de portefeuillehouder zegt van: wij zouden 

graag meer willen doen. Nou, hadden het net al even over de stadstuinbouw zeg maar, ik 

dien dat met name dat soort trajecten, waarvan ook al aangetoond is eigenlijk op voorhand 

dat het zichzelf kan bedruipen, zeg maar, dat dat uitstekende plekken zouden kunnen zijn om 

deze doelgroep te plaatsen, maar ik denk dat we ook moeten zoeken naar andere manieren 

om ze aan het werk te krijgen en laten we vooral de lat hoog leggen, zeg maar, want laten we 

eerlijk zijn: hoe hoger de lat ligt, zeg maar, hoe hoger je moet springen en hoe hoger het 

resultaat uiteindelijk wordt. 

De voorzitter: Wethouder Aalderink. 

De heer Aalderink: Waarvan akte. En dan het CDA gaat even over fietsers moeten op al onze 

rotondes voorrang hebben, of ze nou van de provincie zijn of van ons, nou ja, dan zullen wij in 

overleg moeten met de provincie, of dat mogelijk is. Ik moet eerlijk zeggen dat ik het 

persoonlijk ook wel handig zou vinden dat er in ieder geval eenduidigheid is, dus wij zullen 

kijken wat we kunnen doen. 

De voorzitter: De toezegging wordt genoteerd. 

De heer Aalderink: Fietspaden duurzamer en toekomstbestendig maken, nou dat maakt 

onderdeel uit van onze totale planning, dus dat loopt. Dan vaart maken met de Bataafseweg, 
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ja, wij zijn in gesprek en linksom of rechtsom, komt er binnen niet al te lange tijd een 

oplossing en dan gaan wij ook echt aan de slag. Ik moet wel, en dan kijk ik meteen even naar 

mevrouw Zomer, vooralsnog ga ik er gewoon vanuit dat we een weg maken van hetzij 6 

meter hetzij 5½ en een fietspad van 3 meter, als we daar nu nog een keer weer aan gaan 

tornen, ben ik bang dat het project Bataafseweg helemaal op de lange baan komt. 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Nou, dat lijkt mij nou precies een heel cruciaal punt wat u nou aansnijdt, 

want volgens mij is dat de juist het issue waar al drie jaar over gebakkeleid wordt, over die 5½ 

of over die 6 meter, dus als u dit zegt, dat vind ik eigenlijk niet zo verstandig, want volgens mij 

ligt er nu een voorstel, wat ik gezien heb van een van de bewoners, die dat toegestuurd 

hebben, dat er nu door de gemeente misschien wel de bereidheid is om naar 5½ meter te 

gaan, dat heb ik eruit op kunnen maken en dan is volgens mij het probleem voor 90% 

opgelost. Dus als wij nu weer over 6 meter gaan praten? 

De heer Aalderink: Nee, ho, ho ho, ik zei…  

De voorzitter: Ik kijk heel even naar de tijd van dit debat en het volgens mij niet helemaal 

binnen de orde zijn, dus misschien kunt u snel eventjes het antwoord geven en de kunnen we 

daarna ook, wat mij betreft door naar de, het door bespreken van de begroting, dus 

wethouder geeft kort antwoord. 

De heer Aalderink: Het gaat er mij om dat wij er op een fatsoenlijke manier uitkomen, linksom 

of rechtsom. 

De voorzitter: De wethouder gaat door. 

De heer Aalderink: Dan ga ik naar de VVD, werk als middel om armoede te bestrijden, nou 

dat is mij uit het hart gegrepen, want dat is uiteindelijk toch altijd de beste oplossing en dan 

komen we weer bij die uiteindelijke 15%. Onderwijs is al een onderdeel van beleid van SDOA 

in samenwerking met het Graafschap College, dus overal waar een intakegesprek 

plaatsvindt, wordt gekeken: wat zijn de capaciteiten op dit moment, wat zijn de mogelijkheden 

van iemand en wat heeft hij nodig om eventueel verder te komen, dus het gebeurt al. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Dan mis ik nog een element, zeg maar, die in de motie staat en dat is de 

arbeidsmarkt zelf. Je kunt natuurlijk met onderwijsinstellingen, SDOA kun je een plan maken 

voor iemand die bij de SDOA is, alleen het gaat ons er echt om dat wij ook mensen 

klaarstomen voor wat, zeg maar, over een jaar gevraagd wordt, want het gaat niet ons alleen 

over die zestigplussers, het gaat ook om de mensen van 55 of van 50, waarvan je nu al kunt 

zeggen… 

De heer Aalderink: Ik heb helemaal geen leeftijd genoemd, het gaat inderdaad om iedereen 

en waar het om gaat is dat we de mismatch tussen vraag en aanbod oplossen. 

De heer Te Gronde: Ja, dus wat we eigenlijk vragen is van: wij hebben nu nog het idee dat de 

SDOA, de manier zoals wij het aanpakken zeg maar, nog teveel is van: wij kijken naar de 
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arbeidsmarkt nu, zeg maar, terwijl wij graag de mensen zouden op willen leiden voor de 

arbeidsmarkt van morgen eigenlijk en dat is eigenlijk wat we willen voorstellen.  

De voorzitter: De wethouder.  

De heer Aalderink: Daar wordt op dit moment al door de SDOA aan gewerkt, ook door het in 

kaart brengen van wie hebben we nou precies in de kaartenbak zitten, wat kunnen die 

mensen en wat moeten ze in de toekomst kunnen en wat moeten wij doen om ze daar te 

brengen. Dus er wordt op die manier al hard aan gewerkt. 

De voorzitter: De wethouder gaat door. 

De heer Aalderink: Even kijken, ja, dan het aantal woningen. Ik proef nog steeds een beetje 

bij de VVD van: als wij woningen bouwen, dan komen er vanzelf mensen. En ik blijf toch van 

mening dat dat wishful thinking is, wat niet wil zeggen dat je wel heel goed moet letten op van 

wat er nodig is en ik merk ook wat dat betreft, dat er een kentering is in het denken ook in de 

Achterhoek, als ik kijk naar wat er gebeurt op dit moment in de thematafel Wonen en 

Vastgoed, dan is de tendens echt van: jongens, je kunt in zijn algemeenheid wel wat 

afspreken over de Achterhoek, maar dat is te makkelijk, je moet veel meer op kernenniveau 

gaan kijken: waar is de behoefte? Dan loop ik meteen even door naar het amendement, wat 

ingediend is. Ja, dan moet ik toch eerlijk zeggen van: dan zou ik hem toch wel moeten 

ontraden; een omdat het eerste deel van uw amendement, dat is in tegenspraak met datgene 

wat wij afgesproken hebben op 28 juni 2018, toen hebben we het volkshuisvestelijk 

afwegingskader aangenomen met zijn allen hier en toen hebben wij gezegd van: voor 

nieuwbouw gaan wij kwantitatief sturen op een gemiddelde van 80 tot 85 woningen per jaar. 

Nou, als we daar naar streven, dan kunnen we daar gewoon mee verder en hoeven wij op dat 

punt nu niks aan te passen en ik zou ook willen pleiten om even af te wachten hoe de 

thematafel omgaat met de woningaantallen, want het voordeel daar wel is dat naast de 

overheid, zoals wij dat zijn, daar natuurlijk ook de ondernemers aan tafel zitten, het zijn de 

bouwondernemers, dat zijn makelaars en die hebben ook hun eigen visie en die brengen ook 

hun eigen onderzoek in om te kijken van: ja, praten wij wel allemaal over dezelfde dingen en 

is het inderdaad zo dat die aantallen, die nu genoemd worden, dat die naar de toekomst toe 

inderdaad wel de juiste zijn, dus ik zou willen voorstellen om nu niks te veranderen, maar er 

wel heel alert op te blijven van welke kant gaan we op met z’n allen, want dat wij echt gewoon 

gericht moeten kijken en niet in zijn algemeenheid, ik denk dat dat gewoon het belangrijkste 

uitgangspunt is voor de toekomst. 

De voorzitter: Wethouder, ga door. 

De heer Aalderink: Dank u wel. Dan gaan wij door naar WB, die hebben een motie ingediend 

om kinderen in armoede van: neem dat mee in het hele armoedebeleid, die workshops, die 

gaan wij zeker doen en dat is een prima idee en er komen dus workshops naast de geplande 

workshops voor kinderen van 8 tot 12 en voor de jongeren van 12 tot 18 jaar om hen ook te 

betrekken bij de hele ontwikkeling. Dus dat gaan we gewoon doen. Hoe gaan wij de aantallen 

overnachtingen opkrikken, nou Terra Temporalis, de VVV, u heeft er iets van meegekregen 

afgelopen, even kijken hoor, volgende week, toen hier de presentatie hadden over de nieuwe 

aanpak van de VVV. VVV 2.0 noem ik het dan maar even. De stedelijke herverkaveling om 

Winterswijk aantrekkelijker te maken. De actie nazomeren in de Achterhoek nazomeren in 

Winterswijk en ik zou ook willen verwijzen naar pagina 40 van de begroting, waar nog een 

aantal andere dingen genoemd staan. 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 
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De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ja, het is dus al wat later en dan wordt er zo’n rijtje afgeraffeld, dat snap 

ik wel, maar ik vind toch wel van belang: we hebben het over wonen, werken en recreëren en 

het is echt wel een ambitie om van die 780.000 naar 1 miljoen overnachtingen te komen en ik 

vind dat het nu echt wel, de hele recreatieve sector wordt, eigenlijk bijna niet genoemd, in die 

hele begroting, dus er zal echt meer ambitie, u zegt u bent van de ambitie, nou, dan moeten 

wij dat toch echt nog wel een tandje op bij doen, want dit is, want nu is het een 

ondergeschoven kindje, zeg maar, een beetje. 

De voorzitter: Wethouder Aalderink. 

De heer Aalderink: Nou, dat mag dan zo lijken uit de begroting, maar ik kan u verzekeren dat 

het inderdaad niet zo is. Dan Boogie Woogie, als je het pand aankoopt, dan zijn ze 

goedkoper uit, ja, dat is in zekere zin zo, als je zeker zegt van we gaan daarna geen huur 

innen, want als je dat wel zouden doen, dan maakt het allemaal niks uit. Ik zou even willen 

afwachten hoe het businessplan eruitziet en wat de ontwikkelingen zijn rondom het 

Cultuurkwartier. En daar zou ik het gewoon in zijn geheel willen meenemen, maar het is zeker 

een overweging om te kijken van: ja, moeten wij op dezelfde manier blijven omgaan met dat 

onroerend goed, moeten wij überhaupt met hetzelfde onroerend goed blijven doorgaan, moet 

daar in het kader van het Cultuurkwartier een andere worden en vindt daar een andere 

invulling plaats en hangt daar een ander kostenplaatje aan? Maar het businessplan zoals ze 

ontwikkeld hebben en wat binnenkort naar u toe komt, is ook een noodzakelijkheid, want er is 

natuurlijk beduidend meer aan de hand, dan alleen maar een huurprobleem. Dat moet ook 

opgelost worden, dus ik zou toch willen voorstellen om nu even de motie aan te houden, 

maar wel even goed te kijken van: als straks en het businessplan er is en de plannen van 

Explorius zijn er ten aanzien van het Cultuurkwartier, om dan nogmaals te kijken of er op 

deze manier daarmee om moeten gaan, of dat we een andere oplossing moeten kiezen, 

maar dat we echt gericht moeten kijken van: wat is er mogelijk en dat we daar heel creatief 

naar moeten kijken, ook in het kader van onroerend goed, is een heldere. Dan de opmerking 

van: er zijn onderzoeken naar de Dingstraat, dus ga het in vredesnaam niet opnieuw doen, 

nee, wij gaan inderdaad echt kijken van wat is er nog en dat eerst gebruiken, voordat wij ook 

maar iets nieuws gaan doen, want het is al vaker vanavond genoemd: onderzoeken is prima, 

maar werken is beter. Dan de motie over de nachttrein, ja die nemen wij gewoon over, want 

waarom zou je in Doetinchem stoppen, als je door kunt rijden naar Winterswijk en het 

argument van ja, dan gaan mensen in Winterswijk met de auto naar Doetinchem, gaan ze 

vervolgens stappen in Arnhem, komen ze weer terug en stappen alsnog in de auto, moeten 

wij niet willen. Stadstuinbouw… 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Volgens mij moeten wij hem omdraaien, volgens mij, die nachttrein moet 

naar Winterswijk, zodat de jongeren uit Arnhem naar Winterswijk kunnen komen stappen. 

De heer Aalderink: Nou, maar dat is geweldig, wat als die nachttrein hier stopt, moet hij ook 

weer terug, dus dat gaat helemaal goed. Stadstuinbouw, het is al even aan de orde geweest, 

het bestemmingsplan loopt, daar zit ook een onderdeel in om te beginnen met de Stadstuin, 

dat begint met dat boerderijtje wat er staat, wat opgeknapt gaat worden, daaromheen wordt 

de eerste hoeveelheid grond aangekocht en die wordt gebruikt om met de stadstuin van start 

te gaan, dus wij gaan echt in 2019 van start. De Woonplaats hebben we gehad, verwerving 
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Boogie Woogie hebben we gehad, de motie, ja, de nachttrein, ja, de herinrichting van de 

raadzaal. Dat gaan we ook doen, dus dat is heel helder en de burgemeester kwam met een 

lumineus idee, eigenlijk had ik dat als historicus natuurlijk zelf moeten noemen, maar ere wie 

ere toekomt: mei volgend jaar is het exact 80 jaar geleden dat dit gebouw in gebruik werd 

genomen, dus wat zou er mooier zijn, dat wij in mei 2019 de nieuwe raadzaal in gebruik 

zouden kunnen nemen, dus daar gaan we naar streven. Kinderen in armoede heb ik, dan ben 

ik aanbeland bij GroenLinks, aanpak van de schuldenindustrie, ja en ik denk dat wij dan als 

overheid ook de hand in eigen boezem moeten steken, want wij zijn een van de grote 

veroorzakers van schulden. Dus die nemen wij zeker mee in de hele plannen rondom 

armoede Winterswijk uit in 2040. Het parkeren is al uitgebreid aan de orde geweest, 

fietspaden, stroken breder maken. Ik zou die motie, die u ingediend heeft, toch willen 

ontraden, want er wordt hard gewerkt aan de fietspaden, wij doen het zo goed mogelijk en je 

zou toch even goed moeten kijken hoe het zich ontwikkelt, want er zijn ook geluiden, die 

zeggen van: op het moment dat je de fietspaden nog breder, nog mooier, nog aantrekkelijker 

maakt, wordt het een racebaan, gaan mensen nog harder en onvoorzichtiger rijden, plus het 

feit dat het niet alleen gaat om hard rijden, maar het verbreden van fietspaden is geen 

garantie, want mensen gaan hun e-bike om zonder dat ze soms heel goed te …, mensen… 

Mevrouw Van Harten: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Van Harten. 

Mevrouw Van Harten: Ik zou in het kader van stimuleren van toerisme eerder de fietspaden 

versmallen, zodat de toerist nog meer kan genieten van ons prachtige landschap. 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Aalderink: Nou, volgens mij als we uw opmerking combineren met de wens van 

GroenLinks, dan zitten we ongeveer op het beleid wat wij nu uitvoeren. 

Mevrouw Zomer: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel, ik wil toch graag even reageren op wat de wethouder zegt, ik 

heb er wel begrip voor, maar ik vind dat u toch wel vrij gemakkelijk voorbijgaat aan het feit dat 

er steeds meer verschillende verkeersdeelnemers zijn, die gebruik maken van fietspaden en 

fietsstroken en dat zijn de langzamere deelnemers en het zijn de snellere deelnemers. Als je 

nou de fietspaden iets breder maakt, kunnen die mensen elkaar tenminste op een fatsoenlijke 

manier, zonder verder risico ook passeren en daar gaat het ook… 

De heer Aalderink: Nee, maar dat klopt ook en waar mogelijk zullen wij dat ook gaan doen, 

alleen als ik nou kijk even naar de Bataafseweg, om die als voorbeeld te nemen, dan denk ik 

dat een fietspad van 3 meter een prima fietspad is en dat wij niet moeten gaan streven naar 

nog breder, want dan kom je met andere dingen weer in de verdrukking, want je kan daar net 

de ruimte die we daar hebben, bijvoorbeeld, is niet groter dan maximaal 6 meter weg en 3 

meter fietspad. Dus op het moment dat je zegt: wij gaan 4 meter fietspad doen, dan houden 

wij 5 meter weg over en die weg is onverantwoord op dat punt. Dus het komt wel ook hier 

weer uit de lengte of uit de breedte, maar dat we er aandacht voor moeten hebben, op het 

veranderende fietsverkeer, dat ben ik helemaal met u eens. Dan heeft u het even over kleine, 

flexibele woonvormen, nou ik kan u bijna op uw wenken bedienen, wij zijn bezig met twee 

pilotprojecten voor op het gebied van Tiny Houses, eentje in de kern, eentje in het 
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buitengebied en dus als daar meer over bekend is, dan zal ik u daarover informeren. Maar er 

zijn gedachtes over een pilot. 

De voorzitter: Ik kijk even ook naar uw eigen spreektijd, wethouder.  

De heer Aalderink: Ja, sorry, ik ben helemaal aan, alleen de PvdA heb ik hier nog op mijn 

lijstje staan, de gevolgen van de energietransitie voor mensen met de laagste inkomens, dat 

hebben wij ondertussen denk ik gehad, ik heb gezegd: we gaan uitzoeken wat wij met de 

Woonplaats kunnen doen en als uiteindelijk blijkt dat daar mensen toch de dupe van worden, 

zullen we andere wegen moeten zoeken om te zorgen dat zij niet de dupe worden van het feit 

dat wij met z’n allen het belangrijk vinden om een energietransitie door te voeren, die ook 

inderdaad belangrijk is. Onze langetermijnvisie op armoede, betekent echt niet dat wij op dit 

moment niks doen. Ons armoedebeleid, ons bijzondere bijstandsbeleid, blijven intact, alleen 

wij gaan niet kijken naar ad-hoc oplossingen om er bovenop te stapelen, als we extra dingen 

gaan doen, dan houden wij die langetermijnvisie echt boven water, want daar moet het 

uiteindelijk om gaan en wat betreft de cultuurstrippenkaart, daar wordt ook aan gewerkt. 

De voorzitter: Mevrouw Schepers, daarna de heer Te Gronde. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Ja, nou ik volgens mij had ik gevraagd naar wat is precies dan 

ad-hocbeleid, wat valt daar precies onder, in ieder geval is mij dat niet duidelijk geworden, er 

staat alleen: wij gaan niet voor ad-hocbeleid. 

De voorzitter: Wat is ad-hocbeleid, vraag aan de wethouder? 

De heer Aalderink: Nou, ad-hocbeleid is iets wat wij vandaag invoeren omdat we het morgen 

leuk vinden en overmorgen vergeten zijn. 

Mevrouw Schepers-Janssen: En daarmee, voorzitter, kan volgens mij heel veel afgeschoten 

worden, wat soms best nog goede ideeën kunnen zijn? 

De heer Aalderink: Dat klopt, maar laten we ook heel eerlijk zijn, ideeën worden uiteindelijk 

altijd door u als raad beoordeeld, dus als u vindt, met z’n allen, dat er iets is, wat voorgaat op 

de langetermijnvisie, dan heeft u altijd nog de mogelijkheid om dat uit te voeren. U bent echt 

niet alleen afhankelijk van wat wij vinden, maar dat wist u al heel lang. 

De voorzitter: De heer Te Gronde nog. 

De heer Te Gronde: Ja, even een korte vraag in die zin van: ik heb het in mijn verhaal ook 

gehad over, zeg maar, de doorstroming in Winterswijk en dan bedoel ik ook met name de 

Dingstraat, het wordt nu onderzocht of het doortrekken van de Dingstraat een optie is, 

wanneer kunnen wij concreet verwachten, zeg maar, de uitkomst van dat onderzoek, want we 

hebben toch echt het idee dat we daar een keer wat moeten doen? 

De heer Aalderink: Daar moet ik het antwoord even op schuldig blijven, want anders zou ik 

misschien iets gaan beloven, wat ik niet waar kan maken, maar daar kom ik bij u op terug, 

hoe snel we daar wat mee kunnen doen. 

De voorzitter: En daarmee eindigt de termijn van wethouder Aalderink. Ik ga nu heel even 

teleurstellen, want wij gaan even schorsen voor één minuut. 

Schorsing  



Pagina 80 van 153 

 

De voorzitter: Dan heropen ik deze vergadering weer, het is vijf voor half één en voor u staat 

een trotse raadsvoorzitter, want voor het eerst sinds mijn anderhalfjarige periode hier heb ik 

niemand van u vanavond kunnen betrappen op een technische vraag en ik vind dat in ieder 

geval een compliment aan u allen. Compliment ook aan mijn collega’s uit het college voor hun 

beantwoording naar iedereen ook, mooi om te zien dat er nog zoveel ambtenaren vanuit onze 

organisatie, vanuit hun betrokkenheid bij onze mooie gemeente ook op dit tijdstip nog in de 

raadzaal zitten. Ik ben een trotse burgemeester. Nou mijn programma’s, bestuur en 

dienstverlening. Één, het is mooi om te zien dat eigenlijk iedereen van jullie enorme 

betrokkenheid heeft bij een van de thema’s uit het coalitieprogramma burgerparticipatie, één 

van de rode lijnen die mij is toegedeeld en daar gaan wij ook de komende periode keihard 

met elkaar over aan de slag. Het is leuk ook om te zien op allerlei thema’s, dat jullie als raad, 

u allen daar energie in zit, dat u zin heeft om mee te doen, dat doet u bij de omgevingswet, 

dat doet u bij waar het gaat om het nieuwe kader jeugd, WMO, we hebben laatst een 

discussie gehad over de aanpak rondom armoedevrij Winterswijk, overal zie ik raadsleden en 

u bent ook met elkaar bereid om daar het experiment in aan te gaan. U krijgt dus van mij 

geen nota’s over burgerparticipatie, wij gaan de komende vier jaar vooral heel veel doen. En 

wethouder Saris zei dat ook al, dat doen we niet vanuit het gemeentehuis, dat doen we vooral 

buiten, we halen de buitenwereld naar binnen, elk proces heeft daarbij zijn eigen tempo en 

vooral ook daarbij geldt dat het voor u ook af en toe spannend zal zijn, u zult op een aantal 

punten, als u echt burgerparticipatie belangrijk vindt, moeten loslaten. Geldt ook voor 

insprekers, mensen die hier in deze raadzaal komen, daarbij zult u zich ook moeten beseffen, 

dat nee ook een antwoord is. Te vaak wordt gezegd: ja, er wordt niet goed geluisterd, er 

wordt best goed geluisterd door heel veel mensen, maar wel ook soms krijg je het antwoord 

niet, wat je wil krijgen, maar nee is daarbij dus ook een antwoord. De heer Tannemaat stelde 

nog de vraag, worden er dan bij burgerparticipatie ook vrije geesten betrokken, andere 

mensen die ja, ik zie achteraan ook iemand heel enthousiast knikken, ja die worden daar 

zeker bij betrokken en ook juist ook bij bijvoorbeeld een opgave als armoede kunnen die ook 

misschien wel dingen doorbreken, die we daarvoor nog niet zagen. Dan werd er een 

opmerking door de PvdA-fractie gemaakt over toezeggingen en alsof toezeggingen hier maar 

een beetje in het wilde weg werden gedaan en er verder niet naar om gekeken, nou, dat wil ik 

wel weerleggen. Ik heb dat net even gekeken, er staan 65 toezeggingen in ons IBabs-

systeem, daarvan zijn er 45 gewoon afgehandeld, er staan er nog 20 open, nou een van die 

dingen, liep de termijn nog wel door, maar om alle verwarring weg te halen, stel ik voor dat 

we even van de 20, die nu nog openstaan, dat we daar in ieder geval in IBabs even een 

statusupdate van geven, zodat u precies kunt zien hoe en wat, maar het is absoluut niet zo, 

dat wil ik echt weerleggen, dat het college makkelijk met toezeggingen omgaat. Waar wij ook 

niet makkelijk mee omgaan is Artikel 1, heel belangrijk, goed ook dat u daar een motie over in 

heeft gediend. Volgens mij heel mooi om die in het gemeentekantoor ook een duidelijke 

plaats te geven, mooi ook de toevoeging omdat met Winterswijkse kunstenaars te doen. Ik 

zou ook daarbij willen voorstellen om ook in ieder geval ook het raadhuis, u noemde dat 

vorige week met een aantal, dit is in Winterswijk het huis van de democratie, daar hoort 

Artikel 1 ook in thuis, dus wat mij betreft, gaan we daar volop mee aan de slag, dank voor 

deze motie, kunnen wij omarmen.  

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Misschien staat het leuk om in combinatie dan van de heropening van 

deze raadzaal te doen? 
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De voorzitter: Mooie suggestie, mooie suggestie. Dan wordt er door een aantal mensen wat 

gezegd over lobby, blij ook voor die steun, je ziet dat in Lobby, dat daar een aantal schalen 

lopen, een aantal onderwerpen, nou bijvoorbeeld het dossier Grens, waar ik zelf bij betrokken 

ben, pakken wij erg op, samen met de collega’s in Aalten en Oost-Gelre en met de regio 

Achterhoek, andere thema’s als onze lobby in Brussel, wij hebben daarvan mevrouw Ten 

Dolle noemde dat van uw eigen gedeputeerde de heer Scheffer een soort minicollege over 

gehad, toen we met een aantal mensen uit de Achterhoek in Brussel waren, die ook aangaf 

hoe belangrijk het is om vaste personen daar te hebben. Daar gaan wij gewoon mee aan de 

slag. Wat gaat dan onze eigen lobbyist doen? Een aantal Winterswijkse thema’s, ook in 

combinatie met andere gemeenten, die inmiddels ook inzetten, Doetinchem heeft 

bijvoorbeeld ook echt iemand aangetrokken voor lobby en met de regio Achterhoek kijken 

hoe we juist op het goede moment met de goede mensen aan tafel kunnen zitten: hier, Den 

Haag, Arnhem, Brussel, u zegt het maar. U noemde zelf Winterswijk mag er zijn, ik zeg vooral 

Winterswijk moet er zijn op plekken die er toe doen. Dus daar gaat in ieder geval ook uw 

burgemeester zich de komende tijd druk over maken. Dan was er een motie en die hebben 

wij onder dit programma gestart over het kinderpardon, in principe een motie die en een soort 

politieke uitspraak vraagt van deze raad. Nou, die laten wij vooral aan u als raad over en u 

geeft daarbij de opdracht ook om met het COA aan de slag te gaan en hen te vragen om 

dingen te delen. Daar komt inmiddels de AVG wel een beetje om de hoek kijken, dat het 

lastig is om gegevens te delen en ook wat blijkt, dat niet zozeer het niet bekend zijn van de 

regelingen een probleem is, maar juist de enorm strikte criteria, die vanuit Den Haag worden 

neergelegd om juist die regeling toe te passen. Dus in principe, het is uw uitspraak, wij zullen 

daar, als u ons dat vraagt, zeker die brief schrijven, dat ga ik graag doen voor u, maar het 

delen van de gegevens, dankzij COA, blijkt wat lastiger te zijn. Een ding wat mij ook opviel, is 

dat wij vorig jaar ontzettend veel gesproken hebben over de regio Achterhoek, dat heeft 

niemand van u genoemd. 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Tannemaat.  

De heer Tannemaat: U bent ook voorzitter nog, hè? Behalve portefeuillehouder nu. Ja, u gaat 

een beetje makkelijk over dat kinderpardon heen, want u ontraadt hem niet, maar u zegt 

eigenlijk… 

De voorzitter: Ik geef u alleen aan dat waar het gaat om het aan COA schrijven, dat daar de 

AVG gewoon in de weg zit, we kunnen niet zomaar gegevens delen, maar als u aangeeft, dat 

de burgemeester een brief moet schrijven, dan ga ik graag voor u de brief schrijven, want die 

criteria zijn ook te streng. Alleen het delen, zomaar delen van gegevens is niet per se de 

oplossing. 

De heer Tannemaat: Maar ik ben even de draad kwijt. Ik dacht dat wij als WB een motie 

ingediend hadden over het kinderpardon. 

De voorzitter: Ja, en in die motie staat, uw eigen motie, draagt het college op, het COA te 

verzoeken om gegevens te delen met organisaties als Vluchtelingenwerk, over het aantal 

minderjarige kinderen, dat is lastig, maar die tweede, die voer ik graag voor u uit. 

De heer Tannemaat: Ja, ik snap het, dank u. Ja. 

De voorzitter: Ik was bij de regio, nou vorig jaar een onderwerp waar we veel over gesproken 

hebben, goed om te constateren dat dat vandaag bij niemand in de betogen voorkomt, 
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schijnbaar bent u daar tevreden mee en daar gaan we hard mee aan de slag. Dan was er nog 

een vraag rondom Silicon Valley. Silicon Valley van de Achterhoek, collega Elferdink zei daar 

ook al iets over, dat past een beetje in het gesprek, wat ik als nieuwe portefeuillehouder 

100% Winterswijk ook wil hebben met allerlei organisaties in Winterswijk, wij staan nu vooral 

100% Winterswijk met de focus op recreatie en vrijetijdseconomie. Nou juist ook de thema’s 

die u noemt laten wij zien, dat wij hier mooie bedrijven hebben, die pakken wij voor een deel 

al op via het merk Smart Hub Achterhoek, maar wij zouden daar ook moeten kijken hoe wij 

daar als Winterswijk goed bij kunnen aansluiten. In de nota economie, die het college net 

voor de verkiezingen heeft vastgesteld, hebben wij ook gezegd: we moeten gaan 

onderzoeken of wij dat misschien wat meer richting een, zoals ze dat in Duitsland hebben, 

een wirtschaftsförderungsmodell doet. Nou dat onderzoek, die gesprekken ga ik het komende 

halfjaar met u voeren en mocht daar wat uitkomen, kom ik graag bij u terug. Het tweede 

programma waar dan een aantal dingen over gezegd zijn is vergunningverlening en 

handhaving. Een aantal mensen zegt blij te zijn met de aanpakken rondom ondermijning. 

Nou, dat ben ik ook. Vooral ook dat we dat samen met andere gemeentes gaan doen. Mijn 

collega, burgemeester Bronsvoort van Oost-Gelre is deze week ook benoemd als bestuurlijk 

trekker van de werkgroep Ondermijning in de Achterhoek, dus dan gaan wij met elkaar ook 

kennis delen om daarmee aan de slag te gaan, dus blij voor al die steun daarvoor. Een vraag 

werd er gesteld over slimme camera’s. Ik weet niet precies hoe dat zit, omdat je bij normale 

camera’s, moet er altijd een aanleiding zijn rondom OOV, maar ik ga graag kijken, want ik 

herken het signaal wel dat de capaciteit bij de politie maar beperkt is. Ik weet niet hoe dat 

precies zit, waar het gaat om dit soort oplossingen, wat eigenlijk een beetje die aangaan of 

die signalen geven als er dingen gebeuren, maar dat zoek ik graag voor u uit. Dan werd er, 

een motie is er ingediend rondom landschapselementen. Ik zie dat vooral ook als een steun 

in de rug met het beleid dat wij hebben rondom handhaving en tegen het illegaal verwijderen 

van landschapselementen. U heeft het dan over het vergelijken van foto’s, misschien moeten 

wij nog wel even met elkaar afspreken vanaf welk jaar dat is, want het landschap in 

Winterswijk is natuurlijk voortdurend in beweging, maar de strekking kan overgenomen 

worden en echt, dank ook voor die steun, voor het handhavingsbeleid, zoals we dat voeren. 

Blijft als laatste nog de motie van de Partij van de Arbeid en het CDA rondom handhaving 

staan, zijn er, welke mogelijkheden zijn er nu om met elkaar aan de slag te gaan, hoe kun je 

nou nog strenger mensen, die moedwillig de regels overtreden, nou ja, aanpakken? Ja, 

daarbij zit wel iets in de weg, namelijk handhaving is geen straf, in tegenstelling tot het 

strafrecht, waarbij juist vergelding belangrijk is of generale preventie voor de samenleving, is 

handhaving er vooral op gericht om ongewenste situaties te voorkomen, dus we kunnen niet 

extra optreden. Als wij, sterker nog, als wij een overtreding constateren en er is uiteindelijk 

zicht op legalisatie, moeten we daar ook onze maatregelen in treffen. Maar dat betekent niet 

dat we geen mogelijkheden hebben, namelijk, wij kunnen wel zeker ook via de strafrechtelijke 

weg, mensen die bijvoorbeeld een overtreding begaan aanpakken, alleen op dit moment is 

dat bij het OM nog geen prioriteit. En ik zeg u graag toe, toezegging, dat ik in de driehoek met 

onze gebiedsofficier ga bespreken of we juist, als we dit constateren, zoveel in Winterswijk, of 

hij dit misschien voor een jaar of voor twee jaar als prioriteit kunnen opnemen om te kijken of 

daar ruimte in zit en ik zou ook graag aan u in 2019 komen met een beleidslijn, waarin wij ook 

kijken: hoe gaan we naar mensen die moedwillig de regels overtreden, hoe kunnen we daar 

toch nog laten zien, dat we daar toch minder tevreden over zijn, dus de motie an sich, kan ik 

overnemen, omarmen de strekking, wij gaan daarmee aan de slag met die beleidslijn en ik ga 

graag met de officier van justitie in gesprek, waar het gaat om strafrechtelijke vervolging van 

mensen die de regels moedwillig overtreden. 

De heer Te Gronde: Voorzitter?  

De voorzitter: Mijnheer Te Gronde. 
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De heer Te Gronde: Mag ik daar een aanvullende vragen over stellen? Misschien is het een 

idee, om, want dit is natuurlijk achteraf, om toch nog ook nog een keer vanuit de gemeente 

vooraf mensen onze inwoners en bedrijven vooraf te informeren van: als ze in een bepaalde 

situatie zitten, ze willen iets, ze willen ergens wonen, ergens bouwen of wat dan ook, dat er 

ook een helder, nou ja, zeg maar stroomschemaatje is van waar ze nou moeten zijn en wat 

ze nou moeten doen om die vergunning rond te krijgen, want natuurlijk, er zijn mensen die 

willens en wetens denken, die gokken er op, maar er zijn natuurlijk ook heel veel mensen die 

inderdaad naar eer en geweten wat doen en die komen dan achter dat ze het verkeerd 

hebben gedaan, die zou je eens kunnen helpen, om in ieder geval aan de voorkant door 

helder te geven, als je wat wil, bel de gemeente, niet zoals bij de bank, van hangop en wel op 

of wat was het ook weer, nou ja, in ieder geval het omgekeerde, dat we in ieder geval 

mensen ook stimuleren om even na te denken, als ze wat willen van: oké, bij welk loket moet 

ik nou zijn? 

De voorzitter: Ja, volgens mij is dat een waardevolle aanvulling, dat is ook wel de manier, 

zoals we werken, is ook niet gelijk dat handhaving gelijk bam er bovenop zit, het is vooral ook 

kijken: hoe kunnen wij met elkaar de zaken oplossen, maar die suggestie neem ik graag mee 

en dat stroomschema gaan wij zorgen, dat die in de loop van het jaar ook beschikbaar komt. 

De heer Tannemaat: Voorzitter, u was klaar, dacht u? Ik had nog één vraag openstaan en dat 

is de regels over duurzaamheid en dan met name op het gebied van onze site, die zijn 

eigenlijk niet te vinden. En het is misschien toch wel goed, als je ergens … 

De voorzitter: Wij zijn op dit moment druk aan het kijken, überhaupt wat wij met onze website 

te vinden in het college, kan alleen de gemeentesecretaris dingen vinden, wij allemaal niet, 

dus er zit wel wat, er is wel wat, er is wel wat te doen waar het gaat om de toegankelijkheid, 

ook van onze website, wij hebben dat ook opgeschreven in de begroting en willen daar 

naartoe gaan hoe kun je nou de goede dingen op de website zetten en hoe zorg je ook dat, 

als je heel veel informatie hebt, moet die wel bijgehouden worden, als je allemaal verouderde 

informatie er op hebt staan, heeft dat ook geen zin, dus wij gaan zeker zorgen dat die 

informatie voor dit belangrijke thema beschikbaar is. 

De heer Tannemaat: Maar dat is natuurlijk wel van belang, dat we dat snel doen, want wij 

verwachten van het hele college op gebied van duurzaamheid snelheid, dus ook deze site is 

daar ook een onderdeel van. 

De voorzitter: U kunt op mij rekenen. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter? Ik heb nog één vraag, maar ik denk dat ik het gemist 

heb misschien hoor, onze motie toegankelijkheid, die wij wel hebben aangekondigd, daar is 

geen reactie op geweest, maar dat is mij er ook een beetje bij ingeschoten. Dus misschien 

kan die nog komen? 

De voorzitter: Wij hebben in het college aangegeven dat die bij wethouder Saris zit. Die had 

haar tas…. , als er geen vragen meer aan mij zijn, dan geef ik het woord aan wethouder 

Saris. 

Mevrouw Saris: Ja, voorzitter. Ik twijfelde eigenlijk of u hem wel had ingediend? Dus vandaar 

dat ik hem nog niet had behandeld. Maar de toegankelijkheid van de voorzieningen hebben 

wij ook ingebed in het proces rondom het beleidsplan jeugd en WMO. Daar zit die 

toegankelijkheid van voorzieningen in, of bedoelt u dat niet met deze motie? Ik zie u… 
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Mevrouw Schepers-Janssen: Nee, wij hebben hier echt over de fysieke toegankelijkheid van 

Winterswijk voor mensen met een beperking, dus niet alleen zoals het WMO dat inkadert, 

maar wel wat breder, eigenlijk uitgangspunt van het VN-verdrag. 

Mevrouw Saris: Ja, ja, ja. In ons coalitieakkoord hebben wij daar ook het een en ander over 

opgenomen, dat wij bij herinrichting van plannen ook moeten kijken naar de toegankelijkheid 

voor mensen met een beperking, maar ik wil toch daar donderdag nog even op terugkomen, 

want ik heb hem iets anders geïnterpreteerd. Ja?  

De voorzitter: wethouder zegt toe dat ze erop terugkomt. Daarmee, dat gezegd hebbende, 

sluit ik daarmee de eerste termijn van het college en zie ik u graag allemaal donderdag om 

19.30 weer terug in deze raadzaal voor het vervolg van deze raadsvergadering. Dank u wel.  

C Schorsing (vervolg op donderdag 25 oktober) 

 

 

 

Heropening donderdag 25 oktober 2018 

De voorzitter: Dames en heren het is 19:30 uur, mag ik u allemaal verzoeken om uw plaatsen 

in te nemen? Dan heet ik u allen van hartelijk welkom, ook de mensen die via internet mee 

kijken of in de trouwzaal en heropening ik deze vergadering met een bericht van verhindering 

van mevrouw Poels die later vanavond zal aansluiten. De agenda hebben we al vastgesteld 

dus daar kunnen we gelijk naar door.  

A     Akkoordstukken  

A.2 Vaststellen bestemmingsplan Stoffelsweg 4  

De voorzitter: En dat is, gaan we dus door naar agendapunt 2, dat akkoordstuk: de 

vaststelling van het bestemmingsplan Stoffelsweg 4. Dat breng ik in stemming. Mag ik 

tegenstanders zien van Stoffelweg 4? Dat is niet het geval. Het voorstel is aangenomen. 

1. Spreekrecht burgers (alleen mogelijk voor agendapunten A2 en B3)  

De voorzitter: Gaan we door naar het volgende agendapunt, de gebiedsvisie Driemarkweg en 

omstreken. Daarvoor hebben zich vier insprekers gemeld. Ik stel voor dat we de insprekers 

aan het woord laten, dat we daarna als iemand heeft ingesproken dat u uw vragen kunt 

stellen en daarmee gaan we dan telkens door naar de volgende inspreker. Is de eerste 

inspreker de heer Van der Laan. 

De heer Van der Laan: Voorzitter, beste iedereen, ook degenen in de trouwzaal en die 

meekijken of luisteren via het digitaal platform. Ook ik mag een trotse inwoner van 

Winterswijk zijn. Mijn betoog heb ik een titel gegeven: B&W betekent Bengevoord en de 

wondere wereld van Wim de wethouder Elferdink. Vorige maand heb ik al uitgebreid gehad 

over de natuur die dit college door middel van vervuilde grond een predicaat krijgt 

natuurontwikkeling. Voorzitter, ik heb persoonlijke gemeenschappelijke deler met u. Naast 

onze geaardheid hebben wij ook op scouting gezeten, waar je leert omgaan dat je respect 

hebt voor de natuur. En dat ook te zo te behandelen. Ook heb ik een vergelijking in dien zin 

met de heer Elferdink. Dat ik ook geloof en dat de wethouder met zijn partij net als ik maar al 

te goed weet dat we als goed rentmeester voor de aarde moeten zorgen. Zorgen, ja die 
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hebben wij er als SP omdat er een besluit is genomen waar kanttekeningen aanzitten. Een 

besluit waar de volksvertegenwoordigers buitenspel is gezet. 

De heer Tannemaat: Voorzitter? Mag ik ook vragen stellen aan de wet.., aan de inspreker? 

 

De voorzitter: Nee, we laten de inspreker aan het woord en na afloop heeft u de ruimte om 

technische vragen te stellen. 

De heer Tannemaat: Ja, dank u vriendelijk. 

De voorzitter: Mijnheer Van der Laan gaat door. 

De heer Van der Laan: Dank u, voorzitter. Maar wat speelt er nu werkelijk zich af? Het gaat 

niet om het spoorgrond, 25.000 kuub die voor 1 december weg moet. Maar de info die we in, 

niet in de krant hebben kunnen lezen maar wel door middel van het WOB-verzoek, waarvan 

we dus inmiddels via inzage hebben kunnen inzien, de gemeente heeft een vervuilde 

grondprobleem van wel, en luister goed, 89.000 kuub! Vrij vertaald a die € 20 afvoerkosten is 

dat ruim 1,7 miljoen. Daarbij willen ze in acht jaar tijd via andere kanalen 64.000 kuub 

binnenhalen. En dan nog 40.000 kuub grond als deklaag. En dat alles voor de winst voor de 

herinrichting van gebiedsvisie Molenveld. Voorzitter, ik wil de raad nog even herinneren aan 

het onlangs verschenen rapport van Econsultancy. Het rapport geeft de beeldvorming… ik 

had hem bij me, ik heb hem nog… Dat de plas en zijn omgeving leeg en stil staat. Maar op 

vele fronten kan men geen metingen verrichten. Ook heeft u kunnen lezen dat voor het 

bureau de term mogelijk wel een heel makkelijke woordkeuze is geweest. Want telt u eens 

even mee; mogelijke natuurwinst, mogelijke knelpunten, mogelijk meer variatie kikkers, 

mogelijk de ringslang, mogelijk otters, mogelijk kamsalamander, mogelijk de das, mogelijk 

andere soorten libellen, mogelijke andere visstand. Ja natuurlijk, alles is mogelijk, als er een 

dierentuin moet komen. Dus conclusie, niks gebaseerd op feiten. Gewoonweg voor het 

gewone volk: nattevingerwerk. Voorzitter, een vraag voor de wethouder die er hopelijk 

publiekelijk kan uitleggen, want hij is niet technisch. De vraag hè: waarom is er geen MER? 

Die milieurapporten die in inrichtingplan behoort te hebben. Ik ga het verhaal van de grond 

van onze buurgemeente Aalten met de Japanse duizendknoop echt, echt niet herhalen. Maar 

dat een wethouder in de commissie Ruimte doet alsof zijn neus bloedt, daar fronsen mijn 

wenkbrauwen van. Daarom hebben we ook om die bodemrapporten gevraagd via het WOB. 

De gemeente heeft serieus een zwaar probleem. Naast de erfenis van de heer Gommers met 

25.000 kuub spoorgrond is er nog meer vervuilde grond. En in plaats van een schone 

oplossing nemen ze toekomstgericht ook de problemen van andere gemeentes op hun hals. 

Voorzitter, ik kom tot een afronding. Dat er een besluit is genomen door B&W met kopje 

natuurontwikkeling en daarbij de raad echt buitenspel heeft gezet, lijkt in onze ogen van de 

SP ongepast. B&W geeft hiermee de burger een vrijbrief hoe zij zelf met vervuilde grond 

mogen omgaan. 

De voorzitter: Kunt u komen tot een afronding? Uw tijd zit erop. 

De heer Van der Laan: Dinsdag werden nog problemen geschetst met vuilnis naast container. 

Dan maar meer handhaving. Mijn laatste woorden zijn, en daar sluit ik het ook mee af, laten 

we de natuur en Winterswijk schoonhouden. Ook jullie kunnen op mij rekenen. Dank voor uw 

aandacht. En dan tot slot wens ik de flora en fauna en de leefomgeving bij de kleiput de rust 

en laat het niet het afvoerputje worden. 

De voorzitter: Dank u wel, mijnheer Van der Laan. Ik kijk even of er nog vragen zijn vanuit de 

raad. Mijnheer Zuiderveld en daarna mijnheer Tannemaat. 
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De heer Zuiderveld: Ja voorzitter, dank u wel. Mijnheer Van der Laan, bedankt. Ik heb wel 

een vraag, een ethische: als er zoveel vervuilde grond in Winterswijk is hè, hoe ethisch vindt 

u het dan om dat naar andere gemeenten te vervoeren en daar te verwerken? Je kunt ook 

zeggen: het is heel ethisch dat je dat voor een deel als gemeente zelf oplost. 

De heer Van der Laan: Voorzitter, mag ik daar uiteraard een antwoord op geven? 

De voorzitter: Mijnheer Van der Laan. 

De heer Van der Laan: Ik heb het niet in mijn betoog gehad dat het naar andere gemeentes 

moet. Er is gewoon in Nederland diverse plekken afvalverwerkingsbedrijven. En daar zal het 

heen kunnen. Dat zal ook nota bene gewoon de mogelijkheid zijn, maar het moet eigenlijk 

gewoon gebeuren. 

De voorzitter: Het woord is aan de heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ja, dank u wel. Ik vind het altijd vervelend als er voor mij gepraat wordt. 

U zegt dat de raad buitenspel staat, de volksvertegenwoordigers staan buitenspel. We staan 

helemaal niet buitenspel. Winterswijks Belang heeft er een mening over en die verkondigen 

we ook, al een paar keer gedaan, gaan we nu ook weer doen. Dus u moet dat niet gaan 

invullen voor een ander, dat vinden wij niet zo prettig 

De voorzitter: Ik wijs u erop dat we bezig zijn met een vragenronde en geen ronde met 

politieke statements. 

De heer Tannemaat: Ja, dat klopt. Sorry, ik was de vraag vergeten. Neemt u mij niet kwalijk, 

voorzitter. Ik vind dat niet zo prettig, komma, dus hoe komt u daarbij? Om dat te vinden? 

De heer Van der Laan: Omdat het een besluit is wat gebaseerd is op natuurontwikkeling waar 

dus de raad dan niet over gaat. 

De voorzitter: Ik zie dat er verder geen vragen zijn voor de heer Van der Laan. Dan is het 

woord aan de heer Rensen. 

De heer Rensen: Geachte aanwezigen, het is alweer een tijd geleden dat ik hier stond. Ik 

spreek hier vanavond om deze raad te weerhouden van de verkeerde keuze naar ons idee. 

Het gaat hier om het verdiepen van de kleiput aan de Driemarkweg. Een onderwerp omgeven 

met emotie, dat heeft u gemerkt. Ik wil het vanavond feitelijk proberen te houden. Juist 

vanwege deze emotie heeft de SP een verzoek tot informatie gedaan vanuit de wet 

openbaarheid bestuur, de WOB. Dit omdat de verantwoordelijk wethouder niet in staat is 

gebleken de afgelopen weken, de afgelopen raads- en commissievergaderingen over 

voldoende informatie te beschikken om u als raad goed voor te lichten. Hierdoor heeft u 

bepaalde essentiële informatie niet meegekregen die ik probeer vanavond ter sprake te 

brengen. De behandelend ambtenaar van de.., heeft het WOB-verzoek overigens keurig 

afgehandeld, mijn complimenten daarvoor en dank. Terug naar de feiten. De gemeente zit in 

zijn maag met een hoeveelhei.., een behoorlijke hoeveelheid vervuilde grond die duur 

afgevoerd zou moeten worden. Kosten hiervan geraamd: 1,7 miljoen. In deze grond zitten 

aantoonbaar, door grondmonsters en stukken zoals u die ook al heeft kunnen zien in 2014 

bijvoorbeeld, maar ook in bijkomende stukken, asbest in behoorlijke concentraties aanwezig 

in de grond van het spoor emplacement, zoals dat nu op dit moment op het gronddepot 

klaarligt om, zoals vanmorgen in de krant stond, morgenochtend de put ingeschoven te 

worden. Behoorlijke hoeveelheden zware metalen, zoals lood, kwik, enzovoort. PCB’s, ook 
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hier weer in behoorlijke hoeveelheden. En Japanse duizendknoop, een plant die landelijk 

gezien wordt als zwaar milieubelastend. Het is niet voor niets dat dit type grond enkel wordt 

toegepast in infrastructurele toepassingen zoals geluidswallen enzovoort. Het gehele plan 

gaat uit van een heleboel aannames. Zekerheden zijn er nauwelijks genoemd, niet op het 

gebied van natuurontwikkeling waarin de rapportage van Econsultancy op wijst. Behalve het 

feit dat de natuur zoals deze aanwezig is zichzelf voortdurend aan het verbeteren is en de 

natuur in staat is gebleken om zich te ontwikkelen, stort de gemeente Winterswijk vervuilde 

grond die de natuur kan schaden. Het rapport van Econsultancy geeft aan dat er 

natuurontwikkeling mogelijk kan zijn. Ze spreekt van mogelijk meer variatie aan kikkers. Ze 

zitten er dus al. Mogelijk meer soorten libellen. Ze zijn dus al aanwezig. Mogelijk otters, otters 

staan er bekend om dat ze graag stromend water hebben. Gaat het college de kleiput van 

stromend water voorzien? Daarnaast geeft de zoogdiervereniging aan dat een van de 

oorzaken van de moeizame ontwikkeling van de otter vervuilde stoffen in het milieu is. Dan 

het waterschap. Deze houdt zich bezig met de waterkwaliteit. Ze geven aan: op papier lijkt 

het te kloppen en houdt de gemeente zich aan de wet. Wij gaan monitoren. Als blijkt dat het 

water toch vervuild wordt door de grond, zullen we stappen ondernemen. Of in dit geval van 

de put een nogal wrange constatering: het college, de heer Elferdink als melkveehouder wel 

bekend voor zal komen: de put dempen als het kalf verdronken is. Ook hier geen enkele 

garantie dat het goed zal gaan. Kom ik op het besluitvormingsproces, net ook al een punt van 

discussie. De gemeente Winterswijk wil een gebied toeristisch gaan ontwikkelen en heeft hier 

geld voor nodig. Wat vervolgens opvalt is dat verschillende partijen, vooral zakelijke partijen 

zoals Obelink en Vreehorst al in een vroeg stadium betrokken worden. Allerlei adviesorganen 

krijgen de gelegenheid hun zegje te doen. Doch niet de omwonenden. Nergens blijkt uit dat 

zij op een serieuze manier gehoord zijn. In ieder geval heb ik daar geen gespreksverslagen 

en zo van terug kunnen vinden. Ook het contact met de eigenaar van omringende 

bospercelen is niet adequaat geweest. Voor een deel onder gezag van onze vorige 

wethouder op dit dossier die er ook wel om bekend stond, maar onze huidige wethouder heeft 

hier geen verandering in aangebracht. Kijkend naar het adviesbureau Econsultancy, dan zien 

we vooral dat overal in het land dergelijke verontdiepingsprojecten lopen onder hun 

supervisie. In Bronckhorst, Apeldoorn, Beuningen en nog veel meer. Op de vraag waarom dit 

adviesbureau gevraagd is voor het onderzoek, kwam als antwoord: omdat we daar altijd 

zaken mee doen. Ja, klinkt niet erg hoopgevend. Zijn zij ook de meest deskundige? Of ging 

het om zo goedkoop mogelijk een onderzoekje te laten doen en komen daar al die onzekere 

uitspraken vandaan? Een half uur geleden, inmiddels iets langer, kreeg ik nog telefoon uit 

Den Haag. Daar wil ik even op wijzen want ook op landelijk niveau, evenals op provinciaal 

niveau, is dit vraagstuk onder de aandacht. Zowel door D66 als door de SP geagendeerd bij 

de staatssecretaris. Deze geeft tijdens het algemeen overleg leefomgeving het advies aan de 

gemeente Winterswijk en andere gemeentes om nog niet tot storten over te gaan. 

De voorzitter: Mijnheer Rensen, u bent buiten uw tijd, kunt u komen tot een afronding? 

De heer Rensen: Even kijken… De evaluatiebesluit bodemkwaliteit wordt in november naar 

de kamer gestuurd. Tot die tijd zijn gemeentes die vervuilde grond storten in overtreding. De 

situatie hier in Winterswijk wordt in deze evaluatie meegenomen. Als raadslid kreeg ik wel 

eens het verwijt van een aantal partijen hier in de raad dat ik onvoldoende op de hoogte was 

van de stukken. Ik kan enkel concluderen dat een aantal partijen zich onvoldoende heeft 

ingelezen en er vanuit gaat dat de blauwe ogen van de wethouder alle informatie wel zullen 

geven. 

De voorzitter: Kunt u komen tot een afronding? 
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De heer Rensen: Voorzitter, ik kom tot een afronding. Als wij een gemeenteraad hebben die 

de stukken leest, gezond verstand heeft en luistert naar de burgers en haar morele kompas, 

dan kan het vanavond maar tot één conclusie komen: dit plan gaat van tafel. Zo niet, dan ben 

ik bang dat u zelf uw stukken niet gelezen heeft. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel, mijnheer Rensen. Dan gaan we naar het volgende inspreker 

namelijk… 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter? Ik heb nog een vraag aan de heer Rensen. 

De voorzitter: Oh, excuus. Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ja, de heer Rensen haalt aan dat D66 het ook aanhangig heeft gemaakt 

bij de staatssecretaris. Bedoelt u dan D66 landelijk? Heeft u zelf contact gezocht met D66? 

Want ik heb vanuit D66 Winterswijk geen contact gehad met de staatssecretaris. 

De heer Rensen: Ik heb contact gehad met onze afgevaardigde in de Tweede Kamer, die 

handelt over milieuzaken en die heeft aangegeven dat D66 eigenlijk dezelfde vragen had in 

deze commissie. Dus vandaar dat ik D66 ook genoemd heb. 

De voorzitter: Andere vragen aan de heer Rensen? Is niet het geval. Nodig ik de heer 

Houben uit om naar voren te komen. 

De heer Houben: Dank u wel. Goedenavond allemaal. Mijn naam is Matthieu Houben en ik 

spreek namens een vriendengroep karpervissers. Wij zijn het er absoluut niet mee eens dat 

jullie 89.000 kuub licht vervuilde grond verdeeld over 10 jaar in het prachtige blauwe water 

willen dumpen. We hebben contact gezocht over verschillende karperfora op het internet en 

daaruit zijn een aantal zaken gebleken. In het verleden zijn er bij meerdere wateren acties 

gebeurt zoals ze die hier ook willen doen. En ik zal nu een situatie omschrijven: de Grote 

Veenderplas te Barneveld, in de volksmond het Mobagat, een prachtig water van 

negenenhalve hectare met de maximumdiepte van 15 meter. Hier hebben ze vanaf oktober 

2008 40.000 kubische meter baggerspecie gestort. In Barneveld was sprake van 40.000 kuub 

verdeeld over negen en een half hectare. Hier in Winterswijk wordt 89.000 kuub verdeeld 

onder andere van een bult waar olieverpakkingen en autobanden in een water van 3,7 

hectare gepropt. Dat is drie keer zoveel grond in een water wat veel en veel kleiner en minder 

diep is. Een voorbeeld van Barneveld hoe troebel het water daar al was van een klein beetje 

grond en probeer je dan eens voor te stellen hoe troebel het hier zal worden van 89.000 

kuub. Dat zal de visstand, het onderwater leven en de planten niets goed doen. De gevolgen 

van de storting in Barneveld waren enorm. Al het onderwater leven kon niet meer goed 

groeien doordat het geen zonlicht kreeg, met als reden dat het hele water een, tussen 

haakjes, dode put werd met een zichtdiepte van een halve meter. Een grote natuurlijke 

voedselbron voor de karper, de driehoekmosseltjes konden niet meer groeien, het wier begon 

te stikken, noem maar op. De eindstand is dat er in totaal zo’n 120 dode karpers uit het water 

zijn getrokken en dan nog niet te spreken over alle andere soorten vis wat er zwom. Vandaag 

de dag is het nog steeds een troebele put en alle sporen van de stort zijn nog steeds te zien. 

Het is uitermate slecht voor de vissen die in de put te vinden zijn om te gaan verondiepen met 

licht vervuilde grond. De stofwolk wat zich door te hele water verspreiden zal van alles wat 

erin leeft verstikken en dat wilt niemand. Dan nog niet gesproken over hoe het hele bos 

eromheen eruit zal gaan zien en het is nog maar de vraag of alle natuur zich wel hersteld tot 

wat het was of beter. Want met alle onrust die die 10 jaar wordt veroorzaakt zie ik dat 

persoonlijk niet gebeuren. Jullie zijn toch een raad die staan voor een beter Winterswijk? Hier 

zijn toch geen feiten voor nodig met ons Winterswijkse boerenverstand? Dank u wel. 



Pagina 89 van 153 

 

De voorzitter: Dank u wel, mijnheer Houben. Ik kijk even of er nog vragen zijn voor de heer 

Houben. Dat is niet het geval. Dank u wel. 

De heer Houben: Dank u wel. 

De voorzitter: Dan gaan we naar de laatste inspreker, de heer Van Breemen namens de buurt 

kleiput. 

De heer Van Breemen: Goedenavond en bedankt dat u mij in de gelegenheid heeft gesteld 

om namens de buurt nog wat te zeggen. Ik zal het kort houden. Vrijwel alle informatie over de 

kleiput is al een keertje aan de orde geweest. Wat ik nog even wil noemen als punt is 200.000 

kubieke meter met een waarde van licht vervuilde grond van € 15 per kuub, vertegenwoordigt 

in totaal een bedrag van ongeveer 3 miljoen. Daarvan zou de gemeente anderhalf miljoen 

niet hoeven uit te geven als de grond van de gemeente zelf op eigen, in eigen gemeente 

verwerkt kan worden. En anderhalf miljoen zou het op kunnen leveren bij import van dezelfde 

grondsoort van elders. Dat is een flink economisch belang. Het besluit om natuur te gaan 

ontwikkelen is destijds genomen door het Platform Natuur en Landschap omstreeks 2010. 

Dat is hetzelfde platform wat ook het plan Willinks Weust heeft ontwikkeld, Willinks Weust 

moest een flink stuk grond afgegraven worden, daar zou dus sprake kunnen zijn van een 

belangenverstrengeling omdat hetzelfde platform er belang, ja bij had om die grond af te 

kunnen voeren. Wat nu de vraag is: als de werkelijke reden dat die kleiput verondiept gaat 

worden een economische reden is, dan was B&W in feite niet bevoegd om buiten de raad en 

buiten procedures om dat besluit te nemen. Die bevoegdheid die is er alleen als het gaat om 

natuurontwikkeling, vandaar dat er alles aangedaan is om dit project te bestempelen als 

natuurontwikkeling. En ik zou de raad hierbij willen aangeven dat nu de mogelijkheid is om 

dat besluit terug te draaien als de rechtsgrond ontbreekt, om eventueel vervolgens alsnog 

opnieuw op economische gronden te gaan kijken over welk probleem het afvoeren van 

100.000 kubieke meter grond geregeld zou kunnen worden. En daar wou ik het even bij laten. 

De voorzitter: Dank u wel. Ik kijk even of er nog vragen zijn aan de heer Van Breemen? 

Mevrouw Van der Linden. 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Bent u bekend met de leemput in Groenlo? 

De heer Van Breemen: Nee. 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Dat is toch wel een vergelijkbaar, ja, gebied… 

De heer Van Breemen: Nee, ik ken de leemput wel… 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Waar de natuurontwikkeling een hele grote hoogte heeft 

genomen. En het zou fijn zijn als, ja u heeft allerlei informatie, maar als u daar zou kijken, 

daar is juist de visstand ontzettend toegenomen, juist door het verondiepen. Dat was zelfs 

een wens dat dat gebeurde in dat gebied. Dus. 

De heer Van Breemen: Dat, het is zeker mogelijk dat als een… 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Hier heel vlakbij. 

De heer Van Breemen: Ja, ik ken die leemput wel. Maar niet in het verband met de kleiput in 

Winterswijk. Het is inderdaad bekend dat als er verondiept wordt dat de samenstelling van de 

natuur veranderd. Maar uit de onderzoeken die de gemeente heeft laten uitvoeren kwam wel 
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naar voren dat de natuur inderdaad veranderd. Maar om nou te zeggen dat het er zoveel op 

vooruit gaat? Dat is niet de conclusie die… 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Nou, als je leest wat er in dat gebied, het is een jarenlang 

gebied, het bestaat zelfs al honderden jaren, heb ik opgezocht. Maar dat, daar was het zelfs 

een verplichting om het gebied weer te verondiepen. En daar, om dat, en daar is dus gewoon 

gebleken dat de natuur dus ontzettend, en de visstand enorm is toegenomen. Kijk, want nu 

wordt er constant… 

De voorzitter: We zijn bezig met een vragenronde en ook geen ronde van statements. 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Ja, oké. 

De voorzitter: Dus als u een vraag heeft aan de heer Van Breemen, dan kunt u die stellen. 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Nou ja, dan was, bent u daarmee bekend? 

De heer Van Breemen: Nee. 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Nee. Oké. 

De voorzitter: Andere vragen aan de heer Van Breemen? Dat is niet het geval. Dan dank ik u 

voor uw inspraak. 

B Bespreekstukken  

B.3 Gebiedsvisie Driemarkweg e.o. (Molenveld)  

De voorzitter: En gaan wij door naar de termijn van de raad. Daar is een motie bij ingediend 

en voordat we de fracties aflopen zou ik graag de indieners van de motie, ik denk mevrouw 

Ten Dolle als eerste, die kort de mogelijkheid geven om de motie toe te lichten zodat de rest 

van de fracties dat mee kan nemen. Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ik zal het kort houden. De motie geeft volgens mij al duidelijk aan wat wij 

hier mee bedoelen. Wij hebben in de commissie Ruimte en zowel ook bij de vorige 

raadsvergadering bij het vragenhalfuurtje hier al uitgebreid ons punt over naar voren 

gebracht. Dus de essentie van de fractie van D66 is dat we het liefste willen dat dit apart 

wordt behandeld en dat het niet wordt meegenomen in de gebiedsvisie om zo duidelijk als 

raad ook te kunnen uitspreken hoe we hier nou instaan. 

De voorzitter: Dank u wel. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter? Mag ik mevrouw Ten Dolle een vraag st… 

De voorzitter: Mijnheer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Een vraag stellen? Ja, u zegt eigenlijk: het moet niet meegenomen 

worden in de gebiedsvisie. Volgens mij is in de commissie Ruimte en in de raad over de 

gebiedsvisie bijna nog geen woord gezegd maar hebben we eigenlijk de kleiput behandeld 

heb ik de indruk. Heeft u die indruk niet? 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 
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Mevrouw Ten Dolle: Dat klopt, de heer Zuiderveld. De kleiput, de verondieping van de kleiput 

is onderdeel van de gebiedsvisie dus het is de enige mogelijkheid op dit moment om hierop in 

te gaan. 

De heer Zuiderveld: Nee nee, maar u zegt: als we het loskoppelen … 

De voorzitter: De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: … dan kunnen we het nog apart bespreken. Maar mijn gevoel, mijn 

gevoel is dat we juist de gebiedsvisie niet besproken hebben maar de kleiput wel. Als u 

begrijpt wat ik bedoel. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle, afsluitend. 

Mevrouw Ten Dolle: Daar hebben we nu allemaal de ruimte voor om over die gebiedsvisie te 

hebben en het grootste hekelpunt is op dit moment denk ik de verondieping van de kleiput en 

daarom willen wij die graag apart behandeld hebben en niet meegenomen hebben in de 

gebiedsvisie, omdat wij met de rest van de gebiedsvisie het wel eens zijn. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Ten Dolle. Gaan we naar de eerste termijn van de 

fracties, we beginnen aan die kant bij de fractie van het CDA. Mijnheer Wassink.  

De heer Wassink: Dank u wel, voorzitter. Beste aanwezigen, mensen thuis. Het voorliggende 

raadsvoorstel gaat inderdaad over de gebiedsvisie Driemarkweg en omstreken. En ook wij 

concluderen dat de laatste weken deze gebiedsvisie zich echter verengd heeft tot een 

discussie over het verondiepen van de kleiput. Dus in die zin ben ik het eens met wat de heer 

Zuiderveld net ook zei. En dat is jammer, want wat het CDA betreft zit de gebiedsvisie op zich 

goed in elkaar. Er worden volop mogelijkheden gecreëerd voor fietsers, wandelaars, 

mountainbikers en ruiters. Daarnaast is er ruimte voor natuurontwikkeling. Kortom, in zijn 

algemeenheid een goed plan. Uiteraard begrijpen wij dat je niet op dit plan zit te wachten als 

je er ter plekke woont. Maar het bijzondere is echter dat het erop lijkt dat er weinig weerstand 

is tegen die visie als geheel. Maar dat er wel weerstand is tegen een punt, dus een onderdeel 

uit de visie, namelijk de verondieping van de kleiput. Het doel van die verondieping is het 

verhogen van de natuurwaarde. In zijn algemeenheid kan gesteld worden dat het 

verondiepen van waterplassen leidt tot hogere natuurwaarden. Dat werd hier net ook al even 

genoemd. In het onderzoek van bureau Econsultancy laat, wat het CDA betreft, zien dat dit 

ook geldt voor de kleiput. Uiteraard, en dan wil ik even nog op ingaan, er werd net heel vaak 

genoemd: mogelijk, mogelijk, mogelijk. Ja, wij kunnen niet in een glazen bol kijken, wij 

kunnen niet zeggen: die otter komt er. Nee, er zijn mogelijkheden voor heel veel soorten in 

zo’n kleiput. Als ernaast ook nog wordt gezorgd dat de diepere delen behouden blijven, 

kunnen zowel de bestaande dieren- als plantensoorten behouden blijven en ontstaat er in de 

ondiepere delen ruimte voor soorten die nu nog niet voorkomen mogelijk wel. Het onderzoek 

van bureau Econsultancy geeft dat, dit wat betreft het CDA dus ook helder aan. Om die reden 

staan we als CDA ook achter het verondiepen van de kleiput. En volgens ons is dit ook niet 

het punt waar de echte discussie over gaat. Het echte punt is de discussie over de kwaliteit 

van de grond die wordt gebruikt. En niemand, en ook wij als CDA willen natuurlijk niet dat er 

materiaal in de kleiput wordt gedumpt waar generaties na ons nog last van hebben. Laat dat 

duidelijk zijn. Kan dan zomaar alles in die kleiput? Nee, zeker niet. De grond die wordt 

gebruikt moet aan strenge voorwaarden voldoen. Die voorwaarden worden bepaald door het 

waterschap. Zij, immers, gaan over de waterkwaliteit van de kleiput. In de nota Bodembeheer 

heeft het waterschap wat het CDA betreft de voorwaarden voor het toepassen van grond 

helder omschreven. De kern is dat alleen nog grond in mag waarvan zeker is dat de 



Pagina 92 van 153 

 

natuurwaarden worden verhoogd en de waterkwaliteit niet wordt verslechterd. Hier staan wij 

als CDA achter. Betekent dit dan dat de grond schoon moet zijn? Nee, dat is niet het geval. 

Schone grond is er bijna nergens want ook de grond in uw tuin is vrijwel zeker niet schoon. 

En dit is nu exact het punt waar volgens ons de discussie toebehoort.  Ja, niet zozeer het 

water maar vooral de discussie. Vanaf hier gaan emotie en feiten door elkaar lopen. Heeft het 

CDA dan geen begrip voor die emotie? Zeker wel. Want zoals ik al aangaf: wij willen ook niet 

dat er materiaal in de kleiput komt waar generaties na ons nog last van hebben. Als CDA zijn 

we zeker gevoelig voor emotie die hiermee gepaard gaat. Maar wij willen onze besluitvorming 

niet laten leiden door emoties. Wij willen ons standpunt baseren op feiten en wat goed is voor 

Winterswijk. En die feiten zijn dat elke partij grond die in de kleiput gaat eerst monsters 

worden genomen waaruit moet blijken dat die grond voldoet aan de waterkwaliteitseisen die 

door het waterschap zijn gesteld. Voldoet de grond niet dan mag de grond er niet in. Het 

waterschap is hiervoor het bevoegd gezag en als CDA hebben wij geen enkele reden te 

twijfelen aan de deskundigheid van het waterschap. Daarnaast gaat het waterschap de 

waterkwaliteit van de kleiput monitoren. En mocht daaruit blijken dat die waterkwaliteit 

terugloopt, dan zal het waterschap ingrijpen. Bij dit alles komt dat het CDA vindt dat het 

doodzonde zou zijn als we grond voor veel geld gaan afvoeren terwijl het geschikt is voor 

toepassen in de kleiput. Dat kost de gemeente en dus de inwoners veel geld. En dat kunnen 

we en willen wij niet uitleggen aan onze inwoners. Het geld wat we hiermee besparen maakt 

het immers mogelijk om de gebiedsvisie uit te voeren en dat betekent wat het CDA betreft 

een win-winsituatie. Dit alles neemt niet weg wij als CDA begrip hebben voor de bezorgdheid 

van de buurt. En daarom roepen wij de wethouder op om alle gegevens over de kwaliteit van 

de grond die wordt toegepast en alle gegevens over de waterkwaliteit en de ecologische 

kwaliteit van de kleiput op de gemeentelijke website te plaatsen zodat iedereen die kan 

inzien. En daarnaast vragen wij de wethouder om continu alle monitoringsgegevens van 

water, bodem en natuur hierop te plaatsen. Zodat de buurt ook permanent kan volgen hoe de 

kleiput zich ontwikkelt. Kortom, maximale transparantie. Mocht die ontwikkeling negatief zijn, 

dan vragen wij de wethouder om onmiddellijk in te grijpen. Tot slot, nog de aandacht voor 

twee punten. Allereerst de Japanse duizendknoop. Wij roepen de wethouder op om ervoor te 

zorgen dat deze niet verder oprukt. En het liefst natuurlijk dat deze wordt uitgeroeid. En als 

laatste vragen wij beperkte ruimte voor onze vissers van visvereniging De Karper. Uiteraard 

vormt natuurontwikkeling het kader voor wat er mogelijk is in de kleiput. Maar het CDA is van 

mening dat de kleiput dusdanig groot is dat enkele rolstoeltoegankelijke visplekken zeker 

geen verstoring van de natuurwaarden hoeft te vormen. Daarbij gaan wij er vanuit dat er geen 

grootschalige voorzieningen zoals gebouwtjes bijkomen. En vanochtend zagen wij dat er 

inmiddels contact is met De Karper om tot een oplossing te komen, dus daar hebben we alle 

vertrouwen in. Dank u wel, voorzitter. 

De voorzitter: Dank u wel, mijnheer Wassink. Gaan we naar de WB fractie, nog behoefte 

aan? Mevrouw Van Harten. 

Mevrouw Van Harten: Ja, dank u wel, voorzitter. Geacht college, geachte raad en de 

aanwezigen. En natuurlijk ook de kijkers thuis, fijn dat u er ook bij betrokken bent. Voor ligt 

het besluit in te stemmen met de gebiedsvisie Molenveld en de nota beantwoording 

zienswijze. Maar voor ik naar de inhoud ga wil ik eerst iets zeggen over de berichtgeving 

omtrent dit dossier. In de afgelopen weken is de discussie niet of nauwelijks gegaan over de 

gebiedsvisie maar werd de discussie gedomineerd door de verondieping van de kleiput. In 

deze discussie liepen feiten en fictie door elkaar en was de toon vooral emotioneel. De 

broodje-aapverhalen en de eenzijdige berichtgeving in zowel De Gelderlander als op social 

media heeft daarbij gezorgd voor foutieve beeldvorming bij het publiek. Het meest kwalijke 

voorbeeld is wel het onjuiste bericht over de grond die ligt opgeslagen op de spoorzone die 

zogenaamd sterk vervuild zou zijn en gemengd zou worden met schone grond. Dat op social 
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media veel onzin wordt verkondigd is vervelend, maar je weet dat je het met een korreltje 

zout moet nemen. Maar het is ernstig wanneer een journalist van een dagblad de meest 

elementaire beginselen van journalistiek niet respecteert zoals het toepassen van hoor en 

wederhoor en het uitgangspunt één informatiebron is geen informatiebron. Door het 

verspreiden van foutieve informatie, ook wel nepnieuws genoemd, wordt de burger op het 

verkeerde been gezet. Het democratisch functioneren van een samenleving is gediend met 

een kritische maar wel betrouwbare journalistiek. Het college zou er goed aan doen om zelf 

de regie te nemen in informatievoorziening als het gaat om een spraakmakend en gevoelig 

dossier als dit, door bijvoorbeeld regelmatig op de gemeentepagina over de voortgang te 

rapporteren en daarbij vooral aandacht te geven aan kritische en gevoelige aspecten, zoals in 

dit geval: wat is de kwaliteit van de grond? En wat is de herkomst? De burger heeft recht op 

eerlijke en betrouwbare informatie. En daarin heeft ook de overheid een rol, vooral als de 

dagbladen het op dit punt laat afweten. En dan nu naar de inhoud. Voor ligt een visie voor 

gebiedsontwikkeling met als beoogd doel de verbetering van zowel natuurwaarden als de 

recreatieve voorzieningen. Zoals fiets- en wandelpaden en routes voor mountainbikers. Het 

vertalen van deze visie naar een concretisering en een uitvoeringsplan zal met de 

verschillende betrokken partijen verder vorm moeten krijgen. Vandaag, de heer Wassink zei 

het al, kregen we het bericht dat het college gehoor heeft gegeven aan onze oproep om ook 

de Winterswijkse hengelvereniging De Karper in het gesprek, met hen in gesprek te gaan en 

niet bij voorbaat uit te sluiten. Het behoort tot de kernwaarden van Winterswijks Belang om 

juist bij ogenschijnlijke belangentegenstellingen met elkaar in gesprek te gaan en, zonder 

vooroordelen en zonder vooringenomen standpunten met elkaar te verkennen of je kunt 

komen tot oplossingen waar iedereen gelukkig van wordt. We zijn dan ook blij dat de 

vereniging De Karper aan de overlegtafel kan aanschuiven. Er is bij omwonenden twijfel geuit 

of de natuur er wel beter van wordt. Het rapport van het ecologisch onderzoek dat recent is 

uitgevoerd door Econsultancy is daarover echter eenduidig. Door gedeeltelijk geleidelijke 

oevers aan te leggen in plaats van de steile oevers ontstaat meer verscheidenheid in habitat 

en neemt daarmee ook de diversiteit in flora en fauna toe. Zo ontstaat er meer gevarieerde 

natuur. De wethouder heeft in  een eerdere commissievergadering in oktober desgevraagd 

toegezegd de aanbevelingen uit het ecologisch rapport over te nemen. Zo wordt in het 

rapport aanbevolen om een deel van de plas te verondiepen en daar de oevers een 

geleidelijke overgang te geven. En aan de overzijde daarvan de oever steil te laten met diep 

water. Graag zien wij nog een bevestiging van de kant van de wethouder dat ook dit advies 

wordt opgevolgd. Daarmee wordt namelijk ook tegemoet gekomen aan de wens van diegene 

die juist waarde hechten aan diep water. En misschien ook stille gronden. Dat was een 

grapje. Over het storten van licht verontreinigde grond was ook de fractie van WB 

aanvankelijk sceptisch. Er zijn immers slechte voorbeelden in het land van verondieping van 

plassen. De heer Houben heeft het zojuist al genoemd, de Veenderplas bij Lunteren of 

Barneveld en het project Over de Maas bij Dreumel waar met baggerslib ook een hoeveelheid 

afval is meegekomen en is gestort. Sorry. Het is daarom essentieel dat er voldoende 

waarborgen zijn dat de grond die gebruikt gaat worden daarvoor ook geschikt is. Het 

waterschap heeft toestemming gegeven voor verondieping mits de grond voldoet aan de 

eisen die daarvoor gesteld worden zodat er geen schadelijke effecten ontstaan. Door de 

wethouder is in dezelfde commissievergadering aangegeven dat het gaat om Winterswijkse 

grond die nu al langere tijd in depot ligt en onderzocht is dan wel wordt. Het gaat hier dus niet 

om baggerslib van onbekende herkomst of grond dan wel slib uit het buitenland. Als ook nog 

grond van omliggende gemeenten wordt aangevoerd zal deze volgens de wethouder op 

voorgeschreven wijze worden onderzocht voordat er daadwerkelijk wordt gestort. Wat betreft 

grond die de Japanse duizendknoop bevat is op diezelfde vergadering door de wethouder 

toegezegd dat de grond waarvan het gezuiverd zou moeten worden en verspreiding moet 

worden voorkomen. U kunt het allemaal nalezen in het transcript van de vergadering. Voor 
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WB zijn er voldoende waarborgen dat alleen die grond wordt gebruikt die daarvoor ook 

daadwerkelijk geschikt is. En voor alle duidelijkheid: voor WB is het onaanvaardbaar dat er 

baggerspecie wordt gestort van onbekende herkomst of dat er grond wordt gebruikt die 

Japanse duizendknoop bevat. We kunnen niet genoeg benadrukken dat er volstrekte 

transparantie moet zijn over welke grond wordt gestort. De heer Wassink heeft het ook al 

gezegd en dat we ook allemaal weten wat de kwaliteit daarvan is. Wij zien en horen de 

zorgen van de Winterswijkse burger over de grondstort in de kleiput. En de enige manier om 

die zorgen weg te nemen is door maximale transparantie en eerlijke berichtgeving van de 

zijde van de gemeente. Tenslotte, WB ziet met deze gebiedsvisie mooie kansen voor het 

gebied Molenveld. Zowel voor natuur als recreatie die wordt versterkt. En de financiering 

komt uit het plan zelf door de grondstort. Hier is één en één drie. Winterswijk wordt weer een 

stukje mooier en het kost de gemeenschap geen extra geld. Dank u wel, voorzitter. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Van Harten. Gaan we naar de D66 fractie, mevrouw Ten 

Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter, dank voor het woord. Ik zal hier niet weer mijn vorige betogen 

gaan herhalen maar de essentie bespreken die er nu voor ons ligt; de gebiedsvisie 

Driemarkweg. De fractie van D66 vindt het plan, met uitzondering van de verondieping van de 

kleiput, een mooie visie en ontwikkeling. Over de rest van de visie zal ik ook niet verder 

ingaan. Mijn betoog zal zich wederom richten op de verondieping van die kleiput. Goed, 

voorzitter, ik begin weer met een anekdote. Vroeger ging ik met de bolderkar door 

Winterswijk. Als ik niet kon slapen als baby werd ik door de natuur van Winterswijk gereden. 

Wiegend over de hobbels van de zandpaden. Mijn opa wandelde met mij overal naartoe, 

soms wel urenlang. Zelfs toen ik oud genoeg was om te lopen en ik begon met zijwieltjes te 

fietsen, nam opa ons heel Winterswijk door. Alles liet hij zien. Op een gegeven moment 

gingen de natuurboekjes, die gekocht waren bij de plaatselijke kringloop, ook mee. De 

essentie van natuur en de schoonheid van Winterswijk werd mij vanaf jongs af aan 

meegegeven. Maar niet alleen de essentie en de schoonheid, ook de stilte. Stilte is een 

moment van bezinning. Onze bewindspersoon Sigrid Kaag heeft hier uitgebreid over betoogd. 

Dat ga ik hier nu niet doen. Maar terugkomend op die bezinning, die bezinning had ik weer 

toen ik twee weken geleden nogmaals een bezoek bracht aan die kleiput in Winterswijk. Ik 

ging daar eens aan de zijkant zitten en dacht na. Na over van alles maar vooral over 

gedachten over wat Winterswijk allemaal wel niet van gezichten kent en hoe ik dat nou vanuit 

mijn eigen perspectief zag. Los van de onderzoeken van experts. Ik zag vanuit mijn bril daar 

een uniek stukje Winterswijk met een totaal eigen karakter. Zoals de meeste misschien wel 

weten heb ik in het verleden op de dansacademie gezeten. Je leert dat het karakter van de 

kunst, of in dit geval dans, niet wordt bepaald door de kwaliteit maar door de inhoud en het 

verhaal dat het uitdraagt. Dit is een essentie van karakter die ook te weerspiegelen is op de 

natuur en in dit geval de kleiput. De kleiput draagt ook een bepalend karakter, een uniek 

karakter die we niet zomaar moeten willen veranderen. Uiteraard is D66 ook voorstander van 

biodiversiteit en verbeteren van ons leefklimaat… 

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Wassink. 

De heer Wassink: Mevrouw Ten Dolle, mag ik daaruit concluderen dat u uw oordeel baseert 

op emotie en niet op feiten? Als u zegt met het rapport van Econsultancy heb ik gee.., daar 

hecht ik niet zoveel waarde aan, maar wel op die emoties? 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 
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Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter, ik maak graag mijn pleidooi af, dan zal het voor de heer 

Wassink duidelijk worden. Maar karakter van natuur heeft voor de fractie van D66 ook een 

hoge intrinsieke waarde. Dit is hetzelfde als dat we als raad ons hard maken voor het karakter 

van ons nationaal cultuurlandschap. Zo heeft de kleiput ook een eigen karakter waar we als 

raad voor zouden moeten waken. Het bijzondere aan het landschap van Winterswijk is dat 

het verleden is gemaakt door onze voorouders. Dit is iets bijzonders, iets wat we moeten 

koesteren. Als we dat veranderen, verliezen we karakter. Voorzitter, de fractie van D66 kan 

gewoon niet begrijpen dat een meerderheid hier karakter wil veranderen. En ja, daar komt 

emotie ook om de hoek kijken. D66 wil hiervoor waken en D66 durft hier te zeggen: ja, het 

verondiepen van de wet dat mag. Ja en de licht vervuilde grond dat daar ingaat is wettelijk 

toegestaan. Maar laten we allemaal even terug gaan naar de wenselijkheid. Ik denk dat we 

door alles rondom deze discussie totaal voorbij zijn gegaan aan de wenselijkheid en het 

behouden van het unieke karakter in dit gebied. En het karakter van een bepaald gebied van 

belang is, dat heb ik net uitgebreid betoogd. Het raakt mij, voorzitter, dat we hier uit het oog 

zijn verloren waar we voor moeten staan. Het Winterswijkse belang, het Winterswijkse 

karakter en het karakter dat divers maar soms ook authentiek is. Dat betekent dat je soms 

iets moet doen, maar soms ook dat je iets niet moet doen. Naast dat is dit gebied ook een 

stuk van de identiteit van Winterswijk. Identiteit is gelaagd en complex. Het is een recht je 

eigen identiteit te bepalen en te laten groeien. Dat doet de natuur ook, groeien naar een eigen 

identiteit. Soms moet je als wezen daar een handje bij helpen. Maar soms moet je iets zijn 

eigen identiteit en karakter laten bepalen. Voorzitter, D66 kiest hier voor laten. Laat dit gebied 

de eigen identiteit behouden en laat de natuur groeien zoals die wil groeien. Laat het karakter 

behouden en laten we vooral niet wenselijk vinden als het alleen maar wettelijk is toegestaan. 

Rechters zijn er, zoals Montesquieu ooit zei, om recht te spreken. Politiek is er om identiteit 

en richting te geven aan het bestuur. Het verondiepen met licht vervuilde en nota bene met 

grond van een Japanse duizendknoop is geen goed richting geven. We lazen het bijvoorbeeld 

ook in de krant van een collega raadslid en ook in meerdere stukken zien we terug dat de 

gemeente het uitgangspunt heeft gehad de gebiedsvisie te ontwikkelen en toen een financiële 

drager heeft gezocht. Het verondiepen is die financiële drager en volgens de fractie van D66 

mag verondieping met licht vervuilde grond toch alleen de hoofdzakelijke natuur 

ontwikkelingswaarde zijn. En niet vanuit de essentie van de financiële prikkel. Laten wij hier 

als politiek de juiste richting geven en kiezen voor wenselijkheid, karakter en identiteit, oftewel 

het Winterswijkse belang. Voorzitter, na mijn uitgebreide betoog over de wenselijkheid wil ik 

graag weten waarom er een toezegging is gedaan door het college die niet is ingelost? In de 

commissie is er gevraagd door de fractie van D66 waarom er zo’n haast is met het storten, 

terwijl er eerst in maart gestort zou worden? Is dit omdat er anders een claim aan de broek 

hangt van de gemeente Winterswijk? Ja of nee? De wethouder heeft toen het volgende 

gezegd: “Ja, nee, dat wil ik ook best zeggen, maar ik weet niet wat het bedrag is en of er een 

claim in ligt. Ik weet alleen dat de afspraak is dat we die grond weg zouden halen. Dat is de 

afspraak en of dat boetes en claims aan vastzitten, dat weet ik niet. Maar ik zal het navragen 

en kom erop terug.” De voorzitter van de commissie heeft aangegeven dat we het antwoord 

schriftelijk voor de raad zouden ontvangen. Voorzitter, de fractie van D66 heeft niks 

ontvangen. Wij willen van het college graag nogmaals weten: hebben we anders een claim, ja 

of nee? En welk bedrag gaat het dan? De fractie van D66 heeft niks aan een antwoord: ja, 

nee. Zeg gewoon hoe het zit! Transparantie en openheid. Voorzitter, verder verzoekt de 

fractie van D66 het college met klem om de wenselijkheid te heroverwegen. Niet alleen vanuit 

de wettelijke kaders en de onderzoeken van de experts, maar ook op grond van karakter en 

identiteit in Winterswijk. Om deze reden wil D66 de herontwikkeling van de kleiput uit de 

gebiedsvisie onttrekken en los ter behandeling stellen. Graag willen wij ook hoofdelijke 

stemming over de motie die we samen met GroenLinks indienen. En indien de motie niet 
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wordt aangenomen verzoek ik ook hoofdelijke stemming op de gebiedsvisie. Voorzitter, dank 

u wel. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Ten Dolle.  

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: Mag ik misschien voordat u wegloopt, u heeft een aantal vragen aan de 

wethouder gesteld en u kunt in het transcript van de commissie lezen dat de wethouder zegt: 

“Ik heb inmiddels gevraagd of er een claim ligt. Er ligt geen claim op.”. 

Mevrouw Ten Dolle: Oké. 

De voorzitter: Dus die vraag is al tijdens de commissie beantwoord. 

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Wassink.  

De heer Wassink: Ik heb net een vraag gesteld maar daar geen antwoord op gehad. Ik vroeg 

u: hecht u meer waarde aan emotie dan aan feiten? 

Mevrouw Ten Dolle: Niet alleen aan feiten, alleen de feiten zijn niet duidelijk. Want er zijn 

meerdere experts die elkaar ook tegenspreken. We hebben de experts van de gemeente 

Winterswijk die de gemeente Winterswijk heeft opgeroepen. Maar we hebben ook kunnen 

lezen dat experts nu zeggen dat verondiepen niet altijd het gewenste effect heeft. En daarbij 

komt politiek, wij zijn er om richting te geven, om identiteit mee te geven aan het bestuur en 

daar komt emotie ook bij kijken. Dus of ik dat zwaarder weeg, dat niet, maar het weegt zeker 

mee. 

De heer Wassink: Voorzitter? U zegt… Ik ben nog niet even, ik wil graag nog even een 

wedervraag. 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: U zegt feiten wegen mee, maar waarom legt u dan een rapport van 

Econsultancy aan de kant? U geeft blijkbaar meer waarde aan de emotie dan? 

Mevrouw Ten Dolle: Nee… 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Dank u wel. Ik leg dat niet aan de kant, alleen zoals ik bijvoorbeeld in de 

commissie ook al hebben aangegeven, het ligt er maar net aan door welke bril je kijkt en door 

welke bril van welke expert. Dus het is lastig om te zeggen: oké, dat rapport ligt er van 

Econsultancy, maar we weten niet of dat ook uit een bril van een ander oogpunt wenselijk is. 

De heer Wassink: Mag ik dan even vragen… 

De voorzitter: Mijnheer Wassink. 

De heer Wassink: Heeft dan meer andere rapporten of andere deskundigen over de kleiput? 
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De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ik heb bijvoorbeeld bij de commissie, maar dat heeft dan weer direct 

invloed op de grond die erin gaat met de Japanse duizendknoop, dat de Universiteit 

Wageningen zegt dat het nul effect heeft de om het op die wijze te doen. 

De heer Wassink: Heeft u daar een rapport van vroeg ik. 

De voorzitter: Mijnheer Wassink. 

Mevrouw Ten Dolle: Dat rapport kan ik u toesturen. 

De heer Wassink: Mag ik dan vragen: waarom hebben wij dat rapport niet gehad? 

De voorzitter: Mijnheer Wassink. Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ik heb dat rapport aangehaald in de commissie, je had het in het 

transcript terug kunnen lezen, had u het ook kunnen googelen. 

De voorzitter: Het woord is aan de heer Tannemaat 

De heer Tannemaat: Ja, ik heb een vraag aan D66. U zei net toevallig: het is maar net door 

welke bril u het bekijkt. Nou, dat geldt dus voor allemaal die hier zitten hè, dat is dus 

vooropgesteld. Dan hebt u ongeveer 68 keer het woord identiteit genoemd. Maar als je nou 

wat in die kleiput stort en er komt andere natuur die inderdaad volgens het rapport anders is 

maar wel natuurwaarde heeft, zeker, is dat dan geen identiteit? Dat is de eerste vraag. En de 

tweede vraag… 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle, misschien kunt u daar antwoord op geven? 

De heer Tannemaat: Ja, oké. 

Mevrouw Ten Dolle: Het is natuurlijk de vraag of we de identiteit willen behouden zoals het nu 

is, zoals onze voorouders dat heeft meegegeven aan Winterswijk, zoals we dat ook doen met 

het Nationaal Cultuurlandschap. Waarom zullen we dat hier dan niet doen? En ik weet niet 

wat de volgende vraag? 

De heer Tannemaat: Nou, u… 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: U weet dat het gewoon een gat is wat is uitgegraven om bakstenen, om 

de leem uit te halen hè? Dus het is geen natuur die al 100 jaar bestaat. Maar goed, daar, 

afgezien daarvan. De tweede vraag is eigenlijk: u, wat u doet is een beetje een mist 

optrekken over het feit dat de financiële drager is het storten in de kleiput. We hebben het 

namelijk nog steeds over de gebiedsvisie gek genoeg. En u trekt een soort mist op alsof hier, 

misschien moet u ook een WOB-verzoek indienen, alsof de meeste vreemde zaken hier aan 

het licht komen. Wij hebben nooit ontkend, althans wij hebben, tenminste in mij geweten 

niemand heeft ontkend dat wij een financiële drager hebben gezocht en gevonden door het 

zand wat we anders moeten afvoeren elders op een verantwoorde wijze in die kleiput te 

doen. Daar kun je het niet mee eens zijn, daar kun je anders over denken, dat is ook prima, 

dat is ook het recht van ieder mens. Maar dat is geen geheime informatie, dus u doet daar 
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een beetje geheimzinnig over. Maar wij geven dat gewoon vrij hoor. Ja, dat is een financiële 

drager. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Het is zo dat als de eerste prikkel is geweest dat het niet uit het oogpunt 

is gedaan uit natuurontwikkeling maar als financiële drager, dat het mandaat van het college 

vervalt. 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Mag ik ook wat vragen? 

De voorzitter: Mevrouw Van der Linden. 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Mevrouw Ten Dolle, u zegt de natuurontwikkeling moet 

blijven, de natuur moet blijven zoals die is en dan krijg je een heel mooi verhaal te horen over 

jou, over uw jeugd. Dit is in principe natuurlijk niet, geen natuur. Dit is een kunstmatige put die 

ooit is gemaakt ten behoeve van industrie. Daar is iets ontstaan, dat kun je niet meer teru.., 

dat kun je niet mee.., waarom zou je dat willen behouden als het beter kan worden? 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ten eerste is het mogelijk dat het beter gaat worden. En u geeft aan: ja, 

het is geen natuur. Dus de VVD wilt stellen dat iets waar iets vrij heeft kunnen groeien nadat 

we er met onze mensenhanden niet meer hebben aan gezeten, dat het geen natuur is? 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Nee… 

De voorzitter: Mevrouw Van der Linden. 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Sorry, voorzitter. Nee, dat zeg ik niet. Maar dit is natuurlijk, 

dit heeft natuurlijk natuurwaarde gekregen ooit in de afgelopen jaren en dan, dat is niet van 

oudsher een natuurgebied. Het was ooit gewoon een gebruiksgebied en daar is inderdaad 

een soort van natuur ontstaan die nu heel veel emotionele waarde oproept bij iedereen. En ik 

denk dat dat, dat dat niet terecht is. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: U zegt het al, u spreekt uzelf eigenlijk tegen. U zegt: ja, er is natuur 

ontstaan en er is natuurwaarde. Net zeg je nog: er is geen natuur. Bijzonder. Maar waar het 

om gaat is dat er in heel Nederland geen enkel natuurgebied nog is wat helemaal uit vrije 

natuur is ontstaan. Alles is begonnen met onze mensenhanden, want we hebben ook alles 

gesloopt in het verleden. En het geldt ook in dit gebied en waarom zullen we niet het unieke 

karakter wat het nu heeft, namelijk ook de donkerheid, de zwartheid en de rauwheid van het 

gebied behouden? En dat is ook natuur. 

De voorzitter: Afsluitend mevrouw Van der Linden. 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Ik denk dat dat uw persoonlijke mening is misschien. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Dank u wel. En daarom draag ik de idealen van D66 uit. 
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De voorzitter: Ik kijk even, is… Dan is het woord aan de fractie van de Partij van de Arbeid, de 

heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter, dank u wel. Aanwezigen en kijkers thuis en overal verder ter 

wereld zal ik maar zeggen. Voorzitter, namens de Partij-van-de-Arbeidfractie wil ik het wel 

bekennen: soms heb je als raadslid het gevoel dat je in het diepe springt en dat is wel van 

toepassing bij dit onderwerp denk ik. Want nee, we zijn niet allemaal ecologen, chemici of 

deskundigen op het gebied van de flora en fauna. En eigenlijk was dat in het diepe springen 

tot een paar dagen geleden bij de Partij-van-de-Arbeidfractie ook het geval nog steeds. En bij 

onze beslissing over het gebiedsvisie Driemark, en in bijzonder natuurlijk de verondieping van 

de kleiput, zijn veel woorden gevallen en ook in onze fractie is daar behoorlijk over van 

gedachten gewisseld. En wat moet je dan doen als je toch het gevoel hebt dat je er nog niet 

helemaal uit bent? Gewoon nuchter de feiten nog eens op een rijtje zetten en jezelf wat 

vragen stellen. Dit leidde bij onze fractie uiteindelijk tot de volgende vragen aan onszelf. Eerst 

over de insprekers en de omwonenden. We hebben het er al vaker over gehad maar ik zeg 

het toch nog maar even een keer: was de communicatie van de gemeente voldoende en 

adequaat? Nee, absoluut niet. En ik kan de mensen die hier niet dagelijks op de tribune zitten 

zeggen dat dat een item is wat de afgelopen jaren al vaker is teruggekeerd dat de 

communicatie met belanghebbenden beter moet. De volgende vraag: heeft dit gebied, want 

we hebben het nog steeds over de gebiedsvisie. Daar hoorde ik mevrouw Ten Dolle, want u 

zegt: die kleiput moet losgekoppeld worden. Maar ondertussen heeft u over de gebiedsvisie 

eigenlijk nauwelijks iets gezegd. Heeft het gebied een visie nodig? 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter, ik wel even de heer Zuiderveld meegeven dat helemaal aan 

het begin van mijn betoog ik heb aangegeven dat ik de rest van de gebiedsvisie een prima 

plan vindt. 

De voorzitter: Mijnheer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Heeft het gebied een visie nodig? Nee, het moet natuurlijk niet. Mevrouw 

Van Harten van WB heeft volgens mij een paar maand geleden al eens gezegd: het moet 

niet, het kan wel. Hè? Leuke dingen voor de mensen. En hoewel het huidige plan nog globaal 

is en vooral beeldend, zijn wij enthousiast. Wat ons betreft houden we ook die uitkijktoren erin 

want een beetje ambitie en een beetje streven voor de toekomst, dat mag best. In elk geval 

de huidige natuurwaarde en de algehele aanblik van het gebied op dit moment mag zeker 

wel, laten we een mooi woord gebruiken, een revitalisering hebben. Dan een andere vraag: is 

het onethisch om een deel van de kosten te dekken met een sigaar uit eigen doos? Zijnde het 

licht verontreinigde afval dat dus nu in de kleiput verdwijnt. Voorzitter, dat is het volgens ons 

niet. Nee, het is niet onethisch. Je zou het misschien zelfs wel slim en ethisch kunnen 

noemen. Vooropgesteld dat de controle niets te wensen overlaat en het absoluut geen gevaar 

oplevert wat daar gebeurt. En er niet, wat je in andere delen van het land toch echt hoort, 

koelkasten en plastic zakken worden gedumpt clandestien, vinden wij deze oplossing wel 

heel ethisch. Want hoe ethisch is het om vervuilde grond naar een andere gemeente of een 

vuilverbrander te verplaatsen en andere mensen dus op te zadelen met onze vervuilde 

grond? Daarbij, geld dat we niet hoeven uit te geven is in het belang van heel Winterswijk, 

iedere Winterswijker. Dan een vraag: vinden wij de verkeersbewegingen die in het gebied 

gaan plaatsvinden acceptabel? Ja, voorzitter, ook dat vinden we. In ons drukke land is een 

zekere mate van overlast al snel niet te voorkomen als je plannen wilt realiseren. Zeker, de 

hele operatie van de verondieping neemt enige jaren in beslag. Maar zoiets is nou eenmaal 

inherent aan het uitvoering van ingrijpende projecten. Of die nou in de bebouwde kom 
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plaatsvinden of in het buitengebied. Bovendien, het bespaart ons heel wat fijnstof dat de 

vrachtwagens niet mijlenver naar andere oorden hoeven af te rijden met hun vracht. Vinden 

wij dan, en dat is misschien natuurlijk toch het belangrijkste punt, dat de milieuaspecten 

voldoende zijn geborgd? Voorzitter, wij kunnen als niet-ecologen en niet-chemici, niet anders 

dan afgaan op de beantwoording door het college. Vandaag kregen we nog een aanvullend 

antwoord, allemaal groene, gele, oranje en roze kleurtjes waarbij de roze kleuren als het goed 

is staat voor grond die niet in de kleiput verdwijnt. Voorzitter, aangevoerde grond wordt 

gecontroleerd is heel duidelijk door de wethouder te verstaan gegeven. Het waterschap kijkt 

mee en dat werd vandaag in De Gelderlander nog eens een keer bevestigd. Enige zorg 

hebben we ook nog wel maar daarover zo nog wat meer. Krijgt de kleiput door de 

verondieping waardevollere natuurwaarde? Zoals gezegd, we zijn geen ecologen. En daar 

wordt verschillend over gedacht. Ik hoor net mijnheer Wassink zeggen dat het per definitie 

betere natuurwaarde geeft. Onlangs nog stond te lezen dat de Radboud Universiteit daar toch 

wel enige twijfel over heeft en nog een uitgebreid onderzoek naar gaat doen. 

De heer Wassink: Voorzitter? 

De heer Zuiderveld: Ja? 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Volgens mij word ik hier verkeerd aangehaald. Ik heb gezegd: in zijn 

algemeenheid is verondiepen van waterplassen positief voor de natuur, in zijn algemeenheid. 

De heer Zuiderveld: Nou ja, maar… 

De voorzitter: De heer Zuiderveld.   

De heer Zuiderveld: oh sorry, ja. Maar zelf die algemeenheid wordt, door de hoogleraar die 

daar aan het woord komt, toch wel iets betwist. Maar bijvoo.., maar daar ging het ook 

trouwens wel om gewone plassen, dus of dat dan ook voor kleiputten geldt is vers twee. Maar 

goed, afgaande op het gepubliceerde ecologische rapport oordelen wij in ieder geval dat die 

milieuaspecten en die natuurwaarden wel geborgd zijn. Daarnaast schreef een erkend 

natuurdeskundige in onze gemeente onlangs dat de kleiput over vele jaren, want zolang 

neemt het natuurlijk allemaal wel in beslag, weer de waarde terug zal hebben die het in de 

jaren 60,70 had. Kortom, ook in dit opzicht zijn wij overtuigd en ja, ook de jaren 60 en 70 was 

het al met mensenhanden gemaakt dus dat blijft zo. Tot slot nog enkele prangende vragen de 

Partij-van-de-Arbeidfractie. Ik lees her en der dat in de wetgeving staat dat dit soort grond 

toch bodemvreemd materiaal mag bevatten. Is dat nu wel of niet zo? Dus met andere 

woorden: kunnen wij er zeker van zijn, ik hoor de SP net inspreken met kwik en asbest en zo 

noemen. Kunnen wij er zeker van zijn dat er geen roze grond in terechtkomt? Ja, ik wou ook 

nog de vraag stellen die mevrouw Ten Dolle stelde over de NS en de, de, de… En de claim. 

Maar heb ik waarschijnlijk ook dat laatste zinnetje niet helemaal goed, goed meegekregen. 

Dus ik neem aan dat ook dit helemaal van tafel is en dat we die verrassing nooit krijgen. Voor 

de duidelijkheid richting omwonenden en naar aanleiding van verhalen in de krant van 

vandaag begreep ik dat er toch nog wat discussie nog is over de periode waarin de 

werkzaamheden plaatsvinden in het jaar. Kunt u daar nog iets naders over zeggen? Heel 

belangrijk, hoe gaat u omwonenden nu op de hoogte houden en meenemen in het proces? 

Zodat zij wel weten wanneer het gaat gebeuren en niet verrast worden door op onverwachte 

momenten hele hordes vrachtwagens. En dan over de gebiedsvisie zelf: wanneer kunnen we 

een uitvoeringsprogramma verwachten? Want ik neem aan dat dat er nog komt want het, het 

voorliggende plan is natuurlijk redelijk globaal en wat dat betreft nog niet heel concreet. 
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Verder wil ik, maar dat moet ik heel eerlijk zeggen dat ik op het idee kwam door wat mevrouw 

Ten Dolle net zei: we hebben natuurlijk in Winterswijk meer kleiputten, bij de Italiaanse Meren 

dacht ik ook nog, ik weet niet of die diep of ondiep zijn. Zijn die ondiep of diep? Ondiep? Dus 

ik weet niet of er nog diepe, ik weet niet of er nog diepe kleiputten dus zijn. Maar mochten die 

er nog zijn, is het dan uit historisch oogpunt het waard om er dan toch eentje op z’n minst in 

de oorspronkelijke staat misschien te bewaren als, als herinnering aan een tijd van noeste 

arbeiders die stenen bakten en sjouwden? Verder, voorzitter, zijn we blij dat met 

visvereniging De Karper toch overleg wordt opgestart. We hadden wel daarbij nog een vraag, 

want tijdens de commissie Ruimte kwam ook aan de orde dat er vis al dan niet is uitgezet. Ik 

weet niet in hoeverre dat mag of is toegestaan? Maar wij zijn in ieder geval blij dat het 

gesprek gestart wordt. Verder, voorzitter, spreekt vanzelf dat wij de motie van GroenLinks en 

D66 niet zullen steunen. En mocht de beantwoording bevredigend zijn die nu volgt dan zullen 

wij het voorstel verder wel steunen. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel mijnheer Zuiderveld. Gaan we naar de GroenLinks fractie, mevrouw 

Zomer. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel, voorzitter, dames, heren. Wat betreft GroenLinks, GroenLinks 

heeft er de afgelopen tijd ook wel bij de wethouder naar gevraagd om te gaan kijken of het 

niet mogelijk zou zijn in plaats van te verondiepen om toch de kleiput diep te laten ten 

aanzien van de waterbufferring. Als u kijkt dat we de afgelopen maanden zo’n intens droge 

periode hebben gehad en je hebt daar een put liggen waar zoveel water in zit wat je kan 

gebruiken om landbouwgronden mee te gaan besproeien in droge tijden. Want wie zegt dat 

dit niet de eerste maar de eerste is van een reeks zomers die zo droog kunnen zijn? Wat 

betreft is ook zo’n kleiput, zo’n waterbuffer bijzonder goed om ook te gebruiken als brandkolk 

voor de brandweer. Dus wat dat betreft, buiten de rest van de gebiedsvisie om, wat er goed 

uitziet, zijn wij het er gewoon niet mee eens om de kleiput te gaan verondiepen. Met name 

ook om die redenen en vandaar ook dat we aansluiten bij de motie van D66 omdat stuk van 

de kleiput nu uit de besluitvorming van de gebiedsvisie te laten zodat we toch nog eens 

kunnen gaan kijken of er nog andere mogelijkheden zijn voor wat betreft de kleiput. 

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Wassink. 

De heer Wassink: Mag ik aan mevrouw Zomer vragen: stelt u nou meer waarde aan de 

landbouwgrond dan aan de natuurontwikkeling? Want op.. 

De voorzitter: Mevrouw… 

De heer Wassink: Op het moment dat u de landbouwgrond gaat bevloeien met water uit de 

kleiput gaat u het niveau naar beneden halen en dan verdroogt het bos in de omgeving. 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Ik denk dat we heel goed moeten kijken, juist ook de afgelopen periode dat 

de boeren enorm veel problemen hebben gehad om hun landbouwgronden te kunnen 

gebruiken, juist ook door die enorme droge periode. En wat ik al zei, dit zal zeker niet de 

laatste keer zijn dat het zo droog is. Het is ook belangrijk dat het voedsel kan groeien op de 

landbouwgronden. Dus als het nodig is zou je daar gebruik van kunnen maken om het op die 

manier toch te bevloeien. 
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De heer Wassink: Mevrouw zomer, u geeft… 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: …geen antwoord op mijn vraag. Ik vraag: stelt u landbouwgrond boven een 

natuurwaarde? 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Ik stel voedsel in dat geval boven het water. Dat is belangrijk. Ik vind dat u 

nou wel een hele suggestieve vraag gaat stellen om te proberen om daar antwoord op te 

krijgen. Maar daar gaat het niet om. 

De heer Wassink: Voorzitter? 

Mevrouw Zomer: Je kunt gewoon op die manier ook een kleiput, waar zoveel water in zit en 

die zo diep is, die kan je ook prima gebruiken om inderdaad als een soort waterbuffer te gaan 

functioneren. 

De voorzitter: Mijnheer Wassink. 

De heer Wassink: Volgens mij stel ik geen suggestieve vraag want er is heel duidelijk 

aangegeven: als het waterpeil wordt verlaagd in de kleiput, is dat slecht voor het aanliggende 

bos. Daarom wordt het ook verondiept in den natte. Maar u wilt het waterpeil wel verlagen. 

Wat als u het gaat bevloeien met het water dan verlaagt het waterpeil. Dus dat gaat ten koste 

van de natuur. Dus daarom stel ik de vraag: gaat u voor het bevloeien van landbouwgrond 

boven de natuurwaarden in het bos? 

Mevrouw Zomer: Als je door… 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Als je door verdroging moet gaan kiezen, dan kies je toch voor voedsel. 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Dank u, het antwoord is helder: ja dus. 

De voorzitter: Ja, mevrouw Zomer gaat door. 

Mevrouw Zomer: Dit was eigenlijk al voldoende. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Zomer. Gaan we afsluitend naar de VVD fractie. 

Mevrouw Van der Linden en u heeft uw maidenspeech, dus veel succes daarmee. 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Dank u wel, dank u wel. Dank u wel, voorzitter. Geachte 

aanwezigen in de zaal. Ja, wij hebben eigenlijk niet zo’n heel lang verhaal want de VVD die 

steunt het college volledig in het plan voor de herinrichting van de kleiput. En we hebben er 

het volste vertrouwen in dat het waterschap de waterkwaliteit blijft bewaken door middel van 

bemonstering van de te storten grond. En dat er in de sociale media met regelmaat geluiden 

te horen zijn al zou de gemeente zwaar vervuilde grond willen dumpen en daar bij de natuur 

die nu aanwezig is om zeep willen helpen, dat is heel erg jammer. Wellicht is er wel in het 

verleden te weinig met de buurtbewoners gecommuniceerd, dat is niet meer terug te draaien, 
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maar daaruit kan alleen maar lering worden getrokken. Maar als de wethouder nu tekst en 

uitleg wil geven, wordt hij keer op keer door de buurt kleiput afgewezen. De laatste keer moet 

iedereen uit de buurt overdag werken lezen we dan op Facebook. We zijn van mening dat de 

wethouder en de betrokken ambtenaren meer respect verdienen op Facebook. De VVD wil 

uiteraard ook niet dat de vervuilde grond in de kleiput komt. Maar we hebben het volste 

vertrouwen in de wethouder dat hij erop toeziet dat er geen andere grond in de kleiput zal 

worden gestort dan toegestaan, maar dat de grond is bemonsterd en goed bevonden door 

het waterschap. Daarnaast voorzitter, denken wij dat met de uitvoering van de gebiedsvisie 

de toeristische aantrekkingskracht van Winterswijk nog verder vergroot wordt en dat ook 

meer Winterswijkse inwoners zelf kunnen genieten van dit mooie stukje buitengebied dat 

straks nog mooier wordt. De VVD hoopt ook dat de fracties van D66 en GroenLinks wel een 

goed financieel plan hebben als de verondieping niet door zou gaan. En is er ook over 

nagedacht waar dan de grond die nog op het spoor-emplacement ligt heen moet gaan? Wij 

denken van niet. Daarom kunnen wij als VVD fractie ook niet instemmen met de motie van 

D66 en GroenLinks. Dat is het. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Van der Linden. Gaan we daarmee naar de termijn van 

de wethouder. Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Dank u wel, voorzitter. Geachte leden van de raad en overige aanwezigen, 

dank u voor de complimenten voor het plan en voor het grote deel, overgrote deel van de 

leden van de raad voor het steunen van het plan. Het is een mooi plan waarbij we Winterswijk 

aantrekkelijker maken en met meer recreatieve voorzieningen en meer natuur en meer 

biodiversiteit. Ik heb mij de afgelopen tijd verbaasd over de heftigheid van de reacties. Het 

voorstel voor de ondieping heeft alle inspraakprocedures doorlopen en daarbij heeft geen 

enkele natuur- of milieuorganisatie bezwaar gemaakt. En er wordt gesteld: de democratie is 

buitenspel gezet. Dat is absoluut niet het geval. Het bevoegd gezag is het waterschap en het 

waterschap heeft een gekozen AB, een algemeen bestuur. Dus de democratie is absoluut 

niet buitenspel gezet. En het waterschap heeft dit plan gekeurd. Nou, de discussie over de 

insprekers die hebben we volgens mij vaker gehad, dus ik zou mij eigenlijk nu richten dan op 

de vragen van de raadsleden. Ik begin dan bij de oproep om de gegevens van de monsters 

op een website te zetten. Nou, dat lijkt me goed. Transparantie is altijd goed. Dus ik stel voor 

dat we dat, gaan kijken hoe we dat gaan inrichten. Maar op zich lijkt me dat een goeie zaak. 

De bestrijding van de Japanse duizendknoop, nou die zal gewoon volgens, gestort worden op 

de manier waarop de Japanse duizendknoop gestort moet worden, met, zodat hij niet de 

omgeving verontreinigd. En dus in die zin is ook het inrichtingsplan dat stelt gewoon eisen 

hoe het moet. Bijvoorbeeld ook, er wordt gesteld: een advies van glooiende oevers. Nou, het 

is geen advies over glooiende oevers, het is gewoon een verplichting van glooiende oevers 

en twee steile oevers. Zoals het plan, zoals het is ingediend bij het waterschap, zo moeten we 

het ook uitvoeren en daar houdt het waterschap ook toezicht op. De ruimte voor de vissers, 

dat heb ik inderdaad, dat hebt u inderdaad gezien. En daar wil ik wel opmerken dat de 

inspreker voor vanavond, de vriendengroep Karpervissers, dat is niet dezelfde groep als 

hengelsportvereniging, of de WHV De Karper. Dus dat is echt wel een andere groep. En nou, 

u hebt de mail gezien, de secretaris van De Karper die is blij met ons aanbod en die heeft er 

vertrouwen in. Even kijken. Nou, en dan vind ik het wel jammer dat D66 stelt dat het is 

begonnen met, het geld, een financiële reden om zo goedkoop mogelijk van onze grond af te 

komen. Maar dat is dus absoluut niet waar. Het is echt begonnen met de aanvraag… 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter? 

De heer Elferdink: … van Platform Natuur en Landschap. 
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De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ik heb nooit gezegd dat dit een goedkope manier is, of dat de financiële 

prikkel de manier is, om de grond weg te stoppen. Ik heb alleen gezegd dat de grond die erin 

gaat of het verondiepen zelf, dat dat de financiële prikkel is geweest die het project mogelijk 

maakt voor de hele gebiedsvisie. 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Wat u nu zegt, dat klopt. Maar u gaf, in uw eerste termijn gaf u aan dat de 

financiële prikkel de aanleiding is geweest om te gaan verondiepen, en dat is absoluut niet 

waar. Het is echt begonnen met de aanvraag van Platform Natuur en Landschap. 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Dat klopt, dat zei ik inderdaad ook in mijn eerste termijn, of in mijn eerste 

betoog, dat de financiële prikkel is geweest om, het verondiepen de financiële prikkel is 

geweest. U suggereerde net dat ik heb gezegd dat het grond storten dat dat de financiële 

prikkel is geweest en dat daarom goedkope manier is geweest. Dat heb ik nooit gezegd. 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Nou, volgens mij heb ik net duidelijk gezegd dat gewoon de, het initiatief 

komt van Platform Natuur en Landschap en dat is de aanleiding geweest om te kijken naar 

het verondiepen. Dan wordt ook hier weer gesteld dat communicatie niet adequaat is. Dat 

vind ik wel een lastig verhaal. Ik zal niet zeggen dat de communicatie altijd goed gaat, zeker 

niet. Maar in dit geval is er alles aangedaan om de communicatie wel goed te doen. En 

communicatie moet wel van twee kanten komen. En op het moment dat mensen niet willen 

communiceren, ja en dan het antwoord niet krijgen of een antwoord krijgen wat men niet wil 

horen, dan vind ik het toch te makkelijk om te zeggen dat de communicatie niet goed is 

geweest. Ja, de communicatie is misschien wel niet goed geweest maar dan is wel de vraag 

waardoor dat komt dat die communicatie niet goed is geweest. En ik denk dat dit juist een 

dossier is waar ook gewoon veel inzet is geweest, er zijn om maar er zijn charettes 

georganiseerd. Maar als mensen dan weigeren te komen en weigeren in gesprek te gaan, 

dan wordt het wel lastig. Dan de vraag over bodemvreemd materiaal. Nou, industriegrond, u 

hebt de omschrijvingen ook gezien, daar mag een minimale hoeveelheid bodemvreemd 

materiaal in zitten maar dat is beton of baksteen. En als we het nou hebben over baksteen 

wat erin zit, dan is het toch wel bijna weer circulair. En dan de periode waarover gestort mag 

worden. Dat is een periode van drie weken in het voorjaar en drie weken in het najaar, dan 

mag er verondiept worden. Dan de vraag… 

De heer Zuiderveld: Voorzitter, mag ik daar even nog… 

De voorzitter: Mijnheer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Ja, er stond vandaag in De Gelderlander iets over die periodes maart 

september maar dat het toch niet helemaal zeker was. Maar het is dus die drie weken 

voorjaar, drie weken najaar, dat is het verhaal? Maar dat kan dan ook april en oktober zijn, ik 

noem maar wat? 



Pagina 105 van 153 

 

De heer Elferdink: Ja, het gaat er met name om dat de natuur niet verstoord wordt. 

De heer Zuiderveld: Ja, oh tuurlijk, broedseizoen en dat soort dingen? 

De heer Elferdink: Ja. 

De heer Zuiderveld: Ja, oh ja. Oké. Nee, is helder. Ja. 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Dan de vragen over waterbuffering. Ja, u kunt wel kiezen, nou op zich is 

het natuurlijk een hele mooie suggestie. Maar op het moment dat het droog is, het eerste 

verbod wat er altijd is, is het verbod op het gebruik van oppervlaktewater. En dan kunnen we 

wel kiezen voor voedsel maar het voedsel wat daar rondom de kleiput groeit is voedsel voor 

koeien, dat is gras. Dan de gebruik als brandkolk. Nou, dat is juist ook een punt waarin het 

inrichtingsplan is opgenomen dat, dat dat mogelijk blijft. Er wordt een voorziening gecreëerd 

dat die kleiput wel als brandkolk kan worden blijven gebruikt. Dan komen we nu, wil ik 

eigenlijk de gevolgen van de motie schetsen. Als we als gemeente Winterswijk dezelfde 

recreatieve voorzieningen willen realiseren zonder natuur realiseren, zonder verondieping, 

dan komen we op een enorme investering en dan hebben we geen natuur- en biodiversiteit. 

Kortom, we gaan veel meer kosten maken met een plan, voor een plan met veel minder 

resultaat. En dat lijkt het college geen goed idee. Dus wij ontraden u deze motie. 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Kan de wethouder dan aangeven, en ik heb het dinsdag over die 

toekomst toen gehad, dat als over 10 jaar als onze nieuwe raad die hier zitten, dat die niet 

extra kosten maken omdat misschien wel mogelijk de gevolgen te moeten betalen? Kunt u 

dat garanderen dat dat niet geval is?  

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Er ligt een rapport en op basis waarvan het mag en nou, dan zijn de 

risico’s nihil. En dan kunt u zeggen: ja, kunt u het garanderen? Ja, kunt u garanderen dat een 

gebouw niet in brand vliegt? Ja, als je het niet bouwt, komt er nooit brand. Ja, dus, dus in die 

zin… 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

De heer Elferdink: Er zijn gewoon heel duidelijk normen gesteld en het waterschap controleert 

dat en als wij er geen verontreinigde grond ingebracht wordt, zal het water niet 

verontreinigen. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter,  nog wel even de vraag wat ik in de eerste termijn heb 

aangegeven: vindt u dit ook wenselijk? U geeft aan: ja, er zijn rapporten, het mag allemaal. 

Dat klopt. Dat hebben wij ook gezien wat er allemaal mag. Maar vindt u het, ze.., vin.., kunt u 

echt hier met droge ogen zeggen dat u dit wenselijk vindt, of in ieder geval het college, sorry. 

De voorzitter: De wethouder. 
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De heer Elferdink: Ja, ik denk dat dit een heel mooi plan is. Als ik daar ben en ik zie een, ja 

een steile oever zonder enige begroeiing en ik ... En als je dan voor ogen haalt hoe het zou 

kunnen worden met een rietzomen eromheen aan de noordzijde waar de zon op schijnt en 

waar je dan allerlei vogels ook inziet en andere insecten ziet en meer amfibieën, nou dat lijkt 

me mooier dan een kale rand met een beetje gras erop. 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Mooi vinden is wat anders als wenselijk vinden. U vindt het dus 

wenselijk? Ja of nee? 

De voorzitter: Het woord is aan de wethouder. 

De heer Elferdink: Ja, ik dacht dat dat wel duidelijk was. Ik vind het zeker wenselijk. 

De voorzitter: Daarmee sluiten we… 

De heer Zuiderveld: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Als ik tel, volgens mij had ik nog drie vragen staan. 

De heer Elferdink: Oh, oké. 

De heer Zuiderveld: Even, want de vraag was onder meer hoe omwonenden op de hoogte 

gehouden worden van het proces.  

De heer Elferdink: Oh, oké. 

De heer Zuiderveld: Of en zo ja wanneer we ongeveer een uitvoeringsprogramma van de 

gebiedsvisie kunnen verwachten? En of er nu nog kleiputten met historische waarde in 

Winterswijk zijn eigenlijk? Want ik begreep uit gefluister dat ze allemaal wel verondiept zijn. 

Maar mocht er nog één zijn of het dan de moeite waard is om die toch te behouden?  

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Er is in ieder geval nog één kleiput, maar daar is men nog in aan het 

graven. Dus daar kunt u ook zeker zien hoe het er uitziet. Even kijken, en de andere vraag, 

dan ben ik, de vragen ervoor… 

De heer Zuiderveld: Het uitvoeringsprogramma en hoe de omwonenden op de hoogte worden 

gehouden. 

De heer Elferdink: Ja. Er wordt gewerkt samen met omwonenden, er is een werkgroep met 

mensen met, die kijkt naar het inrichtingsplan. En daar zitten omwonenden, er zijn 

omwonenden die in die werkgroep zitten. Dus zal er weer over gecommuniceerd worden. Ja 

goed, de inrichting duurt, is gewoon een periode van 10 jaar en dat is ook gewoon 

gaandeweg wordt er gewoon, worden er plannen gemaakt. Dus. Ja? 

De voorzitter: Daarmee zijn de vragen van u beantwoord, mijnheer Zuiderveld? 
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De heer Zuiderveld: Nou ja, of er nog een uitvoeringsprogramma komt en wanneer dat dan 

verwacht kan worden? Want het plan wat er nu is, is redelijk, ja, vind ik in ieder geval redelijk 

globaal en beeldend. Of komt dat allemaal in stukjes naar ons toe, de uitvoering en de 

voortgang? 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Ja, de ontwikkeling wordt, u stemt nu voor een plan en waar de fietspaden 

precies komen te liggen, ja dat is werk in uitvoering. Ja, ik vraag me af of, ja als u het wilt 

weten, iedere keer daar een besluit over wilt nemen over waar de fietspaden precies komen, 

dan kan dat. Maar dat is eigenlijk gewoon echt de detaillering van hoe de plannen, waar het 

fietspad komt, waar komt de uitkijktoren, waar gaan we de steigers aanleggen. Dus, ja. Nee, 

er is nu een inrichtingsplan en het uitvoeringsplan dat wordt gewoon met omwonenden en 

dergelijke wordt dat steeds gemaakt. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ja, voorzitter, ik heb nog even een vraag. U gaf aan dat het een 

oorspronkelijk idee was van het Natuur en Landschap hè? Was het oorspronkelijke idee niet 

om dat, de kleiput te verondiepen met de grond uit de steengroeve en niet de grond waar we 

het nu mee doen? 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Het Platform Natuur en Landschap die kijken naar waar je mooie natuur 

kunt maken. En bij de steengroeve heb je, toen men daar begonnen is met kalkwinning is de 

bovenste laag zand is eraf geschraapt en die is verspreid in de omgeving. Dus heb je 

kalkrijke gronden daar in de omgeving en daar groeien hele bijzondere planten. Daarom is 

Willinks Weust, daar heb je het over rondom de steengroeve, is een natura 2000 gebied. 

Later is dat weer grond opgebracht, alleen dat is minder kalkrijke grond. En nu is, hebben ze, 

heeft het Platform Natuur en Landschap heeft het plan opgevat om die minder kalkrijke grond 

daar weer af te graven, schone grond, die minder kalkrijke grond daar af te graven en het 

Platform Natuur en Landschap zei ik daar creëer je bij de steengroeve mooiere natuur en zij 

zien ook kansen bij de kleiput om die te verondiepen. Dus zij denken, voor hun is het ook een 

win-winsituatie, winnen bij de steengroeve en winnen bij de kleiput. 

De voorzitter: Daarmee is… Mevrouw Ten Dolle nog. Laatste vraag. 

Mevrouw Ten Dolle: Ja, ik heb nog een vraag. Ik heb in mijn betoog natuurlijk al gevraagd 

over die claim en het antwoord was ook al duidelijk, dat was mij even ontschoten, excuses 

daarvoor. Alleen wat ik me nog wel afvraag: waarom die haast, waarom moet het nu? En 

kunnen we niet nog even wachten? Want wat eerst het idee was tot maart of tot april, waarom 

is die haast? Want als die claim er niet ligt, waarom moet het dan nu? 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Het is geen claim maar een afspraak. En als gemeente willen wij ons 

graag aan onze afspraken houden. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle, afsluitend dan. 

Mevrouw Ten Dolle: wat zijn de gevolgen als we ons niet voldoen aan die afspraak? 
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De heer Elferdink: Dan ben je onbetrouwbaar. 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Oh sorry. Dan ben je onbetrouwbaar. 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ik heb geen vraag aan wethouder maar wel aan de heer Zuiderveld. We 

hebben elkaar een tijdje geleden gevonden denk ik bij de spoorwegovergangen. Toen was er 

inderdaad de betrokkenenparagraaf slecht ingevuld, daar waren we het helemaal mee eens. 

Maar in dit geval, want u had net ook eigenlijk een beetje een waardering over de 

betrokkenparagraaf. Maar zoals u ook in het betoog van mevrouw Van Harten hoorde, en ook 

van de wethouder, legt er in dit geval ook wel een beetje anders. Moet u ook niet erkennen 

dat hier ook wel, dat de betrokkenenparagraaf hier toch beter ingevuld is dan bijvoorbeeld bij 

de overwegen en dat hier ook wel gekeken moet worden naar eerlijke manier van omgaan 

met elkaar, gemeenten en betrokkenen? 

De heer Zuiderveld: Nou ja, het is… 

De voorzitter: De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Het is natuurlijk absoluut zo, daar hebt u gelijk in, de liefde moet van 

twee kanten komen. En als kennelijk het ambtelijk apparaat en het college voldoende hebben 

gedaan om mensen erbij te betrekken en ze komen niet, of ze willen niet komen of 

meepraten, ja dan houdt het inderdaad op. Maar aan de andere kant constateer ik wel dat dit 

soort, misschien moeten we daar ook eens over nadenken, dat als we de 

betrokkenenparagraaf niet goed invullen, dat we wel hele grote democratische betrokkenheid 

zien vaak daarna, want dan komen mensen wel in het geweer. Dus ik wil ook alle mensen die 

zich hiermee bemoeien, en zonder cynisch te zijn, bedanken, maar ik moet wel wat de heer 

Elferdink ook zei, ja, meepraten en meegeven is niet per definitie gelijk krijgen en daar zit 

natuurlijk vaak de frustratie in, dat begrijp ik ook wel. Maar in ieder geval, fijn dat er heel veel 

mensen uiteindelijk toch mee gesproken en meegedacht hebben. 

De voorzitter: Dank u wel. Daarmee kijk ik even naar de kant van de raad. Is er na deze 

termijn en de uitgebreide commissiebehandeling nog behoefte aan een tweede termijn over 

dit onderwerp? Dat is niet het geval. Dan gaan we over tot besluitvorming. En er is hoofdelijke 

stemming aangevraagd, over zowel de motie als het voorstel zelf. En daarvoor trekken we de 

primus en dat is nummer acht… Mijnheer De Roos. Geef ik het woord aan de griffier. 

De griffier: De heer De Roos? 

De heer De Roos: Tegen. 

De griffier: Mevrouw van der Linden? 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Tegen. 

De griffier: De heer Voogt? 

De heer Voogt: Voor. 
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De griffier: Mevrouw Ten Dolle? 

Mevrouw Ten Dolle: Voor. 

De griffier: Mevrouw Van der Meulen? 

Mevrouw Van der Meulen: Tegen. 

De griffier: De heer Wassink?  

De heer Wassink: Tegen. 

De griffier: Mevrouw Klein Gunnewiek? 

Mevrouw Klein Gunnewiek: Tegen. 

De griffier: De heer Jonker? 

De heer Jonker: Tegen. 

De griffier: De heer Tannemaat? 

De heer Tannemaat: Tegen. 

De griffier: Mevrouw Elsinghorst? 

Mevrouw Elsinghorst-Van Dinteren: Tegen. 

De griffier: Mevrouw Prinsen? 

Mevrouw Prinsen: Tegen. 

De griffier: De heer Zuiderveld? 

De heer Zuiderveld: Tegen. 

De griffier: Mevrouw Zomer? 

Mevrouw Zomer: Voor. 

De griffier: Mevrouw Poels? 

Mevrouw Poels-Boland: Tegen. 

De griffier: De heer Johannis? 

De heer Johannis: Tegen. 

De griffier: Mevrouw Van Harten? 

Mevrouw Van Harten: Tegen. 

De griffier: De heer Te Gronde? 
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De heer Te Gronde: Tegen.  

De griffier: Mevrouw Schepers? 

Mevrouw Schepers-Janssen: Tegen. 

De griffier: De heer Vuijk? 

De heer Vuijk: Tegen. 

De griffier: Mevrouw Van der Vinne? 

Mevrouw Van der Vinne: Tegen. 

De griffier: De heer Te Selle? 

De heer Te Selle: Tegen. 

De voorzitter: 18… 18 tegen, 3 voor, motie is verworpen. Breng ik het voorstel zelf in 

stemming, dat doen we op dezelfde manier. Is het woord aan de griffier. 

De griffier: De heer De Roos? 

De heer De Roos: Voor. 

De griffier: Mevrouw Van der Linden? 

Mevrouw Van der Linden-Plass: Voor. 

De griffier: De heer Voogt? 

De heer Voogt: Tegen. 

De griffier: Mevrouw Ten Dolle? 

Mevrouw Ten Dolle: Tegen. 

De griffier: Mevrouw Van der Meulen? 

Mevrouw Van der Meulen: Voor. 

De griffier: De heer Wassink?  

De heer Wassink: Voor. 

De griffier: Mevrouw Klein Gunnewiek? 

Mevrouw Klein Gunnewiek: Voor. 

De griffier: De heer Jonker? 

De heer Jonker: Voor. 

De griffier: De heer Tannemaat? 
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De heer Tannemaat: Voor. 

De griffier: Mevrouw Elsinghorst? 

Mevrouw Elsinghorst-Van Dinteren: Voor. 

De griffier: Mevrouw Prinsen? 

Mevrouw Prinsen: Voor. 

De griffier: De heer Zuiderveld? 

De heer Zuiderveld: Voor. 

De griffier: Mevrouw Zomer? 

Mevrouw Zomer: Tegen. 

De griffier: Mevrouw Poels? 

Mevrouw Poels-Boland: Voor. 

De griffier: De heer Johannis? 

De heer Johannis: Voor. 

De griffier: Mevrouw Van Harten? 

Mevrouw Van Harten: Voor. 

De griffier: De heer Te Gronde? 

De heer Te Gronde: Voor. 

De griffier: Mevrouw Schepers? 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voor. 

De griffier: De heer Vuijk? 

De heer Vuijk: Voor. 

De griffier: Mevrouw Van der Vinne? 

Mevrouw Van der Vinne: Voor. 

De griffier: En de heer Te Selle? 

De heer Te Selle: Voor. 

De voorzitter: 18 voor, 3 tegen, het voorstel is aangenomen. 
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C.1 Programmabegroting 2019-2022 (tweede termijn en besluitvorming) 

De voorzitter: Gaan we daarmee naar het volgende agendapunt maar ik wil graag de mensen 

op de publieke tribune die voor dit agendapunt zijn gekomen de gelegenheid geven om 

eventjes naar buiten te gaan. Dus ik schors de vergadering voor 5 minuten. 

(Schorsing) 

De voorzitter: Mag ik u allemaal verzoeken om uw plaatsen weer in te gaan nemen? Dan 

heropen ik deze vergadering. Gaan we door met de hervatting van het agendapunt 

programmabegroting 2019-2022 en geef ik als eerste voor de tweede termijn aan de kant van 

de raad het woord aan de heer Wassink namens de CDA fractie. 

De heer Wassink: Dank u wel, voorzitter. Geachte aanwezigen, mensen thuis. In de eerste 

termijn heb ik namens het CDA onze visie gegeven op de eerste begroting van dit nieuwe 

college. In deze tweede termijn wil ik namens het CDA reageren op de vragen en antwoorden 

uit de eerste termijn en zal ik tevens ingaan op de verschillende moties en amendementen op 

hetgeen van wat uit andere fracties is ingebracht. Even een algemeen punt. Het zal 

misschien zijn opgevallen dat het CDA bij de moties relatief weinig als mede-indiener staat 

genoteerd. En dat is het gevolg van de onervarenheid van deze fractievoorzitter waardoor we 

er dus gewoon te laat af en toe mee kwamen aanzetten. Toen kon het al niet meer. Dat 

neemt niet weg dat het CDA verschillende moties wel volop zal steunen en daar zal ik nu 

verder op ingaan. Ten aanzien van de duurzaamheidsopgaven zijn we verheugd om te horen 

dat de wethouder het gesprek met de woonplaats opnieuw aangaat om ervoor te zorgen dat 

het tempo, dat ze het tempo gaan opschroeven in het verduurzamen van hun 

woningvoorraad. Iedereen moet een tandje bijzetten om 2030 te halen en dus ook de 

woonplaats. Dit neemt niet weg dat het CDA er nog niet helemaal gerust op is, op de 

uitkomst. Gezien de eerdere uitspraken van de woonplaats dat zij uitgaan van 2050. We 

zullen dit dus nauwlettend blijven volgen. In die zin zijn we dan ook blij met het antwoord van 

het college dat de wijkaanpak wordt versneld door ook met buurten en wijken in gesprek te 

gaan en deze te ontzorgen. Het college geeft aan dit te willen doen via een constructie met 

zogenaamde ESCO’s en een innovatieve aanpak voor inwoners die een investering in 

duurzaamheidsmaatregelen niet gefinancierd krijgen. Hoe dit er precies uitziet is het CDA nog 

niet helemaal duidelijk, maar wij gaan er vanuit dat het college dit uitgebreid zal toelichten 

aan het eind van dit jaar bij de uitvoeringsagenda voor de energietransitie, als die in de raad 

wordt besproken. Of deze constructie een energiefonds overbodig maakt kan het CDA 

daarom op dit moment moeilijk overzien. Graag horen we het college hierover. Voor alle 

duidelijkheid, principieel hebben wij niets tegen de energiefonds. Sterker nog, het staat 

opgenomen in ons coalitieakkoord en we zullen de motie van het WB, motie 12 is dat, dan 

ook steunen. Het gaat het CDA dan ook niet zozeer om de constructie maar vooral om het 

doel: de energietransitie zo goed mogelijk faciliteren. En daarnaast moeten we de juiste 

koppeling maken tussen duurzaamheid en de bestrijding van armoede. Het is ook belangrijk 

om de inwoners en voor de inwoners in beeld te brengen hoe ver we nu zijn met het 

energieneutraal Winterswijk in 2030. Dus daarom steunen we ook de motie van Winterswijks 

Belang, dat is motie 7, voor een digitaal informatiebord. En ook het amendement van D66 dat 

wij als gemeente een voorbeeldfunctie hebben, dat omarmt het CDA ook volledig. Met de 

aankondiging van de uitvoeringsagenda voor de energietransitie in december verwachten wij 

dat een motie van GroenLinks over een uitvoeringsprogramma, dat is motie 17, overbodig zal 

zijn. Maar we wachten eerst even de reactie van het college erover af. Groene schoolpleinen 

horen ook bij een duurzaamheid en klimaat en daar zijn wij als CDA dan ook helemaal voor. 

Het college heeft hiervoor al € 15.000 opgenomen in de begroting en als CDA lijkt ons dat 

voorlopig voldoende om met een of twee schoolpleinen van start te kunnen gaan om deze te 
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vergroenen. Zeker als je rekening houdt dat de provincie dit bedrag fors gaat ophogen. Dat is 

een mooi startkapitaal. Als het een succes is dan kunnen we de initiatieven de komende jaren 

zeker een vervolg geven. De betekent dus ook dat wij de motie van D66 mede zullen 

indienen. Een belangrijke sleutel om uit de armoede te komen is een reguliere baan. Als CDA 

vinden we het een knappe prestatie als het de komende jaren lukt om het aantal mensen in 

de bijstand met 15% te verminderen. Zoals de wethouder ook aangaf hebben we te maken 

met een grotere instroom, dus de opgave is niet eenvoudig. Om dan nu op voorhand deze 

afname al in te boeken en het geld weg te halen bij de mensen in de bijstand en in te zetten 

voor huizenbezitters… 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, volgens mij is er toch sprake van een misverstand, want u zegt: het 

weg geld weghalen bij de mensen met een bijstand. Maar dat is dus niet het geval. Mensen 

die werk hebben die hebben geen bijstand dus daar hoef je ook geen bijstandsuitkering weg 

te halen. 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Nou, volgens mij had ik u wel goed begrepen, u wil die 15% al inboeken. U 

zegt: er wordt 15% wordt bespaard omdat je minder mensen in de bijstand hebt zo meteen, 

15%. 

De voorzitter: Ja, mijnheer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, kijk die 100 mensen die u met die 15% zeg maar aan het 

eind van deze periode uit de bijstand wilt hebben zeg maar, dat zijn er dus 25 per jaar. Nou, 

volgens mij bent u al een tijdje bezig met uw coalitie, dus ik denk dat er al heel wat 

uitgestroomd zijn. Dus als we nou nog even een beetje daar gas opgeven, dan moet het toch 

lukken om in 2019 toch een 20, 25 mensen extra aan het werk te hebben en dat geld spaar je 

dus uit. Dus volgens mij kom je dan redelijk in de buurt van het bedrag van € 215.000 wat we 

in 2019 structureel extra nodig hebben zonder de ozb en de leges te verhogen. 

De voorzitter: Mijnheer Wassink. 

De heer Wassink: Maar u gaat hier op voorhand al in boeken. En het even bezig, wij zijn vier 

maand, het nieuwe college is vier maanden bezig hè? Dus even, dat is inderdaad heel even. 

De heer Te Gronde: Nou, voorzitter… 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Volgens mij barst dit college van ambitie en ik kan me toch niet 

voorstellen dat er nu vier maanden op de handen gezeten is in dit dossier. 

De heer Wassink: Zeker niet. 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter? Voorzitter? 
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De heer Wassink: Zeker niet, ik denk dat het college vol van start is gegaan, vol ambitie. En 

we gaan er ook vanuit dat we die 15% gaan halen, maar ik ben er niet voor om die 15% al op 

voorhand in te boeken en op voorhand weg te halen bij de mensen uit de bijstand naar de 

mensen met de huizen. 

De voorzitter: De heer Te Gronde, afsluitend. 

De heer Te Gronde: Ja voorzitter, ik vind het op zich wel raar dat wij dit niet kunnen 

voorstellen omdat dat dan zeg maar prematuur zou zijn. Maar u gaat wel uit van een 

woningstijging. Dus ja, dat weet u ook nog niet zeker. 

De voorzitter: Afsluitend de heer Wassink en dan gaan we daarna naar de heer Zuiderveld. 

De heer Wassink: Klopt, maar wij maken deze keuze, wij gaan niet op voorhand inboeken. 

Daar staan wij voor. 

De voorzitter: De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Ja voorzitter, ik wou graag de heer Te Gronde even meedelen dat het mij 

deugd doet dat hij in ieder geval duidelijk niet zo over de bijstand denkt als zijn 

fractievoorzitter in Den Haag, dus dat vind ik in ieder geval fijn. 

De voorzitter: Waarvan akte. Het woord is aan de heer Wassink. 

De heer Wassink: Nou, dit betekent dus ook, dat zult u begrepen hebben, dat wij het 

amendement van de VVD, nummer 4, dus ook niet zullen steunen. Nou, daarmee zijn we 

eigenlijk dus ook mooi bij de discussie over de ozb. Daar is ook al het een en ander over 

gezegd en deze coalitie heeft in het coalitieakkoord de keuze gemaakt om dat huidige tarief 

van de ozb voor vier jaar te fixeren. Nou, wij snappen de andere partijen misschien een 

andere keuze zouden hebben gemaakt, maar deze coalitie kiest hiervoor en wij hebben veel 

ambities die moeten we uiteindelijk ergens mee financieren. Winterswijkers krijgen daarmee 

ook op een andere manier weer terug. Dan betekent dat ook dat wij de motie van de VVD, 

nummer 22, ook niet zullen steunen. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, u zegt het is een keus om het tarief te fixeren. Dat, nou dat, elk 

college maakt natuurlijk keuzes dus dit kan er ook inderdaad één zijn. Alleen wat ik in de 

begroting in ieder geval lees is dat er nog heel veel ambitie in zit die nog niet financieel 

vertaald is. En de vraag is: wat doet u nu als we bij de volgende begroting of bij een 

tussentijdse begrotingswijziging inmiddels wel helder hebben dat, welk budget het is, en we 

komen dan nog steeds structureel tekort. Gaan we dan vervolgens het tarief dan nog weer 

verder verhogen of is die afspraak echt hard en dan gaan we ergens anders geld zoeken? 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Volgens mij, mijnheer de voorzitter, staan wij voor de keuzes die wij 

maken, dus ook als wij zeggen: wij fixeren het tarief. Dan fixeren wij dat. En fixeren is volgens 

mij fixeren, dus waarom zouden we daar van afwijken? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 
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De heer Te Gronde: Dus u geeft daarmee de garantie dat de komende vier jaar er niet 

gesleuteld meer gaat worden aan de ozb? 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: In het coalitieakkoord staat heel duidelijk dat wij voor vier jaar, en vier jaar 

is bij mij vier jaar, het tarief fixeren. 

De voorzitter: De heer Te Gronde, afsluitend. 

De heer Te Gronde: Dank u wel. 

De voorzitter: Mijnheer Wassink gaat door. 

De heer Wassink: In de eerste termijn komt op een aantal plekken de landbouw aan de orde 

en vanaf deze plaats wil ik dan toch graag een lans breken voor onze agrarische bedrijven. 

Zij investeren al jaren volop in duurzaamheid en maken de omslag naar natuur inclusieve 

landbouw en kringlooplandbouw. Dit neemt niet weg dat ook in deze sector nog veel werk 

moet worden verzet. Het illegaal rooien van landschapselementen past daar niet in. Dat hier 

stevig op wordt gehandhaafd vindt het CDA logisch. Wat wij echter niet zien zitten is dat 

agrariërs worden verplicht om landschapselementen die in het verleden zijn verdwenen, 

bijvoorbeeld legaal bij herverkavelingen, dat deze opnieuw moeten worden aangelegd. Dit 

betekent dus ook dat wij de motie hierover, dat is motie 14 van WB, in de huidige vorm niet 

kunnen steunen. De vrijwilligers zijn een belangrijke… 

Mevrouw Zomer: Voorzitter? Mag ik een vraag stellen?  

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Ik wou even een vraag stellen aan de heer Wassink. Gaat u in dit geval voor 

landbouwgrond of gaat u voor natuurontwikkeling? 

De heer Wassink: Ik denk dat wij in dit geval voor beide kunnen gaan. Ik zeg wat in het 

verleden is verdwenen, legaal is verdwenen in herverkavelingen, daarvan vinden wij niet dat 

wij het richting de agrariërs kunnen maken om die weer terug te plaatsen. 

Mevrouw Zomer: Dus gaat u voor landbouw of gaat u voor natuurontwikkeling? 

De heer Wassink: Dat zal ik uitleggen: ik ga voor beide. We kunnen best heel veel doen aan 

natuurontwikkeling. En we kunnen ook best meegaan in deze motie als die anders is 

geformuleerd. Als wij vooruitkijken dat we goed kijken dat wij niet langer 

landschapselementen laten verdwijnen. Dus goed handhaven bij illegale kap, dus voor natuur 

om het zo maar even te zeggen voor u. En gelijktijdig willen wij niet boertje pesten door 

elementen die in het verleden zijn verdwenen om die nu terug te plaatsen. Los van het feit of 

dat überhaupt al mogelijk is. 

Mevrouw Van Harten: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Van Harten. 

Mevrouw Van Harten: Voorzitter, u zegt dat wij niet boertje willen pesten. Dat willen wij ook 

niet. Er zijn natuurlijk heel veel mogelijkheden om juist boeren te stimuleren en te helpen om 

die landschapselementen die verdwenen zijn weer te herstellen, waar ook boeren profijt van 
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kunnen hebben. Dat is ook natuur inclusieve landbouw waar u ook voorstander van bent. Dus 

het gaat niet om boertje pesten, maar het gaat er wel om om te kijken waar je elementen kan 

versterken die wellicht misschien wel legaal verdwenen zijn, waarvan wij met elkaar zeggen: 

het zou mooi zijn als die terug kwamen. 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Ja voorzitter, als we de motie op die manier iets anders kunnen 

opschrijven, dan vindt u ons, het CDA, aan uw kant. 

De voorzitter: De heer Voogt. 

De heer Voogt: Ik lees hier dat er een herstelplan wordt opgesteld. En ik neem aan dat er bij 

planvorming er allerlei keuzes gemaakt wordt, dus het niet een honderd procent herstelplicht 

oplevert. Dus ik zie het probleem eigenlijk niet. 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Nou, zoals ik net al aangaf, door het net iets ander te formuleren kunnen 

wij best meekomen. Dus vooruit kijken wat we in de toekomst willen gaan doen. 

De voorzitter: We schorsen nog even, dus wellicht, kijken wat dat oplevert. De heer Wassink 

gaat door. 

De heer Wassink: Even kijken, waar ik was. Ja, de vrijwilligers zijn de belangrijke steunpilaren 

van de Winterswijkse samenleving. Het is goed om te horen dat het college dat onderschrijft 

en onze oproep overneemt om de vrijwilligers nog meer in schijnwerpers te zetten. 

Toezegging van de wethouder om dit nog hipper te doen dan via de gemeentepagina, 

bijvoorbeeld via een vlog. Nou, dat vinden wij een uitstekend idee en daarom hebben wij onze 

motie, dat is nummer 4, ook op dit punt aangepast. Ook zijn we verheugd met de toezegging 

van de wethouder dat er met de stichting Present zal worden gesproken over het voortzetting 

van de ondersteuning. En dat de wethouder ruimte zal zoeken binnen de begroting voor een 

bijdrage. Dat daarbij ook zal worden gekeken naar een nauwere samenwerking met de 

klussendienst, vinden wij een prima voorstel. Als CDA hebben we aangegeven dat we 

Boogiewoogie een belangrijke voorziening vinden. Een belangrijke voorziening voor onze 

muziekverenigingen. Of het Boogiewoogie helpt als de gemeente het pand aankoopt kunnen 

wij dit moment nog niet overzien. We gaan daarom mee in het advies van het college om 

deze suggestie mee te nemen bij de bespreking van de business case die binnenkort naar de 

raad komt. Ten aanzien van het afval hebben wij onze bezorgdheid over uitgesproken dat er 

steeds minder goed wordt gescheiden waardoor de kosten oplopen. Het is daarom goed om 

te horen dat er meer voorlichting gaat komen. Ook vindt het CDA het voorstel van D66 over 

afvaleilanden bij evenementen een prima idee en wij zullen die motie daarom ook mede-

indienen. Dat is motie 2. Er is het nodige gezegd inmiddels over veiligheid en veilige 

fietspaden. Als CDA zijn we blij met de toezegging van het college dat er al wordt gewerkt 

aan het toekomstbestendig maken van fietspaden en dat daar het onderzoek om meer harde 

fietspaden in kan worden meegenomen. Ook is het goed om te horen dat de wethouder in 

gesprek gaat met de provincie om ervoor te zorgen dat fietsers voorrang krijgen op alle 

rotondes in en aan de rand van de bebouwde kom. Wij zullen die discussie dan ook 

nauwlettend volgen. En als de nachttrein nog eens een keer als middel wordt ingezet om 

onze jongeren weer veilig thuis te krijgen, dat vinden wij ook dat een prima idee, dus ook die 

motie van WB steunen wij. Dat we ook goed rekening houden met mensen met een 

beperking spreekt voor zich. En dus ook de motie, dat is motie 3 van de PvdA over 
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toegankelijkheid, kunnen wij steunen. Ten aanzien van het buitengebied dienen wij samen 

met de VVD en D66 een motie in om bij het opstellen van de omgevingsvisie buitengebied, 

naast het eenvoudiger maken van boerderijsplitsing, extra aandacht te besteden aan andere 

woonmogelijkheden voor jongeren en jonge gezinnen om in het buitengebied te kunnen 

wonen. En nu we toch bij het bouwen zijn: het CDA is het een doorn in het oog dat daar waar 

bouwregels moedwillig worden overtreden achteraf vaak legalisatie plaatsvindt. Hierdoor 

lijken brutalen de halve wereld te hebben. En we dienen daarom ook de motie van de PvdA 

mede in dat er goed wordt onderzocht wat hiertegen gedaan kan worden. Het CDA is daarom 

blij dat de burgemeester heeft toegezegd dat hij in gesprek gaat met de officier van justitie om 

dit onderwerp een hogere prioriteit te geven bij het OM. Daar waar het gaat over versoepeling 

van het woningcontingent is een nieuwe motie, nummer 24, ingediend door de VVD. Graag 

zouden we eerst de reactie van het college willen afwachten want het CDA heeft vraagtekens 

of dit überhaupt kan. Het CDA heeft in de eerste termijn ook gezegd dat het belangrijk is dat 

de schoorsteen van Winterswijk moet blijven roken. Dat geldt voor onze agrarische en 

recreatieve bedrijven in het buitengebied, maar zeker ook voor het centrum en onze industrie. 

In de eerste termijn heeft het college al toezeggingen gedaan om de planvorming voor het 

Marktplein te versnellen. Dat is een prima voorstel. Zeker als ook daar nog eens de 

toegankelijkheid bij wordt meegenomen. Maar ook de motie van de VVD voor voldoende 

bedrijventerreinen voor onze lokale bedrijven, dat is motie 21, zullen wij steunen en mede-

indienen. Tot slot het onderwerp armoede. Volgens ons zijn alle partijen het er wel over eens 

dat dit bij de kern moet worden aangepakt. Als CDA vinden we het daarom dat je zo weinig 

mogelijk pleisters moet plakken. Als u het echter hebt over het bij de kern aanpakken dan 

vinden we de motie van de VVD, dat is motie 19, voor bijles en onderwijsondersteuning in het 

primair en voortgezet onderwijs, een prima voorstel. En het CDA zal deze motie daarom ook 

mede-indienen. Voor volwassenenonderwijs ligt dat wat betreft het CDA anders. Daar zijn al 

veel bestaande mogelijkheden voor bijscholing. En die motie van de VVD, dat is nummer 20, 

zullen wij dus niet steunen. Ook de kinderen goed bij de aanpak van armoede betrekken staat 

het CDA helemaal achter. Dus ook die motie, motie 8 van WB, steunen wij van harte. En nu 

we toch bij de kinderen zijn komen we ook bij motie 9 over het kinderpardon. Deze willen wij 

graag mede-indienen als we daaraan de oproep toevoegen voor een versnelde maar 

zorgvuldige procedure. En als allerlaatste, motie 1 van de Partij van de Arbeid over artikel 1 

van de grondwet wil het CDA graag mede-indienen. Hierbij ben ik gekomen aan het einde 

van de tweede termijn. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel, mijnheer Wassink. Dan is het woord aan de VVD fractie. De heer 

Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, geachte aanwezigen. Armoede moet je bij de bron 

aanpakken. Dat is dus zorgen voor werk waar natuurlijk primair het bedrijfsleven voor aan de 

lat staat. Maar ook zorgen dat je maximaal uit kinderen kunt halen op onderwijskundig 

gebied. 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Wist u dat er ook, even vragen aan de heer Te Gronde. Dat is altijd 

makkelijk gezegd hè, armoede en werk. Wist u dat er ook heel veel armoede is onder 

mensen die wel werken? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 
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De heer Te Gronde: Dat klopt, en er zijn ook mensen inderdaad die een AOW gerechtigde 

leeftijd hebben die armoede kennen. Dat klopt. Alleen wij focussen ons in dit betoog met 

name ook op arbeid omdat dat toch de basis is uiteindelijk voor je hele leven. Op het moment 

dat je een goeie opleiding hebt die aansluit met wat de arbeidsmarkt vraagt, dan genereert 

dat een goed inkomen. En een goed inkomen genereert doorgaans ook een betere pensioen, 

dus zo krijg je eigenlijk over de volledige lengte van iemands leven zeg maar, krijg je een 

hogere levensstandaard. En ook voor kinderen van gezinnen, het werkt gewoon overal door. 

Dus de basis eigenlijk om armoede tegen te gaan ligt toch in werk. 

De voorzitter: De heer Te Gronde gaat verder. 

De heer Te Gronde: Ja en nog even als aanvulling daarop. Kijk, we hebben natuurlijk ook te 

maken met situaties uit het verleden waar dat natuurlijk niet zo is. En daarom zeggen we: je 

moet nu investeren aan de voorkant, ook al bij die kinderen en daarom zijn we ook blij met de 

ondersteuning vanuit het college voor onze motie. Want dan sta je aan het begin van je 

werkzame carrière en dan pak je gewoon die kans met als gevolg dus uiteindelijk dat je je 

hele leven niet in armoede hoeft te zitten. En er kan natuurlijk altijd wat ontstaan, maar daar 

hebben we dan ook vangnetten voor. Goed, we zijn dus ook blij met dat het college de motie 

nummer 19 ondersteund die wij samen indienen met CDA, WB, PvdA en D66 voor bijles en 

onderwijsondersteuning, om die mee te nemen in de armoede-opgaven. En ik denk dat veel 

ouders en kinderen uitkijken naar concrete invulling. In de eerste termijn heeft de VVD fractie 

ook aandacht gevraagd voor de 600 mensen die nu een bijstandsuitkering hebben in 

Winterswijk. Of ze nu ouder zijn dan 60 of niet, wat de VVD betreft schrijven wij deze mensen 

niet af. De arbeidsmarkt vraagt om werknemers en wij kunnen het ons niet veroorloven als 

gemeente deze mensen af te schrijven. 

De heer Voogt: Voorzitter? Is mijnhee… 

De voorzitter: De heer Voogt. 

De heer Voogt: Is mijnheer Te Gronde bekend met het verschijnsel leeftijdsdiscriminatie? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, dus daarom vraag ik me ook af waarom wij mensen van boven de 60 

dus wel een vrijstelling van de sollicitatieplicht geven en niet iemand bijvoorbeeld van 40. 

De heer Voogt: En waarom vindt u dan… 

De voorzitter: De heer Voogt. 

De heer Voogt: Waarom vindt u dan dat aan mensen die slachtoffer zijn van de 

leeftijdsdiscriminatie getrokken moet worden en niet aan de veroorzakers van die 

discriminatie? Waarom komt de heer Te Gronde dan niet met voorstellen om de werkgevers 

eens te bewegen om hun vacatures open te stellen, niet alleen voor zeg maar Oost-Europese 

arbeidsmigranten, maar ook voor zestigplussers. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Nou, volgens mij is de arbeidsmarkt is een flexibele, vrije markt. Dat is 

een kwestie van vraag en aanbod. En op het moment dat je zeg maar als aanbieder van 

arbeid zeg maar de werknemers dus niet voldoet aan de vraag, dan kun je twee dingen doen. 
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Je kunt zorgen dat je middels opleiding en cursussen dat je bij blijft. En het andere is 

inderdaad niks doen maar dan loop je dus het risico dat je uiteindelijk in de bijstand komt. Ik 

denk niet dat we dat met z’n allen willen accepteren. 

De voorzitter: De heer Voogt, afsluitend. 

De heer Voogt: Denkt mijnheer Te Gronde dat iedereen onbeperkt schoolbaar is en dat 

mensen van 60+ kunnen concurreren met arbeidsmigranten die 10 uur per dag 6 dagen per 

week en ook nog eens voor minder dan 80% van het gangbare loon willen werken? 

De voorzitter: De heer Te Gronde? 

De heer Te Gronde: Mijnheer Voogt, volgens mij zijn we als gemeente zijn we primair 

verantwoordelijk voor wat wij kunnen doen voor onze lokale mensen. Wij kunnen niet de 

landelijke wetgeving volgens mij bepalen. Dus in die zin wil ik mij graag focussen op wat we 

lokaal kunnen doen en een onderdeel daarvan is dat wij kunnen zorgen dat mensen toch een 

passend opleidingstraject kunnen volgen en dus daarmee toch weer betere kansen hebben 

op de arbeidsmarkt. 

De voorzitter: De heer Te Gronde gaat door. Dit punt gaat u elkaar niet vinden ben ik bang. 

De heer Te Gronde. Nee. Ja, 15% of zo’n 100 mensen willen dus het college aan een baan 

helpen. Wij vinden dat te weinig. Laten we zorgen dat deze mensen dus een passende 

opleiding krijgen zodat ze weer aan de slag kunnen. Niet afschrijven maar inschrijven dus. 

Het college stelt dat de SDOA al voldoende doet en wijst daarmee onze motie af. Wij denken 

daar anders over. Komende week is er een presentatie van de SDOA en wij zullen daar ook 

zeker naartoe gaan en ook concreet vragen stellen ons idee op te pakken wat de VVD nu 

voorstelt. Maar ons voorstel is natuurlijk niet alleen voor mensen in de bijstand. Er zijn ook 

mensen die nu al wel een baan hebben en die dreigen uit te vallen. En daarom willen wij toch 

motie 20 indienen. Deze mensen zijn het namelijk waard om je voor in te zetten en we laten 

dat idee niet los. Dan bedrijvigheid, voorzitter, dat creëert banen. En banen zijn goed om 

armoede tegen te gaan. Sterker nog, wij denken dat het de oplossing is. De vraag is of 

Winterswijk haar ondernemers nog wel voldoende te bieden heeft qua ruimte. En voorzitter, 

we zijn dan ook blij dat het college motie 21 ondersteund. En die zou samen met het CDA, 

PvdA en D66 worden ingediend om dus te onderzoeken of er nog hectaren bedrijventerreinen 

gerealiseerd kunnen worden en om een leidende positie in de gesprekken in de achterhoek te 

nemen. Dank daarvoor. Voorzitter, het college heeft echter geen uitspraken gedaan over 

amendement 2, die we samen met D66 indienen, over de aantallen bestaande 

woningbouwplannen. Wij vragen ons af: is het nu zo lastig om na te denken over meer 

woningen in Winterswijk? De markt, de woningmarkt, is door de overheid gereguleerd. En nu 

zie je een tekort, zowel landelijk als in Winterswijk. En laten we dus nu starten met bijbouwen 

mogelijk te maken. Het brengt de woningmarkt tot rust en het levert meteen extra geld op 

voor de OZB-opbrengst en het gemeentefonds als we extra mensen kunnen trekken 

waarvoor we nu toch vaak genoeg ‘nee’ moeten verkopen. Het amendement zorgt overigens 

alleen dat je in de begroting geen tekst hebt staan die verdere ontwikkeling in de weg staat. 

Het roept niet eens op tot meer woningen, het is louter bedoeld om onszelf niet in de weg te 

zitten als echt bijbouwen nodig is. De VVD wil de jongeren in het buitengebied niet in de kou 

laat staan, wij willen ze de kans geven. En is het nu zo erg dat er in het buitengebied bij de 

kernen wat extra woningen bijkomen? Ons amendement past dan ook prima bij de motie van 

het CDA, dat is nummer 18, die toch eigenlijk hetzelfde beoogt te bereiken. Als je daarvoor 

bent, dan dien je toch ook de tekst in de begroting aan te passen? En laten we gewoon in 

januari een concrete vraagbundeling starten. We zullen ons amendement nummer 3 samen 



Pagina 120 van 153 

 

met D66 indienen en ook handhaven om de huidige tekst, omdat we de huidige tekst te 

beperkend vinden. En we zullen de motie van het CDA steunen en motie 24 natuurlijk ook. 

Dan voorzitter, de financiën. Ik zei het in mijn eerste termijn al. Een kenmerk van een 

begroting is dat het vooral ook over geld gaat. En dit college accepteert dat de schuld 

oploopt. Wij vinden dat een slechte zaak voor toekomstige generatie en we hebben dan op 

dinsdag aangegeven dat wij ons graag aansluiten bij de normering van de provincie die stelt 

dat past bij een schuld van 59 miljoen Winterswijk een voldoende scoort. Wij hebben zelfs 

een motie,  en dat is nummer 22, aangekondigd om tot een plan te komen tot aflossing. 

Helaas hebben wij van het college nog geen reactie daarop gehad en dat horen we dan ook 

nog graag. We zullen deze motie afhankelijk van het antwoord dan ook wellicht dus in 

stemming brengen. Dan voorzitter, de fixatie van het OZB-tarief. Dat de OZB-belasting in de 

leges vaak een sluitpost zijn, is al jaren bekend. De VVD heeft er in het verleden vorig 

gezorgd dat de opbrengst gemaximaliseerd werd. Deze systematiek was destijds een 

onderdeel van een pakket bezuinigingen op de gesubsidieerde instellingen om de begroting 

structureel sluitend te krijgen. Toen ging de OZB ook omhoog. Inmiddels zijn voor veel 

instellingen de budgetten weer opgehoogd maar mag de burger ook nog weer eens extra 

gaan betalen. En dat terwijl het niet eens nodig is. Alleen in 2019 is er een structureel 

probleem bij het niet ophogen van de OZB en de legesinkomsten. Vanaf 2020 is er gewoon 

dekking. De portefeuillehouder gaf zelf in de eerste termijn aan dat er vanuit het Rijk nog 

meer geld te verwachten is. Onze conclusie is dat er achter deze begroting nog een tweede 

begroting zit met plannen, ambities, supervisors, aanjagers en PM-posten. En we weten 

allemaal, zo’n OZB-opbrengst verhoging doe je natuurlijk alleen in het eerste jaar van de 

coalitie, want na vier jaar dan heeft niemand het er nog over. Maar dat lijkt me natuurlijk niet 

de bedoeling. Voorzitter, neemt deze coalitie nu een voorschot op beleid dat nog niet is 

vastgesteld? Dat is wat wij ons afvragen als VVD. Het college had pas echte transparantie 

gegeven als het was gekomen met een begroting die volledig was. Dan hadden we kunnen 

beslissen over een compleet verhaal. Voorzitter, ons amendement nummer 4 voor fixatie van 

de opbrengst gaat het vast niet halen. En ook de raad kiest dus voor de makkelijke weg. Ja, 

de overheid neemt altijd geld van de hardwerkende burger, mijnheer Tannemaat. Maar het 

gemak waarmee dit wordt gedaan is onvoorstelbaar. Dus wij dienen amendement 4 wel in. 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ik heb eigenlijk, ik heb nog twee vragen. Ik was net even aan het 

slapen. Mag dat nog eventjes over het amendement? Kan dat nog of moeten we…? Of moet 

het wachten tot… 

De voorzitter: Het is de termijn van de heer Te Gronde, u kunt gewoon uw interruptie plegen. 

De heer Tannemaat: Dat is allereerst amendement nummer 3, inventarisatie van concrete 

woonwensen en specifiek voor jongeren. U noemt daar eigenlijk niet, als ik kijk naar 

Winterswijks Belang, wij zijn natuurlijk altijd, of natuurlijk. We zijn tegen verstening in het 

buitengebied. De verevening, dat noemt u niet. Een oude lelijke schuur afbreken en dan 

misschien toch nog iets kunnen bouwen. Kan dat, zou dat nog een onderdeel kunnen 

uitmaken van dit amendement of is dat iets wat niet kan? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter volgens mij is het verevenen is volgens mij al staande 

praktijk. Dus ik vraag me even af wat dat dan toevoegt zeg maar? 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 
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De heer Tannemaat: Nou ja, WB die heeft natuurlijk ook nagedacht over dit amendement, 

begrijpt ook voor een deel de woonwens wel van jongeren. Maar wil ook geen verstening in 

het buitengebied, dat is een beetje onze basisgedachte altijd. Dus als je nou daar wat mee 

kunt met zo’n verevening. Dus als je zegt: ik wil ergens wat bouwen, maar dan moet je eerst 

een lelijke schuur afbreken. 

De heer Te Gronde: Maar, dat, voorzitter… 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Tannemaat: Ja, dat kan nu ook al, wat u zegt. 

De heer Te Gronde: Het kan al dus het voegt niks toe zeg maar. En het gaat ons er concreet 

om, om die vraagbundeling zeg maar. Dus van, nou we hebben natuurlijk dinsdag al een 

discussie over gehad: ja, is nou zo’n informatieavond, is dat gelijk aan vraagbundeling? Ik 

denk dat je echt heel concreet de mensen moet gaan vragen: wat wil je nou? We hebben 

natuurlijk het voorbeeld in Meddo gezien, daar zijn de jongeren zelf zijn daar aan de slag 

gegaan. Maar die hebben natuurlijk wel een aantal mensen bij elkaar getrommeld om dat te 

gaan realiseren. En dat is eigenlijk wat we ermee beogen. Het gaat ons niet zozeer om 

ongebreideld huizen bijbouwen. Nee, wij zeggen: kijk nou goed naar wat voor vraag er leeft 

en op basis daarvan neem een besluit wat je wilt. 

De voorzitter: De heer Tannemaat, afsluitend. 

De heer Tannemaat: Ja, ik had nog een tweede vraag. U hebt het over, als het aantal 

uitkeringsgerechtigden zou dalen, dan is dat gunstig voor de gemeente. Maar u weet toch ook 

wel dat de financiering vanuit het Rijk minder wordt als het aantal uitkeringsgerechtigden 

daalt. Dus, dat is, daar worden wij natuurlijk uiteindelijk structureel niet beter van. Het is 

natuurlijk een mooi streven, maar u doet net alsof we daar geld aan overhouden en dat is 

volgens mij niet helemaal waar. 

De voorzitter: De heer Tannemaat, of de heer Te Gronde. Excuus. 

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter volgens mij zit daar een na-ijleffect in zeg maar. En we 

hebben het alleen over het structureel sluitend krijgen van 2019. Dus ik denk dat we dat voor 

2019 dan wel gaan redden. 

De voorzitter: De heer Te gronde gaat door. 

De heer Te Gronde: Dan moet ik even zoeken waar ik gebleven was. Ja, ik zei al: de 

overheid vraagt natuurlijk altijd geld van de hardwerkende burger, maar wij vinden dat het nu 

toch wel heel erg makkelijk gaat. En ja het gaat dus in 2019 over € 215.000 die gevonden 

moet worden. En deze raad heeft volgens mij wel vaker voor, of in ieder geval, heeft wel eens 

voor hetere vuren gestaan. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Ja, u zegt, want u legt altijd wel heel erg de nadruk op huizenbezitters. Ik 

als Partij-van-de-Arbeidman wil ik er toch op wijzen dat volgens mij huurders ook OZB 

betalen, want dat betalen de eigenaars van de woningen en dat zit gewoon gedisconteerd in 

de huurprijs. Ik heb me zelfs wel eens laten vertellen dat mensen die op een flatje wonen 
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relatief veel meer OZB betalen dan iemand die woningbezitter is. Dus, u schets toch het 

beeld, of u roept een beetje het beeld op van de hardwerkende woningeigenaar. Overigens 

ben ik dat zelf ook en u waarschijnlijk ook. En ik werk niet erg hard verder. In ieder geval wil ik 

er toch wel bij zeggen dat huurders natuurlijk indirect ook gewoon OZB betalen. 

De voorzitter: Mijnheer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja voorzitter, daar heeft de heer Zuiderveld helemaal gelijk in. Ook 

overigens heb je hardwerkende huurders hè, laten we dat ook even benoemen. En indirect 

gaat dat gewoon door in de prijsstijging van de huren. Dus in die zin, helemaal met u eens en 

misschien is dat wel een categorie waar het dan nog veel harder aankomt. Dus laten we daar 

inderdaad goed naar kijken. 

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Wassink. 

De heer Wassink: Nog even een vraag, want u doet een beetje voorkomen alsof al die 

investeringen die we in het dorp doen dat die niet ten goede komen van die hardwerkende 

burgers? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Nou, volgens mij heb ik dat niet gezegd. 

De heer Wassink: Nou ja, voorzitter, daar komt het eigenlijk wel een beetje op neer. Wij 

zeggen: wij kiezen voor een investering en we maken die keuze. Wij zeggen ook: dat komt 

uiteindelijk ook weer terug bij de inwoners van Winterswijk, dus ook bij die hardwerkende 

burgers. Of inwoners. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Volgens mij heeft u ook niet horen zeggen dat ik tegen die investeringen 

ben. Ik heb alleen gezegd dat wij het dekkingsvoorstel wat daarbij hoort, dat wij die niet goed 

genoeg vinden. Dus wij hebben niet gezegd dat we tegen de investeringen an sich zijn. 

Tenminste, we zijn natuurlijk nog niet helemaal door het verhaal heen. Maar… 

De voorzitter: De heer Te Gronde gaat verder. 

De heer Te Gronde: Ja, dus volgens mij € 215.000 , daar gaat het dus om in 2019 en de raad 

heeft volgens mij inderdaad voor hetere vuren gestaan. En als je het inderdaad afzet tegen 

die bijstandsgerechtigden, dan heb je het dus over 25 personen per jaar. En ik denk als je 

even vanuit de gedachte dat het college natuurlijk ook al een tijdje bezig is, dat je die 25 per 

jaar dat je die dan moet kunnen halen. Voorzitter, of wij de voorliggende begroting mee 

kunnen instemmen hangt in grote mate af van hoe er door uw raad wordt gedacht over de 

moties en de amendementen. Voor de VVD is de begroting bij voorbaat veel te onzeker, of 

tenminste, er zit te veel onzekere posten in en wij denken dat het niet houdbaar is. Voorzitter, 

voor ik kort even langs de moties en amendementen loop, wil ik namens de VVD fractie het 

college, de medewerkers van de gemeente bedanken voor het vele werk dat ze verzet 

hebben om tot deze begroting te komen. De medewerkers zijn het kapitaal van de organisatie 

en wij zijn dan ook heel blij dat de komende tijd meer geïnvesteerd wordt in de gemeentelijke 

organisatie. Opleidingen zijn essentieel om arbeidsfit te blijven dat gunnen wij iedereen. Ook 
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hen die nu in de bijstand zitten, maar dat was inmiddels denk ik ook wel duidelijk. Goed 

voorzitter, ik loop even kort door de moties heen en ik beperk mij dan even met een 

opmerking te maken over van die waar we niet mee instemmen, want de rest staat ook op het 

lijstje en ze zijn nogal lang dus, de lijst. Motie 9, het kinderpardon. Ja, de heer Tannemaat zei 

het volgens mij al dinsdag, het is er eentje die een beetje voor de bühne is en u weet, van de 

VVD zijn we niet zo van de moties voor de bühne. Wij vinden het een sympathiek voorstel en 

ik heb volgens mij de portefeuillehouder ook willen zeggen dat hij er wel mee aan de slag wil. 

Maar het is landelijk beleid en daar hebben wij als gemeente toch ook beperkte invloed op, 

dus ja, wij gaan daar niet mee akkoord. Dan motie 10, Marktplein en de aanvoerstraten. Ja, 

wij vinden het een heel groots plan waarbij nog heel erg veel onzeker is en zeker qua 

financiën. En als ik dan kijk naar hoe er op dit moment de financiën dan zeg maar in de 

begroting staan, dan denk ik: laten we daar nog even een pas op de plaats maken. Dus daar 

zullen we niet mee instemmen. Dan de verwerving van het pand Boogiewoogie. Ja, wij 

denken dat dit niet de oplossing is, de aankoop. Wij denken ook dat het te snel is. Laten we 

eerst kijken welke plannen zich ontwikkelen rondom de cultuurcluster, het cultuurkwartier, en 

dan verder kijken. Dus daar stemmen we ook niet mee in. Dan een motie voor de waardevolle 

landschappen. VVD is natuurlijk ook voor een mooi landschap. Alleen laten we vooral ook 

werken aan het behoud van wat we hebben en laten we niet nu nog weer een keer een extra 

slag staan om te kijken van wat nodig is. Ik denk ook dat grondeigenaren ook heel goed zelf 

al kunnen kijken wat er mogelijk is. Volgens mij hebben we nog, en dat is inmiddels alweer 

een tijdje geleden, dus misschien ligt die ergens onderin de kast te verstoffen, maar we 

hebben nog een cultuurhistorische atlas waar volgens mij al heel veel plaatjes instaan. Dus ik 

denk als grondeigenaren dat boek erbij pakken dat ze zelf heel goed kunnen zien: hoe was 

het ooit en om te kijken of ze dan daar zelf in willen investeren. Dus we zullen met die niet 

akkoord gaan. Dan kom ik bij de groene schoolpleinen. Nou, wij denken dat er voldoende op 

dit moment in de begroting zit en wij zien ook graag de ontwikkeling op dit gebied. Voorzitter, 

dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel, mijnheer Te Gronde. Gaan we naar de fractie van WB, de heer 

Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Dank u wel, voorzitter. Geachte raad, geachte aanwezigen, wij zijn blij 

met de toezegging van de portefeuillehouder dat er rekening gehouden wordt met de inbreng 

van vrije geesten en kinderen bij het belangrijke voornemen om Winterswijk armoede vrij te 

hebben in 2040. Het is een langdurig proces en volgens het WB zou iedere Winterswijker 

eigenlijk op de een of ander manier mede-eigenaar moet zijn of worden van dit proces. Een 

grote betrokkenheid is cruciaal om een succes te maken van dit project. Dat geldt voor iedere 

Winterswijker. Het armoedeteam is hier al goed mee bezig. De gemeente moet hier 

faciliterend optreden en gebruik maken van de kracht van alle Winterswijkers. En de regie 

moet beperkt zijn vindt WB, de kracht zit hem in de Winterswijkers. Uiteraard moet de 

gemeente regie houden, maar beperkt. Geef mensen ook de ruimte. Ik lijk wel een liberaal 

bijna, hè? Bij het programma jeugd en onderwijs hadden we twee moties. Bij de motie 9, het 

kinderpardon, is de eerste bullet draagt het college op over het verzoek aan het COA 

vervallen op indigestie van de portefeuillehouder. Er zijn ondertussen meerdere indieners, ik 

ben even de tel kwijt hoeveel. Maar dat vinden we natuurlijk fijn. Motie 8: kinderen en 

armoede wordt ook door GroenLinks en het CDA mede ingediend. Ik zie het ook, wel al door 

meer. Ik heb, dit is inderdaad de hele dag door ging het van links naar rechts, waarvoor dank. 

Winterswijks Belang dankt de wethouder voor de toezegging om werk te maken van de woon- 

en wensproblematiek van veel, wacht eventjes… Ja, van veel zestigplussers en de 

problematiek rondom agrariërs. We zullen dit met belangstelling blijven volgen. Motie 10 gaat 

over de noodzaak van de aanpak van het Marktplein en de aanvoerstraten en de grote 

noodzaak volgens Winterswijk Belang om hier veel eerder mee te beginnen. En dus daarmee 
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automatisch ook de inventarisatie en de planvorming veel verder naar voren te halen. We zijn 

blij dat hierop door de portefeuillehouder positief is gereageerd. Graag horen we in de tweede 

termijn nog van de wethouder of er iets meer gezegd kan worden over dat nieuwe tijdvak. De 

toezegging in de eerste termijn van de wethouder is voor WB nu voldoende om deze motie 

voor dit moment in te trekken. Dus die trekken wij in.  Wethouder Aalderink sprak met ambitie 

over de zaken die in zijn portefeuille vallen die WB in de eerste termijn aanhaalde. Zoals 

gezegd is de toename van het aantal overnachtingen naar de magische grens van 1 miljoen 

een belangrijk doel voor ons. Zoals ook aangegeven door de wethouder zal dit door een 

integraal ambitieus beleid waarbij de start van het bezoekerscentrum bij de steengroeve en 

de ijs-skeelerbaan en ook de samenwerking tussen de verschillende 

ondernemersverenigingen en 100% tezamen moeten zorgen voor die toename. We hopen 

dat dit voldoende zal zijn en we zullen dit blijven monitoren. Motie 13 over de aankoop van 

Boogiewoogie zullen wij aanhouden en nu niet in stemming brengen. Het is al door meer 

partijen gezegd, ook door het college. Het college gehoord hebbende wachten we eerst even 

af wat de planvorming inzake het cultuurkwartier oplevert. De optie tot aankoop zal wat ons 

betreft wel kunnen worden meegenomen in deze planvorming, dat horen we dan graag. De 

wethouder gaf aan dat het college eerste de al gemaakte plannen en ideeën zal bekijken met 

betrekking tot het doortrekken van de Dingstraat. We zijn het eens met de VVD dat het goed 

voor Winterswijk zou zijn als het ons gaat lukken in deze coalitieperiode groen licht te kunnen 

krijgen voor de vorming van de doortrekking, in welke vorm dan ook. De lobby naar de 

provincie hiervoor kan wat ons betreft niet snel genoeg beginnen. In programma 8 had WB 

een tweetal moties, te weten motie 6 over de herinrichting van de raadzaal en motie 11 over 

de nachttrein. Ook hier zijn wij blij dat weer diverse mede-indieners en meerdere stemmers 

voor zijn. Met de uitdrukkelijke toezegging van de wethouder dat er in 2019 echt een aanvang 

wordt gedaan om de stadstuinbouw op te starten, zijn we blij. Erbij horen en een zinvolle 

dagbesteding maakt dat mensen gelukkig worden en zo snijdt het mes weer aan 

verschillende kanten wat ons betreft. En WB is ook verheugd over de toezegging van het 

college om de suggestie van WB op te pakken en te kijken naar een Silicon Valley invulling 

met als doel economie en bedrijvigheid te koppelen aan ons buitengebied en op deze manier 

werken en wonen in ons nationaal landschap te bevorderen. We zien veel in de unieke 

combinatie van, en ook de interactie, tussen Smart industrie en buitengebied. Zeg maar een 

beetje de combinatie tussen een computer en een melktap. Of een Tesla en een John Deere. 

Naar aanleiding van motie 14 over de waardevolle landschapselementen nog even een 

aanvulling: WB wil hier duidelijk niet de, daar hebben we hem weer, hardwerkende boeren 

mee dwars zitten. Zaken die in het verleden zijn weggehaald met vergunning van de 

gemeente, dat is natuurlijk niet ons doel die terug te krijgen. We kunnen echter ook, we 

kunnen echter wel onze doelstelling, zoals we hebben afgesproken in het coalitieakkoord, 

ondersteunen door deze motie uit te voeren. In het coalitieakkoord staat namelijk: de 

gemeente blijft partijen ondersteunen die landschap en biodiversiteit willen versterken door 

het aanleggen van poelen, struwelen en andere landschapselementen. Als we serieus werk 

willen maken van het herstel van onze unieke landschap dan zouden we hier allemaal 

adviseren om in te stemmen met deze motie. 

Mevrouw Elsinghorst-Van Dinteren: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Elsinghorst. 

Mevrouw Elsinghorst-Van Dinteren: Dank u wel. Ik had een vraag. U heeft het over herstel, 

dat kan ook verkeerd uitgelegd worden aan onze bevolking, want daardoor lijkt het gewoon: 

wat kapot is moet hersteld worden. Houdt u er ook rekening mee dat mensen, ook boeren in 

dit geval, die dus landschap hebben laten verdwijnen met ruilverkaveling, die het landschap 

twee keer terug gebracht hebben. Voor elke boom zijn er twee terug gekomen hè? Dus, ik 
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vind dit gewoon een beetje overkomen naar boeren: jullie hebben alles vernield en dat wil ik 

graag met jullie dit herstellen. Maar in feite hebben ze al heel veel geïnvesteerd en investeren 

dagelijks. Dat is mijn mening. 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ja. Maar ik zeg ook net: WB wil hier duidelijk niet de hardwerkende 

boeren mee dwars zitten en zaken die in het verleden zijn weggehaald met vergunning van 

de gemeente zijn niet het doel. Je kunt natuurlijk ook zeggen: nou, laten we gewoon kijken, 

we hebben namelijk in ons coalitieakkoord staan dat we de landschapselementen willen 

versterken en laten we gewoon op die manier het aanvliegen. Misschien kun je wel zeggen: 

weet je wat, ik heb als boer, daar heb ik wat weg moeten halen, volkomen terecht want ik 

moet, ik heb twee stukken kavels aan elkaar kunnen knopen. Maar misschien kunnen we wel 

op een hele andere plek weer iets terug plaatsen waar je helemaal geen last van hebt. Dus 

het is niet de bedoeling, echt niet de bedoeling om hier het verkeerd aan te vliegen. Maar 

echt puur te zeggen: wat kunnen we doen om het te versterken? 

Mevrouw Poels-Boland: Voorzitter? Mag ik… 

De voorzitter: Mevrouw Poels. 

Mevrouw Poels-Boland: …misschien toch even wat vragen? Zou de heer Tannemaat ook zo 

de tweede pagina kunnen zien, want ik ben het wel eens met die hersteldoelstelling, dat lijkt 

inderdaad heel erg terugkijkend en alles weer terug herstellen wat in de afgelopen jaren 

allemaal veranderd is. Zou WB ook kunnen instemmen met vanaf nu behouden wat we 

hebben qua natuurlandschap? 

De voorzitter: Mijnheer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Nou ja, dat zou natuurlijk kunnen, maar kijk, misschien als ik het CDA 

volg, als er natuurlijk over een bepaalde tijd opnieuw een herverkaveling plaatsvindt en er 

moet ergens iets weg, dan is WB, die vindt het op dat moment niet eens zo erg, maar je kunt 

natuurlijk ook nieuwe landschapselementen maken hè?  

De heer Voogt: Voorzitter? 

De heer Tannemaat: Maar we kunnen daar straks misschien in de schorsing even over 

hebben, als u het goed vindt? 

De voorzitter: De heer Voogt. 

De heer Voogt: Is het een idee om herstelplan te vervangen door verbeterplan? En een 

verbeterde doelstelling te formuleren? 

De heer Tannemaat: Nou… 

De voorzitter: Volgens mij wordt er voorgesteld om in de schorsing nog even te overleggen en 

dat lijkt mij een goed moment om daar met elkaar even over door te praten, dan kan de heer 

Tannemaat nu zijn betoog vervolgen. Mijnheer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Het oprichten van een substantieel revolverend energiefonds blijft voor 

Winterswijks Belang cruciaal voor het behalen van onze doelstellingen. En we zijn verheugd 

dat we hier kunnen melden dat we hier de VVD, PvdA, GroenLinks en ook het CDA als mede-
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indieners aan onze zijde hebben. Vandaag was nog te lezen via de NOS, op de app zag ik 

het althans, maar het was geloof ik ook op de radio, dat Nederlanders eerst kijken naar de 

besparing en de eigen portemonnee dus en dan pas naar het milieu als het gaat om het 

nemen van maatregelen om duurzaamheid, om duurzaam te worden en de CO2 uitstoot 

terug te dringen. En misschien niet zo verheffend als we zouden willen, maar ons 

Nederlanders bint zuunig en het gaat uiteindelijk wel om het resultaat. Vandaar dat WB dus 

mogelijkheid wil scheppen voor alle inwoners om goedkoop te kunnen lenen, alleen dan 

wordt het een succes volgens ons. Dus ook een echtpaar met een eigen huis en twee 

studerende kinderen en twee auto’s die ook nog 2 weken per jaar op vakantie willen, juist 

voor hen moet het mogelijk zijn goedkoop geld te lenen voor een energiebesparende 

maatregel. Ook al is de reden dan niet om duurzamer te worden, het gebeurt daardoor wel. 

We willen dus door deze motie het college oproepen niet teveel regie willen uitoefenen en te 

sturen op doelgroepen, maar gewoon beginnen met faciliteren. En graag de reactie op van de 

portefeuillehouder. En om alles inzichtelijk te maken voor de Winterswijkers dienen we motie 

7 in samen met het CDA en de PvdA. We willen een soort barometer waarin de progressie 

die we samen maken om energieneutraal te worden duidelijk zichtbaar zal zijn. Het doel van 

deze motie is om de bewustwording te vergroten bij de burgers. Een voorstel over de 

uitvoering laten we graag aan het college over. We zijn ook ondertussen daarnaast mede-

indiener van enkele andere moties en straks bij de stemming zult u kunnen zien waar 

Winterswijk belang mee instemt, want ik heb het allemaal niet meer op de rij. Sommige 

zeggen, denken dat ik dat al heel lang niet meer heb. Maar… Tot slot, tot slot… 

De voorzitter: De heer Tannemaat gaat door. 

De heer Tannemaat: Winterswijks Belang was kritisch in de eerste termijn over het 

ambitieniveau. Het zit nu eenmaal in onze genen om zaken voortvarend aan te pakken, te 

denken in mogelijkheden en te zoeken naar oplossingen en het maken van combinaties zodat 

1+1 3 kan worden. We willen faciliteren waar nodig maar geloven in een beperkte regierol van 

de overheid en de kracht van mensen, zeker in de kracht van Winterswijkers. We zullen 

instemmen met deze begroting. We staan aan het begin van een zeer intensieve en zeer 

ambitieuze coalitieperiode en daarom willen we onze bijdrage leveren en willen we samen 

met CDA en met de andere partijen in Winterswijk en alle Winterswijkers uitdagen om dit nog 

met ons samen te doen. Meedoen om armoede uit te bannen, meedoen om duurzaam te 

worden en meedoen omdat Winterswijk van ons allemaal samen is. Dank u wel. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter? 

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: Het woord is als eerste aan de heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Ja een hele korte opmerking. U zegt dat u wel gaat instemmen met de 

begroting. Maar dat is eigenlijk helemaal niet nodig natuurlijk, want het is, u zei het is een 

kopie, dus we hebben vorig jaar al ingestemd. 

De heer Tannemaat: Klopt. Kun je zo zeggen. Maar daar staan toch ook wel wat andere 

dingen in? 

De heer Zuiderveld: Oh oké, prima. 

De voorzitter: Het woord is aan de heer Wassink. 
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De heer Wassink: Ja voorzitter, ik wil graag nog even helemaal terug naar het begin van uw 

verhaal over de motie over het kinderpardon. Daar heb ik in mijn bijdrage gevraagd of u 

bereid bent om daar aan toe te voegen de oproep voor een versnelde en zorgvuldige 

procedure? 

De heer Tannemaat: Nou, het lijkt me persoonlijk goed toe te voegen maar ik heb binnen de 

fractie nog niet kunnen spreken dus ik denk dat we dat straks in de schorsing even doen, als 

u het goed vindt. 

De voorzitter: Ook dat wordt in de schorsing besproken. Gaan we door naar de volgende 

spreker namens GroenLinks, mevrouw Zomer. 

De voorzitter: En even ter volledigheid, de moties 10 en 13 worden ingetrokken en maken 

geen deel meer uit van de beraadslagingen. Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel, voorzitter. Geachte aanwezigen, toehoorders. GroenLinks wil 

hierbij het college bedanken voor de uitgebreide beantwoording in de eerste termijn. Op veel 

van onze vragen en wensen is door de verschillende portefeuilles ingegaan. Met de reactie 

van de wethouder over onze motie over WCL met het benoemen van landschapskwaliteit en 

duurzaamheid zijn wij er voor nu tevreden met de aantekening dat GroenLinks hier bovenop, 

dat het college hier bovenop blijft zitten. De toezegging van de wethouder heeft er wel toe 

geleid dat we de motie dus intrekken maar we blijven als GroenLinks daar dus wel bovenop 

zitten. Dus die motie die was dus ingetrokken, dat klopt, ja. Verder wat betreft de reactie van 

het college over de fietspaden en de fietsstroken… 

De voorzitter: Excuus, welke motie is ingetrokken? De motie? 

Mevrouw Zomer: Dat had u al gezegd, WCL, ja klopt. 

De voorzitter: Oh die had ik, o. 

Mevrouw Zomer: Ja, ja. Dus dat zorgt er even voor, voor verwarring. U begon daarmee… 

De voorzitter: Ja, die motie was al ingetrokken. Exact. 

Mevrouw Zomer: Ja, ja. Vanwege de toezegging van de wethouder. 

De voorzitter: De motie was al ingetrokken. Mevrouw Zomer gaat door met haar verhaal. 

Mevrouw Zomer: Ja. Wat betreft de reactie van het college over de fietspaden en de 

fietsstroken ben ik heel blij dat ik hier vanavond sta en dat geldt denk ik ook voor wethouder 

Saris. We kwamen vanmorgen allebei op de fiets. Ja, het zijn lange dagen hè? Dus dan letten 

we allemaal niet zo goed op. Ik vergat bijna om u voorrang te geven van rechts, maar u nam 

de binnenbocht. Het ging allemaal goed, we hebben elkaar nog een fijne dag gewenst en we 

staan hier. Goed. De reactie over de fietspaden en de fietsstroken. We hebben gemerkt dat 

het college hier aandacht voor heeft. We vrezen toch dat dit een toekomstig probleem wordt, 

met name binnen de kom van Winterswijk. Hoe ga je om met al die verschillende 

verkeersdeelnemers op de fietspaden en de fietsstroken? En zeker als ze dan ook nog de 

binnenbocht nemen. GroenLinks is benieuwd naar de acties van het college de komende 

periode. De toezegging van de wethouder maakt dat we de motie over de fietspaden en de 

stroken hebben ingetrokken. Aan ons, GroenLinks en andere fracties, is het om hier een 

stevige vinger aan de pols te houden. Mocht blijken dat vanuit het college naar ons oordeel te 
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weinig mee gedaan wordt in de vorm van beleid, dan zal GroenLinks hier opnieuw aandacht 

voor vragen en desnoods weer met een motie komen. Een motie die we in de eerste termijn 

aankondigde is de motie met als opdracht aan het college om de doelstelling energieneutraal 

in 2030 te behalen en daarvoor een breed doorlopend uitvoeringsprogramma energietransitie 

op te stellen. We hebben aan de opdracht toegevoegd om een websiteversie te maken die 

wervend is voor bewoners en instellingen, waar nieuwe ideeën en ervaringen worden 

uitgewisseld en nieuwe samenwerkingsverbanden kunnen ontstaan. En daarbij de opdracht 

te zorgen voor een wervende communicatiestrategie om zoveel mogelijk mensen en 

instellingen te bewegen tot een bijdrage aan de energietransitie en het bevorderen van 

duurzaamheid. Deze motie wordt mede namens de Partij van de Arbeid ingediend met dank 

en warm aanbevolen. Verder willen we nog graag opmerken dat we blij zijn van de wethouder 

te vernemen dat de uitvoeringsagenda energietransitie binnen korte termijn beschikbaar 

komt. Wellicht dat onze motie hierop een waardevolle aanvulling kan zijn. Er is nog wel een 

vraag. In de uitvoeringsagenda is daar nog een rol voor weggelegd voor de energietafel. Het 

deed ons goed om in de eerste termijn van de meeste fracties te horen dat ook zij vinden dat 

er vaart gemaakt moet worden met wat betreft het doel om in 2030 energieneutraal te zijn. Bij 

enkelen, WB, spatte het ongeduld er af. Heel goed. Dat biedt voor de komende periode 

voldoende perspectief om op dit terrein met elkaar samen te werken. Voorzitter, in de eerste 

termijn hebben we speciaal aandacht gevraagd voor jonge mensen in Winterswijk en tegen 

welke problemen zij aanlopen als het gaat om betaalbaar en flexibel wonen. Zelfs 

boerderijsplitsing telt mee voor het woningcontingent terwijl er in beginsel nauwelijks een 

steen wordt bijgebouwd. Om hier een oplossing voor te zoeken dienen we nu in de tweede 

termijn een motie in met als mede-indiener de VVD. Jawel, het kan. Waarvoor dank. Met 

deze motie… 

De voorzitter: Dat is de motie 24, die ook op uw document… 

Mevrouw Zomer: Ja, klopt. Met deze motie willen we het college verzoeken om de meerjarige 

afspraken over woningcontingenten te doen versoepelen dusdanig dat boerderijsplitsing en 

goedkopere woonvormen voor jongeren en eventueel ook ouderen niet meer hoeven mee te 

tellen ten laste van het gemeentelijk woningcontingent. De mededeling van de wethouder dat 

er gestart gaat worden met twee pilots voor wat betreft Tiny Houses stemt ons blij. We zijn 

ook heel benieuwd hoe dit zich verder gaat ontwikkelen. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Zuiderveld. 

De heer Zuiderveld: Mag ik kort wat over de Tiny Houses zeggen? U begrijpt natuurlijk, dat 

gaat over mijn stokpaardje. Houtstoken, kijk, die Tiny House bewoners die vinden zichzelf 

allemaal vrij duurzaam. Ondertussen stoken ze heel wat bomen op in hun kleine huisjes. Dus 

ik zou, ik ben ook wel voor zo’n project. Ik begreep ook van de wethouder van het college 

gister dat er al concrete initiatieven zijn. Ik zou wel daarbij de aanbeveling willen doen, ook 

naar mevrouw Zomer maar ook naar de heer Aalderink, kijk eens even, Google eens even op 

Texel, Texel en groene woningen. In Texel hebben ze nu, dat noemen ze mobiele woningen, 

die zijn ook voor toeristen onder meer bedoeld maar ook als Tiny House, waarbij het echt 

volledig duurzaam is. 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel voor de tip, mijnheer Zuiderveld. Ik ga dat zeker bekijken. Goed, 

verder vroegen wij aandacht voor het centrum dat steeds voller wordt met auto’s. We blijven 
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ons zorgen maken om de luchtkwaliteit op drukke dagen in Winterswijk. We zullen daar waar 

kan onze invloed gebruik om aandacht voor luchtkwaliteit en geluidsoverlast door het 

toenemende verkeer te blijven vragen. Wat betreft de inrichting van het centrum, de 

herinrichting zijn wat ons betreft kleinschaligheid en de menselijke maten daarbij belangrijke 

criteria. Wat betreft het voorgestelde amendement van de VVD voor fixatie van de OZB, 

welke wij niet zullen steunen, kwam er bij ons een vraag op aan het college: is het mogelijk 

om wanneer huiseigenaren hun woning gaan isoleren en investeren in bijvoorbeeld 

zonnepanelen, deze niet met een stijgende OZB te belasten? Ons idee hierachter is dat door 

verduurzaming van je woning deze meer waard wordt en dan zul je hierover meer OZB 

moeten betalen. Dat lijkt ons behoorlijk oneerlijk. Graag hierop een reactie van het college. 

Verder wat betreft onze vragen… 

De heer Te Gronde: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Misschien mag ik daar nog wat aan toevoegen want op het moment dat 

je inderdaad dus die waardestijging hebt en daar hebben we het natuurlijk dinsdag ook over 

gehad hè? Dat is dus vermogen, dus dat is geen cash. Maar die mensen hebben net wel geld 

uitgegeven om het te kopen dus dan word je dubbel gepakt. 

Mevrouw Zomer: Dan wordt je dubbel gepakt, ja. 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel, voorzitter. Verder wat betreft onze vraag aan de wethouder 

over de resultaten van de praktijkondersteuner bij de huisartsen. Goed dat hier door ouders 

en kinderen positief op gereageerd wordt en goed dat deze aanpak ook bij andere 

huisartspraktijken kan worden ingevoerd. We zullen met veel belangstelling deze 

ontwikkelingen volgen. En we zijn net als de wethouder verheugd over het feit dat Winterswijk 

met de budgetten Wmo jeugdzorg uitkomt en dat biedt perspectief voor de toekomst. Nu heb 

ik er nog heel snel wat tussen gekrabbeld, ten aanzien van het armoedebeleid, daar heb ik in 

de eerste termijn veel aandacht aan besteed en daar hebben we ook ruim weer reacties terug 

gekregen vanuit het college en we waarderen het zeer dat ook de aanpak van de 

schuldenindustrie daarbij ook aandacht krijgt. Dank daarvoor. Tenslotte nog, wat de 

vrijstelling van de sollicitatieplicht bij zestigplussers in de bijstand betreft, hierin kan 

GroenLinks zich vinden. Het is toch onverstaanbaar dat er sprake is, er is sprake van 

leeftijdsdiscriminatie op de arbeidsmarkt. Zolang er ondernemers zijn die de voorkeur geven 

aan goedkopere arbeidsmigranten boven zestigplussers, zal de positie van deze groep echt 

niet verbeteren. Voorzitter, tot zover de reacties van GroenLinks in de tweede termijn. Het 

was prettig om in de eerste termijn al meteen te kunnen reageren op de inbreng van andere 

fracties en in de eerste termijn ook op de reactie van het college. Dat scheelt in deze termijn 

heel wat tijd. Ten aanzien van de ingediende moties en amendementen zullen de meeste 

door ons gesteund worden. Het zijn er echter teveel om ze allemaal de revue te laten 

passeren. Tijdens de stemming zal het allemaal duidelijk worden. Dank u wel. 

De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Zomer. Is het woord aan mevrouw Schepers namens de 

fractie van de Partij van de Arbeid. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Voorzitter, afgelopen dinsdag heb ik namens de Partij van de 

Arbeid een aantal van onze belangrijke punten naar voren gebracht. Energieneutraliteit en het 

was goed om te merken dat meerdere fracties zich zorgen maken over het tempo waarop 
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concrete stappen richting energieneutraliteit worden gezet. Dat laat zien dat bij iedereen de 

urgentie van het toewerken naar een duurzame samenleving echt is doordrongen. Dat de tijd 

van praten en plannenmakerij nu echt voorbij is. Vandaar dat de Partij van de Arbeid fractie 

motie 17 dan ook mede-indient. Reikhalzend kijkt mijn fractie uit naar de uitvoeringsagenda 

die eind dit jaar klaar moet zijn. We gaan er vanuit dat deze uitvoeringsagenda doorspekt is 

met concrete acties die op korte en op langere termijn kunnen worden uitgevoerd. Hierbij 

rekenen we erop dat de energiebarometer van wijlen collega Theo Hartjes is opgenomen in 

de uitvoeringsagenda. Om dit nog eens extra te benadrukken dienen we motie 7, inzicht in 

hernieuwbare energie, met Winterswijks Belang mede in. En ook motie 12 met betrekking tot 

onderzoek naar haalbaarheid van een revolverend energiefonds dient de Partij van de Arbeid 

fractie mede in. Toch moeten we ook hier een zorg uitspreken. Dinsdag maakte ik reeds de 

opmerking dat de opgave van de energietransitie nauwelijks financieel is vertaald in deze 

begroting. En nu blijkt komt dat doordat de uitvoeringsagenda nog moet komen. Echter, wat 

zijn dan de financiële consequenties? Die zullen in onze optiek niet klein zijn. Kunt u nu al 

een doorkijkje geven met het oog op die uitvoeringsagenda die over een maand al gereed zal 

zijn? De Partij-van-de-Arbeidfractie wil graag van de wethouder weten hoe hij zich voor, hoe 

hij dit voor zich ziet? Extra budget voor die uitvoeringsagenda zal tot nog grotere incidentele 

maar ook tot structurele tekorten leiden. Of zie ik dat verkeerd? In dit kader zou ik ook nog 

even aandacht willen besteden aan het gescheiden inzamelen van afval. De motie 2 die D66 

indient over de afvaleilanden ondersteunen we van harte. We stellen hierbij nogmaals de 

vraag of gescheiden afvalinzameling in de gehele openbare ruimte tot de mogelijkheden 

behoort. Wil de wethouder hier met de Rova in gesprek gaan? Verschillende gemeenten in 

Nederland doen dit al en het zou toch vreemd zijn dat daar waar andere gemeenten het wel 

kunnen, dat het in Winterswijk onmogelijk zou zijn? Graag verneemt de Partij-van-de-

Arbeidfractie of het college dit op wil pakken. En er is nog iets wat ons bevreemd. Wanneer 

we het hebben over ons milieu, ons klimaat, dan hebben het ook over het opvoeden van onze 

kinderen hierin. Het is toch vreemd om te merken dat gescheiden afvalinzameling thuis al 

heel normaal is geworden en op de plaats waar onze kinderen opgroeien en waar dus een 

deel van de opvoeding plaatsvindt, de scholen, geen enkele moeite wordt gedaan om 

milieubewust met afval om te gaan. Er wordt in ieder geval niet gescheiden afval ingezameld. 

Ik zou de wethouder dus toch willen vragen om dit onderwerp met de schoolbesturen te 

bespreken en daar waar mogelijk afspraken te maken. Jong geleerd is tenslotte oud gedaan. 

De fractie hoort graag of de wethouder dit ook wil oppakken. Energie-armoede, voorzitter, de 

Partij van de Arbeid blijft zich zorgen maken over de inwoners met een smalle beurs in een 

energietransitie waarvan de financiële gevolgen nog niet duidelijk zijn. In het klimaatakkoord 

staan op dit vlak verschillende opgaven voor gemeenten genoemd. Een transitievisie waarbij 

de gemeenteraad per wijk een uitvoeringsplan over alternatieve infrastructuur moet 

vaststellen, is een van die onderdelen. De wethouder sprak dinsdag over een warmtevisie. 

Doelt de wethouder daarmee op die transitievisie, zoals benoemd in het klimaatakkoord? Of 

is dit iets heel anders? Of komt dit ook terug in de uitvoeringsagenda? En tot slot, de Partij-

van-de-Arbeidfractie begrijpt dat het best lastig is om de kosten van de energietransitie voor 

mensen met een smalle beurs in beeld te brengen. Toch denken we dat dit van belang is om 

het goed inzichtelijk te maken. Wellicht kan dit op wijkniveau gemakkelijker inzichtelijk worden 

gemaakt bijvoorbeeld met een, zoals net aangegeven, transitievisie. Blij zijn we met de 

wethouder, met de woorden van wethouder Aalderink waarbij onderschreven wordt dat het 

ambitieniveau van de woningbouwvereniging ondermaats is gezien de klimaatdoelstellingen 

die wij onszelf hebben opgelegd. Daarbij hopen we dat het college op korte termijn een 

terugkoppeling kan geven van gesprekken die hierover met De Woonplaats zullen worden 

gevoerd. We zijn wel een beetje in verwarring gebracht door de beantwoording van de 

wethouders Aalderink en Elferdink. Wellicht kan het worden opgehelderd. Wethouder 

Elferdink gaf in zijn beantwoording aan dat er een oplossing wordt gezocht voor de 
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energietransitie, de kosten daarvan, voor mensen met een BKR-registratie. Verder zou er 

geen vangnet komen voor mensen met een smalle beurs. Tenminste zo hebben wij 

begrepen, misschien hebben wij het fout hoor. Wethouder Aalderink daarentegen gaf aan dat 

er wel gekeken gaat worden naar een vangnet voor mensen met een smalle beurs. En dus 

ook zonder mogelijkheden om investeringen te financieren. Hoe zit dit nu? Een armoedevrij 

Winterswijk is denk ik de grootste ambitie dat het college, maar eigenlijk de hele raad 

nastreeft. Ook de Partij van de Arbeid wil hier zeker haar bijdrage in leveren. En dat mag ook 

worden verwacht van ons als partij die altijd blijft opkomen voor mensen in de samenleving 

die het minder goed getroffen hebben. Wel moeten we oppassen dat we niet te lang blijven 

hangen in ideeën mee te bedenken, onderzoeken, enzovoort. Anders blijft het bij een ambitie 

maar komen we niet dichter bij het doel dat we allemaal nastreven. Het meedenken van 

kinderen in de armoede-opgaven is volgens de Partij-van-de-Arbeidfractie een waardevolle 

toevoeging, dus motie 8 dienen wij mede in. Dat kinderen onafhankelijk van hun afkomst of 

financiële armslag alle kansen moeten krijgen om zichzelf te ontwikkelen staat bij, voor ons 

buiten kijf. We dienen daarom graag ook motie 19 mede in. En daaropvolgend vindt de Partij-

van-de-Arbeidfractie dat werk de manier is om uit de armoede te geraken en voldoende 

bedrijvigheid is daarvoor essentieel. We dienen daarom de motie voor de realisatie van 

bedrijventerreinen ook mede in. Voorzitter, gisteren vroeg ik naar de stand van zaken met 

betrekking tot de cultuurstrippenkaart. Het antwoord van de wethouder was nogal kort. Er 

wordt aan gewerkt. Daar kunnen we niet zoveel mee. Op de specifieke vragen die we wel 

stelden volgde geen antwoord, maar wellicht kunnen die vanavond alsnog komen. Ik zal de 

vragen nog even herhalen. Begrijp ik goed dat het onderdeel cultuur zal worden toegevoegd 

aan het soort van jeugdsportfonds? Kunnen we er zeker van zijn dat per 1 januari gebruik 

gemaakt kan worden van vergoedingen op het gebied van cultuur? En hoe zit het dan met de 

cultuurbeleving van volwassenen? Daarnaast wil ik graag even terugkomen op de 

toezeggingen waar wij dinsdag aangaf dat hierbij niet duidelijk is wat nu precies de stand van 

zaken is. De Partij-van-de-Arbeidfractie is tevreden met de toezegging van onze voorzitter om 

te komen met een overzicht en een stand van zaken per openstaande toezegging. Toch is de 

vraag van dinsdag niet geheel beantwoord, namelijk: hoe lang mogen toezeggingen eigenlijk 

open blijven staan? Hoe gaan we hier in het vervolg mee om? Het lijkt ons namelijk niet de 

bedoeling om hier een terugkerend thema van te maken. En dan kom ik toe aan onze moties. 

Motie 1, artikel 1 van de grondwet, deze motie wordt raadsbreed ingediend want ik heb CDA 

natuurlijk gewoon meegerekend. We zijn blij met die steun die door iedereen is uitgesproken 

en de basis van onze samenleving, het gelijkheidsbeginsel, wordt daardoor zichtbaar 

gemaakt voor alle Winterswijkers. De suggestie om op, in mei 2019 een onthulling te doen 

nemen we dan ook graag over. Dan motie 3, de uitstekende toegankelijkheid… 

De heer Jonker: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Jonker. 

De heer Jonker: Ja, dankjewel. De vraag van WB ook bij dit, bij deze motie was om een 

Winterswijkse kunstenaar daarbij in te betrekken. 

Mevrouw Schepers-Janssen: U wilt die terugzien in de motie? 

De heer Jonker: Nou niet per se maar ik zou wel een toezegging van de wethouder daarop 

willen. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Ja, wil ik ook graag. Want dat vind ik een waardevolle 

toevoeging. 
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De heer van de Jonker: Dank je wel. 

Mevrouw Schepers-Janssen: En daar is natuurlijk gisteren ook al het een en ander over 

gezegd dus daarom heb ik het nu niet meegenomen. Maar volgens mij was daar al positief op 

gereageerd namelijk. 

De voorzitter: Misschien, het was niet de wethouder maar de burgemeester en die heeft 

toegezegd dat die suggestie meegenomen kan worden. 

De heer Jonker: Oké. Ah kijk, dat is voldoende. Dank je. 

Mevrouw Schepers-Janssen: Dan onze motie 3, uitstekende toegankelijkheid gemeente 

Winterswijk. Deze motie dienen we in omdat wij vinden dat iedereen het recht heeft om te 

kunnen deelnemen in onze samenleving. En ik heb het hier niet alleen over de fysieke 

toegankelijkheid maar ook over de toegankelijkheid van bijvoorbeeld onze website. Is deze 

begrijpelijk geschreven zodat deze, dat mensen, ook mensen met een verstandelijke 

beperking er kaas van kunnen maken. Of ons centrum, is alles geschikt voor mensen met 

een slecht zien, voor blinden en slechtzienden? Het uitgangspunt is het VN verdrag inzake de 

rechten van de mens met een beperking. Dit verdrag vraagt van gemeenten om samen met 

doelgroepen te komen tot een inclusieagenda. Aangezien de wethouder zich hier afgelopen 

dinsdag nog niet over heeft uitgesproken zijn we wel benieuwd. Maar we verwachten dat het 

college inclusie hoog op de agenda heeft staan en deze motie gewoon zal overnemen. Motie 

5, onderzoek naar de sanctiemogelijkheden bij het moedwillig overtreden van bouwregels. 

We begrepen uit de eerste termijn van het college dat men positief tegenover deze motie 

staat. Het is goed, voorzitter, dat het thema zal worden aangekaart bij de, binnen de lokale 

driehoek. Maar het is ook goed om te kijken welke maatregelen we als gemeente zelf kunnen 

inzetten om deze overtreders niet weg te laten lopen met een achteraflegalisatie na het 

overtreden van regels. We dienen deze motie dan ook in met de overtuiging dat het college 

hiermee steun in de rug krijgt. Moedwillige overtredingen mogen niet worden beloond in de 

ogen van de Partij van de Arbeid. En dan onze laatste motie die we samen met D66 indienen. 

De groene schoolpleinen. Voorzitter, deze motie dienen wij in en de wethouder gaf al aan dat 

er al gesproken is met de schoolbesturen over de mogelijkheid tot cofinanciering. Hierbij een 

compliment. We hopen dat veel schoo… Ja, ik kan ook complimenten geven, niet alleen 

kritiek. We hopen dat veel scholen, dat er veel scholen zullen zijn die hun kinderen willen 

laten opgroeien in een gezonde en groene omgeving met ruimte voor creativiteit. En dan 

motie 9, die wil ik toch even benoemen omdat die ons aan het hart gaat, dat is de motie 

kinderpardon. Want het is voor de Partij van de Arbeid niet te verkroppen dat gewortelde 

kinderen ons land worden uitgezet omdat de regels van het kinderpardon zo streng zijn dat er 

bijna geen kind hieraan kan voldoen. Het schadelijke effect dat uitzetting bij gewortelde 

kinderen heeft of op gewortelde kinderen heeft is onaanvaardbaar. Dus ook daar dient de 

Partij van de Arbeid deze motie graag mede in. Motie 18, de woonruimte voor jongeren en 

jonge gezinnen in het buitengebied, we steunen deze motie. We roepen het college wel op 

om proactief met woonwensen van jongeren aan de slag te gaan. En dan bedoel ik eigenlijk 

zowel voor jongerenhuisvesting in de kom als in het buitengebied. Huisvesting vinden voor 

jongeren is echt niet zo makkelijk als het lijkt. Het was goed te horen dat er al een aantal 

initiatieven binnen de scope van de gemeente zijn zoals dinsdag werd aangegeven, maar we 

horen graag of de wethouder bereidt is om hier extra aandacht aan te besteden. Voorzitter, er 

is veel gezegd over deze begroting, over wat er wel en ook wat er niet in staat. En ook al zijn 

botsingen uit de politiek niet weg te denken, ik denk dat we allemaal wel beseffen dat 

Winterswijk gemaakt wordt door de mensen die er wonen en uiteindelijk staan we daar als 

gemeenteraad ook voor. Samen en ieder met zijn eigen accenten voor Winterswijk. Dank u 

wel. 
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De voorzitter: Dank u wel, mevrouw Schepers. Gaan we afsluitend naar de fractie van D66, 

mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ja voorzitter, dank je wel. Ik zal ditmaal maar niet meer beginnen over 

die toekomststoel, ik zal ook niemand meer laten opstaan. Ik zal ook niet meer beginnen over 

anekdotes, dus ik zal maar meteen ingaan op de begroting. Terugkijkend op de algemene 

beschouwingen in de eerste termijn en de beantwoordingen van het college vond de fractie 

van D66 de beantwoording uitgebreid maar niets zeggend, niet open en niet transparant. Het 

is allemaal: we zijn er mee bezig, komen we nog op terug. Maar er wordt niet verteld waar we 

dan exact mee bezig zijn. En hoe ver we met de materie zijn. Volgens mij waren de vragen uit 

de fractie helder en weinig vaag. Kijkend naar een goed voorbeeld over de energietransitie 

zijn we nog in overleg maar er komt eind november een uitvoeringsagenda. Dat is voor de 

fractie van D66 duidelijk en we begrijpen dan ook dat we daarop moeten wachten. Maar als 

de fractie dan luistert naar bijvoorbeeld de afspraken met De Woonplaats dan komt er 

binnenkort nog een gesprek. Dat is mooi, maar wanneer en waar gaat het dan over? De 

fractie van D66 is van mening dat we hier met de raad voorafgaand aan dat gesprek harde 

kaders moeten stellen. De ambities zijn goed maar de fractie wil dat de raad vooraf meepraat 

over de prestatieafspraken die we gaan maken met De Woonplaats. Je maakt immers 

prestatieafspraken met gemaakt beleid in de hand. Goedgekeurd door de raad. Voorzitter, is 

het college bereidt om met de raad vooraf aan het gesprek met De Woonplaats harde kaders 

op te stellen? En het tweede voorbeeld wat vragen opriep is de rol van mevrouw Bakker bij 

de ontwikkeling van het park Achterhoek. Voorzitter, kan het college nog eens duidelijk 

aangeven wat die rol van mevrouw Bakker is bij de ontwikkelingen, nu en na de tijd? We 

hoorden de wethouder iets zeggen over welstand, of de welstandscommissie, maar geef 

eens duidelijk aan hoe het college denkt over de rol van mevrouw Bakker in de komende 

jaren? De fractie is daar zeer nieuwsgierig naar. Verder is de fractie van D66 al vaak kritisch 

geweest over het park Achterhoek. Of in onze optiek: een gesubsidieerd recreatiepark. 

Binnen de fractie was er dan ook nog wel wat discussie over dit project of dit niet onder het 

programma toerisme of vrijetijdseconomie had moeten staan. Dan het energiefonds. Wees 

duidelijk: wat gaan we doen? Het maakt de fractie van D66 alleen maar meer en meer 

nieuwsgierig. Misschien is dat wel het aard van het beestje, die nieuwsgierigheid. Maar kan 

de portefeuillehouder ons helder uitleggen wat nou precies de stand van zaken is en wat we 

de komende maanden verder kunnen verwachten? Of moeten we denken aan jaren? Wees 

helder, duidelijk en transparant. Een aantal gemeenten in de Achterhoek zijn al druk in de 

weer met het energiefonds. Is het niet voor ons een kwestie van aanmelden of wordt er meer 

van ons verwacht? Het volgende voorbeeld, voorzitter, is de voorlichting rondom 

afvalscheiding. Weer een toezegging: we zijn ermee bezig, en we gaan een nieuwe 

voorlichtingscampagne starten. Dat vinden wij goed. Maar zeg helder wanneer we wat gaan 

doen. Aan welke termijnen moeten we denken? Aan een week? Aan een maand? Wanneer 

start die voorlichtingscampagne en wanneer is die afgelopen en wanneer wordt er op 

handhaving ingezet? Wees duidelijk. Voorzitter, een laatste voorbeeld waar de fractie van 

D66 erg nieuwsgierig naar is. Dat zijn de pilots rondom die Tiny Houses. De wethouder kon 

melden dat er tweede interessante pilots bekend zijn. Eén in en één buiten de bebouwde 

kom. Dat is het dan. Maar om welke twee pilots gaat het dan? En wanneer krijgt de raad daar 

meer over te horen? Voorzitter, dan kom ik nu toe aan de amendementen en moties. Ik zal 

niet op alle moties en amendementen uitgebreid ingaan. Ons eerste amendement die wij 

hebben ingediend gaat over de voorbeeldfunctie rondom duurzaamheid. Wij zijn blij met de 

steun die daarvoor uit de raad is gekomen. Ik zal hem verder dan ook niet meer toelichten 

want volgens mij is die voor iedereen helder. De motie van de Partij van de Arbeid rondom 

artikel 1 van de Grondwet dienen wij uiteraard mede in. We wonen allemaal in een prachtig 

dorp, Winterswijk. Winterswijk hoort bij Nederland, een vrij land met een sterke 
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democratische rechtsorde. Waarin grondwaarden van ons allemaal zijn, waar mensen gelijk 

zijn voor de wet. Waarin iedereen zich vrij moeten kunnen uiten. Dit is iets waar we zorgvuldig 

mee moeten omgaan. Het prominent zichtbaar maken van artikel 1 ondersteunt dit alleen 

maar. Onze motie nummer 2 gaat over de afvaleilanden die beschikbaar te stellen voor 

evenementen. Wij zijn blij dat er vanuit veel partijen steun komt voor deze motie. Afval 

scheiden binnenshuis moet buitenshuis ook kunnen. Extra toelichting zal ik hier verder niet op 

geven. Motie nummer 3, uitstekende toegankelijkheid gemeente Winterswijk. In de vorige 

raadsvergadering tijdens de open debatronde heb ik hier al aandacht voor gevraagd. 

Winterswijk heeft letterlijk en figuurlijk nog behoorlijk wat drempels. De fractie van D66 blijft 

het onacceptabel vinden dat Winterswijk nog steeds niet voor iedereen toegankelijk is. De 

motie is samen ingediend met de Partij van de Arbeid en wordt ook mede ingediend door de 

VVD, GroenLinks en WB. Het is goed om te zien dat de raad dit ook inziet en dat we hier een 

slag mee moeten maken. Motie 4, de rubriek gemeentenieuws vrijwilligersrubriek. Dat vindt 

de fractie van D66 een sympathieke motie en die steunen we van harte, al vinden we wel dat 

we ervoor moeten waken dat we dit niet op twee plekken gaan doen. Het 

vrijwilligerssteunpunt gebruikt zelf ook de media. We zien dan wel graag dat de gemeente dit 

gebruikt om echt een vrijwilliger in het zonnetje te zetten. En wat ons betreft is het niet 

genoeg, mag zelfs een katern of een hele bijlage worden. Bij motie 6 van Winterswijks Belang 

hebben wij toch nog wel wat vraagtekens. Dat gaat over de herinrichting van de raadzaal. De 

fractie van D66 denk dat iedereen het er wel over eens is dat deze raadzaal heringericht moet 

worden. Nu is het niet praktisch. Wel zouden wij graag de adviezen van adviesbureau 

Linkeroever willen afwachten. Misschien dat zij wel met een zo mooi plan komen waar 

niemand aan gedacht had, dan gaan we niet eerst beginnen en dan nog een keer geld 

uitgeven. Dat zou jammer zijn. Misschien kunnen we in de schorsing kijken of we de motie 

kunnen aanpassen waardoor dit helder is. Motie 7 van Winterswijks Belang zullen wij ook 

steunen. Wel onder de voorwaarde dat de fysieke barometer, of de meter, dan niet rood 

kleurt maar groen krijgt. We hebben het immers over duurzaamheid. Motie 11, de nachttrein 

dienen wij graag samen mede in met Winterswijks Belang. Voor de fractie van D66 is dit een 

belangrijk onderwerp. Zo belangrijk dat onze fractie al contacten heeft gelegd met de D66 

Statenfractie in Gelderland en met de wethouder in Doetinchem. Ik wil dan ook alle partijen 

oproepen om te helpen bij de lobby richting de provincie. We verzoeken uiteraard het college 

om dit te onderzoeken maar ook bij de partijen in de raad ligt hier een opdracht. Motie 4, 

waardevolle landschapselementen. Voorzitter, wat moet ik hier nog over zeggen na de 

discussie van daarstraks? De fractie van D66 zou willen vragen, mocht de motie worden 

aangenomen, of we dan kunnen beginnen met het maken van satellietfoto’s van het gebied 

bij de Driemarkweg. Dan kunnen we over vijf jaar eens goed bekijken welke waardevolle 

landschapselementen zijn verdwenen en misschien dat in het ergste geval wel een heel 

stijlplan moeten opstellen. Motie 18 en motie 24 kunnen ook op steun rekenen van de fractie 

van D66. Jongerenhuisvesting blijft essentieel en deze moties zijn een mooi begin. Voorzitter, 

dan kom ik nu toe aan de amendementen en moties waar ik niet heel uitgebreid op zal ingaan 

maar even kort aanstip. Amendement 2 en 3 van de VVD hebben wij mede ingediend en kan 

dus op steun rekenen van onze fractie. Amendement 4 daarentegen gaat over het schrappen 

van de fixatie OZB-tarieven en verhoging leges en zullen wij niet steunen. D66 is in dit geval 

geen voorstander van het verhogen van de leges. Dan kom ik nog even kort bij motie 5 over 

het onderzoek naar de sanctiemogelijkheden bij moedwillig overtreden. Daar zal de fractie 

van D66 voor stemmen. Motie 8, kind en armoede en motie 13 verwerving pand 

Boogiewoogie die inmiddels is ingetrokken… Die is ingetrokken, sorry. Motie 8, kind en 

armoede, zal de fractie van D66 niet steunen. Voorzitter, volgens mij heb ik nu het grootste 

gros gehad. Maar ik ga nog even terug op motie 23, de groene schoolpleinen. Geen 

onbelangrijke motie. Deze motie verzoekt het college om bij succes te onderzoeken of de 

gemeente financieel meer kan bijdragen de komende jaren. Maar daarbij verzoeken wij ook of 
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het college ondersteuning wil verlenen bij het maken van een plan van aanpak. De motie is 

aangepast en wordt mede ingediend door Partij van de Arbeid, GroenLinks, Winterswijks 

Belang en het CDA. De fractie van D66 is blij met deze steun en dat we als raad vergroening 

belangrijk blijven vinden. Concluderend, voorzitter, wil de fractie van D66 nog meegeven dat 

het college nu echt aan de bak moet. Onze fractie zal nieuwsgierig en kritisch blijven en laten 

we het codewoord van dinsdag ‘ambitie’ omzetten in daadkracht en uitvoering. De fractie van 

D66 zal alle ontwikkelingen op het puntje van onze stoel blijven volgen. Voorzitter, ik dank u. 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ja, dank u wel voor uw inbreng. Ik ben alleen enorm benieuwd, waarom 

u motie 8 niet kunt ondersteunen? Kinderen en armoede, daar ben ik echt benieuwd naar. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ja, op dit moment is het voor ons, die motie te vaag, wij hebben het over 

in kaart brengen, waarbij kinderen betrokken kunnen worden bij het onderwerp armoede, ja 

we kunnen moeilijk kinderen van nul tot bijvoorbeeld twee jaar aan de tafel zetten en op dit 

moment al laten meepraten. Ik wil best met u in de schorsing kijken of wij het daarin kunnen 

verduidelijken, maar op dit moment is de motie voor ons te vaag om het te kunnen steunen. 

De voorzitter: Oké. Dan komt daarmee een eind aan de termijn van de raad, van de tweede 

termijn, dan schors ik voor 20 minuten, zodat het college zich kan beraden op haar tweede 

termijn. Ondertussen zal er frisdrank voor u worden verzorgd. 

Schorsing  

De voorzitter: Mag ik iedereen verzoeken om zijn plaatsen weer in te gaan nemen. Dan 

heropen ik de vergadering en ik begrijp van de griffier dat de schorsing drie wijzigingen heeft 

opgeleverd. De moties 3,9 en 14, misschien kunnen we die even op het scherm laten zien. 

Daar is het, voor de benodigde investeringen is er uitgehaald, gaan wij naar motie 9, de motie 

van het kinderpardon. Daar is zorgvuldige en versnelde procedure toegevoegd en de motie 

14, waardevolle landschapselementen. Daar is het verbeterplan, herstel is er uit en dat is 

verbeter geworden. Gaan wij daarmee naar de eerste termijn of de tweede termijn van het 

college, is als eerste het woord aan de wethouder Financiën, wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Voorzitter, dank u wel. Wij hebben de begrotingen besproken. De 

ontwikkelingen gaan snel op het gebied van duurzaamheid, dus ik ga eigenlijk gewoon de 

vragen maar langs, die ik gekregen heb van de fracties. De ontwikkelingen gaan snel op het 

gebied van duurzaamheid, gisteren heb ik aangegeven: als er een energiefonds nodig is, 

zullen wij dat doen en vandaag kreeg ik bericht, de innovatieve aanpak, waar wij het over 

hadden, daar hoort een gemeentelijk energiefonds bij, dus wij gaan aan de slag met het 

energiefonds. En daarmee wil ik eigenlijk ook de discussie over duurzaamheid doorschuiven 

naar het moment dat de uitvoeringsagenda komt, de uitvoeringsagenda zit meer 

achtergrondinformatie. Wij hebben ook meer uitleg, zodat wij er dan op dat moment ook 

gewoon de goede discussie met elkaar kunnen doen. Dan gaan wij verder naar de vraag van, 

de vraag over het aflossen van de schulden. Er wordt gesteld dat wij, dat onze schuldquote 

niet goed is. Wij hebben aangegeven: de nettoschuldquote van Winterswijk zit onder de 100, 

dus valt in de categorie voldoende en dus ziet het college geen noodzaak om deze schulden 

verder te verlagen.  



Pagina 136 van 153 

 

De heer Te Gronde: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Te Gronde.  

De heer Te Gronde: Volgens mij vallen wij in matig? 

De heer Elferdink: Nee, wij hebben, ja,… 

De voorzitter: De heer Elferdink. 

De heer Elferdink: Wij hebben er de tabel erbij gepakt en wij vallen in de categorie voldoende. 

Oké? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Volgens mij heb ik de vraag gesteld bij de schriftelijke vragen welk 

bedrag dat zou moeten zijn en dan kom je uit op 59 miljoen, dus dan ben ik nu even verbaasd 

over het antwoord, dat ik dan gekregen heb. 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Nou, op basis van de nettoschuldquote en die staat ook gewoon in de 

begroting, zitten wij op voldoende en ziet het college en dat is dan misschien wel een 

antwoord op uw vraag van: gaan wij schulden aflossen? Het college ziet geen noodzaak voor 

verdere verlaging van de schulden. 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Nou, ik blijf toch nog een beetje vertwijfeld achter, in verband met de 

beantwoording van de vragen, zeg maar, maar goed de vraag er achter blijft natuurlijk van: 

welk bedrag vind je überhaupt als college voldoende en wij als VVD fractie neigen dan eerder 

naar 59 miljoen, dan 81 miljoen. Maar dat was denk ik al helder al. 

De voorzitter: De wethouder gaat door. 

De heer Elferdink: Het college wil graag blijven investeren in Winterswijk. Dan kom ik bij, ja,, 

ik ga even de concrete vragen langs en er ging heel veel over duurzaamheid, maar ik wil echt 

die discussie graag bij de uitvoeringsagenda doen en dan zullen ook een heel aantal 

puzzelstukjes op hun plaats vallen. Dan wel een vraag over de WOZ waardebepaling. Op het 

moment dat je investeert in verduurzamen van de woning, dan stijgt de WOZ-waarde, de 

taxatie van woningen is gebonden aan regels. Aan de andere kant als de woning meer waard 

wordt door verduurzaming, levert dat ook geld op bij verkoop, dus in die zin is die, dat is ook 

in die zin dan ook terecht, dat die waarde stijgt. Dan de vraag over gescheiden 

afvalinzameling in de openbare ruimte. Er werd gezegd: andere gemeenten doen dat wel en 

dat klopt, andere gemeenten hebben daar ervaringen mee, hebben ervaringen ook gedeeld, 

alleen de ervaring is dat er zeer slecht gescheiden wordt in de openbare ruimte en dat 

betekent dus in de praktijk, dat alles als restafval verwerkt moet worden. Dan de vraag over 

… 

Mevrouw Schepers: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 
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Mevrouw Schepers: Dat betekent dus dat de wethouder hierbij aangeeft dat hij daarover niet 

in gesprek wil met de ROVA? 

De heer Elferdink: Dat gesprek met de ROVA is er, wat ik aangaf, die ervaringen die gedeeld 

zijn, zijn van gemeenten binnen de ROVA en die ervaringen zijn gedeeld en de ervaring van 

andere gemeenten is dus dat er slecht gescheiden wordt en dat alles vervolgens als restafval 

afgevoerd moet worden. 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers: U baseert uw antwoord dus alleen op ervaringen binnen ROVA-

gemeenten? 

De voorzitter: De heer Elferdink.  

De heer Elferdink: Ja, u vroeg in gesprek te gaan met de ROVA, dus dat hebben wij gedaan. 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers: Nee, ik bedoel de ervaringen die u deelt, zijn alleen maar ervaringen die 

binnen de ROVA-gemeenten leven? 

De voorzitter: De heer Elferdink. 

De heer Elferdink: Ja, of echt alleen, maar binnen de ROVA is in ieder geval daar over 

gesproken. En of het uitsluitend ROVA -gemeentes, dat weet ik niet, maar dit is de ervaringen 

die de ROVA dan heeft met gescheiden inzamelen in de openbare ruimte. 

De voorzitter: De wethouder gaat door. 

De heer Elferdink: Dan het gescheiden afval inzamelen op scholen. Wij hebben gisteren 

gezegd dat het de verantwoordelijkheid van de scholen is, alleen wij gaan wel ook in 

programma 12 zit een budget voor duurzame scholen en bij duurzame scholen gaat het ook 

echt programma’s voor bewustwording en dus dat betekent ook bewustwording over afval en 

ook over afvalscheiding en wij gaan er ook vanuit dat bewustwording over afvalscheiding ook 

leidt tot ander gedrag en daarmee dat ook de jongeren in hun MR daar aandacht voor kunnen 

vragen.  

Mevrouw Schepers: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers: Gaat het dan ook over bewustwording bij schoolbesturen? Want daar 

moeten dus de beslissingen uiteindelijk genomen. 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Nu komen wij op het terrein van onderwijs, maar ik weet wel dat scholen 

een MR hebben, dus leerlingen mogen daarin ook meepraten. Maar schoolbesturen horen 

daar wel degelijk bij, dat ben ik met u eens. Dan komen wij … 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 
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Mevrouw Schepers: Ja, goed, ik zie de wethouder van onderwijs al knikken, dus ik ga er 

vanuit dat dat ook een antwoord is. 

De voorzitter: De wethouder zegt: ja. Wethouder Elferdink gaat verder. 

De heer Elferdink: Ja, dan de overige vragen, ja zijn toch vragen steeds over, dat was 

allemaal duurzaamheid en er was nog een vraag over de voorlichtingscampagne over afval. 

Ik zal niet zeggen dat wij er al mee bezig zijn, maar u hoort er de volgende 

commissievergadering meer over. 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Wij hebben dus specifiek gevraagd om termijnen en hoe lang wij aan 

moeten denken. U geeft nu aan dat we de volgende commissievergadering daar meer over 

horen, maar wij zijn wel echt benieuwd aan in wat voor termijn wij überhaupt moeten denken, 

moeten wij in weken denken, waar wij ook moeten wachten of in jaren, ik snap dat u niet een 

heel specifiek antwoord heeft en dat dat de volgende commissie komt, maar dit is wel heel 

erg vaag. 

De voorzitter: Wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Ja, volgende commissievergadering krijgt u meer informatie over het afval. 

Er zijn, ik mag niet zeggen dat wij ermee bezig zijn, maar binnen de gemeente zijn ze wel 

bezig met die voorlichtingscampagne, dus in de volgende commissievergadering hoort u 

meer van: wanneer precies, welke dagen, hoe lang? Daar krijgt u antwoord op uw vragen. 

Dus ik denk ook, het is, wij hebben hier een debat over de begroting en niet over de 

afvalscheiding en ik denk dat het ook heel terecht is dat wij in de commissievergadering op 

zulke gedetailleerde vragen terugkomen. 

De voorzitter: De wethouder gaat door. 

De heer Elferdink: Dit was mijn laatste antwoord, voorzitter. 

Mevrouw Zomer: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Dank u wel. Ik heb nog een antwoord gemist ten aanzien van de 

duurzaamheid. Ik had een vraag over de energietafel, ten aanzien van de uitvoeringsagenda. 

Welke rol ligt daar voor de energietafel? 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Ja, ik wil eigenlijk het verzoek doen, de energietafel wordt eind dit jaar 

geëvalueerd, eind dit jaar komt ook de uitvoeringsagenda en ik wil eigenlijk echt voorstellen 

dat we die discussie bij de uitvoeringsagenda gaan doen. Ja? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, ik zou toch graag nog even willen terugkomen op de 

schuldenlast. Wanneer het nou wel of niet voldoende is. En ik zal even uit eigen werk citeren. 
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De vraag die wij gesteld hebben vooraf is: op pagina 63 staat in de tekst: “In te blijven zetten 

op een acceptabele schuldenlast”, staat bij aandachtsstreepje zeven, toen heb ik gevraagd: 

“Wat is volgens het college een acceptabele schuldenlast?” Een bedrag en welk bedrag vindt 

de provincie als toezichthouder voldoende, matig en onvoldoende? Het antwoord: “Een 

acceptabele, tussen haakjes matige schuldenlast is tussen de 30 en 50%. Dit houdt een 

schuldenlast in van 90 miljoen, 30%. En 58 miljoen is 50%. Zie paragraaf en dan wordt er 

verwezen naar paragraaf B, boven de 90 miljoen is onvoldoende en onder de 58 miljoen is 

voldoende. Dus ik ben nu wel even verbaasd. Wat is het nou? Het college heeft mij antwoord: 

58 miljoen is voldoende en daarboven is het dus niet voldoende, dus meten wij nu met twee 

maten of is dit het antwoord, wat dan beter uitkomt. Ik ben helemaal verbaasd gewoon. Het is 

een antwoord van het college. 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Ja, daar moet ik even het document, als u mij toestaat, dan pak ik de 

begroting er even bij, wat er precies in de tabel staat. 

De voorzitter: Ik schors voor 3 minuten.  

Schorsing  

De voorzitter: Ik heropen de vergadering. Het woord is aan wethouder Elferdink. 

De heer Elferdink: Dank u wel, ik kan mij de verwarring goed voorstellen van raadslid Te 

Gronde. Ik verwacht ook dat er wel enige kennis in de fractie van VVD is op dit gebied. Dan 

gaan we even naar de criteria van de nettoschuldquote en dan is tot 100% is voldoende en 

100,130% is matig en hoger dan 130% is onvoldoende. En dat betekent dus dat het antwoord 

niet geheel juist was, wat u ontvangen heeft. 

De heer Te Gronde: Dat vermoeden had ik al een beetje. 

De heer Elferdink: Kijk, ik zei al: er zit kennis in de VVD fractie. 

Mevrouw Schepers: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers: Ja, ik begrijp dat alle vragen over duurzaamheid graag doorgeschoven 

zouden moeten worden naar het moment dat de uitvoeringsagenda bekend is, nou ja, dat is 

over misschien iets meer als een maand is dat zo. Ik zit even naar de risicobeheersing te 

kijken, bij die thema’s die daar benoemd staan, staat de risico op overschrijding van het 

budget duurzaamheid, totaal niet genoemd, terwijl wij allemaal op onze klompen kunnen 

aanvoelen, dat hier best wel een invloed is op een begroting, ik vind het een reële vraag bij 

de beoordeling van de begroting, wat het risico van de duurzaamheidsagenda is op deze 

begroting. En volgens mij mag ik die vraag ook gewoon stellen. 

De heer Elferdink: Nee, u mag alle vragen stellen van mij. 

Mevrouw Schepers: Ja, maar ik verwacht eigenlijk ook een antwoord op het moment dat ik 

over een begroting praat, dat ik het ook over een risico op de begroting mag hebben.. 

De voorzitter: Vraag aan de wethouder is: is er een risico op overschrijding? 
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De heer Elferdink: Dan komen wij echt bij de inhoudelijke uitvoeringsagenda, welke rol zien 

wij voor de gemeente in de hele energietransitie? Wat gaan wij doen? Ja, dus welke rol zien 

wij voor de gemeente daarin? En dat betekent ook enorm veel voor de financiële opgave voor 

de gemeente. Dus ik gaf net al aan: die innovatieve aanpak, dat vraagt om een energiefonds 

van de gemeente, dus daar moeten wij wat mee en voor de rest is het dus echt de manier 

waarop wij dingen gaan doen, de plannen die wij hebben en hoe wij gaan verduurzamen met 

elkaar, ja dat is gewoon echt de uitvoeringsagenda en dat bepaalt dus ook hoeveel geld wij 

ergens gaan insteken en de vraag is dus inderdaad van: is geld de oplossing of moeten wij 

met elkaar aan de slag? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers: Ja, dat is een leuke vraag: is geld de oplossing? Maar geld is wel een 

oplossing als je met elkaar aan de slag wil, want voor mankracht heb je ook gewoon geld 

nodig en voor maatregelen ook, voorzitter. Maar het gaat er bij mij niet in, dat een 

uitvoeringsagenda, die over een maand klaar moet zijn, dat er totaal nog geen doorkijkje van 

is, toch totaal nog geen risico-inschatting bij hoort en dus helemaal uit de begroting 

weggefietst wordt. Dat vind ik raar. Dat vind ik gewoon echt vreemd en dat u daar niet een 

fatsoenlijk antwoord op kan geven, dat vind ik ook raar. Dit hoort toch al als één van de 

risico’s bij de begroting? 

De voorzitter: De wethouder, voor de laatste keer en dan de heer Tannemaat. 

De heer Elferdink: Ja, maar dan komen wij echt bij de rol, die de gemeente heeft in die 

uitvoeringsagenda en dan denk ik echt: dan kunnen wij beter met elkaar daarover hebben op 

het moment dat wij echt, als wij volgend jaar 10 miljoen in een energiefonds zouden willen 

stoppen voor volgend jaar, dan, nou goed, dan komen daar, als dat zo zou zijn, naar 

aanleiding van de uitvoeringsagenda, waar wij met elkaar over gaan spreken en waar ook de 

raad een, gewoon een stem in heeft en als de raad dan vindt: het is niet genoeg, het moet 

meer. Dan zal er ook geld komen, op basis van de eerste prognose van 2019 gaan we hem 

dan aanpassen. Alleen, dan moeten wij eerst met elkaar die discussie voeren van: hoe wij het 

gaan doen. 

De voorzitter: De heer Tannemaat. 

De heer Tannemaat: Ja, ik heb eigenlijk een beetje een vraag aan de PvdA, want ik moet de 

wethouder wel gelijk in geven, kijk, wij hebben allemaal heel veel ambitie, u bent zelf ook nog 

wel van degene die zorg draagt voor mensen met de minste draagkracht, dus dit gaat 

gewoon geld kosten, dat is iedereen bekend, maar wij zitten ook in de fase, WB heeft als 

geen ander gepleit in eerste termijn, dat wij op willen schieten en dat er gewoon resultaat 

moet komen en ambitie, maar je kunt natuurlijk niet, als wij nog niet hebben besloten wat wij 

precies gaan doen, dan kunnen we natuurlijk nu niet verwachten dat wethouder iets kan 

aangeven? Als het aan WB ligt, gaat het gewoon geld kosten. Dat zal niet anders en daar 

zullen wij misschien andere dingen voor moeten laten, maar we moeten toch, als wij volgende 

maand het erover hebben, dan weten we toch maar de ambitie ligt? En dan kun je toch 

daarna ook in boeken? 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: Misschien eerst even want mevrouw Schepers werd aangesproken, daarna de 

heer Te Gronde. Mevrouw Schepers. 
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Mevrouw Schepers: Ja, mijnheer de voorzitter. Mijnheer Te Gronde heeft natuurlijk gewoon 

gelijk. Wij schatten ook in dat die energie, sorry, ik keek, ja. Na je 40e blijkbaar heb je dan een 

bril nodig en links/rechts is dan een beetje moeilijk, maar. Ik bedoel natuurlijk mijnheer 

Tannemaat heeft gewoon gelijk, die energietransitie, dat hij geld gaat kosten, dat is mij 

volstrekt duidelijk en het is ook daarom dat ik graag wil dat er een risico-inschatting wordt 

gemaakt voor deze begroting, omdat de invloed op de begroting, in mijn ogen, maar dat is 

puur nattevingerwerk op dit moment, groot zal zijn. En misschien wel onevenredig groot, 

maar dat het heel veel geld gaat kosten en dat wij bereid zijn om daarin te investeren, heer 

Tannemaat, daar kunt u zeker van zijn. Maar ik vind het wel vreemd, dat er geen risico-

inventarisatie is geweest, die hier in terecht is gekomen dan had ik dat kunnen accepteren om 

het door te schuiven. Maar dat is nu niet zo.  

De heer Elferdink: Nee, maar u mag ook…, sorry. 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: U mag ook vanuit gaan dat de gemeente zich houdt aan de regels, die 

gemaakt zijn voor het maken, die opgesteld zijn voor het maken van een begroting. En op het 

moment dat iets een substantieel risico is, dan wordt dat opgenomen in de begroting. 

De voorzitter: Mijnheer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, ik werd even getriggerd door de opmerking van de heer Tannemaat, 

die zegt van: als het volgend jaar anders wordt, dan moeten we misschien wel wat 

schrappen, maar dan ben ik wel benieuwd wat u dan in gedachten had om te schrappen? 

De heer Elferdink: Nee, dat gaan wij niet doen, maar kijk, weet u, het is in heel gemakkelijk 

om als je financiën, als hobby hebt, zeg maar, om altijd te zeggen van: als je het ene doet, 

dan kost het anderen geld, dat weten wij denk ik allemaal hoe wij hier zitten en als wij 

duurzaamheid echt hoog op de agenda willen staan, natuurlijk, dan moeten we misschien wel 

dingen schrappen, daar ontkomen we niet aan, maar ik denk dat wij allemaal in de fase zitten, 

dat heel graag willen beginnen, maar wij weten natuurlijk nog niet precies waar het eindigt. 

Dan kun je wel zeggen: ik neem vast een post op van een half miljoen of van 1 miljoen, dat 

zou je eventueel kunnen doen. Dat zou je kunnen doen, maar volgens mij weet u ook wel dat 

het ja, het komt uit de lengte of uit de breedte zeiden ze vroeger wel eens, maar… 

De heer Jonker: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Jonker en daarna excuus, nee, eerst de heer Te Gronde, excuus. 

De heer Te Gronde: Kijk, wat de heer Tannemaat zegt, dat klopt natuurlijk, alleen wij hebben 

nu een begroting voorliggen, waar nog heel veel posten in zitten, waarvan wij zeggen van: het 

is onbekend, dat is nou net het probleem, dat wij met deze begroting hebben. Wij weten 

gewoon dat er heel veel aan zit te komen, dus eigenlijk besluiten wij of gaan wij besluiten 

over een begroting, waarvan je gewoon nu al ziet, die gaat bij de eerste wijziging gigantisch 

gewijzigd worden en ik zie dit meer als een tussenbegroting, voor de begroting van volgend 

jaar. 

De heer Jonker: Voorzitter? Mag ik daarop reageren? 

De voorzitter: De heer Jonker, dan de heer Tannemaat. 
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De heer Jonker: Ja, ik zou eigenlijk alleen even een aanvulling willen geven, wat ik mij 

herinner van het fonds, is dat het een revolverend fonds is en dat dit fonds daarom ook buiten 

de begroting staat en dat betekent dat het dus niet direct een invloed heeft op die manier op 

de begroting. Maar dat is het, zoals ik het mij herinner. 

De voorzitter: De heer Tannemaat nog en dan is het woord aan de wethouder.  

De heer Tannemaat: Ja, mijnheer Te Gronde weet natuurlijk ook wel, dat als je in het 

zakenleven zit, VVD is ook een zakenpartij, dat nou eenmaal altijd de kosten voor de baten 

uitgaan. Als je een bedrijf hebt, dan probeer je ook zo goed mogelijk in te schatten waar je 

kosten liggen en wat er allemaal gaat gebeuren, maar de markt kan ook veranderen, dus 

natuurlijk, je zit altijd met het punt van: je kunt nooit zeggen hoe het over twee jaar gaat. Je 

kunt natuurlijk wel wat begroten, maar ik zou mijn best kunnen voorstellen dat we er wat in 

opnemen, een post of zo, maar de andere kant, moeten wij ook vertrouwen hebben dat we 

dat straks op een of andere manier in de begroting maar weer recht breien, want daar komt 

het toch op neer. Dat weet u als geen ander. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Nou, ik ben in ieder geval al blij met de toezegging van het CDA, dat de 

OZB niet verder gaat stijgen, dus dat is in ieder geval een zekerheidje, die wij dan wel 

hebben.  

Mevrouw Schepers: Voorzitter? 

De voorzitter: Ja, ik wilde eigenlijk de wethouder even aan het woord laten, maar een 

afsluitende opmerking, mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers: Nou, een aansluitende opmerking: begrijp ik dus goed, want ik hoor de 

wethouder net zeggen dat er geen substantieel risico is voor de begroting? Dat is dus een 

harde uitspraak, hè? 

De voorzitter: De wethouder. 

De heer Elferdink: Ja, dat klopt. Voorzitter, op dit moment is het risico niet aan de orde, omdat 

we de keuzes nog niet gemaakt hebben. Risico’s zijn op het moment dat je keuzes hebt 

gemaakt, die gevolgen hebben en de keuzes zijn nog niet gemaakt, dus is het nog geen 

risico. Maar er zullen wel gevolgen zijn, maar dat is wat anders dan een risico. 

De voorzitter: En de wethouder gaat door of? 

De heer Elferdink: Nou, ik dacht dat ik dit naar aanleiding was van de vraag van de heer Te 

Gronde. 

De voorzitter: Dan geef ik het woord aan wethouder Saris. 

Mevrouw Saris: Ja, voorzitter. Dank u wel. Dank ook aan de fracties voor hun bijdrage in 

tweede termijn en de complimenten aan mijn adres en aan het adres van het college. Ik heb, 

in mijn beleving, twee vragen openstaan, namelijk de vraag van de fractie van Winterswijks 

Belang over het tijdvak van de aanpassing van de markt. Naar aanleiding van de eerste 

termijn en de toezegging die ik u daar in heb gedaan, gaan wij versneld aan de gang met een 
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plan van aanpak en het aanstellen van een projectleider en we houden u van de voortgang 

hier op de hoogte. Dan de vraag van de fractie van D66 over de rol van de supervisor in Plan 

Achterhoek. Ik heb in de eerste termijn aangegeven, dat wij de rol van de supervisor hebben 

gehad voor het invullen van het, voor het opstellen van het flexibel bestemmingsplan, dat nu 

in procedure is gegaan en ter inzage ligt. Op 28 juni van dit jaar heeft u daar ook een besluit 

over genomen. In het voorontwerp bestemmingsplan, dat binnenkort in de commissie Ruimte 

ter informatie voorligt, is in artikel 2.4 opgenomen, dat het, want wij hebben een flexibel 

bestemmingsplan opgesteld en de kwaliteit, ik zal het maar even letterlijk voorlezen: “De 

kwaliteiten hier in zijn beschreven kunnen op verschillende manieren worden geconcretiseerd 

en uitgevoerd. Het is de rol van de supervisor om de initiatiefnemers en het college van B&W 

te adviseren over de toepassing van het inrichtingsplan, als toetsingskader op concrete 

initiatieven en daarbij horende aanvraag voor een omgevingsvergunning de supervisor 

adviseert hierbij zowel over de situering van de bebouwing, de aanleg van groene elementen, 

als de kwaliteit van de gebouwen. Wat dit laatste aspect betreft, treedt de supervisor formeel 

in plaats van de welstandscommissie”. En voorzitter, ik denk dat ik het daarbij kan laten. 

De voorzitter: Dank u wel, wethouder Saris. Is het woord aan wethouder Aalderink. 

De heer Aalderink: Mijnheer de voorzitter, dank u wel. Eventjes naar aanleiding van het CDA, 

daar kwam ook even de discussie op gang over de uitstroom van de bijstand. Dat zou dan 

geld opleveren, maar daar is ook al tussendoor antwoord op gegeven, maar ik wil dat 

nogmaals benadrukken, dat dat slechts tijdelijk is, omdat je natuurlijk op het moment dat het 

aantal bijstandsgerechtigden in ons bestand daalt, wij uiteindelijk ook minder uitkering krijgen 

vanuit het gemeentefonds en dus ook minder geld te besteden hebben. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Maar als ik het goed heb, gebeurt dat pas twee jaar na dato, om het zo 

maar te zeggen, dus als het college echt waarmaakt wat ze zegt, dan geldt dat inderdaad nog 

twee jaar voorbij ’22, dus in ’24, dus dan wordt het toch weer redelijk structureel. 

De heer Aalderink: Ja, dat ben ik met u eens. 

De voorzitter: De heer Aalderink.  

De heer Aalderink: Maar ik zou dit liever nog niet op voorhand inboeken. Dat lijkt mij wat 

overdreven.  

De heer Te Gronde: Maar, voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Hoor ik nu goed, dat het college eigenlijk nu zegt van: wij moeten nog 

maar zien dat we die ambitie waarmaken van 15%? 

De voorzitter: De heer Aalderink. 

De heer Aalderink: Nee, natuurlijk, wij hebben een ambitie opgenomen, om hem waar te 

maken, alleen u weet net zo goed als ik, dat ambities nog geen resultaat zijn. Dus wij gaan er 

vanuit dat we dit redden, maar om op voorhand in te boeken, vind ik overdreven. 
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De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Maar, voorzitter, u doet bij heel veel dingen in de begroting en dat is 

misschien ook meer voor de wethouder Financiën, neemt u ook aannames mee en die zijn 

wel hard, zeg maar, dus die OZB-verhoging, die waardestijging van die huizen, die zit er ook 

al in. Dat is ook een aanname, want dat is ook nog geen zekerheid. 

De voorzitter: Wethouder Aalderink. 

De heer Aalderink: Dat klopt, alleen deze hebben wij niet zo meegenomen. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde, afsluitend op dit punt. 

De heer Te Gronde: Dus u zegt, als college, wij hebben een ambitie van 15%, dat zijn 25 

personen per jaar, die willen wij uit de bijstand halen, daarvan zegt u nu: ja, dat is eigenlijk 

dus nog maar heel onzeker of we dat ook echt gaan redden. 

De voorzitter: De heer Aalderink.  

De heer Aalderink: Ik zou willen, dat ik, dank u wel voorzitter, ik zou willen dat ik het kon 

garanderen. En ik weet ook niet, wij weten, het streven is dat wij 15% in vier jaar dalen, dat 

betekent 100 man over vier jaar,, maar dat wil niet zeggen dat we er elk jaar 25 doen. Dus ik 

vind het te onzeker om dat in te boeken, dus doen we het niet en dat heeft niets te maken 

met de ambitie, dat heeft ook niets te maken met de doelstelling, heeft puur te maken met 

zorgvuldig beleid. 

De voorzitter: De wethouder gaat door. 

De heer Aalderink: Dan was even de vraag van het CDA, ten aanzien van, als ik het goed 

begrepen heb, motie 24: kan dat überhaupt? Nee, maar ik kom daar dadelijk nog even op 

terug. Dan kwam even de vrijstelling zestig+ aan de orde, of je dan mensen afschrijft? Nee, 

helemaal niet. Het punt is namelijk dat, er zit geen enkele verplichting in, dat mensen boven 

de 60 niet zouden mogen of kunnen solliciteren, er zit alleen iets in van als het totaal, als je 

met zijn allen bedenkt dat het geen zin heeft en alleen maar demotiveert, dan moet je de 

mogelijkheid hebben om het niet te doen.  

De voorzitter: De heer Te Gronde.  

De heer Te Gronde: Ja, voorzitter, ik vraag mij even, ik zat even te bladeren, dus ik had 

waarschijnlijk niet helemaal opgelet de eerste seconden van uw zin, waar refereert u nu 

naar?  Naar het betoog of naar een motie? 

De voorzitter: De heer Aalderink. 

De heer Aalderink: Nee, naar het betoog. 

De heer Te Gronde: Oh, oké, nee dan is het helder. 

De heer Aalderink: Nee, niet naar de motie. Nee, naar het betoog. 

De heer Te Gronde: Ik zag zo even niet, ik was er even niet bij. 
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De voorzitter: De heer Aalderink.  

De heer Aalderink: Dan is er gevraagd om een amendement, dat is het amendement, 

amendement 2 is dat, aantallen bestaande woningbouwplannen. Daar heb ik in de eerste 

termijn ook al het een en ander over gezegd en daar wil ik gewoon bij blijven, dat betekent 

dus dat wij als college dit amendement niet kunnen steunen, ook al op basis van het feit dat 

wij op 28 juni 2018 alvast afspraken gemaakt hebben, daar zou dit weer een tegenspraak op 

zijn, dus daar wou ik het op dit punt bij laten. Even kijken, dan de WB-fractie had een vraag 

ten aanzien van de Dingstraat, om te kijken of dat wel in deze periode gerealiseerd kan 

worden, dat weet ik niet, maar wat ik wel kan toezeggen is dat wij er echt mee bezig zijn, zo 

snel mogelijk kijken wat er mogelijk is, wat daar de consequenties van zouden zijn en als het 

enigszins mogelijk is om ook, als het allemaal blijkt te kunnen, om tot uitvoering over te gaan. 

Dus die toezegging heeft u van mij. 

Mevrouw Poels: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Poels. 

Mevrouw Poels: Zouden wij op dit punt een iets concretere toezegging van de wethouder 

kunnen krijgen? Dit is hier in de verwoordingen van: we gaan ermee bezig, het komt op de 

agenda, kunnen wij iets concreter van de wethouder horen wanneer het dan echt op de 

agenda komt?  

De voorzitter: Wethouder Aalderink. 

De heer Aalderink: Dan zal ik eerst onderzoeken moeten nakijken, die er zijn en op basis 

daarvan moeten we kijken of er nieuwe onderzoeken nodig zijn, want de verkeerssituatie is 

anders dan waarschijnlijk in het verleden werd aangenomen. Je moet kijken hoe je kunt 

aansluiten op de andere wegen, dus ik wil daar geen concrete toezegging op doen, maar ik 

wil er wel naar streven dat wij in ieder geval, nou laat ik zeggen, medio 2019, laat ik dat als 

streven neerzetten, dat ik medio 2019 daar wat concreter over kan zeggen. 

De voorzitter: Mevrouw Poels. 

Mevrouw Poels: Dank u wel, voorzitter. 

De voorzitter: Toezegging wordt genoteerd, het woord is aan de wethouder. 

De heer Aalderink: Dan de moties 8 en 11 van Winterswijks Belang zijn de kinderen en 

armoede en die willen wij, heb ik in de vorige periode ook al gezegd, die ondersteunen wij 

gewoon. Er kwam nog een opmerking over van: ja, maar over welke kinderen gaat het nog? 

Dat heb ik toen ook genoemd, wij gaan workshops organiseren voor kinderen van 8-12 en 

van jongeren van 12-18. Sorry, ik dacht dat hij, oh, oké. Dus dat gebeurt, dan de nachttrein, 

daar hebben wij het uitgebreid over gehad, daar gaan wij voor lobbyen. Motie 24, GroenLinks 

heeft het daar ook over, want die heeft hem ook ingediend, dat heb ik net al gezegd, dat wat 

ons betreft die meerjarige, of dat wijzigen van die afspraken op dit moment gewoon niet kan, 

gezien de afspraken, die wij Achterhoek-breed hebben lopen, wat ik u wel kan zeggen is dat 

het hele verhaal onderdeel is van de gesprekken die wij in de thematafel op dit moment 

voeren, waarbij er duidelijk een tendens is, heb ik ook eerder aangegeven, dat men anders 

gaat denken over woningcontingentering en dat men veel meer gaat kijken naar kernen en 

niet zozeer Achterhoek-breed zeggen van: nou, zoveel woningen zijn er en die verdelen wij 

dan pondspondsgewijs en dan kijk maar hoever je ermee komt. Dus er wordt aan gewerkt, 
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alleen op dit moment kan ik niet zeggen van: dit gaan wij zo doen, want dan zou ik in 

tegenspraak zijn met datgene wat wij eerder hier in deze raad afgesproken hebben en met 

wat wij in de Achterhoek afgesproken hebben. 

De heer Te Gronde: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Maar zou het dan ook niet juist u helpen met uw verhaal in de 

Achterhoek, ondersteunt u deze motie om dat nog harder te maken, dat we echt op 

kernenniveau moeten gaan kijken? 

De voorzitter: Wethouder Aalderink. 

De heer Aalderink: Gezien datgene, wat er op dit moment voorligt in de thematafel, ben ik van 

mening dat die ondersteuning op dit moment helemaal niet nodig is, maar als u meer vertel 

straks over wat er in de thematafels gebeurt en u bent als raad alsnog van mening dat daar 

een hardere actie vanuit u moet komen om mij te ondersteunen, dan staat u dat altijd vrij. 

Maar op dit moment zou ik hem ontraden. 

Mevrouw Zomer: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Kan de wethouder nog wat specifieker zijn, ten aanzien van de wens, die wij 

hebben om boerderijsplitsing mogelijk te maken, zonder dat dat ten koste gaat van het 

woningcontingent? 

De heer Aalderink: Op dit moment kan dat niet. 

De voorzitter: Mevrouw Zomer. 

Mevrouw Zomer: Komt dat ook ter sprake bij de thematafel? 

De voorzitter: Wethouder Aalderink. 

De heer Aalderink: Of deze heel concreet bij de thematafel ter sprake komt, ik neem aan van 

wel, maar die heb ik even niet helemaal helder. 

De heer Zuiderveld: Voorzitter, mag ik nog … 

De voorzitter: De heer Zuiderveld.  

De heer Zuiderveld: Een aanvullende vraag stellen over dat woningcontingent? U zegt, dat 

kan niet, is dat wettelijk, is dat collegialiteit naar andere gemeenten in de Achterhoek? 

De heer Aalderink: Ja. Dat laatste. 

De heer Zuiderveld: Dat laatste. Dus het kan niet? 

De heer Aalderink: Ja, nee, nou kijk, ik vind dat als je afspraken gemaakt hebt over hoe je 

met elkaar omgaat, dan vind ik dat iets wat bepaalt dat iets niet kan, als je het zo afgesproken 

hebt, dan ga je dat niet eenzijdig op afwijken. 
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De heer Voogt: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Zuiderveld eerst nog, daarna mijnheer Voogt. Uw vraag is 

beantwoord? De heer Voogt dan.  

De heer Voogt: Er is ook nog zoiets als voortschrijdend inzicht en als je kijkt naar de 

ontwikkeling van de inwonertallen, is er niet echt sprake van krimp? 

De heer Aalderink: Nee, dat ben ik met u eens en daarom zeg ik ook dat het beeld binnen de 

thematafel, duidelijk aan het kenteren is. Dan weet ik niet meer of die vraag van u kwam, van 

GroenLinks, maar er werd even iets genoemd over Texel, ten aanzien van tiny houses. Dat is 

in beeld, dus daar wordt naar gekeken, dat is bij ons bekend. Dan de PvdA, even kijken, oh 

ja, ten aanzien van de verschil van interpretatie die u had over hoe wij omgaan met mensen 

met een smalle beurs. Wat ik gezegd heb, is dat ik vind, dat het onze plicht is om te zorgen 

dat mensen met een smalle beurs, niet het dupe worden van de energietransitie. En of je dat 

nou op moet lossen door de manier waarop je de energietransitie aanpakt of op een andere 

wijze, dat is wat de toekomst moet leren, maar de kern moet zijn dat mensen met een smalle 

beurs niet het dupe mogen worden van de energietransitie. Dan was uw vraag van het 

Cultuurfonds, komt dat er? Ja. Is 1 januari haalbaar? Hopelijk, maar dat is een beetje 

afhankelijk van de snelheid waar ook het Jeugdcultuurfonds meewerkt, dus dat hebben wij 

niet helemaal in de hand. Geldt dit ook voor volwassenen? Nee, want dat is wat dat betreft 

net hetzelfde als het Jeugdsportfonds, maar waar ik wel aan zit te denken is, wij hebben op 

dit moment de Sportpas, die is voor volwassenen en als dat gewoon werkt, wil ik ook kijken of 

dat kan voor de Cultuur. 

Mevrouw Schepers: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers: Dat kan ik dus als een toezegging opvatten? 

De heer Aalderink: Ja, dat ik daar naar gaan kijken, als de Sportpas werkt, of dat ook voor 

Cultuur zou kunnen. Ja. Daarmee heb ik niet gezegd dat het gebeurt, hè? Laten we daar 

even helder in zijn. 

De voorzitter: Er wordt gekeken, wethouder, ga door. 

De heer Aalderink: D66 stelt de vraag, dat gesprek met de Woonplaats, kunnen we daar als 

raad vooraf over praten? Nee, de afspraken, zoals wij die maken met de Woonplaats zijn een 

collegebevoegdheid en natuurlijk komen wij daar bij u op terug door de actieve 

informatieplicht. Dus wij zullen u daarvan op de hoogte stellen, maar wij gaan gewoon nu op 

hele korte termijn kan ik u zeggen, het gesprek aan met de Woonplaats. En daar zullen wij u 

dus dan ook vrij snel over informeren. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Ja, een collegebevoegdheid is één, maar vooraf proactief de raad 

meenemen, misschien om wat op te halen, kan natuurlijk ook nog? 

De voorzitter: De wethouder 
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De heer Aalderink: Dat zou kunnen, maar volgens mij is vrij duidelijk wat de raad wil, want 

eigenlijk zegt de raad en of dat haalbaar is is punt twee: wij hebben als Winterswijk 

afgesproken, dat wij energieneutraal willen zijn in 2030. Dat betekent in feite, als je dat 

doortrekt, dat de Woonplaats in 2030 klaar zou moeten zijn met haar bestand. Dus dat zou 

het uitgangspunt moeten zijn. Of dat reëel is en haalbaar is, is punt twee en daar kom ik bij u 

op terug. Dus dat lijkt mij een redelijk helder uitgangspunt. 

De heer Te Gronde: Voorzitter? Misschien kan ik er nog aan toevoegen, als de Woonplaats 

aangeeft: het is niet haalbaar, dan zou ik toch wel graag willen weten van: wat moet je dan 

doen om het wel haalbaar te maken? 

De heer Aalderink: Nee, dat snap ik, ja. De tiny houses, zo gauw dat meer concreet is, kom ik 

er bij u op terug en dat zou maar zo nog eind van dit jaar kunnen zijn. De motie 3, die steunen 

wij, motie 6, Linkeroever afwachten, nee, want Linkeroever houdt zich weliswaar bezig met 

het totale gebouw, maar wij hebben hier met z’n allen afgesproken dat deze raadzaal prioriteit 

heeft, daar is ook een motie voor ingediend, dus wij zouden zeggen van: die motie moeten 

we gewoon, die ondersteunen wij als college en die willen wij graag zo doorzetten. En 

amendement 2, dat heb ik al gezegd, die ontraden wij, dat is de woningcontingentering. Nou, 

volgens mij heb ik dan alles beantwoord, wat… 

De heer Tannemaat: Voorzitter? 

De voorzitter: De heer Tannemaat 

De heer Tannemaat: Nou, zoals u weet hebben wij in het coalitieakkoord ook de tool 

’Stedelijke herverkaveling’, dat vinden wij een hele mooie tool, belangrijk ook. Motie 13 

hebben wij teruggetrokken omdat, nou ja, het proces nog loopt in Boogie Woogie, maar ik 

heb wel gevraagd om, WB heeft gevraagd om de optie tot aankoop wel mee te nemen in de 

planvorming, want voor hetzelfde geld, kan het  misschien wel de juiste stap zijn, op het juiste 

moment. 

De heer Aalderink: Nee, volgens mij heb ik dat in de eerste termijn ook toegezegd, dat die 

optie zeker wordt meegenomen in de totale planvorming, dus daar kunt u op rekenen. 

De heer Tannemaat: Oké. 

De heer Te Gronde: Voorzitter?  

De voorzitter: De heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: Nou, even graag terug naar amendement 2. Er staat nu, zeg maar, in de 

voorgestelde tekst staat het in evenwicht brengen van de woningvoorraad. Dat sluit natuurlijk 

vermindering ook niet uit, alleen en dat beogen wij met dit amendement, is dat je aan de 

voorkant niet jezelf helemaal klem zet en zeker als straks bij die tafels blijkt dat er ruimte is, 

dan zou ik zeggen van: nou ja, in evenwicht brengen, daar kun je twee kanten mee op, dus 

dat hoeft niet meteen te betekenen dat en ook natuurlijk zijn wij daarvoor, dat je meer huizen 

bouwt. 

De heer Aalderink: Die wil ik meenemen, maar voor de rest, laat ik het bij wat wij in eerste 

instantie gezegd hebben, dat wij in ieder geval dit amendement nu op dit moment ontraden, 

of de motie. Ja? 
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De voorzitter: Dank u wel, wethouder Aalderink.  

De heer Bengevoord: Dan mag ik afsluitend nog een paar korte dingen tot u zeggen, als 

eerste nog een keer richting de Partij van de Arbeid fractie over de toezeggingen. U laat toch 

een beetje een sfeer ontstaan, alsof er vanuit het college niet al te serieus en dat heb ik u 

gisteren ook gezegd rondom toezeggingen, dingen lopen heel lang in de tijd weg. Ik zou 

graag de bal ook bij u neerleggen, want u als raadsleden, maakt met ons als college, 

afspraken, als u het lijstje met toezeggingen bekijkt, ziet u dat er een aantal toezeggingen 

heel concreet een datum hebben, een aantal niet, dus die kunnen oneindig op deze lijst 

blijven staan. In mijn toezegging van gisteren blijft staan, u krijgt van ons een update van alles 

wat er nu staat en mijn oproep aan u is vooral, als u de volgende keer een toezegging vraagt 

aan de wethouder, zorg ook dat u en ik begrijp dat ik als laatste ben, dat nu alle toezeggingen 

geweest zijn, maar zorg dat u er ook concreet een datum achter heeft, want dan kunt u 

daarna ook zeggen: hoe zit het met de voortgang, wij hebben toen dat afgesproken. Waarom 

is dat nog niet gebeurd? Dus het college neemt toezeggingen zeer serieus en doet vooral ook 

aan u de oproep: als u toezeggingen wilt van het college, zeg dan zelf ook wanneer dat 

opgelost moet zijn. 

Mevrouw Schepers: Voorzitter? 

De voorzitter: Mevrouw Schepers. 

Mevrouw Schepers: Ik wacht netjes. Het is geenszins de bedoeling om daar een negatief, 

een negatieve sfeer over te laten hangen, maar het is wel een opvallendheid, dat er heel veel 

toezeggingen gewoon nog openstonden, een jaar en soms iets langer. En dat was gewoon 

een constatering en riep bij mij de vraag op: hoe gaan wij in Winterswijk om met gedane 

toezeggingen door het college? Ik begrijp echt wel dat wij daar overal een concrete termijn 

aan moeten plakken, maar dat is ook niet op alles mogelijk. En als wij een toezegging krijgen, 

verwacht ik ook vanuit het college, dat daar gevolg aan wordt gegeven. En als er dan nog 20 

open staan, die al eigenlijk alle 20 best vrij lang openstaan, dan mag ik daar toch gewoon een 

vraag over stellen. Het is geenszins negatief bedoeld. In de eerste termijn was ik dan wel 

zeer kritisch over, maar deze vragen van vanavond, waren totaal niet kritisch. 

De heer Bengevoord: Dat is dan goed om te horen en dan nogmaals de oproep, ook om 

concrete Smart-toezeggingen met ons af te spreken. Kijk ik even nog naar de moties. De 

motie 5, vroeg u nog van, goed dat u met de officier in gesprek gaat. Ik heb gisteren ook 

toegezegd: ik wil graag onderzoeken welke aanvullende maatregelen wij nog hebben voor de 

gevallen, zoals u die ook omschrijft en dat ik ook begin 2019 met een handhavingslijn daar 

ook naar u toe komt, dus u wordt daarop begin 2019, schrijft u mee, wordt u daarmee 

bediend. Dus ik zie die motie ook vooral als een steun in de rug, met de lijn die wij daarop 

voeren. Dan zijn er drie moties gewijzigd, de motie rondom toegankelijkheid. Die werd 

gisteren nog geadviseerd door wethouder Saris, maar in de schorsing kwamen wij eruit, dat 

het zo’n beetje over alles gaat. Dus dan komt het op het bordje van de burgemeester en wij 

hebben daarbij ook gezien dat we in Winterswijk al heel veel doen, u noemde het voorbeeld 

van onze website, onze eigen website, maar ook de website ‘Wij, Winterswijk’, daar hebben 

we nadrukkelijk aandacht voor toegankelijkheid. Die leggen wij ook vast in de zogenaamde 

webrichtlijnen, die ziet u ook op onze website, dus ik kan ze u, de linkjes nog even naar u 

toesturen, maar we zijn daar in ieder geval serieus mee bezig, ook in het fysieke domein 

wordt er gekeken, ik zal niet zeggen dat er geen knelpunten zijn, maar met alles wat wij doen, 

is er nadrukkelijk wel aandacht voor en wij vinden het ook een belangrijk onderwerp, dus ik 

zou graag aan u, zeker als je het hebt over een inclusieve gemeente, willen voorstellen: geeft 

u ons wat tijd, dan zorgen wij voor een bureau, zoals Movisie of een ander bureau bij ons 
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daarin kunnen ondersteunen, dat we een nulmeting doen. Kijken, waar staan we nou, waar 

het gaat om die inclusieve gemeente? Waar hebben wij nog, waar doen we het goed, waar 

hebben wij nog dingen te doen? En dat wij aan de hand van die foto met u in gesprek gaan 

van: goh, we zien nu dit in Winterswijk, dit en dit moet wij nog doen, hoe gaan we dat met 

elkaar oppakken? En vooral ook daarbij, dat stond ook in uw motie, dat kent u van mij als 

portefeuillehouder Burgerparticipatie, met doelgroepen en met inwoners. Dus we gaan daar 

met elkaar voor aan de slag. Dan is de motie 9, kinderpardon aangepast, nou, dat is een 

prima aanpassing. Nogmaals, het is een uitspraak van u als raad, maar ook de aanpassing 

die u doet, verwerk ik graag in de brief, die ik naar de staatssecretaris zal sturen namens u en 

dan is de motie 14 aangevuld, waardevolle landschapselementen. Wij hadden hem 

aangevlogen, iets meer vanuit de handhavingskant, maar ik kijk ook even naar mijn collega, 

wethouder Elferdink, volgens mij is de motie in de huidige vorm over te nemen. En ik zie hem 

ja knikken, dus dat is zo. Tot zover mijn beantwoording.  

De voorzitter: Dat gezegd hebbende, komt er daarmee ook een eind aan de tweede termijn 

van de kant van het college. Dan zou ik graag met u over willen gaan tot besluitvorming. Wij 

gaan als eerste de moties in stemming brengen, dan de amendementen en afsluitend de 

begroting zelf. Ik zal telkens het motienummer oproepen om er als er mensen zijn die 

behoefte aan stemverklaring hebben, bij één van de moties, verzoek ik even uw hand op te 

steken. Beginnen we met motie 1, artikel één, grondwet. Iemand behoefte aan 

stemverklaring? Dat is niet het geval. Mag ik tegenstanders van die motie zien? Dat is niet het 

geval. Motie is aanvaard. Gaan wij door naar motie 2, afvaleilanden beschikbaar stellen voor 

evenementen. Iemand behoefte aan stemverklaring? Dat is niet het geval, mag ik 

tegenstanders van motie 2 zien? Is niet het geval, motie is aanvaard. Gaan wij naar motie 3, 

uitstekende toegankelijkheid gemeente Winterswijk. Iemand behoefte aan stemverklaring? 

Dat is niet het geval, mag ik tegenstanders van motie 3 zien? Die zijn er niet, motie is 

aanvaard. Gaan wij naar motie 4, aandacht vrijwilligerswerk. Mag ik tegenstanders van de 

motie zien? Dat is niet het geval, motie is aanvaard. Motie 5, onderzoek naar aanvullende 

sanctiemogelijkheden bij het moedwillig overtreden van de bouwregels. Mag ik tegenstanders 

van deze motie zien? Dat is niet het geval, motie is aanvaard. Gaan wij door naar motie 6, 

herinrichting raadzaal. Mag ik tegenstanders van de motie zien? Dat is niet het geval oh, 

mevrouw Ten Dolle. D66, tegen motie 6. Motie is aanvaard. Gaan wij door, motie 7, inzicht in 

hernieuwbare energie. Mag ik tegenstanders van de motie zien? Dat is niet het geval, motie is 

aanvaard. Motie 8, kinderen en armoede. Tegenstanders van de motie? 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter? Ik wil graag een stemverklaring bij deze motie. 

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Dank u wel, ja, wij hebben net aangegeven dat wij eerst niet wilden 

instemmen, maar ik heb even overlegd ook met mijn fractie en als er goed wordt nagedacht 

over welke leeftijdscategorieën er wordt gekozen en als er goed wordt gekeken, bij welke 

leeftijd wat passend is, dan kunnen wij hier toch mee instemmen. 

De voorzitter: De steun groeit voor deze motie. Mag ik tegenstanders van motie 8 zien? Dat is 

niet het geval, motie is aanvaard. Gaan wij naar motie 9, het kinderpardon. Mag ik 

tegenstanders van motie 9 zien? Een stemverklaring van de VVD fractie, de heer Te Gronde. 

De heer Te Gronde: De VVD fractie vindt dit op zich een hele sympathieke motie, alleen zoals 

wij ook al hebben aangegeven in ons betoog, wij vinden dit vooral ook een motie voor de 

bühne, dit is iets wat op rijksniveau geregeld moet worden. Desalniettemin vinden wij ook dat 

het kinderpardon eigenlijk slecht hanteerbaar is, dus in die zin steunen wij het wel, maar wij 
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vinden echt: dit is een rijksaangelegenheid en wij geven altijd aan op het moment dat het iets 

is, waar wij zelf niet direct invloed hebben, dan stemmen wij daar niet in mee.  

De voorzitter: Mag ik daarmee tegenstanders van motie 9 zien? De VVD fractie, 17 voor, vier 

tegen, motie is aanvaard. Gaan wij door naar de motie 11, de nachttrein. Mag ik 

tegenstanders van de motie zien? Dat is niet het geval, motie is aanvaard. Motie 12, het 

revolverend energiefonds. Mag ik tegenstanders van de motie zien? Dat is niet het geval, 

motie is aanvaard. De motie 14, de waardevolle landschapselementen. 

De heer Wassink: Voorzitter? 

De voorzitter: Mijnheer Wassink. 

De heer Wassink: Graag een stemverklaring doen. In eerste instantie gaven aan dat wij de 

motie niet konden volgen, maar zoals hij nu verbeterd is, kunnen wij hem volgen met de 

uitdrukkelijke aantekening, dat het wel gaat om medewerking van grondeigenaren op basis 

van vrijwilligheid. 

De voorzitter: Mag ik daarmee voorstanders van de motie 14 zien? Voorstanders. Ik doe een 

keer wat anders. Is iedereen, behalve de D66 fractie. Motie is aangenomen. Gaan wij door 

naar de motie 17, energieneutraal in 2030. Monitoren met website, doorlopend 

uitvoeringsprogramma. Mag ik tegenstanders van de motie zien? Tegenstanders van motie 

17? Die zijn er niet, motie is aanvaard. Motie 18, woonruimte voor jongeren en jonge 

gezinnen in het buitenland. Buitengebied, sorry, ik ben alweer een tijdje weg uit het 

buitengebied. Woonruimte voor jongeren en jonge gezinnen in het buitengebied. Excuus. 

Mag ik tegenstanders zien van de motie? Motie is aanvaard. Bijles en 

onderwijsondersteuning, primair- en voorgezet onderwijs. Mag ik tegenstanders van de motie 

zien? Die is er niet, motie is aanvaard. Motie 20, volwassenenonderwijs voor doorzetters. 

Mag ik tegenstanders van de motie zien? De fracties van WB, CDA, dat lijkt mij 11,12 tegen, 

9 voor, motie is verworpen. Gaan wij naar de motie 21, realisatie bedrijventerreinen. Mag ik 

tegenstanders van de motie zien? Motie 21. De GroenLinks fractie, motie is aanvaard. Motie 

22, verlagen gemeentelijke schuld. Mag ik voorstanders van de motie zien? De VVD fractie 

en de fractie van D66, motie is verworpen. Gaan wij door naar motie 23, groene 

schoolpleinen. Mag ik voorstanders van de motie zien? 17 voor, vier tegen, motie is 

aanvaard. Gaan wij naar motie 24, woningcontingentering. Mag ik voorstanders van de motie 

zien? De fracties van VVD, GroenLinks, D66, 7 voor, 14 tegen, motie is verworpen. Gaan wij 

door naar amendement voorbeeldfunctie duurzaamheid. Amendement 1. Mag ik voorstanders 

van de motie zien? Amendement 1, excuus. Van het amendement, amendement 1. Dat is 

unaniem, amendement is aangenomen. Gaan we naar amendement 2, aantallen bestaande 

woningbouwplannen. Mag ik voorstanders van het amendement zien? VVD fractie, de 

GroenLinks fractie een de D66 fractie, amendement is verworpen. Gaan wij naar 

amendement 3, inventarisatie van concrete woonwensen, specifiek voor jongeren. Mag ik 

voorstanders van het amendement zien? De VVD, GroenLinks, Partij van de Arbeid en D66, 

motie is verworpen. Gaan wij door naar amendement 4, het schrappen fixatie OZB-tarief en 

verhoging leges omgevingsvergunningen. Mag ik voorstanders van de motie zien? 

Mevrouw Ten Dolle: Voorzitter? Ik zou hier graag een stemverklaring voor willen afleggen.  

De voorzitter: Mevrouw Ten Dolle doet een stemverklaring.  

Mevrouw Ten Dolle: Wij hadden het amendement in eerste instantie anders geïnterpreteerd 

en na overleg zijn wij tot de conclusie gekomen, dat we hiermee toch kunnen instemmen.  
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De voorzitter: D66 stemt mee in, mag ik voorstanders van het amendement zien? De fracties 

van VVD en D66, amendement is verworpen. Gaan wij door naar de begroting 2019-2022. 

Mag ik voorstanders van de motie, de heer Te Gronde wil een stemverklaring. 

De heer Te Gronde: Ja, dat klopt. Ja, u begint met de voorstanders, maar wij willen inderdaad 

een stemverklaring afgeven. De VVD heeft de begroting, zeg maar, met veel interesse 

gelezen de afgelopen periode. Wij zien een duidelijk ambitieniveau bij het college liggen, 

waarbij heel veel dingen de VVD heel erg mee eens kan zijn, maar er zitten ook een aantal 

dingen in, waar we wat minder gelukkig van zijn, nou één, en dat hebben wel gezegd, dat is 

inderdaad toch de lastenverzwaring voor de burger, maar het grootste probleem met de 

begroting hebben wij toch in het feit dat er heel veel, zeg maar, aanstaande beleid, nog niet 

financieel vertaald is en wij hebben echt het idee van: nou ja, de coalitie-onderhandelingen 

hebben wat lang geduurd, waardoor die begroting misschien wat meer naar achteren is 

geschoven en er nog heel veel niet verwerkt had kunnen worden, dus misschien was het 

beter geweest om wat uit te stellen, maar dan kom je met de provincie in de problemen, dus 

wij kijken met veel plezier uit naar de volgende begrotingsbehandeling en wellicht dat wij dan 

gewoon alles integraal kunnen meenemen en ook de afwegingen over het eventueel 

verhogen van de OZB kunnen meenemen. 

De voorzitter: Dank u wel. Andere partijen behoefte aan stemverklaringen? Mevrouw 

Schepers. 

Mevrouw Schepers: Wij gaan voor de begroting stemmen, maar wij hebben een probleem 

met het substantieel risico, dat wij wel inschatten vanwege de duurzaamheidsopgave, dus dat 

punt wil ik graag duidelijk hebben. 

De voorzitter: Genoteerd, mevrouw Ten Dolle. 

Mevrouw Ten Dolle: Ja, ik wil graag even een stemverklaring afleggen, de heer Te Gronde 

haalt al heel veel voor mijn voeten weg. Wat ons betreft zitten er nog best wel veel 

vaagheden in, ondanks dat er ook heel veel mooie dingen in staan. De risico’s zijn voor ons 

op dit moment te groot en ook de risico rondom de duurzaamheid is voor ons gewoon niet 

goed en niet duidelijk ingekleurd, dus wij zullen tegen de begroting stemmen. 

De voorzitter: Dank u wel. Andere mensen behoefte aan een stemverklaringen? Dat is niet 

het geval. Mag ik voorstanders van deze begroting zien? Dat zijn de fracties van CDA, WB, 

Partij van de Arbeid en GroenLinks. 16 voor, 5 tegen, voorstel is aangenomen. En daarmee, 

met het aannemen van dit voorstel, als ik nog heel eventjes mag, want uw voorzitter pakt 

vanavond, u heeft allemaal veel gezegd, het laatste woord. En ik wil u allemaal bedanken 

voor twee fantastische dagen in deze raadzaal. Voor het eerst twee hele vergaderdagen 

zonder technische vragen. Ik ga straks gelukkig naar huis. En de mensen die wat vaker met 

mij werken, die weten dat spelling niet echt mijn beste punt is. Maar praten lukt aardig en ik 

luister graag en dat heb ik ook de afgelopen dagen, samen met een aantal anderen naar u 

gedaan. Want u bent hard aan het werk geweest. Zo hoorden wij een fractievoorzitter, die ze 

niet allemaal op een rij heeft. Hij hoorde zelfs radiostilte, maar ook, waar het gaat om 

luisteren, wij mogen niet meer naar de generaals luisteren in dit gemeentehuis. U heeft met 

elkaar van alles aangevlogen, maar gelukkig bent u elkaar niet aangevlogen. We hadden wel 

een wethouder en een raadslid, die tegen elkaar aanfietsten, maar wij hebben van hetzelfde 

raadslid geleerd, dat je vooral ook veilig moet kunnen luchtfietsen. U introduceerde ook een 

nieuw werkwoord in deze raadzaal. Wij gaan met zijn allen van allerlei zaken terug herstellen 

en wij hoorden dat de heer Zuiderveld, ondanks dat hij niet te hard werkte, toch gewoon 

netjes OZB betaalde. En u lijkt allemaal wel op EHBO-cursus te zijn geweest, want iedereen, 
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elke fractie houdt minimaal op vier punten de vinger aan de pols. En ja, volgens mij, als je 

zo’n onderzoek doet, wie komt er het vaakst bij die Chinees? Dan is dat volgens mij de heer 

Te Gronde, want die was zo aan het toveren met: nee, waar ik dat nummer bedoelde, zei ik 

dat en waar ik dat had, dan weer dit. U moet wel vaak bij de Chinees komen. Dan hebben wij 

allemaal landelijk ook de discussie gezien over de beveiliging van burgemeesters. Nou, 

gelukkig nog niet aan de orde, maar wij hebben ieder geval geleerd van de heer Tannemaat, 

dat hij wel camera’s wil hebben op bepaalde collegeleden. Dus dat wordt ook wel heel 

spannend. En het mooie is, dat u elkaar bleef vasthouden, alleen de één wat meer dan de 

ander. En ja hoor, de opmerking, die je wist dat die zou komen, gelukkig, in de tweede dag, 

de heer Zuiderveld noemde alsnog een keer houtrook en mevrouw Schepers, die wil heel 

graag dat mensen kaas kunnen maken van onze website. Nou als portefeuillehouder 

Communicatie ben ik al lang blij dat u er geen gehakt van maakt. En volgens mij, want die 

motie is aangenomen, wij gaan aan de slag met nieuw meubilair voor deze raadzaal, dat is 

ook helemaal niet nodig, want u blijft overal bovenop zitten. Wat we hier ook neer zetten, dat 

maakt helemaal niet uit. Maar goed, afsluitend en ik vond het heel mooi, mevrouw Ten Dolle, 

het codewoord ambitie. En ik heb twee dagen, 21 raadsleden gezien, die vol ambitie met 

elkaar voor Winterswijk aan de slag gaan, daar ben ik heel trots op. Wij gaan zo met elkaar 

een borrel drinken op deze mooie begroting, die is aangenomen. Ik wil u allemaal heel erg 

danken voor uw nette manier van vergaderen, twee dagen lang en ik wil daarmee ook de 

vergadering sluiten, maar niet voordat ik in ieder geval wil vragen of het college en het MT 

nog even hier in de raadzaal willen blijven. Dank u wel. 

 

 


